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 نمايندگان مجلس بندهايي از تبصره هاي
 6 تا 10 لايحه بودجه را تصويب كردند

نمودهاي بي پولي دولت در بودجه 97
گروه اقتصادكلان|

 بررس��ي جزئيات لايحه بودجه 97 روز گذش��ته هم در سه نوبت ادامه يافت و 
نماين��دگان بندهاي��ي از تبصره هاي 6، 7، 8، 9 و 10را به تصويب رس��اندند. برخي 
مصوبات روز گذش��ته مجلس حاوي نكات جالبي بود كه مي ت��وان آنها را به نوعي 
نموده��اي بي پولي دولت در بودجه 97 تعبير ك��رد. يكي از مهم ترين مصوبات روز 
گذشته ر ا مي توان بند »و« تبصره 7 لايحه بودجه دانست كه بر اساس آن نمايندگان 
مجلس با تهاتر بدهي هاي دو س��ازمان ايدرو و ايميدرو تا سقف 400ميليارد تومان 
موافق��ت كردند. اين بند كه اجازه تهاتر بدهي ه��ا را به ايدرو و ايميدرو مي دهد، در 
حالي امسال در لايحه بودجه گنجانده شده است كه در لايحه بودجه سال 96 به اين 
صراحت به مساله تهاتر بدهي هاي اين دو هلدينگ صنعتي و معدني اشاره نشده بود. 
س��ال گذشته تهاتر بدهي هاي دو سازمان ايدرو و ايميدرو تا سقف 250ميليارد 
تومان عنوان شده بود. نكته جالب اينجاست كه اين امر سال گذشته در جدولي كه 
به برآورد اعتبارات تملك دارايي هاي مالي س��ال 96 مي پرداخت، عنوان ش��ده بود 
و امس��ال در  بندي جداگانه به تصويب رسيده اس��ت. يكي ديگر از مصوبات ديروز 
مجلس كه به مس��اله تهاتر بدهي ها مي پردازد، بند »د« تبصره 7 لايحه بودجه بود 
كه در حقيقت سازوكاري براي تسويه بدهي بخش آب وزارت نيرو به صورت جمعي 

و خرجي است. 

نشانه هاي خصوصي سازي آموزش عمومي
از ديگر مصوبات روز گذش��ته مجلس بندهاي »ال��ف« و »ب« تبصره 9 لايحه 
بودجه 97 بود. بر اين اس��اس نمايندگان مجلس مقرر كردند از ابتداي سال 1۳97 
درآمده��اي وزارت آم��وزش و پ��رورش و ادارات كل آموزش و پرورش اس��تان ها و 
سازمان نوسازي اختصاصي شود.  در بند »الف« تبصره 9 آمده است؛ به دانشگاه ها و 
موسسات آموزشي و پژوهشي با تصويب هيات امنا و پارك هاي علم و فناوري اجازه 
داده مي شود تا سقف عملكرد درآمد اختصاصي سال 1۳96 نسبت به اخذ تسهيلات 
از بانك ها اقدام كنند. همچنين نمايندگان با بند »ب« تبصره 9 اين لايحه موافقت 
كردند كه بر اساس آن از ابتداي سال 1۳97، درآمدهاي وزارت آموزش و پرورش و 

ادارات كل آموزش و پرورش استان ها و سازمان نوسازي اختصاصي مي شود. 
نمايندگان بند »ج« تبصره 9 لايحه بودجه را هم به تصويب رس��اندند كه طبق 
اين بند؛ وجوه حاصل از بازپرداخت وام هاي ياد شده و همچنين ساير منابع ناشي از 
فعاليت هاي  صندوق تا سقف هزار و 1۳0 ميليارد تومان پس از واريز به خزانه داري 
كل واريز مي ش��ود.  موافقت مجلس با اختصاصي ش��دن درآمد آموزش و پرورش با 
توجه به حساس��يت هايي كه در رابطه با استاني شدن بودجه اين بخش ايجاد شده 
بود، مي تواند تعابير نگران كننده يي هم به همراه داشته باشد. به عبارت ديگر اين اقدام 
را مي توان زمينه س��ازي براي خصوصي  كردن آموزش عمومي دانست. اين در حالي 
است كه نمايندگان در جريان بررسي كليات بودجه به شدت به مساله استاني شدن 
بودجه آموزش و پرورش اعتراض و اين امر را مساوي خصوصي سازي آموزش عمومي 
عنوان كردند. خصوصي س��ازي آموزش، با توجه به تصريح قانون اساسي در رابطه با 
حق آموزش رايگان امري نگران كننده اس��ت كه مي تواند كيفيت آموزش را بيش از 

پيش افت دهد و چالش هاي جديدي را در فضاي آموزشي رقم بزند. 

اختصاص سود واردات خودرو به حمايت از اشتغال
از ديگ��ر مصوبات ديروز مجلس، بند الحاقي به تبصره 6 لايحه بودجه بود كه بر 
اساس آن دولت موظف شد تا 60 درصد از درآمد )سود( حاصل از واردات خودرو در 
سال هاي 95 و 96 به عنوان ماليات ويژه از واردكنندگان خودرو اخذ و پس از واريز 

به خزانه 100درصد از آن را صرف حمايت از اشتغال كند. 
همچني��ن نمايندگان با بند الحاقي 1 تبصره 7 لايحه بودجه موافقت كردند كه 
براس��اس آن براي جذب س��رمايه گذاران و ايجاد اشتغال در مناطق محروم، شركت 
ش��هرك هاي صنعتي و صنايع كوچك مناطق محروم مكلف است، هزينه واگذاري 
زمين و س��اير زيرس��اخت ها را به صورت حداكثر 10درصد نقد و مابقي را از زمان 

بهره برداري به صورت اقساط از واحد توليدي دريافت كند. 

نيـاز اقتـصاد ايـران

صفحه٤صفحه2

مجلس سرمقاله

  پاسخ به تاريخ

 در سي و نهمين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي به سر مي بريم. ۳9 سال 
پي��ش مردم ايران با دس��تان خالي، وحدت كلمه و رهبري واحد توانس��تند 
رژي��م پهلوي را براندازند و جمهوري اس��لامي را جايگزي��ن كنند. برقراري 
رژيم جمهوري اسلامي الگويي شد كه ساير كشورهاي اسلامي هم به تبع آن 
گام بردارند يا لااقل زمينه يي فراهم كنند تا اتباع خود را نس��بت به برقراري 
حكومت اس��لامي دل خوش كنند. پاكستان جزو نخس��تين كشورهايي بود 
كه پسوند اس��لامي را به حكومت خود اضافه كرد، افغانستان كه با حكومت 
كمونيس��تي دست و پنجه نرم مي كرد، مردمانش ملجأيي جز ايران نداشتند 
كه دست ياري به سوي او دراز كنند. ايران به گونه يي ملجأ بي پناهان جهان 
ش��د. اكثر مس��تضعفان چشم به اين س��و داش��تند اما حمله عراق به ايران 
)ك��ه با اغفال و فريب صدام ش��روع ش��د و مردم آنچن��ان ايثارگري از خود 
نش��ان دادند كه تاريخ به ياد ندارد( موضوع را تا حدي دگرگون كرد. جنگ 
تحميلي هش��ت ساله، خسارت غيرمستقيم 1000 ميليارد دلاري وارد كرد. 
تاريخ از اين نوع جنگ ها در چنته زياد دارد اما كمتر جنگي را مي توان يافت 
كه ائتلافش عليه يك كش��ور شكس��ت بخورد. با اين حال از يك نكته نبايد 
غافل ش��د و آن اينكه انحراف اقتصاد ايران عملا پس از پايان جنگ ش��روع 
ش��د. بيشتر كشورها پس از پايان جنگ، سياست و تمهيداتي براي بازسازي 
و نوس��ازي اتخ��اذ مي كنند و در اين ميان تمام ت��وان داخلي را براي احياي 
اقتص��اد خود به كار مي گيرند. نمونه ه��اي تاريخي را مي توان به وضوح پس 
از پايان جنگ جهاني دوم مش��اهده كرد كه برجسته ترين آنها ژاپن و آلمان 
است. ژاپن در جنگ جهاني دوم نه تنها ويران شد بلكه بسياري از جوانانش 
را در اين جنگ از دس��ت داد. دو بمب اتمي در هيروش��يما و ناكازاكي شايد 
براي ژاپن به اندازه ويراني هاي خود جنگ بود. 20 سال بعد از جنگ جهاني 
دوم، ژاپن با اتكا و نگاه به درون، نه تنها توانست سرپا بايستد بلكه به چهره 
اقتصادي اصلي در عرصه جهاني بدل ش��د و 40 سال بعد از جنگ ين ژاپن، 
دلار امري��كا را به مبارزه مي طلبيد. همين اتفاق هم براي آلمان افتاد. س��ال 
1989 و قبل از اجرايي ش��دن يورو، در مجله تايم طرحي به چاپ رسيد كه 
قدرت اقتصادي اين دو كشور را نشان مي داد. طرح از دو بخش تشكيل شده 
بود: قسمت اول مقطع جنگ جهاني دوم را نشان مي داد كه سرباز امريكايي، 
س��ربازان آلماني و ژاپني را وادار به تس��ليم كرده و قسمت دوم طرح، همان 
س��ال 1989 را نش��ان مي داد كه ارزهاي ين و مارك،  دلار امريكا را وادار به 
تس��ليم كرده اند. پيروزي اقتصادي اين دو كش��ور مدي��ون دولت هاي پيروز 
نبود، بلكه مهم، هدايت توانمندي داخلي )فارغ از گرايش هاي سياسي( بود. 
ه��ر آن كس كه مي توانس��ت كار كند يا ابداع��ي بيافريند، به وي فضاي كار 
داده مي ش��د. آلوين تافلر در كتاب موج س��وم خ��ود تجربه يي از اين فضا را 
به خوبي نش��ان داده اس��ت. اكنون ژاپن كه منبع كاني ندارد، جزو 5 قدرت 
اول اقتصادي جهان اس��ت. اين كشور نان اس��تعداد و پشتكار مردم خود را 
مي خورد؛ آلمان هم همين طور. اما مضاف بر اينها، مديريت صحيح و تدوين 
برنامه يي مش��خص براي توسعه پس از آس��يب به زيرساخت ها ضروري بود. 
كافي است به عكس هاي هوايي كه بعد از جنگ جهاني دوم از برلين، مونيخ 
و ديگر ش��هرهاي آلمان گرفته ش��ده، نگاهي انداخت. در وهله اول اين فكر 
ب��ه ذهن بيننده خطور مي كند كه چگونه اين ش��هرها را مي توان بازس��ازي 
ك��رد. ولي در س��ال 1980 آلمان يكي از قدرتمندتري��ن اقتصادهاي جهان 
به ش��مار مي رفت و اكنون هدايتگر اتحاديه اروپاس��ت. سياس��ت اين كشور 
»مش��اركت اجتماعي« در اقتصاد ب��ود و با اتكا بر توان داخلي توانس��ت به 

پيروزي اقتصادي دست يابد. 
ام��ا ما كجاي اي��ن تاريخ هس��تيم؟ در احياي اقتصاد پ��س از انقلاب بر 
چ��ه تواني تكيه كرديم؟ نخبگان اقتصادي ما كجا هس��تند و مهم تر از همه 
سياس��ت اقتصادي احياي اقتصادي كش��ور ما چيست؟ طي ۳0 سال پس از 
جنگ و ۳9 س��ال پس از انقلاب هنوز بر يك سياس��ت راهبردي اتفاق نظر 
 حاصل نشده است. شايد بهتر است مشكل را از همين جا بيابيم. زيرا پس از
 ۳9 سال هنوز بايد اين سوال را بپرسيم كه »سياست اقتصادي ما چيست؟«

    Vol.4  No .1036  Tue.  February 6.  2018     سهشنبه           17بهمن 1396         19 جمادي الاول 1439  سال چهارم   شماره  1036    16 صفحه  قيمت: 1000 تومان   

»تعادل« تغييرات تعرفه واردات خودروهاي هيبريدي را بررسي مي كند

رانتبازيدربازارهيبريديها
صفحه1٤
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 در س��ي و نهمين س��الگرد پي��روزي انقلاب 
اس��لامي به سر مي بريم. ۳9 سال پيش مردم ايران 
با دس��تان خالي، وح��دت كلم��ه و رهبري واحد 
توانس��تند رژيم پهل��وي را براندازن��د و جمهوري 
اسلامي را جايگزين كنند. برقراري رژيم جمهوري 
اس��لامي الگويي شد كه س��اير كشورهاي اسلامي 
ه��م به تب��ع آن گام بردارن��د يا لااق��ل زمينه يي 
فراه��م كنند ت��ا اتباع خود را نس��بت به برقراري 
حكومت اس��لامي دل خوش كنند. پاكستان جزو 
نخستين كش��ورهايي بود كه پسوند اسلامي را به 
حكومت خود اضافه كرد، افغانستان كه با حكومت 
كمونيستي دس��ت و پنجه نرم مي كرد، مردمانش 

ملجأيي جز ايران نداشتند ...

اساساً مقوله هاي اقتصادي در دنياي واقعي و در 
محيط اجرايي جداي از گرايش ها و كشمكش هاي 
سياس��ي نيست و ش��ايد به همين دليل است كه 
علماي اقتص��اد در ايران كمتر قلم زني مي كنند تا 
مبادا متهم به سياس��ي كاري يا س��ياه نمايي شوند 
گرچه وضعيت حاكم بر بازار ارز كش��ور و شرايط 
حاكم بر اقتصاد كش��ور از اين صحبت ها گذش��ته 
اس��ت. بنده طي هفته اول بهمن ماه در خصوص 
اش��تباهات بانك مركزي در نرخ گ��ذاري و اثر آن 
ب��ر بازار ارز را تش��ريح و درخصوص نحوه مواجهه 
سياس��ت گذار با پديده نوس��انات نرخ ارز پيشنهاد 

نمودم ...

پاسخ به تاريخ

از سكوت بانك مركزي تا اقدامات اخير 
و پيشنهاد اصلاح رويه

سرمقاله

يادداشت

همينصفحه

همينصفحه

نفت و انرژي

15

از دست رفتن بازار گاز كويت 
بهاي حمله به سفارت

گروه انرژي  مهدي نيكوئي 
»آبونم��ان گاز«، »متوق��ف ش��دن برنامه ه��اي 
ص��ادرات گاز در پ��ي تج��اوز عده يي به س��فارت 
عربستان س��عودي« و »تلاش براي اصلاح س��اختار 
شركت ملي گاز و خصوصي سازي آن« از مهم ترين 
محورهاي نشس��ت روز گذش��ته حميدرضا عراقي 
مديرعامل شركت ملي گاز ايران و معاون وزير نفت 
با خبرنگاران بود. فضاي اين جلس��ه كه به مناسبت 
دهه فجر انقلاب اس��لامي برگزار ش��ده بود، تفاوت 
بسياري با نشس��ت هاي قبلي عراقي داشت. حضور 
دس��ت كم 60 نفر خبرنگار و عكاس خبري در اين 
نشس��ت موضوعي كم س��ابقه بود. بس��ياري از اين 
خبرنگاران در پي جنجال ه��اي اخير درباره »واريز 
نش��دن درآمدهاي 11هزار ميليارد توماني شركت 
ملي گاز به خزانه« در اين برنامه حضور يافته بودند؛ 
آن هم در ش��رايطي كه در همان س��اعات نشست، 
وزير نيرو هم با خبرنگاران حوزه انرژي ديدار داشت 
و بسياري از خبرنگاران مجبور بودند بين دو برنامه 
يكي را انتخاب كنند. معاون وزير هم البته ديروز با 

روزهاي ديگر تفاوت داشت...

 بهاره مهاجري   

 مسعود بيرمي   

 مسعود بيرمي   
 كارشناس مسائل اقتصادي

 بهاره مهاجري   
معاون سردبير

رييس جمهور در همايش طرح هاي نوسازي ناوگان حمل و نقل و اشتغال زايي فرمان داد

اقداماتانقلابيدرحملونقلعمومي
صفحات11و1۳

اساس��اً مقوله هاي اقتص��ادي در دنياي 
واقع��ي و در محي��ط اجراي��ي ج��داي از 
گرايش ها و كشمكش هاي سياسي نيست و 
شايد به همين دليل است كه علماي اقتصاد 
در ايران كمتر قلم زني مي كنند تا مبادا متهم 
به سياسي كاري يا سياه نمايي شوند گرچه 
وضعيت حاكم بر بازار ارز كش��ور و شرايط 
حاكم ب��ر اقتصاد كش��ور از اين صحبت ها 
گذش��ته اس��ت. بنده طي هفته اول بهمن 
م��اه در خصوص اش��تباهات بانك مركزي 
در نرخ گذاري و اثر آن بر بازار ارز را تشريح 
و درخصوص نحوه مواجهه سياس��ت گذار با 
پديده نوس��انات نرخ ارز پيش��نهاد نمودم، 
لكن ادامه نوس��انات نرخ ارز و جهش آن در 
س��كوت بانك مركزي به ويژه معاون ارزي 
آن هم در آستانه بازار خريد سال نو و اسفند 
ماه منجر ب��ه نگراني هاي مختلفي از قبيل 
وحش��ت س��رمايه گذاران، گسترش فضاي 
عدم اطمينان در جامعه خواهد ش��د، البته 
بي��ان اين موضوعات ب��ه معني تثبيت نرخ 
ارز نيس��ت و نگارنده به هيچ عنوان چنين 
اعتقادي ندارد لكن افزايش دامنه نوسانات و 
ثب��ت ركوردهاي جديد نرخ ارز در يك بازه 
كوتاه زماني بسيار خطرناك خواهد بود كه 
ممكن است منجر به وحشت سرمايه گذاران 
و آحاد مردم ش��ود و اساس��اً وجود چنين 
نوس��انات افسارگس��يخته اي در راس��تاي 
وظايف بانك مركزي و نقش آن در رژيم نرخ 
ارز ش��ناور مديريت شده نبوده، چرا در اين 
رژيم مهم تري��ن نقش بانك مركزي تعديل 
و تلطيف نوس��انات با تزري��ق يا جمع آوري 
ارز در نوسانات مي باشد، در حالي كه بانك 
مركزي طي س��اليان گذش��ته در نوسانات 
نرخ ارز نقش��ي منفع��ل داش��ته و پس از 
فروكش التهابات )به علت تغيير انتظارات و 
ثبات س��اير عوامل( حضور خود را در بازار 
اعلام مي نمايد كه اين اعلام حضور همواره 
پس از اقدامات امنيت��ي در بازار ارز صورت 
گرفته اس��ت، با اين مقدمه در اين نوشتار 
با اش��اره به اهم اقدامات تاثيرگذار دولت و 
بانك مركزي و تحليل رفتار سياس��ت گذار، 
تحليل علت جذابي��ت ارز در مقطع حاضر 
و ارائه راهكاره��اي كوتاه مدت و بلندمدت 

مي پردازيم: 

اه�م اقدامات ص�ورت گرفت�ه اخير و 
تاثيرات آن 

ابلاغ بخش��نامه منع ثبت سفارش ورود 
كالا به صورت بدون انتق��ال ارز بابت واردات 
از كش��ورهاي چي��ن، تركيه و هن��د يكي از 
مهم ترين اقدامات در جهت كاهش تقاضاي 
معاملاتي در ب��ازار ارز به ويژه حواله يي بوده 

اس��ت گرچه از قلم افتادن كشورهايي نظير 
امارات متح��ده عربي از كاراي��ي آن خواهد 
كاس��ت، در هر حال زودترين زماني كه اين 
بخش��نامه تاثير خود را در بازار نش��ان دهد 
حدود چهل روز ديگر خواهد بود و اثر سريعي 
در ب��ازار نخواهد داش��ت، همچني��ن بانك 
مركزي در كنار تزريق ارز سياست مداخله اي 
از طري��ق صرافي ه��ا عم��ده تلاش خ��ود را 
معطوف به ساماندهي سيستم ثبت معاملات 
ارزي صرافي هاس��ت بدين ص��ورت با خريد 
ارز مداخله اي و ثبت آن در س��امانه پيامكي 
حاوي اطلاعات معامله براي مش��تري ارسال 
خواهد شد گرچه اين اطلاع رساني در جهت 
كاهش تخلفات صرافي ها در استفاده از كارت 
ملي اشخاص طراحي شده لكن چنانچه يك 
صراف متخلف جهت سوءاستفاده از آن كارت 
براي دفعات بعد نسبت به ثبت شماره همراه 
اشتباه در س��امانه اقدام نمايد از آنجايي كه 
ام��كان گزارش گيري براي اش��خاص وجود 
ندارد، ب��از هم امكان تخلف وج��ود دارد كه 
مطمئناً بانك مركزي در نس��خه هاي بعدي 

اين نقيصه را رفع خواهد كرد. 
با بررسي رفتار سياست گذار در اين دوره 
به اين نتيجه مي رس��يم گويا سياس��ت گذار 
ارزي مش��ابه سال 89 و 90 دچار سوءتفسير 
از ش��رايط بازار ش��ده اس��ت، گوي��ا تحليل 
سياس��ت گذار از تقاض��اي ب��ازار، تقاض��اي 
معاملاتي اس��ت در حالي كه عمده تقاضاي 
موجود در بازار طي هفته هاي اخير تقاضاي 
س��فته بازي و تقاض��اي احتياط��ي اس��ت و 
چنانچه بازار به ش��يوه مناسب هدايت نشود 
و اين نوسانات آنهم در آستانه بازار شب عيد 
ادامه پيدا كند ممكن است منجر به وحشت 
پولي و در حال��ت افراطي آن منجر به تورم، 
وحشت تورمي و پديده جانشيني پولي شود، 
لذا سياس��ت گذار بايد با هوش��ياري تمام در 
نرخ گذاري و ميزان تزريق ارز صرفاً از التهاب 

بازار از مسير درست بكاهد. 

علت نوسانات در هفته هاي اخير 
 افزايش تقاض��اي ارز حاصل پديده هايي 
نظير ترامپيس��م، اعمال ماليات ارزش افزوده 
در كش��ورهاي حاشيه خليج فارس از ابتداي 
سال جديد ميلادي، افزايش محدوديت هاي 
نقل و انتقال بانكي بين الملل است به طوري 
كه كارمزد صرافي ها جهت انتقال ارز افزايش 
يافته و اعمال افزايش نرخ ناگهاني از س��وي 
بانك مركزي در نرخ ارز مداخله اي و... اس��ت 
ك��ه باتوج��ه به افزايش ش��كاف ن��رخ ارز از 
اختلاف تورم داخلي و تورم كشورهاي منطقه 
و فضاي بين الملل منجر ب��ه جهش نرخ ارز 
شد، در كنار اين موارد مي توان به اثر كاهش 
نرخ سود بانكي نيز اشاره داشت كه با وقفه يي 
چند ماهه آثار خود را در س��اير بازارها نظير 

مسكن، ارز، طلا و خودرو نشان داد، متاسفانه 
به دليل مهيا نش��دن بازار س��رمايه در جذب 
حداكثري اين منابع، ساير بازارهاي يادشده 
تاثيرپذيري بيشتري داش��تند، كه بازارهاي 
ارز و ط��لا از جذابي��ت بيش��تري برخوردار 
است چرا كه از قابليت نقدشوندگي بيشتر و 
قابليت اعتماد بالاتري برخوردارند و به عنوان 
به ويژه  جايگزين س��اير س��رمايه گذاري ها- 
سرمايه گذاري هاي مولد و بلندمدت- مطرح 
ش��ده اند، بنابراين در چنين شرايطي سكوت 
بانك مركزي به ويژه مع��اون ارزي منجر به 
شائبه و ش��ايعات مي شود كه آيا جهش نرخ 
ارز مورد تاييد بانك مركزي است؟ و شايعاتي 
از قبيل تامين مالي مخارج دولت يا استفاده از 
بازار ارز به عنوان عمليات بازار باز غيررسمي 
در ذهن عوامل اقتصادي ش��كل مي گيرد كه 
هرك��دام از اين احتم��الات را در نظر بگيرند 
موجب شكل گيري انتظارات افزايشي نرخ ارز 
خواهد شد كه در نتيجه آن اقدام به خريد و 
ذخيره بيش��تر ارز خواهند كرد و اين شروع 

يك فرآيند معيوب و ناپايدار خواهد بود. 

اهداف متناقض بانك مركزي 
واقعيت اين است كه وجود وظايف متعدد 
بان��ك مركزي باعث تض��اد هدف گذاري آن 
مي شود به طوري كه بانك مركزي از يك سو 
عامل فروش درآمدهاي ارزي دولت و خزانه دار 
اس��ت كه در اين نقش باي��د تابع درآمدهاي 
دولت را حداكثر كند و از طرف ديگر به عنوان 
ناظر پولي، بايد تابع رفاه اجتماعي را از طريق 
نرخ هاي بهينه تورم، رش��د و سود را حداكثر 
كند )بسته به سياست ها و اولويت هاي مقام 
پول��ي( لذا وجود چنين تعارض��ي در اهداف 
بانك مركزي منجر به وقفه هاي تصميم گيري 
براساس تابع زيان اجتماعي و حسن شهرت 
بانك مركزي مي شود كه شواهد ساليان اخير 
حاكي از كاهش چشمگير اعتبار بانك مركزي 

در اذهان عمومي و مردم بوده ايم. 

راهكارهاي پيشنهادي 
راهكار بلندمدت: پيش��نهاد مش��خص 
نگارنده كه بارها از طريق رسانه هاي مختلف 
عنوان ك��رده، ايج��اد بازار متش��كل ارزي 
اس��ت، به طوري كه عرضه كنن��دگان ارز و 
خري��داران ارز از طريق بانك ها و كارگزاران 
خ��ود عرضه و تقاضاي ارز داش��ته باش��ند 
و كش��ف قيمت در مكانيس��م ب��ازار تحت 
مق��ررات و فرآيند تعريف ش��ده و ش��فاف 
صورت مي پذيرد و چنانچه سياست گذاران 
از نوسانات بالا واهمه دارند مي توان با اعمال 
محدوديت هاي حداكثر رشد يا نزول در يك 
روز معاملاتي و س��اير ابزاره��اي مربوطه از 
دامنه نوسانات كاست همچنين با بهره گيري 
از ابزار مشتقه ارزي و بازارهاي آتي و امثالهم 

مي توان از نوسانات نرخ ارز كاست و كمك 
زيادي به تج��ار، س��رمايه گذاران و فعالان 
اقتصادي در جه��ت برنامه ريزي مالي نمود 
البته نق��ش بانك مركزي ح��ذف نخواهد 
ش��د بلكه بانك مركزي صرفاً نرخ ارز را در 
راس��تاي اهداف تعريف ش��ده خود هدايت 
مي كن��د و در صورت فش��ار تقاضا از محل 
ذخاي��ر ارزي خ��ود و نه درآمده��اي ارزي 
دولت، در راس��تاي سياس��ت هايش عرضه 
ارز ك��رده و بالعك��س در اي��ن حالت بانك 
مركزي ديگر نق��ش مداخله گر و معامله گر 
عمده ارز را ب��ازي نخواهد كرد و به وظيفه 
اصل��ي خود كه همان نظارت بر بازار پول و 
ارز است برمي گردد، البته اجراي اين فرآيند 
مطمئناً پيچيدگي هاي خاص خود را داشته 
لكن با توجه به اعلام آمادگي بورس كالا و با 
بهره گيري از تجارب موفق داخلي و خارجي 
و اس��تفاده از كارشناسان متبحر اين حوزه 
مي توان اين راهكار را عملياتي كرد، البته از 
آنجايي كه اين اقدام منجر به انحصارزدايي و 
تمركززدايي از بانك مركزي مي شود، نقش 
قانونگذاران بسيار پررنگ خواهد بود، البته 

اين راهكاري زمان بر ولي ريشه اي است. 
راه��كار كوتاه م��دت: در كوتاه مدت بانك 
مركزي با تزريق ارز مداخله اي مس��تمر و نه 
هيجاني )افزايش ناگهاني حجم ارز مداخله اي 
قابل فروش به اشخاص( نه از طريق صرافي ها 
بلكه از طريق بانك ها كه مجهز به سامانه هاي 
ITRS و ثب��ت اطلاع��ات معام��لات ارزي 
هستند، مي تواند سريع تر به اهداف سياستي 
خود برس��د ضمن آنكه با هدايت سيس��تم 
توزيع ارز از طريق بانك ها س��ريع تر مي تواند 
به س��اماندهي بازار ارز، ح��ذف رانت برخي 
صرافان، ايجاد مانع در تخلف برخي صرافان 
و مانع فروش ارز ب��ه واردكنندگان كالاهاي 
قاچاق ش��ود. خاطرنش��ان مي كن��د جايگاه 
بانك ه��ا نزد مردم در مقايس��ه ب��ا صرافي ها 
به مراتب اولي تر است و از اين طريق مي توان 
با جلب اعتماد مردم انتظارات را كنترل كرد. 
در پايان ضمن تاكيد بر اين نكته بانك 
مرك��زي بايد از ش��كاف نرخ ارز رس��مي و 
غيررس��مي بكاهد و جه��ت جبران كاهش 
ارزش پول داخلي، افزايش نرخ را با ش��يب 
ملايم و با اعمال سياست هاي فعالانه صورت 
پذيرد نه آنكه نظاره گر نوس��انات بازار باشد 
و به نقش خود كه همان كنترل نوس��انات 
است با مسووليت پذيري بيشتري بپردازد و 
در كنار اين موضوعات با رصد مستمر بازار 
و اط��لاع از انتظارات و تفس��يرهاي عوامل 
اقتصادي از پديده هاي سياسي-اجتماعي-

اقتص��ادي ب��ه تحلي��ل اوض��اع پرداخته و 
براس��اس وظيفه ذاتي خود و نه مس��وول 
فروش ارز دولت نسبت به سياست گذاري و 
تصميم گيري اقدام نمايد و اميدوارم معاون 
ارزي بان��ك مركزي هر چه زودتر س��كوت 
خود را شكس��ته و مردم را به طور شفاف از 

اقدامات و سياست هاي خود مطلع كند. 

يادداشت

از سكوت بانك مركزي تا اقدامات اخير و پيشنهاد اصلاح رويه



 ادامه بررسي بودجه پس از 22 بهمن؛ ايلنا  غلامرضا 
كات��ب عضو هيات رييس��ه مجل��س با اش��اره به عدم 
برگزاري جلس��ه علني نوبت بعدازظهر روز سه ش��نبه، 
گفت كه ادامه روند بررس��ي بودجه به روز يك ش��نبه 
۲۳ بهمن ماه موكول مي ش��ود. كاتب با اشاره به اينكه 
مجلس روز دوش��نبه همچون روزهاي گذش��ته در دو 
شيفت به صورت علني تشكيل جلسه داد، افزود: امروز، 
سه شنبه صرفا در نوبت صبح مجلس تشكيل مي شود و 
ادامه روند بررس��ي لايحه بودجه سال ۹۷ كل كشور را 

در دستوركار خواهيم داشت. 
 بايد با اصولگرايان معت�دل ائتلاف كنيم؛ خانه ملت   
احمد مازني نماينده مجلس با اشاره به احتمال قدرت 
گرفتن مجدد جريان اصولگرايي در عرصه سياست بعد 
از دول��ت دوازدهم، گفت: اعتقاد دارم ش��رايط كش��ور 
طوري است كه بايد از ائتلاف با اصولگرايان معتدلي كه 
از فضاي تند قبل از سال ۹۲ وارد فضاي عاقلانه شدند 
و كمك كردند تا كش��ور در مس��ير عقلانيت بيشتري 
قرار بگي��رد، حمايت كنيم. او اف��زود: در اين بين بايد 
اذعان كرد كه هرقدر نيروهاي معتقد به نظام، انديش��ه 
امام )ره(، قانون اساس��ي و سياس��ت هاي مقام معظم 
رهب��ري )مدظله العالي( به يكديگر نزديك تر ش��وند و 
اختلافات شان را در قالب جلسات رسمي و غيررسمي و 
به صورت چهره به چهره مطرح كنند به نفع كشور است. 
 اصلاح برجام شدني نيست؛ برنا   معاون وزير امور 
خارجه روسيه متذكر شد اصلاح توافق هسته يي ايران 
و بهبود اين توافق، در س��ايه نبود اعتماد متقابل ميان 
تهران و واش��نگتن و افزايش فشارهاي امريكا بر ايران، 
امري غيرممكن است. سرگئي ريابكوف در گفت وگو با 
روزنامه »ايزوسيتيا« گفت: »ما شاهد گام هايي هستيم 
ك��ه نه تنها باعث ترديد در پايبن��دي ايالات متحده به 
توافق هس��ته يي با ايران شده، بلكه اساسا فشارها عليه 
ايران را افزايش داده است. در چنين شرايطي، نمي توان 
ازسرگيري مذاكرات )درباره برجام( را متصور شد. افزون 
ب��ر آن، مطالب��ات امريكا از ايران مبن��ي بر امتيازدهي 

بيشتر، هيچ فايده يي نخواهد داشت.« 
 آخرين وضعيت اس�تيضاح وزير كار؛ مهر   اكبر 
رنجبرزاده عضو هيات رييسه مجلس درباره مطرح شدن 
خبرهايي مبني بر استيضاح علي ربيعي وزير تعاون، كار 
و رف��اه اجتماع��ي در مجلس گف��ت: در روزهاي اخير 
تع��دادي از نمايندگان در حال جم��ع آوري امضا براي 
استيضاح وي هستند، اما هنوز تقاضاي استيضاح به طور 
رسمي به هيات رييسه تحويل داده نشده است. او افزود: 
پيش از اين نيز يك بار استيضاح آقاي ربيعي در ماه هاي 
اخير به هيات رييسه تحويل داده شد و فرآيند قانوني اش 
را ه��م طي كرد ولي هنگامي كه آماده اعلام وصول در 
 صحن بود، تعداد امضاه��ا دو بار كاهش يافت و به زير

۱۰ نفر رسيد و منتفي شد. 
 سياس�ت هس�ته اي امريكا اتكاي بيش�تر بر 
سلاح هاي هسته اي؛ تعادل   محمدجواد ظريف وزير 
ام��ور خارجه كش��ورمان در توييتر خود نوش��ت: مرور 
سياست هس��ته يي امريكا نش��ان دهنده اتكاي بيشتر 
امريكا بر سلاح هاي هس��ته يي است كه نقض معاهده 
NPT است و انسانيت را به نابودي هسته يي نزديك تر 
مي كند. بي جهت نيست كه ساعت آخرالزمان )حركت 
نمادين دانشمندان هس��ته يي براي نشان دادن ميزان 
خطر هس��ته يي( هي��چ گاه از س��ال ۱۹۵۳ در چنين 
وضعي��ت خطرناكي قرار نداش��ته اس��ت. وي در ادامه 
نوشته است س��ماجت ترامپ براي از بين بردن برجام 

هم از همين نابخردي خطرناك ناشي مي شود. 
 خ�ط تولي�د انبوه پهپ�اد مهاجر ۶ مس�لح به 
بمب هاي هوش�مند قائم افتتاح ش�د؛ تسنيم   در 
پنجمي��ن روز از دهه مبارك فج��ر، خط توليد انبوه 
پهپ��اد تاكتيك��ي مهاجر 6 مجهز به بمب هوش��مند 
نقط��ه زن قائ��م با حض��ور وزي��ر دفاع و پش��تيباني 
نيروه��اي مس��لح و فرمان��ده نيروي زميني س��پاه 
پاس��داران انقلاب اسلامي افتتاح ش��د. امير سرتيپ 
حاتمي در اين مراس��م ب��ا تبريك ايام الله دهه فجر و 
چهلمين سالگرد پيروزي شكوهمند انقلاب اسلامي 
با تشريح مهم ترين ويژگي هاي پهپاد تاكتيكي مهاجر 
6 مجهز به بمب هوشمند نقطه زن قائم تصريح كرد: 
اين پهپاد توانمندي انجام ماموريت هاي شناس��ايي، 
مراقبت و رزمي با شعاع عملياتي گسترده و مداومت 
پروازي بالا را براي نيروهاي مسلح با قابليت اطمينان 
فوق العاده، فراهم مي سازد تا بتوانند عمليات مراقبت، 

شناسايي و انهدام اهداف موردنظر را انجام دهند. 
 توضيحات استاندار تهران درخصوص حادثه 
تيراندازي نهاد رياس�ت جمهوري؛ ايرنا  اس��تاندار 
ته��ران درخصوص حادثه تيران��دازي صبح امروز در 
نهاد رياست جمهوري گفت: در اين حادثه فردي قصد 
عبور از گيت نهاد رياست جمهوري داشته كه به دليل 
همراه داش��تن سلاح سرد در بازديد بدني با ممانعت 
ماموران مواجه مي شود. محمدحسين مقيمي افزود: 
فرد خاطي با بي توجهي به هش��دار نيروي حفاظتي 
با مام��وران درگير مي ش��ود كه درنهاي��ت نيروهاي 
حفاظت مجبور به تيراندازي به سمت وي مي شوند. 
همچنين محس��ن نس��ج همداني مع��اون امنيتي و 
انتظام��ي اس��تاندار تهران تصريح ك��رد: فرد مهاجم 
توس��ط نيروه��اي حفاظ��ت نهاد رياس��ت جمهوري 

بازداشت و به بيمارستان منتقل شده است. 
 س�پاه تجهيزات لازم براي بارور كردن ابرها را 
خريداري كرده اس�ت؛ ايسنا   معاون پارلماني سپاه 
از خري��داري و نصب تجهي��زات موردنياز براي بارور 
ك��ردن ابرها روي هواپيما خبر داد و گفت كه س��پاه 
برخ��ي از موادي كه براي تزريق به ابرها جهت بارور 
كردن لازم است را خريداري كرده است.  محمدصالح 
جوكار، درباره آمادگي س��پاه جهت بارور كردن ابرها 
و رفع مش��كل كم آبي در كشور، گفت: باوجود اينكه 
اعتباري به هوافضاي س��پاه براي ب��ارور كردن ابرها 
اختص��اص نيافت��ه و دولت از س��پاه چنين چيزي را 
درخواس��ت نكرده اس��ت، اما ما آمادگ��ي خود را به 
دس��تگاه هاي مربوطه اعلام كردي��م، طبيعتا اين كار 

بايد با هماهنگي با دستگاه هاي مرتبط انجام شود. 
 پمپاژ نااميدي در كش�ور موجب افزايش يأس 
اجتماعي شد؛ ايلنا    دس��تيار ويژه رييس جمهور در 
امور حقوق ش��هروندي در تحلي��ل ناآرامي هاي اخير 
كش��ور گفت: در دولت هاي يازدهم و دوازدهم شاهد 
پمپاژ يأس و نااميدي در كشور هستيم. سعي مي شد 
دولت را ناكارآمد نش��ان دهند و مردم را از اثربخشي 
برجام نااميد كردن��د. اينها كمك كرد يأس اجتماعي 
زياد شود.  شهيندخت مولاوردي در ششمين اجلاس 
هم انديش��ي با موضوع اجراي بهينه تصويبنامه حقوق 
ش��هروندي در نظ��ام اداري با بيان اينك��ه تجدد هم 
ويرانگ��ري دارد ه��م س��ازندگي، اظهار ك��رد: بعد از 
مش��روطه اين وضعيت دوگانه را ش��اهد هس��تيم كه 
برخي تماما نيم��ه خالي ليوان را ديدند و برخي فقط 
نيمه پر. اكنون جامعه جهاني به اين وضعيت رس��يده 

كه بايد به هر دو وجه توجه شود.

روي موج خبر

تعبير قاسمي از ادعاي تيلرسون مبني بر تشكيل كارگروه اصلاح برجام:

روياي امريكا از زبان اروپا

دادستان تهران معرفي كرد 
مقصران حادثه پلاسكو

14 نهاد خصوصي، عمومي و دولتي در حادثه پلاسكو مقصر  بودند

گروه ايران  
با گذش��ت بيش از يك س��ال از فاجعه پلاسكو، 
دادس��تان تهران در نشست رس��انه يي ابعاد تازه يي 
از موضوع را روش��ن كرد؛ ابعاد تازه يي كه به اعتقاد 
جعفري دولت آبادي در آن بيش از ۱4دستگاه و نهاد 
خصوصي، عمومي و دولت��ي مقصر به وجود آمدن 
اين حادثه محسوب مي شوند. البته دادستاني تهران 
به جزئيات نظريه كارشناس��ان دادگس��تري درباره 
حادثه آتش سوزي پلاسكو اشاره يي نكرده و تنها به 
بيان كليات پرداخته اس��ت.  دادستان تهران اعلام 
كرد: بر اس��اس نظريه كارشناسي دادگاه در پرونده 

حادث��ه آتش س��وزي و ري��زش س��اختمان تجاري 
پلاس��كو در تهران، ۱4 دس��تگاه و نهاد خصوصي، 
عمومي و دولت��ي در اين پرونده مقصر تش��خيص 

داده شده اند. 
عب��اس  ته��ران،  دادس��تاني  گ��زارش  ب��ه   
جعفري دولت آبادي در بيس��ت و شش��مين جلسه 
شوراي معاونان دادسراي تهران كه ديروز با حضور 
معاون��ان و سرپرس��تان نواح��ي دادس��راي تهران، 
سرپرس��تان دواير نظ��ارت و دادي��اران ناحيه ۲۵ 

دادسرا برگزار شد، اين مطلب را اعلام كرد. 
جعفري دولت آبادي در مورد ش��اخصه هاي جنگ 

رواني عليه جمهوري اسلامي و دستگاه قضايي اظهار 
كرد: دش��من و برخي عوامل آن با وقوع هر رويدادي 
هر چند كوچك به دنبال تخريب مس��وولان هستند.  
وي اقدامات رس��انه ها به ويژه در عرصه فضاي مجازي 
و اظهارات برخي افراد را زمينه ساز بي اعتمادي مردم 
نسبت به نظام جمهوري اسلامي دانست و افزود: وقتي 
رسانه ها در خصوص مشكلات اقتصادي و فساد برخي 
مس��وولان، بدون انعكاس اقدامات مثب��ت و ايجابي، 
اخبار و مطالبي منتش��ر مي كنن��د به نوعي به جنگ 

رواني دامن مي  زنند. 

 توجه به مشكلات فرودگاه هاي تهران
جعفري دولت آبادي با اشاره به مشكلات ناشي از 
بارش برف اخير در فرودگاه هاي تهران و سرگرداني 
مسافران، توجه بيشتر سرپرست ناحيه ۹ دادسراي 
تهران به موضوع حقوق عامه را ضروري دانس��ت و 
ضمن تش��كر از برگزاري جلسه از سوي سرپرست 
دادس��راي ف��رودگاه با مس��وولان و دس��تگاه هاي 
ذي ربط اظهار داش��ت: ع��لاوه بر ت��داوم برگزاري 
چنين جلس��اتي، موضوعاتي نظير تاخير پروازها و 
نارضايتي عموم از اين موضوع بايد توسط سرپرست 

دادسرا پيگيري شده و اقدامات لازم به عمل آيد. 
وي اف��زود: برخي تاخيرهاي پ��روازي به لحاظ 
مشكلات فني و حساسيت هاي ايمني است و از اين 
حيث مردم چنين تاخيراتي را مي پذيرند؛ اما نبايد 
به گونه يي رفتار شود كه تمام تاخيرها به مشكلات 
ايمني، دلايل برون سازماني مانند وضعيت آب و هوا 

و فني نسبت داده شود. 
دادس��تان تهران در موضوع علل تاخير پروازها 
با توجه به علل درون س��ازماني ادامه داد: در چنين 
م��واردي تاخير پروازها بايد اطلاع رس��اني ش��ود تا 

سرگرداني مسافران را در پي نداشته باشد. 
جعفري دولت آبادي پيش��نهاد كرد كه براي رفع 
اين مشكل در زمان صدور بليت، شماره تلفن همراه 
مس��افر اخذ ش��ده و هرگونه تاخير پ��رواز از طريق 

پيامك به مسافران اطلاع رساني شود. 

جعفري دولت آب��ادي با تاكيد بر ضرورت توضيح 
علل تاخير از سوي شركت هاي هواپيمايي به مردم، 
ضمن انتق��اد از رويكرد مس��وولان پروازها داير بر 
سلب مسووليت از خود و انتساب تاخيرها به عوامل 
بيروني اظهار داش��ت: در چنين مواردي با مسافران 
برخ��ورد توام با تكريم ص��ورت گيرد و از توهين به 
آنان اجتناب ش��ود؛ ضمن آنكه مس��افران نيز نبايد 
ب��ه گونه يي عم��ل كنند كه س��ازمان هواپيمايي و 

فرودگاه را با مشكلات ديگري مواجه كنند.

 لزوم پاسخگويي و اطلاع رساني سريع
دادس��تان تهران اقدام ديگري ك��ه در مقابله با 
جن��گ رواني بايد رخ دهد را پاس��خگويي به موقع 
از س��وي مس��وولان دانس��ت و اطلاع رس��اني در 
خصوص پرونده هاي قضايي را در اين راستا ضروري 
خوان��د و گفت: قوه قضاييه به لح��اظ وظيفه ذاتي 
خود كه رس��يدگي قضايي اس��ت، در مقابل برخي 
ادعاها س��كوت مي كند و گاهي به اعلام نظر و ارائه 
توضيحات مي پردازد كه چنين مواردي نيز با برخي 
تفس��يرهاي نابجا مواجه مي ش��ود؛ لذا پاسخگويي 
در حد رفع ش��بهه ها، تكذيب دروغ ها و روشنگري 

اذهان عمومي ضروري است. 
جعفري دولت آبادي نقش صدا و سيما و رسانه ها 
در اطلاع رس��اني را واجد اهمي��ت خواند و با انتقاد 
از تيت��ر يكي از خبرگزاري ها داي��ر بر »خروج يك 
ابربدهكار از كش��ور« انتشار چنين مطالبي را بدون 
بررس��ي ابعاد قضي��ه و صحت و س��قم آن مذموم 
دانس��ت و گفت: در پي انتشار اين خبر و با بررسي 
موضوع مشخص شد اين فرد با اخذ مجوز و تضمين 

لازم از كشور خارج شده است. 

 تداوم مبارزه با فساد
جعفري دولت آب��ادي به بررس��ي برخ��ي اخبار 
منتش��ره از سوي رسانه ها مرتبط با دستگاه قضايي 
پرداخت كه از جمله اظه��ارات فردي مبني بر اين 
ب��ود كه ق��وه قضاييه به جاي برخ��ورد با ميوه هاي 

فساد با ريشه هاي فس��اد برخورد كند. وي با اشاره 
ب��ه اينكه قوه قضايي��ه در پرونده ه��اي مطروحه با 
ميوه هاي فس��اد مواجه اس��ت، موضوع طلاق را به 
عن��وان مثال مطرح و اظهار كرد: طلاق داراي علل، 
بسترهاي فرهنگي و اجتماعي است و قوه قضاييه با 
اتخاذ راهكارهايي چون مش��اوره تخصصي، انتخاب 
قضات شايس��ته و متخصص مي توان��د پرونده هاي 
راجع به طلاق را مديريت كند؛ اما آيا مي توان گفت 

كه قوه قضاييه مسوول طلاق هاي كشور است. 
دادس��تان تهران همين مثال را در مورد فساد 
كلان اقتصادي ارائه داد و با تاكيد بر اينكه فس��اد 
از ريشه ها ناش��ي مي شود، خطاب به فردي كه از 
عدم مبارزه قوه قضاييه با ريش��ه هاي فساد انتقاد 
كرده، افزود: ريش��ه هاي فس��اد در اختيار دستگاه 
قضايي نيست، اگر دس��تگاه هاي ذي ربط به جاي 
ميوه هاي كال فساد، ريشه ها و عوامل اصلي فساد 
را تحويل قوه قضاييه دهن��د، حتما با آنها مبارزه 
مي ش��ود؛ به ش��رط آنكه با تعقيب قضايي برخي 
اف��راد مرتب��ط ب��ا جريان هاي سياس��ي به نحوي 
عكس العمل نش��ان ندهيد ك��ه گويا عرش خدا به 

لرزه درآمده است. 
جعفري دولت آب��ادي در عين ح��ال بر نقش موثر 
دستگاه هايي اجرايي در پيشگيري از وقوع فساد تاكيد 
كرد و افزود: ما به صراحت براي برخورد با ريش��ه هاي 
فس��اد اعلام آمادگي مي كنيم؛ مش��روط بر اينكه در 
چارچ��وب وظايف و اختيارات دس��تگاه قضايي و در 

حدود مقررات و قوانين جاري كشور باشد. 
دادستان تهران در انتقاد از اظهارات برخي افراد 
در مورد حكم صادره در پرونده گروه اميرمنصور آريا 
گفت: فردي در مورد اجراي حكم مذكور مدعي شد 
كه »او قرباني ش��د تا افكارعمومي التيام پيدا كند« 
اين ادعا در حالي مطرح مي ش��ود ك��ه پرونده اين 
گروه، از بزرگ ترين پرونده هاي اقتصادي سال هاي 
اخير بوده اس��ت؛ همچنان ك��ه در خصوص برخي 
آراي ديگ��ر قوه قضاييه را متهم به سياس��ي  بودن 

مي كنند. 

گروه ايران  
دس��تگاه ديپلماس��ي ايران س��كوت خ��ود را 
شكس��ت و پاس��خ ادعاي وزير امورخارجه امريكا 
را داد. س��خنگوي وزارت امور خارجه در نشس��ت 
هفتگ��ي خود تش��كيل كارگروه اص��لاح برجام با 
همراهي امريكا و اروپايي ها را كه تيلرسون مدعي 
آن ش��ده بود، روياي امريكايي ها خواند كه با اين 
صراحت و ش��دت تعبير نخواهد ش��د. ادعايي كه 
اگر چه س��ر و صداي زيادي كرده ب��ود، اما هيچ 
يك از طرف هاي مذاكرات هسته يي به آن واكنش 
خاصي نش��ان نداده بودند. تنها واكنش مس��تقيم 
ب��ه اين موضوع س��كوت همراه ب��ا لبخند فدريكا 
موگريني مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا به 
س��وال يك خبرنگار بود كه چيزي از آن برداشت 
نمي ش��د. با اين حال درس��ت پس از آنكه ترامپ 
پايبندي ايران به تعهدات هس��ته يي را تاييد كرد، 
وزير امور خارجه امريكا در س��فر يك هفته يي به 
اروپا به ديدار س��ران كشورهاي فرانسه، بريتانيا و 

آلمان رفت.
او در نخستين روز سفرش پس از آنكه ديدارش 
با سران بريتانيايي پايان يافت، ادعا كرد كه آنها را 
متقاعد كرده اس��ت تا با تشكيل كارگروهي، روند 
اصلاح برجام را كليد بزنند. همچنين تيلرسون در 
آخرين روز سفرش وقتي در كنار همتاي لهستاني 
خ��ود قرار گرفت��ه بود بار ديگر اي��ن ادعا را تكرار 
كرد، با اين تفاوت كه مدعي ش��د اين بار همراهي 
هر س��ه هم پيمان اروپايي امريكا را جلب كرده تا 

به كار برجام كنوني پايان دهد. 
وزير امورخارجه امريكا اعلام كرد كه گروه هاي 
كاري ب��راي بررس��ي ايرادهاي م��ورد نظر امريكا 
در برج��ام فعالي��ت خ��ود را آغ��از كرده اند و اين 
كارگروه ه��ا قرار اس��ت، تغيي��رات لازم در توافق 
هس��ته يي با ايران و چگونگي اجراي آن را روشن 
كنن��د. به ادعاي تيلرس��ون او با متح��دان امريكا 
و امضاكنن��دگان برجام به توافق رس��يد كه براي 
بررس��ي آنچه دول��ت امري��كا »نواق��ص برجام« 
خوان��ده همكاري كنن��د، چرا ك��ه دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امري��كا همان طور كه پيش تر هم 
تاكيد كرده بود در صورت »ترميم نشدن« برجام 
از آن خارج خواهد ش��د. اما ن��ه وزير امورخارجه 
بريتاني��ا چني��ن خبري را تاييد ك��رد و نه وزراي 

خارجه فرانس��ه و آلمان. در عين حال هر سه آنها 
بر پايبندي كشورش��ان به توافق هس��ته يي تاكيد 

كردند. 
درست همان زمان كه تيلرسون در پاريس بود، 
ژان ايولودريان وزير خارجه فرانس��ه به خبرگزاري 
آسوشيتدپرس گفت كه »يك اصل اساسي هست 
كه ما بر آن پافشاري مي كنيم، يعني حفظ توافق 

اتمي تا جايي كه رعايت مي شود.«
وزير خارجه فرانس��ه همچني��ن تاكيد كرد كه 
اگر ايران برجام را محترم بش��مارد كه براس��اس 
گ��زارش آژان��س بين المللي ان��رژي اتمي چنين 

مي كن��د و ما دليل��ي براي تردي��د در آن نداريم، 
امضاكنندگان بايد پاي حرفش��ان بايستند. چون 
وقتي موافقتنامه يي امضا شد، همه امضاكنندگان 
بايد به آن احترام بگذارند و او )ركس تيلرس��ون( 

اين را مي داند. 
نخست وزير بريتانيا هم با وجود آنكه تيلرسون 
مدعي همراهي او با اصلاح برجام شده بود، تلويحا 
تش��كيل كارگروه��ي را كه به تغيي��ري در برجام 
ختم شود را رد و بر تعهد كشورش به برجام تاكيد 
كرد. ام��ا برخي ادعاي اصلاح برج��ام با همراهي 
كشورهاي اروپايي از طريق تشكيل كارگروه را به 

يك حركت سياس��ي تعبير مي كنند كه به تغيير 
حقوقي در توافق هس��ته يي بر اساس آنچه سران 
امريكايي از آن س��خن مي گوين��د، منجر نخواهد 
ش��د. از س��خنان مقامات امريكاي��ي همچنين بر 
مي آيد، ش��اهد مثال، سخنراني نيكي هيلي سفير 
امريكا در س��ازمان ملل اس��ت كه از حفظ برجام 
در ص��ورت »تنبي��ه ايران بابت برنامه موش��كي« 
س��خن گفت. هيلي دوش��نبه هفته گذش��ته كه 
س��فراي ش��وراي امنيت را به ضيافت كاخ سفيد 
آورده ب��ود تا در نمايش س��اختگي ايران را متهم 
به فروش موش��ك به حوثي هاي يمن كند، مدعي 

ش��د: تلاش هاي ملموس جهاني براي تنبيه ايران 
از بابت نقض قطعنامه هاي شوراي امنيت پيرامون 
موش��ك هاي بالس��تيك مي تواند دونال��د ترامپ 
رييس جمه��وري امريكا را ب��راي ماندن در توافق 
هس��ته يي متقاعد كند. هيلي پاي فرانس��ه را هم 
به ميان كش��يد و متذكر شد كه فرانسه به عنوان 
يكي از مذاكره كنندگان كليدي توافق هس��ته يي 
۲۰۱۵ اخي��را ايران را به دليل نقض قطعنامه هاي 
مربوط به موش��ك هاي بالس��تيك مورد حملات 
لفظي قرار داده است. او ادامه داد: اين اقدام جواب 
مي دهد، آنه��ا رفته رفته درك مي كنند اگر درباره 
م��وارد نقض ش��ده صحبت نكني��م آن وقت اين 
امريكاس��ت كه مي گويد همه چيز شرم آور است. با 
هم��ه اينها ايران پيش از اين بارها موضع خود در 
اين رابطه را به طرف هاي غربي گوشزد كرده بود؛ 
آنكه برجام غيرقابل تغيير و مذاكره مجدد اس��ت 
و برنامه موش��كي نيز قابل مذاكره نيست. چنانكه 
ديروز هم بهرام قاس��مي س��خنگوي وزارت امور 
خارجه در نشس��ت هفتگي خود بر همين موضع 

تاكيد كرد. 
او همچنين در پاسخ به سوال خبرنگاري مبني 
بر اينكه طبق اخبار منتشر شده سه كشور اروپايي 
با تش��كيل كارگروه مشترك با امريكا براي اصلاح 
يا اضافه كردن موادي به برجام موافقت كرده اند و 
آيا ايران از اين موضوع اطلاعي دارد و كش��ورهاي 
اروپاي��ي در اين زمينه با اي��ران صحبت كرده اند، 
گفت كه فكر مي كند فرض او از ابتدا اشتباه است، 
چراكه وزارت خارجه ايران چنين سخن و كلامي 
را به صورت رس��مي از سه كشور اروپايي دريافت 
نكرده  است. به اعتقاد قاسمي، باز هم امريكايي ها 
بر اس��اس عادت غلط و ديرينه خود روياهايش��ان 
را از زب��ان ديگ��ران بيان مي كنن��د، در حالي كه 
اي��ن خواب و رويا به اين صراحت و ش��دت تعبير 

نخواهد شد. 
آن ط��ور ك��ه س��خنگوي وزارت ام��ور خارجه 
گفت: اي��ران هيچ اطلاعي از اي��ن كارگروه ندارد 
و خبري نيز در اين ارتباط از س��وي اتحاديه اروپا 
به كش��ورمان داده نش��ده اس��ت، از س��وي ديگر 
در تماس ه��اي ايران با اروپايي ه��ا در اين ارتباط 
نش��انه يي مبن��ي بر تش��كيل چني��ن كارگروهي 

دريافت نشده است. 
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چهرهها

عضو هيات رييس��ه كميس��يون 
حقوقي در مجل��س گفت: مجلس 
بودج��ه دفاعي پيش��نهادي دولت 
را ت��ا مي��زان دوبراب��ر افزايش داد.  
جلي��ل رحيم��ي جهان آب��ادي در 
گفت وگو با خان��ه ملت درخصوص 
در  پيش��نهادي  دفاع��ي  بودج��ه 
لايح��ه بودج��ه ۹۷ گف��ت: بودجه 
دفاع��ي پيش��نهادي در لايحه دول��ت به نظر رق��م پاييني 
به نظ��ر مي آيد كه باتوجه به تداوم تهديداتي كه نس��بت به 
جمهوري اس��لامي از جانب مزدوران منطقه يي و همچنين 
ايالات متح��ده صورت مي گيرد بايد نس��بت به س��ال هاي 
گذش��ته افزايش پيدا مي كرد.  نماين��ده تربت جام، تايباد و 
باخزر در مجلس شوراي اس��لامي افزود: كميسيون تلفيق 
با بررس��ي دقيق و هم جانبه اين رق��م را به دوبرابر افزايش 
داد، چراكه مساله امنيت ملي جزو دغدغه نمايندگان ملت 
قرار دارد.  عضو فراكسيون اميد در مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: مجلس به خوبي با مش��كلاتي كه دولت در زمينه 
كمب��ود بودجه و تامي��ن منابع به آن دچار اس��ت را توجه 
دارد و نماين��دگان بر اين باورند ك��ه دولت حتي در برخي 
اولويت ها ازجمله آبرساني و گازرساني و احداث جاده ها در 
مضيقه ش��ديد است ولي مس��اله امنيت اولويت اول است و 
باي��د براي تامين آن بالاترين س��هم را درنظر گرفت.  عضو 
هيات رييسه كميسيون حقوقي و قضايي در مجلس شوراي 
اسلامي خاطرنش��ان كرد: مجلس شوراي اسلامي با درنظر 
گرفت��ن تمام جوان��ب، دولت را ياري رس��اني خواهد كرد و 
مس��اله دفاعي ك��ه امروزه مورد بحث ق��رار گرفته و كانون 
توجهات جهاني اس��ت، بايد بيشترين توجه را در بودجه از 

آن خود كند.

 مجلس بودجه دفاعي پيشنهادي دولت
را دو برابر كرد

جيمز جورج جترس مشاور سابق 
حزب جمهوري خواه در سناي امريكا 
مي گويد كنگ��ره با خ��روج از برجام 
موافق نيس��ت ام��ا در ح��ال ارزيابي 
مواضع اروپايي ها ب��راي تغيير توافق 
هس��ته يي با ايران اس��ت. كارشناس 
روابط بين الملل و مشاور سابق حزب 
امري��كا،  س��ناي  در  جمهوري خ��واه 
دولت ه��اي اروپاي��ي را نات��وان  از رويارويي با فش��ارهاي دولت 
ترامپ دانس��ت و گفت: آنها به دليل غيرقاب��ل پيش بيني بودن 
موضع ترامپ، بر س��ر  دوراه��ي درباره برجام ق��رار دارند.   او با 
اشاره به حضور پررنگ چهره هاي ضدايراني در كنگره گفت: در 
صورتي  كه اروپايي ها با درخواست ترامپ براي تغيير برجام كنار 
بيايند، نمايندگان كنگره هم وارد عمل خواهند شد. با اين حال 
اين كارشناس روابط بين الملل تاكيد كرد: موضع روسيه و چين 
اهميت داشته و براي همين برجام يك توافق پايدار بين المللي 
بوده است. جترس درباره اعلام تشكيل كار گروه هاي مشترك با 
انگليس، فرانسه و آلمان درباره ايران توسط وزير خارجه امريكا 
گف��ت: چند مس��اله در رابطه با اروپايي ها وجود دارد. فرانس��ه، 
آلمان و بريتانيا با ترامپ دچار مس��اله هس��تند. او افزود: آنها از 
اوباما بيش��تر خوش ش��ان  مي آمد اما در عين حال آنها حساب 
مي كنن��د كه اگ��ر ترامپ هجومي و غيرقابل پيش بيني اس��ت، 
بهتر خواهد  بود كه با وي از لحاظ ديپلماتيك همراه ش��وند؛ به 
اين اميد كه وي را كنترل كنند. مشاور سابق جمهوري خواهان 
س��ناي امريكا ادامه داد: آنها نگران هس��تند كه اگر با ما همراه 
نش��وند، دس��ت  به كار خطرناك و تندي همچون اشغال عراق 
بزني��م. اكن��ون اروپايي ها بر س��ر اين دوراهي هس��تند كه آيا 
مخالفت با درخواست ما  براي تغيير برجام، دست امريكايي ها را 

بسته نگه داشته و پيامد خطرناكي نخواهد داشت؟

 كنگره امريكا موافق خروج
از برجام نيست

دبير ش��وراي عالي امنيت ملي با 
بيان اينكه اس��تانداري كه وقت خود 
را ص��رف درگي��ري جناح��ي كند به 
خطا رفته اس��ت، گفت: خط ش��كنان 
هس��تند.   توليدگ��ران  اقتص��ادي 
به گ��زارش تس��نيم، علي ش��مخاني 
در آيي��ن افتتاح فاز دوم پالايش��گاه 
غ��لات  زر ك��ه در س��اوجبلاغ برگزار 
شد با اش��اره به اينكه انقلاب براي كسي كه بخواهد رشد كند، 
مستعد است، اظهار كرد : كسي نمي تواند بگويد »نمي گذارند« و 
»نمي شود«.  »دبير شوراي عالي امنيت ملي با بيان اينكه امروز 
با جرياني از القاي خط ناكارآمدي از خارج روبه رو هس��تيم كه 
به  اضافه غفل��ت و جهل، معضل فكري يأس را در جامعه ايجاد 
مي كن��د« ادام��ه داد: اين موضوع نقاط قوت كش��ور را به نقاط 
ضعف تبديل مي كند مانند ري اس��تارت كه مي گويند دينداري 
در جامعه كم ش��ده كه دروغ است.  شمخاني با اشاره به اينكه 
امروز هر تريبوني و هر كسي با هر لباسي كه از استقلال علمي 
و سياس��ي بگويد، انقلابي اس��ت و هر تريبوني خلاف آن باشد، 
انقلابي نيست، گفت: استانداري كه وقت خود را صرف درگيري 
جناحي كند به  خطا رفته اس��ت. حفظ استقلال سياسي بدون 
ت��وان علمي ممكن نيس��ت و در فقدان امنيت توس��عه صورت 
نمي گيرد. دبير شوراي عالي امنيت ملي با ابراز اينكه »مهم ترين 
معضل ه��اي ما حتي آس��يب هاي اجتماعي به  دليل مش��كلات 
اقتصادي اس��ت و پاشنه آش��يل اقتصاد موضوع اقتصاد است« 
عن��وان كرد: در رزم و جنگ فقط يگان خط ش��كن نداش��تيم و 
خط ش��كن اقتصاد، توليدگران هس��تند كه حل مش��كلات آنها 
وظيفه ماس��ت. اگر مردم سروران ما و ما خدمتگزار هستيم، راه 
حفظ نش��اط آنها حمايت از لكوموتيوهايي اس��ت كه مي توانند 

اقتصاد را به جلو ببرند. 

 خط شكنان اقتصادي
توليدگران هستند

رييس جمهوري  پارلمان��ي  معاون 
گفت: تش��كيل ش��وراي گفت وگوي 
سياس��ي براي هم انديش��ي احزاب در 
وزارت كشور ايده يي نو است و اشكالي 
ن��دارد كه مط��رح ش��ود و منتقدان و 
صاحب نظران ديدگاه هاي خود را بيان 
كنند تا اگر ايراد در آن اس��ت، برطرف 
شود.  حس��ينعلي اميري در گفت وگو 
با خبرآنلاين درباره تش��كيل ش��وراي گفت وگوي سياسي براي 
هم انديش��ي احزاب در وزارت كش��ور و م��وازي كاري آن با خانه 
احزاب گفت: خانه احزاب، باشگاه و كانون صنفي احزاب محسوب 
مي شود كه نمايندگان تشكل هاي مختلف در آن مجموعه حضور 
دارند. بنابراين كاركرد شوراي گفت وگوي سياسي با خانه احزاب 
متفاوت اس��ت و تناقض ندارد.  او درباره تسهيل مسير برگزاري 
انتخابات حزبي متاثر از تشكيل شوراي گفت وگوي سياسي براي 
هم انديش��ي احزاب اف��زود: به عنوان ي��ك دانش آموخته حقوق 
مي گويم، تشكيل نظام حزبي و برگزاري انتخابات حزبي مقدمات 
و لوازمي دارد كه به نظرم اين لوازم در كش��ور ما مثل نظام هاي 
مبتني بر احزاب فراهم نيست.  او درباره روند بررسي لايحه بودجه 
در مجلس افزود: آقاي رييس جمهور دعوت كرد تا همه به زواياي 
مختل��ف لايحه بودجه نور بتابانند، اصل شفاف س��ازي در لايحه 
بودجه ب��راي دولت اهميت دارد. تقاضايي كه يكي از نمايندگان 
براي برگزاري جلس��ه غيرعلني داشت درباره لايحه بودجه نبود. 
هيچ جاي دنيا لايحه بودجه محرمانه نيست و طبقه بندي ندارد.  
او در پاسخ به اين سوال كه آيا كميسيون تلفيق انتظارات دولت 
را براي بررسي لايحه بودجه ۹۷ لحاظ كرد؟ گفت: آنچه براي ما 
مهم بود و مهم است اينكه چارچوب لايحه بودجه بايد حفظ شود 
و يكپارچگي اش از بين نرود تا دولت بتواند برنامه هاي خود را اجرا 

كند و در مجموع ما تا الان مشكلي نداريم. 

 استقبال معاون رييس جمهور
از گفت  و گوي سياسي احزاب
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3 كلان
    مبلغ عيدي كارگران 
و كارمندان تعيين شد

 عيدي مش��مولان قانون كار همچنين كارمن��دان دولت تا 
۴۵روز آينده پرداخت مي ش��ود. رقم عيدي امسال كارگران يك 
ميليون و ۸۵۹ تا دو ميليون و ۷۸۹هزار تومان و عيدي كارمندان 
ني��ز ۸۴۷ هزار و ۵۰۰ تومان خواه��د بود.  به گزارش ايبنا طبق 
قوانين موجود، عيدي پايان سال كارمندان با تصويب هيات وزيران 
تعيين و ابلاغ مي ش��ود كه اين رقم در جلسه ديروز هيات دولت 
براي پايان سال ۹۶ مبلغ ۸۴۷ هزار و ۵۰۰ تومان تعيين شد.  در 
عين حال، روش محاسبه و پرداخت عيدي كارگران و مشمولان 
قانون كار متفاوت ب��وده و طبق مصوبه مجلس، كارفرمايان بايد 
در پايان هر سال حداقل ۲برابر و حداكثر ۳برابر حداقل دستمزد 
تعيين ش��ده در هر سال)مصوبه ش��وراي عالي كار( را به عنوان 
عيدي به كارگران پرداخت كنند.  هر چند رقم مربوط به عيدي و 
پاداش پايان سال كارگران متفاوت از كارمندان است اما مسوولان 
كارگري كشور معتقدند، عيدي تنها مزيت مشاغل كارگري نسبت 
به كارمندان بوده كه البته آن هم از سوي بسياري از كارفرمايان 
به دلايل گوناگون پرداخت نمي شود و هستند هزاران كارگري كه 

بدون دريافت عيدي به استقبال نوروز مي روند. 

  مركز ملي پايش مصداق عيني 
توجه به حقوق شهروندي

مع��اون امور اقتصادي در شش��مين اجلاس هم انديش��ي با 
موضوع اجراي بهينه تصويب نامه حقوق شهروندي در نظام اداري 
كه در محل وزارت اقتصاد برگزار ش��د به تشريح برنامه هاي اين 
وزارتخان��ه در حوزه بهبود فضاي كس��ب وكار و تس��هيل صدور 
مجوزها پرداخت.  به گزارش ش��ادا، سيدحس��ين ميرشجاعيان 
ب��ا بيان برخي از اقدامات اين وزارتخان��ه در حوزه رعايت حقوق 
شهروندي گفت: براي شفاف سازي روند صدور مجوز، سايت ايران 
مجوز در معاونت امور اقتصادي راه اندازي و ۱۵۰۰مجوز شناسايي 
ش��ده اس��ت.  وي با بيان اينكه براي حذف هر مجوز ۶ ماه زمان 
لازم اس��ت ولي تصويب آن يك روز، اظهار ك��رد: اگر زمان اخذ 

مجوز طول بكشد براساس ماده ۶۰۰ قانون مجازات جرم است. 
ميرشجاعيان افزود: آيا كسي براساس اين ماده محكوم شده 
است؟ بخش هاي كشور به شكل مجموعه جزايري رشد كرده  و با 
هم مرتبط نشده اند به طوري كه در مجموعه ساختار بروكراسي 
كشور نهادها سعي مي كنند كمتر با هم كار كنند و هر كدام كار 
خودش��ان را انجام مي دهند.  معاون امور اقتصادي وزارت اقتصاد 
با اش��اره به برخي از اقدامات صورت گرفته براي رفع اين مساله 
تاكيد كرد: مركز ملي پايش محيط كسب وكار فضايي است كه به 
راحتي مشخص مي شود در كدام دستگاه كم كاري شده و پاسخ 
اس��تعلاماتش نيامده است بر اين اس��اس ما در اين مركز سعي 
مي كنيم، مجمع الجزاير موجود را به هم وصل كنيم و مردم از يك 

نقطه با حاكميت حرف بزنند. 
وي با بي��ان اينكه مي خواهيم هماهنگي بين دس��تگاه هاي 
اجرايي براي صدور مجوز به وجود  آيد و عملكردشان پايش شود، 
گف��ت: از طريق مركز دادور، ميز خدمت ملي به وجود مي آوريم 

كه نهادها بايد پاسخ افراد را بدهند. 
ميرش��جاعيان تاكيد كرد: در نظام دادور كه نظام شكايت از 
صدور مجوزهاس��ت، افراد مي توانند شكايات خود را بيان كنند و 

دستگاه ها بايد پاسخ دهند. 

اخبار كلان

در پي كاهش رتبه ريسك اعتباري ايران مطرح مي شود

ذوب تدريجي در اقتصاد جهان
  گروه اقتصاد كلان|

 كاه��ش رتبه ريس��ك اعتب��اري ايران از س��وي 
س��ازمان همكاري هاي اقتصادي و توسعه يي مواضع 
كارشناس��ي نس��بتا متفاوتي به همراه داشته است. 
از يك س��و برخي آن را ي��ك موفقيت بزرگ ارزيابي 
و آن را معل��ول گام هاي موث��ري مي دانند كه دولت 
در س��ال هاي گذش��ته جهت ورود به اقتصاد جهاني 
برداش��ته اس��ت. تيمور رحماني عض��و هيات علمي 
دانش��گاه ته��ران، در همين چارچوب معتقد اس��ت 
كاهش ريس��ك اعتب��اري ايران پالس ه��اي مثبتي 
را ب��راي تقوي��ت تعاملات تجاري با دنيا براي س��اير 
كشورها و نهادهاي مهم و تاثيرگذار ايجاد كرده است. 
در س��وي ديگر صاحب نظراني وج��ود دارند كه اين 
كاهش رتب��ه را در چارچوب رفع تحريم ها ارزيابي و 
عنوان مي كنند كه اثرات اقتصادي آن بسيار محدود 
خواهد بود. حميد شهرستاني اقتصاددان، با استناد به 
اينكه »شرايط اقتصادي ايران نسبت به سال گذشته 
تغييري نكرده اس��ت«، اثرپذي��ري و اثرگذاري هاي 

چشمگير در اين واقعه را مورد ترديد قرار مي دهد. 

 جايگاه ريسك اعتباري ايران
به گ��زارش »تع��ادل« چند روز پيش براس��اس 
اعلام رس��مي كميته رتبه بندي ريس��ك كشورهاي 
دنيا در OECD گزارش ش��د رتبه ريسك اعتباري 
اي��ران يك پل��ه ارتقا يافته و از رتبه ۶ به ۵ رس��يده 
اس��ت. اين دومين بار اس��ت كه طي دو سال گذشته 
رتبه اعتباري ايران ارتقا مي يابد. حدود ۱۰ سال رتبه 
اعتباري يا ريسك كشوري ايران ۷، يعني پايين ترين 
درجه بود كه از ۲ سال قبل سازمان سرمايه گذاري و 
كمك هاي اقتصادي و فن��ي ايران با همكاري وزارت 
امور خارجه و صندوق ضمان��ت صادرات اقداماتي را 
براي مذاكره و بهبود رتبه اعتباري آغاز كرد كه نهايتا 
با وجود مخالفت معدودي از كش��ورهاي عضو، رتبه 
ايران در س��ال ۲۰۱۷ از ۷ به ۶ ارتقا يافت. از س��ال 
۲۰۱۷ مجددا رايزني ها توسط سازمان سرمايه گذاري 
در وزارت امور اقتصادي و دارايي و همكاري صندوق 
و به ويژه وزارت امور خارجه )س��فارت كش��ورمان در 
اتريش( ازسر گرفته شد و پس از انجام مذاكرات لازم 
و تشريح دستاوردهاي اقتصادي و به ويژه موفقيت هاي 
حاصله در انجام توافق هاي مالي با كشورهاي مختلف 
دنيا كه خود حاكي از كاهش ريس��ك هاي سياسي و 
اقتصادي كشور است، نهايتا سازمان موضوع را مجددا 

مورد بحث قرار داد. 
در طبقه بندي سازمان OECD ۸ سطح ريسك 

بين نمرات صفر تا ۷ درنظر گرفته مي ش��ود كه نمره  
صفر نش��ان دهنده  كش��وري با كمترين ريسك كلي 
اس��ت. براي طبقه بندي ريس��ك كش��ورها از »مدل 
ارزيابي ريسك كشور« اس��تفاده مي شود كه در اين 
مدل براس��اس سه گروه از معيارهاي ريسك، ريسك 
اعتباري كش��ورها مورد ارزياب��ي كمي قرار مي گيرد. 
اين معيارهاي ريس��ك عبارتن��د از: تجربه پرداخت 
مشاركت كنندگان، وضعيت مالي و وضعيت اقتصادي، 
همچنين كارشناسان ريسك كشورهاي عضو سازمان 
همكاري هاي اقتصادي و توس��عه يك ارزيابي كيفي 
از كش��ورها انجام مي ده��د و عواملي را كه در »مدل 
ارزيابي ريس��ك كش��ور« درنظر گرفته نشده اند، به 

حساب مي آورد. 
بر اين اس��اس مي ت��وان گفت به ط��ور كل رتبه 
اعتباري هر كشور، نشانگر شفافيت مالي و اعتباري، 
اعتماد به ثبات سياسي و باور به توسعه سرمايه گذاري 
و مهم ت��ر از همه پذيرش در نظ��ام اقتصادي و مالي 
بين الملل باتوجه به بهبود سيستم رتبه بندي ريسك 
اس��ت. در دوران تحري��م رتبه اعتب��اري ايران داراي 
پايين تري��ن رتب��ه يعني ۷ از ۷ بود ك��ه دليل عمده 
آن عدم دسترس��ي موسسات مالي و بانكي كشور به 
كانال ه��ا و روابط بانكي لازم ب��راي مراودات مختلف 
بانكي و بازپرداخت تعهدات مالي خود از طريق شبكه 
كارگزاري بانك ها بود كه به نوبه خود جايگاه ايران را 
در بين كشورهاي مختلف دنيا بسيار غيرقابل اعتماد 
و ريس��ك پذير كرد. به گفته كارشناسان اين كاهش 
رتب��ه نش��ان از اعتبار بين المللي نظام مالي كش��ور، 
بهبود وضعيت مال��ي و اعتباري اي��ران در بازارهاي 
مال��ي بين المللي و كاهش ريس��ك س��رمايه گذاري 
در اي��ران دارد و آن را از دس��تاوردهاي مه��م برجام 
برش��مارند. گفته مي ش��ود كه كاهش رتبه ريس��ك 
اي��ران هزينه هاي تامين س��رمايه از نظ��ر مالي را تا 
حدود ۱۰درصد كاهش مي دهد. علاوه بر اين از نظر 
جلب سرمايه گذاران خارجي و بهبود اعتبار كشور در 
محاف��ل مالي و بين المللي اين موضوع بس��يا موثر و 
قابل اهميت است.  تيمور رحماني  در اين خصوص با 
بيان اينكه اساسا ايجاد و شكل گيري هرگونه ارتباط 
اقتصادي با جهان منوط به پذيرش قواعد بين المللي 
اس��ت، گفت:  بانك ه��اي ايراني يك��ي از كانال هاي 
اصل��ي هرگونه ارتباط تجاري با ش��ركت و نهادهاي 
خارجي هستند و به همين دليل  بايد شفاف تر شدن 
صورت هاي مالي نظام بانكي و رعايت استانداردهاي 
جهان��ي در آن به صورت جدي ت��ري در ايران اجرايي 
شود.  عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو با 

ايبنا يكي ديگر از دلايلي كه باعث بهبود رتبه ريسك 
اعتباري ايران در جهان ش��ده را تحولات مثبت بعد 
از »برج��ام« عنوان كرد و گفت: باي��د از اين فرصت 
وي��ژه كه نگاه دنيا به ايران در زمينه هاي سياس��ي و 
اقتصادي تغيير كرده و جامعه جهاني اعتماد بيشتري 
به ايران پيدا كرده، نهايت استفاده را ببريم و تعاملات 
اقتصادي پايدارتري را با س��اير كشورها برقرار كنيم 
و در شرايط فعلي ريس��ك اعتباري ايران پالس هاي 
مثبت��ي را براي تقويت تعام��لات تجاري با دنيا براي 
ساير كشورها و نهادهاي مهم و تاثيرگذار ايجاد كرده 
اس��ت.  در مقابل مواضع ديگري ه��م وجود دارد كه 
نسبت به كاركردهاي خوشبينانه مطرح شده به ديده 
شك مي نگرند. حميد شهرستاني عضو هيات علمي 
دانش��گاه علوم و تحقيقات در گفت وگو با »تعادل« با 
اع��لام اينكه اين كاهش رتبه بيش��تر به دنبال همان 
رف��ع تحريم صورت گرفته اس��ت و نمي توان آن را با 
بهبود شاخص هاي اقتصادي مرتبطش دانست، گفت: 
مشكلات بنيادين اقتصاد ايران در سه زمينه ساختار 
اقتصاد، روابط سياس��ي بين الملل��ي و رقابت كيفي 
در اين س��ال ها هيچ تغييري نداش��ته است. به گفته 
وي اين مش��كلات از س��وي ديگر باعث مي شود كه 

اثرگذاري اقتصادي بهبود رتبه هم عقيم شود. 
البته شهرس��تاني واكنش مناسب ايران در مقابل 
تهديده��اي ترام��پ را يكي از مولفه ه��اي مثبت در 

چارچوب سياس��ت هاي بين المللي ايران ارزيابي كرد 
اما معتقد اس��ت در دولت نه��م و دهم به حدي اين 
سياس��ت ها تنش زا ب��وده كه تاثي��رات بلندمدت آن 
هنوز بر مناس��بات اقتصادي پابرجا مانده اس��ت. وي 
همچنين معتقد اس��ت كه رتبه جديد ريسك ايران 
روي س��رمايه گذاري تاثيرگ��ذار خواهد ب��ود اما اين 
س��رمايه گذاري ها همچنان در حوزه هايي مانند نفت 
و گاز خواهد بود كه هيچ گونه نفعي براي ايران ندارد.

 رابطه دو سويه سرمايه گذاري
 و ريسك اعتباري

يكي از ويژگي هاي مهم اقتصاد جهاني در دهه هاي 
گذش��ته، رشد چش��مگير جريان »س��رمايه گذاري 
مستقيم خارجي« است. ميزان سرمايه گذاري خارجي 
يكي از ش��اخص هايي اس��ت كه رابطه يي متقابل با 
مولفه هاي مورد سنجش در رتبه بندي ريسك پذيري 
كش��ورها دارد؛ به اين معنا ك��ه هرقدر ميزان جذب 
سرمايه گذاري هاي خارجي در يك كشور بيشتر بوده 
باش��د اين موضوع بهبود شاخص اعتباري را به دنبال 
خواهد داش��ت و بالعك��س هرقدر ريس��ك پايين تر 
رتبه گذاري ش��ود، خود در جذب س��رمايه ها همانند 
يك چراغ س��بز عمل مي كند.  كارشناسان اقتصادي 
بر اين باورند كه افزايش روند جذب س��رمايه گذاري 
از يك س��و و اس��تفاده از فاينانس  ازسوي ديگر اثرات 

مثبتي بر اقتصاد كشور خواهد داشت و علاوه بر رفع 
مشكل اعتباري در اقتصاد كش��ور مي تواند اين پيام 
مه��م را به بازيگران اقتصادي بده��د كه ريل گذاري 
صحيح اقتصادي مس��ير رشد و آرامش و پيشرفت را 

براي اقتصاد كشورمان ترسيم كرده است. 
ب��ه همي��ن دليل بود ك��ه پيش از بررس��ي رتبه 
ريس��ك ايران كارشناس��ان بر اجرايي شدن سريع تر 
قراردادهاي كل��ي جذب فاينانس هاي خارجي تاكيد 
زيادي مي كردند. برخي كارشناسان اعلام كرده بودند 
»اي��ران در اين مدت بايد تلاش كند بخش��ي از اين 
فاينانس ه��ا را عملياتي كند تا اي��ن اطمينان ايجاد 
شود كه بازار ايران به طور واقعي براي سرمايه گذاران 

گشايش يافته است.«
تبيين نظ��ري بالا درخص��وص ارتب��اط متقابل 
سرمايه گذاري خارجي و رتبه ريسك تا حدود زيادي 
از نظ��ر تجربي هم آزمون خود را با موفقيت گذرانده 
اس��ت.  براساس گزارش آنكتاد، جذب سرمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي در ايران در س��ال ۲۰۱۶ ميلادي 
به مي��زان ۶۴درصدي افزايش و ب��ه ۳۳۷۲ ميليون 
دلار بال��غ ش��د. همچنين، در س��ال ۲۰۱۶ ميلادي 
سرمايه گذاري گرينفيلد يا جديد در ايران با افزايش 
قابل توجهي مواجه شد و از ۱۲۱ ميليون دلار در سال 
۲۰۱۵ ميلادي به ۱۰۸۳ ميليون دلار در اين س��ال 

افزايش يافت. 
در حال حاض��ر، پروژه هاي مهمي با اس��تفاده از 
۱۷ميليارد دلار فاينانس از طريق چين در كشور در 
حال اجراس��ت و علاوه ب��ر آن، در حدود ۳۰ميليارد 
دلار ديگر موافقتنامه اس��تفاده از منابع مالي خارجي 
از طري��ق چين و برخي كش��ورهاي اروپايي به امضا 
رس��يده كه از اين ميزان، تاكن��ون ۱۲ ميليارد دلار 
نهايي ش��ده و به زودي وارد مرحله اجرا و گش��ايش 
ال س��ي خواهد ش��د.  هرچند با وج��ود اين افزايش، 
باتوج��ه ب��ه ظرفيت هاي بالق��وه موجود در كش��ور، 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي در ايران )حدود ۳.۴ 
ميليارد دلار( در مقايسه با كشورهاي منتخب منطقه 
پايين اس��ت. به طوري كه در س��ال ۲۰۱۶ ميلادي، 
ارقام س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي جذب شده 
در هند ۴۴.۵ ميلي��ارد دلار، تركيه ۱۲ميليارد دلار، 
امارات متحده عربي ۹ ميليارد دلار و عربستان سعودي 

۷.۵ ميليارد دلار بوده است. 
باتوجه به بهبود رتبه اعتباري كشور و شكل گيري 
فضاي خارجي مناس��ب تر در پسابرجام، اميد مي رود 
ك��ه در س��ال هاي آتي ميزان جذب س��رمايه گذاري 

مستقيم خارجي در كشور افزايش يابد. 
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 قابليت تشخيص چهره
در سامانه همراه بانك ملت

بانك ملت براي نخستين بار در نظام بانكي كشور، 
قابليت تش��خيص چهره را در ورود به نس��خه جديد 

همراه بانك، رونمايي كرد. 
به گزارش روابط عمومي بانك ملت، با در دسترس 
قرار گرفتن نس��خه 1.0.2 سيستم عامل ios سامانه 
همراه بانك ملت )نس��خه جديد(، اين بانك به عنوان 
نخستين بانك ايراني، خدمات تشخيص چهره را براي 
دارندگان گوشي آيفون ايكس )آيفون10(، راه اندازي 

كرد. 
براس��اس اي��ن گ��زارش، Face ID جديدترين 
تكنولوژي اس��كن چهره اس��ت كه ارائه دهنده شيوه 
جديد در باز كردن قفل آيفون است و جايگزيني براي 
فناوري اثر انگش��ت محسوب مي ش��ود كه در دكمه 
صفح��ه اصلي آيفون ق��رار دارد. دارنده آيفون ايكس 
براي فعال سازي اين خدمت بايد در قسمت تنظيمات 
همراه بانك، منوي شناس��ايي چه��ره را انتخاب كند 
و در صفح��ه مذك��ور پس از وارد ك��ردن نام كاربري 
و رم��ز عب��ور، چهره كاربر تش��خيص، ذخيره و فعال 
مي ش��ود. بر اين اس��اس، كاربر بايد قبل از اين اقدام، 
خدمت شناس��ايي چهره را در تلفن همراه خود فعال 
كرده باش��د. اين گزارش حاكي اس��ت، گزينه »ورود 
با شناس��ايي چهره« تنها براي دارندگان تلفن همراه 
آيفون ايكس نمايش داده مي ش��ود و ساير مدل هاي 
تلفن همراه اپل، همچنان گزينه »ورود با اثر انگشت« 

را مشاهده مي كنند. 

مشكل تاخير در واريز مبالغ 
تراكنش كارتخوان ها رفع شد

رييس كميس��يون اقتصادي مجلس اعلام كرد: 
تاخي��ر در واري��ز وجوه ب��ا اس��تفاده از تراكنش با 

دستگاه هاي كارتخوان فروشگاهي منتفي شد. 
به گ��زارش خانه ملت، محمدرض��ا پورابراهيمي 
درباره افزاي��ش زمان واريز وجوه پ��س از تراكنش 
با دس��تگاه هاي پوز گفت: در راستاي رفع مشكلات 
مردم در خصوص تاخير در واريز وجوه با اس��تفاده 
 از تراكن��ش با دس��تگاه پ��وز، پيگيري هاي��ي انجام 

شده است. 
رييس كميس��يون اقتصادي مجل��س ادامه داد: 
ب��ا توجه به مذاكرات انجام ش��ده ب��ا بانك مركزي، 
بح��ث تاخير در واريز وجوه با اس��تفاده از تراكنش 
با دس��تگاه هاي كارتخوان فروش��گاهي منتفي شد. 
نماينده كرم��ان و راور در مجلس دهم افزود: بانك 
مركزي حساسيت ها و ايراداتي در خصوص احتمال 
كلاهب��رداري از طريق واري��ز وجوه پس از تراكنش 
با دس��تگاه پوز داش��ت و در همين راس��تا پالايش 
اطلاعات مرب��وط به تراكنش ه��اي بانكي از طريق 
دس��تگاه هاي پوز ضروري اس��ت.  همچنين رييس 
كميس��يون اقتصادي مجلس يادآور شد: كميسيون 
اقتصادي اعتقاد دارد بايد بانك مركزي برنامه جامع 
مقابله با اخلال در نظام پولي و ارزي و پولش��ويي از 

طريق دستگاه هاي پوز ارائه كند. 

اخبار

كاهش نرخ دلار و افزايش قيمت سكه، پوند و يورو

ورود دلار مداخله اي٤٦۳٤ توماني به بازار
فاصله نرخ دلار مبادله اي و آزاد به بيش از 1000 تومان رسيد

گروه بانك و بيمه| 
روز دوشنبه 16بهمن 96 نرخ رسمي 15 ارز افزايش 
و 16 ارز كاهش يافته و بهاي 8 ارز هم تغييري نداش��ته 
اس��ت. دلار با يك ريال كاه��ش 3694.8تومان، پوند با 
6 ري��ال افت قيمت 5217 تومان و يورو با رش��د 3ريالي 
4603.3توم��ان قيمت گذاري ش��د. فاصل��ه دو نرخ دلار 
مبادله يي و آزاد اكنون به 1056تومان رسيد و به بالاتر از 

1000تومان رسيده است. 
صرافي هاي پايتخت هر دلار امريكا را با 15تومان افت 
نسبت به روز گذش��ته 4هزار و 750تومان فروختند. هر 
يورو با 228تومان افزايش 6 هزار و 220تومان و هر پوند 
با 45تومان رشد 6 هزار و 802 تومان داد و ستد شد. نرخ 
دلار روز دوش��نبه در بازار آزاد به 4هزار و 726تومان، هر 
يورو 6 هزار و 726تومان و هر پوند 6 هزار و 802 تومان 
رسيد. همچنين بانك مركزي در روز دوشنبه در راستاي 
سياست تنظيم بازار ارز، دلار را با روند نزولي با نرخ 4هزار 
و 634 توم��ان به بازار عرضه كرد و به دنبال آن نرخ دلار 
در ب��ازار آزاد ب��ه 4هزار و 726تومان، هر ي��ورو 6 هزار و 

726تومان و هر پوند 6 هزار و 802 تومان رسيد. 
از آنجا كه دلار در روز يك ش��نبه با ركوردشكني وارد 
كانال جديدي ش��د، بانك مركزي در روز جاري با هدف 
تنظيم ب��ازار دلار را در ابتدا با نرخ 4ه��زار و 770تومان 
س��پس با كاهش با نرخ 4689تومان وارد بازار كرد اما در 
همين حال روند كاهش نرخ دلار توس��ط بانك مركزي 
ادامه دارد. بر همين اساس بانك مركزي به ازاي هر كارت 
مل��ي دلار را با نرخ 4ه��زار و 634 تومان به صرافي هاي 
بانكي ارائه و آنها نيز دلار را به صراف ها مي دهند البته در 

ازاي هر كارت ملي 30هزار دلار داده مي شود. 
صرافان ب��ازار مي گويند: ميزان عرض��ه دلار در بازار 
بس��يار زياد اس��ت و هيچ كمبودي در اين زمينه وجود 
ندارد. همچنين صرافان از بالا بودن ميزان خريد و فروش 
و تقاضا در بازار خبر مي دهند در عين حال مي گويند، بازار 

هم اكنون در آرامش كامل به سر مي برد. 
در ب��ازار طلا نيز به خاطر رش��د اونس جهاني كه به 
قيمت 1337دلار رسيده با وجود كاهش 15توماني نرخ 
دلار نرخ طلا و سكه افزايش يافت و هر گرم طلاي 18عيار 
با 580 تومان افزايش 148هزار و 330تومان ارزش گذاري 
شد. هر قطعه سكه تمام بهار آزادي با 4هزار و 700تومان 
رش��د نسبت به روز يك شنبه يك ميليون و 524 هزار و 
500 تومان به فروش رفت. همچنين هر قطعه سكه تمام 
بهار آزادي طرح قديم با 5 هزار و 500 تومان افزايش يك 

ميليون و 474هزار و 500 تومان معامله شد. 
ه��ر قطعه ني��م به��ار آزادي با 10هزار تومان رش��د 

754هزار و 500 تومان داد و ستد شد. همچنين در بازار 
آزاد هر قطعه ربع سكه بهار آزادي با 5 هزار تومان افزايش 
450هزار تومان و هر قطعه س��كه گرمي با 2هزار و 500 

تومان رشد 297هزار و 500 تومان فروخته شد. 

 كاهش ارزش دلار در بازار جهاني
در بازار جهاني ارز، شاخص دلار در برابر 6 سبد اصلي 
ارز جهان به 89.123واحد كاهش پيدا كرد؛ ضمن اينكه 
هر دلار به 109.95 ين رس��يد ك��ه حاكي از روند نزولي 
دلار در براب��ر پ��ول ژاپن دارد. هر يورو ب��ه 1.2461دلار 
رس��يد كه با تغيير بسيار ناچيزي روبه رو شد و هر اونس 
طلاي جهاني به يك هزار و 337دلار و 4سنت رسيد كه 
از ضرر يك درصدي روز جمعه كمي فاصله گرفته است. 
بر پايه اين گزارش اوراق قرضه 10ساله و 2ساله امريكا در 

سودهي خود با ركورد روبه رو هستند. 

 تخفيف ۹ درصدي پيش فروش سكه يك ساله
مديركل ريالي و نشر بانك مركزي از تصميم نهايي 
براي پيش فروش قيمت س��كه خب��ر داد و گفت: براي 

سررسيدهاي 6 ماهه تخفيف 4درصد و براي دوره يك 
س��اله تخفيف 9درصد نس��بت به قيمت روز در زمان 
تحويل ديده ش��ده و ماليات ارزش اف��زوده نيز به اين 

پيش فروش تعلق نمي گيرد. 
 مسعود رحيمي، مديركل ريالي و نشر بانك مركزي 
اعلام كرد: از 17بهمن ماه پيش فروش سكه در بازه هاي 

زماني 6 ماهه و يك ساله انجام مي شود. 
وي درباره ش��رايط اين پيش فروش توضيح داد: در 
زمان ثبت نام يك ميليون تومان علي الحساب دريافت 
مي ش��ود و هنگام تحويل براس��اس قيم��ت روز براي 
سررس��يدهاي 6 ماهه با تخفيف 4درصد و براي دوره 

يك ساله با تخفيف 9درصد تحويل داده خواهد شد. 
به گفته وي همه افراد 18سال به بالا با كارت ملي 
مي توانند براي خريد به 1312شعبه منتخب بانك ملي 
مراجعه كنند. رحيمي ميزان عرضه سكه از طريق بانك 
كارگشايي را حدود 227هزار قطعه عنوان كرد و گفت: 
از اين ميزان 107هزار نيم سكه و 120هزار قطعه سكه 

تمام بهار آزادي بوده است. 
وي تصريح كرد: هم حراج سكه در بانك كارگشايي 

و هم پيش فروش س��كه تا اطلاع ثانوني و متناس��ب با 
ميزان استقبال مردم انجام مي شود. 

رحيم��ي در واكن��ش به اين نكت��ه خبرنگاران كه 
تخفي��ف 4درصد براي پيش ف��روش 6 ماهه و 9درصد 
براي پيش فروش يك سال به هيچ وجه جذاب نيست، 
گفت: با توجه به اينكه علي الحساب يك ميليون تومان 
از متقاضي دريافت مي ش��ود در واقع براي پيش فروش 
ي��ك س��اله تخفيف ب��ه بي��ش از 15درص��د و براي 
پيش فروش 6 ماه به حدود 11درصد مي رسد بنابراين 

تخفيف واقعي متناسب با سود سپرده بانكي است. 
مدي��ركل ريالي و نش��ر بانك مركزي درپاس��خ به 
پرس��ش خبرنگاران درباره ماليات ب��ر ارزش افزوده يي 
ك��ه بر قيمت نهايي تعلق مي گيرد ه��م گفت: در اين 

پيش فروش ماليات بر ارزش افزوده نداريم. 
رحيمي با اشاره به كاهش حباب سكه از 250هزار 
توم��ان به حدود 30هزار تومان پس از عرضه س��كه از 
بانك كارگش��ايي افزود: علت اجراي طرح پيش فروش 
سكه در كنار حراج، محدود بودن حراج به شهر تهران 
بود. وي تصريح كرد: حراج س��كه فعلا ادامه دارد و بنا 

نداريم براس��اس تقويم كار را جلو ببريم بلكه هر زمان 
مردم استقبال نكنند، طرح متوقف مي شود. 

مديركل ريالي و نش��ر بانك مركزي در پاس��خ به 
اين س��وال كه فكر مي كني��د مردم با اين ش��رايط از 
طرح اس��تقبال كنند؟ گفت: بالاخره اين يك موقعيت 
س��رمايه گذاري براي مردم است و مختار هستند براي 
س��رمايه گذاري تصميم بگيرند. وي در پاس��خ به اين 
س��ول كه آيا فكر نمي كنيد اين ش��رايط ب��راي مردم 
جذابيت نداش��ته باش��د، گفت: اينكه چقدر بازار براي 
سرمايه گذاران جذاب است در روزهاي آينده مشخص 

مي شود. 
وي در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه آيا در اين 
طرح س��كه ها در قالب بس��ته بندي و به صورت وكيوم 
شده عرضه مي ش��ود، اظهار كرد: با توجه به زمان هاي 
تعيين شده، عرضه سكه وكيوم شده در موعد تحويل 6 
ماهه بعيد است و احتمالا در پيش فروش هاي يك ساله 

هم سكه وكيوم شده عرضه نشود. 
رحيمي با بي��ان اينكه براي بس��ته بندي و وكيوم 
كردن سكه ها نيازمند بسترسازي هستيم كه هم اكنون 
درحال انجام اس��ت، افزود: مش��غول فراهم سازي اين 
زيرساخت  ها هستيم اما ممكن است شرايط براي عرضه 

سكه بسته بندي شده تا يك سال آينده فراهم نشود. 
مديركل ريالي و نش��ر بانك مركزي گفت: در گام 
اول به دنبال عرضه سكه يك گرمي در قالب بسته بندي 
و وكيوم به بازار هس��تيم و در مراحل بعد ربع س��كه، 
نيم س��كه و سكه تمام بهار در قالب بسته بندي عرضه 

خواهد شد. 

جدول نرخ ارز و سكه در بازار )قيمت ها به تومان( 
دوشنبهيك شنبهنوع سكه و ارز
15198001524500سكه طرح جديد
14690001474500سكه طرح قديم

744500754500نيم سكه
444000450000ربع سكه

295000297500سكه گرمی
18147750148330 عيار

47654750دلار
59946220يورو
67576802پوند

 10بانك بزرگ 80درصد كارت هاي بانكي
را صادر كرده اند

 2 ابهام مصوبه تهاتر
110 هزار ميليارد توماني بدهي ها

گروه بانك و بيمه| 
10بان��ك بزرگ ش��امل ملت، مل��ي، صادرات، 
اقتصادنوين، سپه، پارس��يان، رفاه، تجارت، شهر و 
كش��اورزي روي هم 200ميليون كارت برداش��ت 
و 102 ميلي��ون كارت خريد را ص��ادر كرده اند كه 
روي هم معادل 302ميليون كارت برداشت و خريد 
اس��ت كه معادل بيش از 80 درصد كل كارت هاي 
صادر ش��ده در شبكه بانكي كش��ور با 33 بانك و 
موسس��ه اعتباري اس��ت. همچنين 6 بانك بزرگ 
كش��ور شامل ملت، صادرات، سپه، ملي، پارسيان و 
اقتصاد نوين روي هم 86ميليون كارت خريد معادل 
70درصد كل كارت هاي خريد را صادر كرده اند كه 
نشان دهنده س��هم بالاي اين 6 بانك بزرگ كشور 
اس��ت.  به گزارش »تعادل« از سوي ديگر با توجه 
به جمعيت 80 ميليون نفري كشور، سهم هر ايراني 
ح��دود 4.7 كارت خواهد بود و اگر جمعيت حدود 
53ميلي��ون نف��ري افراد بالاي 18س��ال را در نظر 
بگيريم، س��هم هر فرد دارن��ده كارت بانكي به طور 
متوس��ط بيش از 7 كارت بانكي مي شود.  مجموع 
كل كارت هاي اعتباري صادره شبكه بانكي تا پايان 

مهرماه سال جاري 377ميليون و 414هزار و 369 
فقره بوده كه از اين تعداد كارت برداش��ت با بيش 
از 245ميلي��ون فقره بيش��ترين س��هم را به خود 
اختصاص داده است. همچنين بيش از 128ميليون 
كارت خريد نقدي در ش��بكه بانكي صادر ش��ده و 
سهم كارت اعتباري و كارت پول الكترونيك نيز هر 

يك كمتر از 2 ميليون فقره است. 
بانك ملت بيش از 35ميليون كارت برداش��ت 
صادر كرده اس��ت كه از اين حي��ث بالاترين رتبه 
را در ميان بانك ه��ا دارد. همچنين بانك هاي ملي 
با بيش از 32 ميليون كارت برداش��ت و بانك سپه 
ب��ا بيش از 26 ميليون فق��ره رتبه هاي بعدي را به 
خود اختصاص داده اند. بيشترين كارت اعتباري نيز 
متعلق به بانك ملت با بيش از 451 هزار فقره بوده 
و بانك هاي ملي و پارسيان در رتبه هاي بعدي قرار 
دارن��د. در حوزه صدور كارت خريد نقدي نيز بانك 
ملت پيشروس��ت و بيش از 23ميليون فقره كارت 
صادر كرده اس��ت. همچنين بانك هاي پارسيان با 
18 ميليون و ملي با 16ميليون كارت در رتبه هاي 

بعدي قرار دارند. 

مدير اداره بررسي ها و سياست هاي اقتصادي 
بان��ك مركزي مصوب��ه كميس��يون تلفيق براي 
تهاتر بده��ي 110هزارميلي��ارد توماني دولت با 
پيمان��كاران و بانك ها گفت: جاي��گاه بانك هاي 
خصوص��ي و واگ��ذار ش��ده و روش توزيع تهاتر 
بدهي ه��ا بي��ن بانك ه��ا دو ابه��ام اي��ن مصوبه 
اس��ت.  جعفر مه��دي زاده در گفت وگو با فارس 
درخصوص مصوبه كميس��يون تلفيق براي تهاتر 
بدهي هاي دولت ب��ا پيمان��كاران، پيمانكاران با 
بانك ه��ا و بانك ها با بانك مركزي اظهار كرد: ما 
نسبت به اين مصوبه كميسيون ابهاماتي داشتيم 
و در جلسات تلفيق مطرح كرديم اما نمي دانم در 
مصوبه نهايي اين موارد لحاظ شده است يا خير. 
وي در پاس��خ به اين سوال كه آيا روش تهاتر 
بدهي ه��ا را روش كم هزينه ت��ري براي تس��ويه 
بدهي ه��ا نمي دانيد؟ گفت: كلي��ت اين تصميم 
خوب اس��ت ام��ا روي جزيي��ات آن بحث وجود 
داش��ت؛ البته اگر اين تس��ويه به درستي انجام 
ش��ود، عده يي با اين اقدام تعيين تكليف ش��ده 
و مطالب��ات از دولت و بدهي ب��ه بانك ها تعيين 

تكليف مي شود. 
مدير اداره بررسي ها و سياست هاي اقتصادي 
بانك مرك��زي با بيان اينكه مصوبه كميس��يون 
تلفي��ق بايد با جزييات بيش��تري تدوين ش��ود، 
تصريح ك��رد: به عنوان مثال جاي��گاه بانك هاي 
خصوص��ي در اي��ن مصوب��ه كجاس��ت؟ به نظر 
مي رس��د مصوبه ب��راي اين بخ��ش جهت گيري 

ندارد. 
وي در پاس��خ به اين نكته ك��ه طبق مصوبه 
نهايي قرار اس��ت، اوراق بدهي يا اوراق تس��ويه 

در ب��ازار بين بانكي بين بانك ها مبادله ش��ود تا 
بانك هايي كه به دولت بدهي ندارند با مبادله اين 
اوراق، بدهي خود به بانك مركزي را تسويه كند، 
گفت: قاعدتا بايد اس��نادي در اختيار بانك قرار 
گيرد تا بدهي ها و مطالبات تعيين تكليف ش��ود. 
اوراق روش بهتري نسبت به تغييرات حسابداري 
و دفتري است و اين از نكات مثبت مصوبه است. 
مهدي زاده با اش��اره به ابهام��ات اين مصوبه 
گفت: ابهامي كه بنده به عنوان يك كارش��ناس 
دارم اين است كه بانك هاي خصوصي چه نقشي 
دارند. آيا فق��ط بانك هاي دولتي مي توانند تهاتر 
بده��ي را انجام دهند ي��ا بانك هاي اصل چهل و 

چهاري و خصوصي هم مي توانند. 
رق��م  اينك��ه  دوم  ابه��ام  داد:  ادام��ه  وي 
110هزارميلي��ارد تومان بر چه اساس��ي در نظر 
گرفته ش��ده است. آيا محاسبات مشخصي انجام 
ش��ده و از طرف ديگ��ر توزيع اي��ن تهاتر بدهي 
بين بانك ها ب��ه چه صورتي انج��ام خواهد بود. 
بنابراين، اي��ن مصوبه نيازمند ي��ك آيين نامه با 
جزييات كامل درخصوص بانك ها مشمول روش 
تهاتر و توزيع اي��ن 110هزارميليارد تومان بين 

بانك هاست تا در اجرا مشكلي به وجود نيايد. 
براس��اس مصوبه كميس��يون تلفيق تا سقف 
110هزارميلي��ارد توم��ان بده��ي دول��ت ب��ه 
پيمان��كاران، پيمانكاران ب��ه بانك ها و بانك ها به 
بانك مركزي تسويه خواهد شد و معادل اين ارقام 
اوراق اس��ناد خزانه منتشر خواهد شد. همچنين 
در نهايت حدود 100هزارميليارد تومان از بدهي 
بانك ها به بانك مركزي به سرفصل بدهي دولت 

به بانك مركزي منتقل مي شود.

 درخواست سهامداران
براي برخورد با دانه درشت ها 

گروه بانك و بيمه | در جريان برگزاري مجمع عمومي س��الانه 
نوبت دوم بانك پارسيان، سهامداران اين بانك ضمن حمايت از روند 
پيگيري مطالبات معوق خواس��تار برخورد جدي ب��ا بدهكاران دانه 

درشت و كاهش مطالبات معوق شدند. 
به گزارش »تعادل« در اين مجمع كه روز دوشنبه 16 بهمن 
96 با حضور اكثريت س��هامداران بانك پارس��يان برگزار ش��د، 
هيات مديره بانك، گزارش مالي و عملكرد بانك پارسيان در سال 
مالي 1395 را ارائه كرد و پس از ارائه ش��اخص هاي مالي، سود 
و زي��ان و اقلام ترازنامه يي و صورت هاي مالي، موضوع پيگيري 
مطالبات معوق بانك به موضوع محوري مورد بحث بين مديران 
و س��هامداران بانك تبديل شد. همچنين پس از اظهارنظرها و 
گزارش هاي متعدد و بحث هاي مختلفي كه در اين زمينه صورت 
گرفت، سهامداران خواس��تار برخورد جدي با دانه درشت هاي 
مطالبات معوق، بدهكاران بزرگ بانكي و كس��اني شدند كه در 
سال هاي اخير در چارچوب قرارداد و توافق با بانك پارسيان براي 

كاهش بدهي هاي خود عمل نكرده اند. 

 بازگشت 500 توماني
به چرخه توليد اسكناس 

براساس آخرين تصميمات بانك مركزي، اسكناس 5 هزار ريالي 
مجددا به چرخه توليد و انتشار بانك مركزي باز خواهد گشت. 

 شهريور ماه امسال بانك مركزي از توقف انتشار اسكناس هاي 
5000 ريالي تا پايان س��ال جاري خبر داد و اعلام كرد از آن پس 
بانك مركزي به جاي اس��كناس، سكه 5000 ريالي ضرب و عرضه 
مي كند. ضرب س��كه 5000 ريالي از مدت ها پيش آغاز ش��ده بود 
اما به موازات آن اس��كناس 5000 ريالي هم نشر مي شد. اما طبق 
آخرين خبرها از بانك مركزي، اين بانك پس از بررس��ي وضعيت 
ضرب سكه 5 هزار ريالي و عدم مطلوبيت آن براي مردم، تصميم به 

انتشار دوباره اسكناس 5000 ريالي گرفته است. 

 رونق توليد و اشتغال
در شهرها با حمايت از جوانان

 رييس كميس��يون ش��وراها و امور داخلي مجلس شوراي 
اس��لامي با تاكيد بر اينكه حمايت هاي بانك شهر باعث رونق 
توليد و اش��تغال جوانان در شهرهاي مختلف كشور و به ويژه 
كلان شهرها ش��ده است، گفت: خوش��بختانه طي چند سال 
گذشته منابع مالي اين بانك در اختيار فضاي توليد و اشتغال 

قرار داشته است. 
ب��ه گ��زارش مركز ارتباط��ات و رواب��ط  عمومي بانك ش��هر، 
محمدج��واد كوليوند با اش��اره به اينكه براي داش��تن ش��هري با 
اقتص��ادي پويا بايد زيرس��اخت هاي آن تامين ش��ود، افزود: بانك 
ش��هر توانسته با كمك شهروندان، سرمايه هاي آنان را در حمايت 
از پروژه ه��اي عمراني و فرهنگي ش��هرهاي خود س��رمايه گذاري 
كن��د.  وي با بيان اينكه امروز، س��پرده هاي مردم در بانك ها در 
حوزه زمين و مس��كن خرج مي ش��ود كه اين موضوع كش��ور را 
با مش��كل مواجه كرده اس��ت، افزود: در اين شرايط، بانك شهر 
ريل س��پرده گذاري را به سمت توليد برده است و توسعه كشور 
را دنب��ال مي كند كه ج��اي قدرداني دارد. كوليون��د در ادامه با 
اشاره به نياز مديريت شهري كشور به يك بانك تخصصي گفت: 
بانك شهر اكنون توانسته با كمك حمايت هاي شهروندان و توان 
نيروهاي ج��وان، متعهد و متخصص خود به عنوان پش��توانه يي 

محكم براي مديريت شهرهاي مختلف كشور باشد.
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5 بورس و فرابورس
 نگاهي بر عملكرد »لسرما«: شركت صنايع سرما 
آفرين ايران اطلاعات و صورت هاي مالي 9ماهه منتهي 
به 30 آذرماه 96 را حسابرسي نشده و با سرمايه معادل 
148ميليارد ريال منتش��ر كرد. همچنين ش��ركت با 
انتش��ار صورت هاي مالي 9ماهه سال مالي جاري خود 
اع��لام كرد در دوره 9ماهه ياد ش��ده مبلغ 19ميليارد 
و 288ميليون ريال س��ود خالص كسب كرد و بر اين 
اس��اس مبلغ 130ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق 
كرد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 
13درصد افزايش داش��ت. گفتني اس��ت، »لسرما« در 
س��ال مالي 95 مبلغ 115 ريال سود به ازاي هر سهم 
محقق ك��رد. افزون بر اين، به س��ود خالص اين دوره 
 س��ود انباشته ابتداي سال افزوده شد و در نهايت مبلغ
84 ميليارد و 21 ميليون ريال سود انباشته پايان دوره 

در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 سود 382ريالي »ركيش«: شركت كارت اعتباري 
ايران كيش اطلاعات و صورت هاي مالي 9ماهه منتهي 
به 30 آذرماه 96 را حسابرسي نشده و با سرمايه معادل 
2هزار ميليارد ريال منتش��ر كرد. همچنين شركت با 
انتش��ار صورت هاي مالي 9ماهه سال مالي جاري خود 
اعلام كرد در دوره 9ماهه ياد ش��ده مبلغ 763 ميليارد 
و 852 ميليون ريال س��ود خالص كسب كرد و بر اين 
اس��اس مبلغ 382ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق 
كرد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 
5درصد كاهش داشت. علاوه بر اين، »ركيش« در سال 
مالي 95 مبلغ 402 ريال سود به ازاي هر سهم محقق 
كرد. افزون بر اين به سود خالص اين دوره سود انباشته 
ابتداي س��ال افزوده شد و در نهايت مبلغ 928ميليارد 
و 987ميلي��ون ريال س��ود انباش��ته پاي��ان دوره در 

حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 انتش�ار پرتفوي آذرماه س�رمايه گذاري شفا: 
ش��ركت س��رمايه گذاري ش��فا دارو ص��ورت وضعيت 
پرتفوي يك ماهه منتهي به 30 آذر 96 را حسابرس��ي 
نش��ده و با س��رمايه معادل يك ه��زار و 179ميليارد و 
430ميليون ريال منتشر كرد. بر اين اساس شركت با 
انتشار عملكرد يك ماهه منتهي به پايان آذرماه امسال 
اعلام كرد در دوره ياد شده سهام هيچ شركت بورسي 
را خريد يا فروش نكرد. علاوه بر اين »شفا« در ابتداي 
دوره ياد ش��ده تعدادي از س��هام چند شركت بورسي 
را به بهاي تمام ش��ده يك ه��زار و 288ميليارد و 117 
ميليون ريال و ارزش بازار معادل 6هزار و 273 ميليارد 
و 922ميليون ريال در س��بد سهام خود داشت. افزون 
بر اين بهاي تمام ش��ده سهام بورسي اين شركت طي 
اين دوره يك ماهه ياد شده بدون تغيير ماند، در حالي 
ك��ه ارزش بازار اين ش��ركت نيز در اي��ن دوره معادل 
14ميليارد و 122ميليون ريال افزايش يافت و در پايان 
دوره مع��ادل 6هزار و 288 ميليارد و 44 ميليون ريال 

محاسبه شد. 
 عملك�رد 12ماهه س�يمان هرمزگان: س��يمان 
هرمزگان اطلاعات و صورت هاي مالي 12ماهه منتهي 
به 30 آبان ماه 96 را حسابرسي شده و با سرمايه معادل 
542ميليارد ريال منتش��ر كرد. افزون بر اين شركت با 
انتش��ار صورت هاي مالي 12ماهه س��ال گذشته خود 
اعلام كرد در دوره يك ساله ياد شده مبلغ 235 ميليارد 
و 960ميليون ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر اين 
اس��اس مبلغ 435ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق 
كرد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 
34درصد كاهش داشت. همچنين »سهرمز« در سال 
مالي 95 مبلغ 659ريال سود به ازاي هر سهم محقق 
كرد. به سود خالص اين دوره سود انباشته ابتداي سال 
افزوده شد و در نهايت مبلغ 348ميليارد و 774ميليون 
ريال س��ود انباش��ته پايان دوره در حس��اب هاي اين 

شركت منظور شد. 
 انتش�ار عملك�رد بانك س�ينا: ش��ركت بانك 
 س��ينا اطلاعات و صورت هاي مال��ي 9ماهه منتهي به

30 آذرماه 96 را حسابرس��ي نشده و با سرمايه معادل 
10هزار ميليارد ريال منتشر كرد. همچنين شركت با 
انتشار صورت هاي مالي 9ماهه سال جاري خود اعلام 
كرد در دوره ياد ش��ده مبلغ يك ه��زار و 24ميليارد و 
639 ميليون ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر اين 
اس��اس مبلغ 102ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق 
كرد كه در مقايس��ه با دوره مش��ابه س��ال مالي قبل 
معادل 18 درصد كاهش داشت. بر اساس اين گزارش، 
»وسينا« در 9ماهه سال مالي 95 مبلغ 124ريال سود 
به ازاي هر س��هم محقق كرد. به سود خالص اين دوره 
 س��ود انباشته ابتداي سال افزوده شد و در نهايت مبلغ

907 ميليارد و 791ميليون ريال س��ود انباشته پايان 
دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 

سقوط بازارهاي جهاني
درحالي كه وحش��ت از بازگشت تورم بر اوراق و سهام 
سايه افكنده است، سهام آسيايي بيشترين سقوط خود 
در بيش از يك سال اخير را در روز دوشنبه ثبت كردند. 
وال استريت هم ديشب از مقادير ركوردي خود پايين 
كش��يده شد و گمانه زني هايي را در مورد اين به وجود 
آورد كه بانك هاي مركزي جهان ممكن است، مجبور 
ش��وند با شدت و س��رعت بيش��تري سياست گذاري 
خود را سفت وس��خت تر كنند )نرخ به��ره خود را بالا 
 ببرند(. به گزارش رويترز گسترده ترين شاخص سهام

آسيا-اقيانوسيه خارج ژاپن ام اس سي آي، در بزرگ ترين 
سقوط روزانه خود از اواخر 2016 تاكنون 1.9درصد از 
ارزش خود را از دست داد. همچنين شاخص اي ميني 
اس اندپي 500، 0.44درصد ديگر هم سقوط كرد كه 
اين يك س��قوط شديد غيرمعمول در ساعات آسيايي 
به حساب مي آيد و نشانگر سقوطي بيشتر در ساعات 
امريكايي بازار امروز اس��ت كه بعدا اتفاق خواهد افتاد. 
افزون بر اين نيكي ژاپ��ن 2.3درصد به قعر فرو رفت، 
درحالي كه شاخص اصلي استراليا 1.3درصد از ارزش 
خود را از دس��ت داد و ش��اخص غول هاي تكنولوژي 
چين 0.7 درصد افت كرد. علاوه بر اين سرمايه گذاران 
ب��ا گزارش اش��تغال امريكا كه در روز جمعه منتش��ر 
شد، دچار وحش��ت شده اند. اين گزارش نشان مي داد 
 دس��تمزدها با بيش��ترين س��رعت خ��ود در بيش از

8/5 س��ال اخير، رشد كرده اند كه اين به گمانه زني ها 
براي افزايش تورم در آينده دامن مي زند. بازار س��هام 
با در نظر گرفتن ريس��ك 3 يا حتي 4 بار افزايش نرخ 
بهره از سوي فدرال رزرو در سال 2018 عكس العمل 
نش��ان داد. استراتژيس��ت كلان دويچ��ه بانك، آلان 
راسكين مي گويد: اين داده ها انطباق كاملي با تعريف 
اقتصادي »فشارهاي افزايش دستمزد كه بايد كاهش 

پيدا كنند«، دارند. 

رويخطشركتها

بينالملل

»تعادل« در گفت  و گو با كارشناسان پارامتر هاي تاثير گذار سياسي و اقتصادي را در بازار سرمايه بررسي مي كند

ابهامات بودجه 97 به ريزش بورس دامن زد
گروه بورس  مسعود كريمي 

 انتظ��ار تعيي��ن و تكلي��ف بودج��ه س��ال 97 
كش��ور يكي از دلايل نوس��ان ش��اخص كل بورس 
اوراق بهادار تهران طي چند هفته اخير محس��وب 
مي ش��ود و صاحب نظ��ران بازار س��رمايه معتقدند 
كه س��هامداران تالار شيش��ه يي تا مشخص شدن 
وضعيت نهايي اين پارامتر مهم اقتصادي با احتياط 
بيشتري در فضاي معاملاتي گام برمي دارند چراكه 
هنوز با ابهاماتي درخصوص بودجه س��ال آينده در 
حوزه بازار س��رمايه و صنايع بورس��ي مواجه اند. از 
طرفي نا آرامي  هاي منطقه يي و موضوعات پيرامون 
برجام مي تواند از ديگر عوامل تاثير گذار در ريزشي 
ش��دن فضاي داد و ستد س��هام طي اين روز ها به 
ش��مار رود. در همين حال افزايش روز به روز نرخ 
ارز با توجه به بازدهي قابل ملاحظه اين بازار نسبت 
ب��ه س��اير بازار  هاي مالي طي چند وق��ت اخير نيز 
مي تواند بس��تري براي خ��روج نقدينگي از بورس 
و حرك��ت آن به س��مت ديگر بازار ه��ا فراهم كند. 
در اين بين نوس��ان ش��اخص كل بورس كش��ور با 
توج��ه به ارقامي كه طي روز هاي گذش��ته به خود 
اختص��اص داده را نمي توان ملاك مناس��بي براي 
ورود ي��ا خ��روج نقدينگ��ي از بازار س��هام در نظر 
گرفت چراكه س��رمايه گذاران حرفه يي اغلب اقبال 
كوتاه مدت به س��اير بازار  هاي مال��ي ازجمله ارز را 
مبنايي براي تصميم گيري در حوزه سرمايه گذاري 
نمي دانند و با نگاهي تحليلي به پارامتر هاي بنيادي 

اقدام به سرمايه گذاري مي كنند. 

 اخبار متناقض
در همي��ن رابطه فردين آقا بزرگ��ي، مديرعامل 
س��ابق كارگ��زاري بان��ك آينده درخص��وص تاثير 
بودج��ه 97 در رون��د ب��ازار س��هام ب��ا توج��ه به 
ريزش هاي چند وقت اخير در گفت وگو با »تعادل« 
عنوان كرد: نفت، عايدات صادرات، ميزان صادرات 
و... از عوامل مهم در بودجه به ش��مار مي روند. در 
همين حال روز يك ش��نبه اخب��اري متناقض از دو 
نرخي كردن حامل  هاي انرژي و س��هميه دادن به 
جايگا ه ها شنيده شد كه اين اخبار به دليل مخالفت 
يا مقاوم��ت از طرف مجلس براي بازگرداندن اوليه 
كلي��ات بودج��ه و نپذيرفت��ن افزاي��ش حامل هاي 
انرژي مهم ارزيابي مي ش��ود. از اين رو ممكن است 
دولت به اش��كال ديگري اقدام به جبران كسري  و 
محدوديت  ه��اي بودجه از طري��ق دو نرخي »نرخ 
رسمي و غيررس��مي براي پر مصرف ها« كند. اين 
كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: ماليات مش��اغل و 
ماليات حقوق براي س��طوح بالا نسبت به سال هاي 
گذش��ته افزاي��ش پيدا كرده اس��ت. اي��ن درحالي 
اس��ت كه بودج��ه مالياتي نيز بر خ��لاف انتظارات 
و پيش��نهادات دولت اصلاح ش��د. بنابراين با توجه 
به تغييرات موجود كه به نقطه نهايي نيز نرس��يده 
است، پيش بيني مي شود كه ابهامات بيش از پيش 
در بودجه ايجاد ش��ده كه نحوه جبران كسري آن 
از طرف دولت تاكنون مش��خص نش��ده كه چگونه 
خواه��د ب��ود. وي درخصوص ابهام��ات بودجه نيز 
ابراز ك��رد: كاهش هزينه هاي ج��اري، چند نرخي 
كردن نرخ فروش حامل هاي انرژي، افزايش بودجه 
ماليات��ي و... ازجمله ابهام��ات تاثيرگذار در بودجه 
اس��ت. اين تحليلگر بازار سرمايه گفت: بازار موازي 
همانند ارز و پتانس��يل بازار مس��كن ممكن است 

نقدينگي را به سمت خود جذب كنند. 

 رشد به منزله جبران نيست
 مديرعامل س��ابق كارگزاري بانك آينده اذعان 
كرد: يكي از مناسب ترين زمينه هاي سرمايه گذاري 
از اين جهت كه منابع تعيين ش��ده همچنين كف و 
سقف معيني براي هر س��رمايه گذاري وجود ندارد 
در نتيجه يكي از گزينه هاي خوب س��رمايه گذاري 
در اوراق بهادار و سهام است. اين درحالي است كه 
به  طور قطع در بازه زماني بلندمدت 10س��اله بازار 
بورس نه تنها جبران بازدهي را خواهد كرد بلكه در 
اكثر مواقع مشاهده مي شود بورس در گروه پيشرو ها 
قرار گرفته است. بر اين اساس با ديد بلند و مبتني 
بر تحليل هاي كارشناس��ي، نگه داري سهامي كه به 
خص��وص متاثر از افزايش نرخ هاي فروش حاصل از 

نوسانات نرخ ارز »ارزآور« هستند، توصيه مي شود. 
وي درخص��وص افزايش 225واحدي روز گذش��ته 
بازار نيز تاكيد ك��رد: بازار  هاي جهاني، كاموديتي ها 
و نف��ت برنت كه چن��د روزي در رون��د منفي قرار 
داشتند به  طور كلي از عوامل تاثيرگذار هستند. اما 
رشد ديروز به اقتضاي ريزش هاي چند روز گذشته 
رخ داده است و اين نوسان در ذات بازار وجود دارد 
چراكه پس از چند روز متوالي كاهشي مثبت شدن 
شاخص قابل پيش بيني بود اما اين افزايش به منزله 
جبران شاخص از دست رفته نيست و جزو طبيعت 

بازار است. 

 2 عامل تاثير گذار 
فردين آقا بزرگي با اش��اره به تلاطم بازار سهام 
ط��ي روز هاي اخير در ادام��ه گفت وگو با »تعادل« 
اذع��ان ك��رد: عوامل داخل��ي و خارج��ي در روند 
فعالي��ت ب��ورس كش��ور تاثير گ��ذار هس��تند. وي 
درخصوص عوام��ل خارجي عنوان ك��رد: ابهامات 
در حوزه مذاكرات هس��ته يي، برنام��ه جامع اقدام 
مش��ترك، تهديدات و نا آرامي هاي اطراف كش��ور 
ازجمل��ه درگيري هاي تركيه در خاك س��وريه و... 
ازجمله عوامل بيروني تاثير گذار به ش��مار مي روند. 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه در ادامه اذعان كرد: 
برخ��ي از مس��وولان درخصوص نوس��انات نرخ ارز 
بر اين مه��م اذعان دارند ك��ه هيچ گونه اتفاقي در 
حوزه سياس��ت و اقتصاد كش��ور رخ نداده است در 
نتيجه نوس��انات نرخ ارز بدون هي��چ دليلي اتفاق 
افتاده است. اين درحالي است اينگونه تحركاتي كه 
عنوان شد بيشترين تهديد براي كشور هاي با درجه 
ريسك بالا كه حداكثر تاثير را مي پذيرند، محسوب 
مي ش��ود. مديرعامل س��ابق كارگزاري بانك آينده 
اذع��ان كرد: نس��بت هاي ارز ازجمله پوند انگليس، 
يورو يا دلار بين كش��ور هاي درحال جنگ نوسان 
كمي دارد چراكه فاصله بس��يار زيادي از آشوب  و 
س��تيز ها دارند در عين كشور هايي همانند ايران از 
چنين تحركاتي تاثير بيش��تري مي پذيرند. فردين 
آقا بزرگي درباره عوامل داخلي تاثير گذار نيز اظهار 
كرد: مجموع ش��ركت هايي كه با توجه به نوسانات 
نرخ ارز، س��ود و زيان آنه��ا از لحاظ افزايش قيمت 
تمام  ش��ده و افزاي��ش قيمت فروش تح��ت تاثير 
ق��رار مي گيرد در ح��وزه عوامل داخلي به ش��مار 
مي رون��د. وي افزود: به عبارت ديگر ش��ركت هايي 
كه بدهي هاي ارزي دارند با ايجاد نوسان و كاهش 
ارزش پول ملي، تعهدات اين ش��ركت ها بدون هيچ 
گون��ه فع��ل و انفعالات��ي در ش��ركت افزايش پيدا 
ك��رده اس��ت. از طرف ديگ��ر مج��اري ورود منابع 
ارزي چ��ه حاص��ل از فروش نفت و چ��ه حاصل از 
فروش فرآورده هاي غيرنفت��ي زماني كه با كاهش 
رو به رو ش��ود براساس آمار اعلامي بانك مركزي در 
6 ماهه اول سال ميزان صادرات 20درصد افزايش 

نس��بت به مدت مشابه سال گذش��ته و در 6 ماهه 
دوم اين رقم افت داش��ته اس��ت. اين كارش��ناس 
بازار س��رمايه تصريح كرد: چنين چش��م اندازي در 
حقيقت نشان دهنده شريان اصلي ورود منابع ارزي 
كه عايدات آن حاصل فعاليت هاي عمدتا بنگا  ه هاي 
تحت نظارت مستقيم و غيرمستقيم دولت هستند، 
قرار مي گيرد. بر اين اس��اس مقداري فرآيند ورود 
منابع ارزي آنها با كاهش رو به رو خواهد ش��د اين 
درحالي است كه با كند شدن گردش مالي صنايع 
و ش��ركت هاي بورس��ي تحت تاثير ق��رار خواهند 

گرفت. 

 شتاب زدگي در خريد و فروش
 مديرعامل س��ابق كارگزاري بانك آينده گفت: 
معم��ولا بازار ه��اي جايگزي��ن موجبات��ي را فراهم 
مي كند كه نقدينگي سرگردان براي سرمايه گذاري 
به س��مت آنها س��وق پي��دا مي كنن��د. در صورتي 
ك��ه نوس��انات ن��رخ دلار بي اطمينان��ي را ب��راي 
س��رمايه گذاران باالقوه  ايجاد كند طبيعتا بخشي از 
منابع به سمت س��رمايه گذاري روز نرخ ارز حركت 
خواه��د كرد. فردين آقا بزرگ��ي عنوان كرد: طي دو 
ماه گذشته بازار ارز بازدهي نسبتا قابل توجه تري از 

بورس به ثبت رساند. 
در همي��ن ح��ال، افزايش با ش��يب مناس��ب و 
منطبق با وضعيت اقتصادي از پارامتر هاي اساس��ي 
اين رش��د به شمار مي رود. وي خاطرنشان كرد: اين 
مهم هم در جاي خود مي تواند يكي ديگر از عوامل 
تاثير گذار در روند منفي بازار بورس طي چند وقت 
اخير محس��وب ش��ود، اما به طور قطع ثبات در نرخ 
ارز مي تواند بخش��ي از اين نقدينگي ها را به سمت 
بورس حركت دهد اما تا رس��يدن ب��ه نقطه ثبات، 
شاهد فرسايش و حالت شتاب زدگي چه در خريد و 

چه در فروش سهام خواهيم بود. 

 سكوت كارشناسان
در س��ويي ديگر، يك كارش��ناس بازار س��رمايه 
اعلام كرد: تا زماني كه مش��كلات صنايع و بنگاه ها 
حل نش��ود نمي توان به رونق پايدار سهام شركت ها 
و ش��اخص بورس اميدوار بود. علي زارعي با اش��اره 
به اينكه در چند روز گذش��ته رشد شاخص بورس 
متوق��ف ش��ده گف��ت: يك��ي از دلايل اي��ن اتفاق 
موضوع��ات مرب��وط به تصويب بودجه س��ال آينده 
اس��ت كه اين روزها در صح��ن علني مجلس مورد 
بحث و بررس��ي قرار مي گيرد. اين كارش��ناس بازار 
س��رمايه افزود: موضوعات مربوط به صنايع همواره 
به عنوان يكي از دغدغه ه��اي اصلي معامله گران در 
تالار شيش��ه يي به وي��ژه در زمان تصوي��ب بودجه 
مطرح بوده اس��ت. بنابراين تا زماني كه مش��كلات 
صنايع و بنگاه ها حل نشود، نمي توان به رونق پايدار 
سهام شركت ها و ش��اخص بورس اميدوار بود. وي 

ب��ا انتقاد از انفع��ال فعالان بازار س��هام درخصوص 
ارائه پيش��نهاد و اظهارنظر كارشناس��ي درخصوص 
بودجه س��الانه و عدم عنوان دغدغه ها و مش��كلات 
فعالان اقتصادي اذعان داش��ت: بدون شك فعالان 
بازار س��هام ازجمله افرادي هس��تند كه نگاه دقيق 
و كارشناس��ي به مسائل مختلف ازجمله موضوعات 
مرب��وط به فعاليت صنايع و بنگاه ها دارند و بيش از 
س��اير افراد به مشكلات واقف هستند. بر اين اساس 
عدم ارائه نظر كارشناسي آنها به متوليان اقتصادي 

كشور نمي تواند مشكلات بازار سهام را حل كند. 

 استقامت شاخص
اين كارش��ناس بازار سرمايه در ادامه از افزايش 
نرخ دلار، بهبود ش��رايط جهاني كالاها و همچنين 
افزاي��ش جهاني قيمت نفت به عن��وان دلايل اصلي 
رشد شاخص بورس و قيمت سهام برخي شركت ها 
در سال  جاري ياد كرد و افزود: بر اين اساس باتوجه 
به توقف رش��د دلار، ثبات قيمت جهاني نفت و نيز 
توقف افزاي��ش كاموديتي ها )م��واد پايه و معدني( 
رش��د شاخص و قيمت ها در بازار سرمايه تاحدودي 
تحت تاثي��ر قرار گرفته اس��ت. وي اضافه كرد: البته 
به لحاظ رواني ش��اخص بورس در محدوده يي قرار 
دارد كه اس��تقامت زي��ادي از خود ب��راي فتح قله 
100 ه��زار واحد نش��ان مي ده��د بنابراين فعالان 
بازار س��رمايه نسبت به آن احتياط نشان مي دهند. 
ب��ه گزارش ايبن��ا، زارعي ادامه داد: از س��وي ديگر 
باتوجه به رشد خوب شاخص بورس و قيمت سهام 
برخي ش��ركت ها در بازار، برخي سهامداران ترجيح 
مي دهند با فروش سهام خود در اين قيمت ها اقدام 
به شناس��ايي س��ود كنند كه اين موضوع نيز اثرات 

خود را بر كليت بازار سهام گذاشته است. 
وي همچني��ن در پاس��خ ب��ه اين پرس��ش كه 
افزاي��ش يا كاهش جهاني قيم��ت دلار چه تاثيري 
بر معاملات بازار س��رمايه خواهد داشت، افزود: بازار 
س��هام همواره از نوسانات قيمت دلار چه در سطح 
جهاني و چه در سطح داخلي تاثير پذيرفته است و 
بر اين اساس در صورت تضعيف ارزش دلار، قيمت 
نف��ت و كاموديتي ها دوباره افزاي��ش يافته و از اين 
جهت معاملات بورس نيز اثر خواهند پذيرفت. اين 
كارشناس بازار سرمايه افزود: از سوي ديگر باتوجه 
به تعيين مهلت 4ماهه توس��ط ايالات متحده براي 
ادام��ه »برج��ام« يا لغو آن رفته رفته با رس��يدن به 
زمان موعد، معامله گران با احتياط بيش��تري اقدام 
ب��ه خريد و ف��روش س��هام مي كنن��د. وي درباره 
پيش بيني وضعيت بازار سرمايه طي ماه هاي آينده 
گفت: باتوجه به اينكه در هفته هاي پيش رو به مرور 
جزئيات بيش��تري از گزارش هاي شركت ها منتشر 
مي شود و توقع معامله گران از اين گزارش ها، مثبت 
است به نظر مي رسد كليت بازار سرمايه در هفته ها 
و ماه هاي پيش رو با وضعيت مناسبي همراه باشد. 

 2 دسته مهم
افزون ب��ر اين، محمدمهدي زردوغي مديرعامل 
شركت سرمايه گذاري جامي، عنوان كرد: رابطه يي 
كه بين قيمت فلزات و كالاهاي اساس��ي و افزايش 
نرخ دلار ايجاد مي شود، باعث سودآوري شركت ها 
در بازار س��رمايه در س��ال آينده نس��بت به س��ال 
ج��اري خواهد ش��د. زردوغي مديرعامل ش��ركت 
س��رمايه گذاري جام��ي، ب��ا دس��ته بندي كالاهاي 
اساس��ي به دو بخش اش��اره داش��ت: دس��ته اول، 
ش��امل فلزات پايه مثل مس، روي، سرب و شمش 
ف��ولاد خواهن��د بود و دس��ته بع��دي كالاهايي را 
شامل مي شود كه بيشتر بر پايه نفت خام هستند. 
وي گف��ت: در دس��ته اول، از ابتداي س��ال 2018 
مي��لادي، نوس��انات فل��زات پايه در ح��د 3درصد 
بوده كه نوس��انات قابل توجهي محسوب نمي شود. 
به طور خ��اص در معاملات فلز م��س مي بينيم كه 
از ابتداي س��ال 2018 ميلادي موجودي انبارهاي 
مس نزديك به 50درصد رش��د كرده و اين رش��د 
نش��ان مي دهد كه توليد كننده هاي مس از توجيه 
لازم جه��ت توليد برخوردار بوده اند. بعد از افزايش 
نرخ ه��اي اخير، توجيه توليد براي كارخانه ها ايجاد 
ش��د و اين امر موجب افزاي��ش موجودي انبارهاي 
فلزات اساس��ي شده اس��ت. زردوغي ادامه داد: اما 
در دس��ته دوم كه متاثر از قيمت نفت است باتوجه 
به رش��د اخيري كه قيمت نفت داش��ته و توانسته 
در مواردي به مرز 70دلار نزديك ش��ود، ش��انس 
افزايش قيم��ت در اين دس��ته از كالاهاي مرتبط 
با نفت در س��ال بيش��تر خواهد بود. مثلا كالاهايي 
ازجمله بوتاديين و پروپيلن، كالاهايي هس��تند كه 
نزديك به 10درصد از ابتداي سال 2018 ميلادي 

رشد داشتند. 
اين كارشناس بازار در اين خصوص بيان داشت: 
س��اير كالاهايي كه از قيمت نفت متاثر مي ش��دند 
مثل پلي اتيلن ها، به طور متوس��ط بيش از 5درصد 
رش��د قيمت داش��تند كه در واقع اث��رات افزايش 
قيم��ت نفت بوده اس��ت. اما افزاي��ش قيمت نفت 
يكي از مش��كلاتي كه ايجاد مي كند افزايش سطح 
توليد نفت ش��يل اس��ت كه در واق��ع اخيرا باعث 
 ش��ده دوباره توليدات نفت امريكا به سطح بيش از
10 ميليون بشكه نزديك شود. اين امر نشان دهنده 
اين اس��ت كه در اين بخش م��ازاد عرضه در بازار 
وجود خواهد داش��ت كه مي تواند بر قيمت نفت و 
كالاهاي پتروش��يمي اثرگذار باشد. به گزارش سنا، 
مديرعامل شركت سرمايه گذاري جامي خاطرنشان 
كرد: كارشناسان معتقدند كه افزايش نرخ بهره در 
امريكا كه عموما بايد باعث تقويت دلار ش��ود فقط 
يك بار در تاريخ باعث كاهش ارزش دلار شده است 
و آن هم در س��ال 2008-2007 ميلادي بوده كه 
به تبع آن بحران جهاني به وجود آمده اس��ت. وي 
گفت: خيلي از كارشناس��ان معتقدند امروز هم كه 
افزايش نرخ بهره در امريكا در جريان است همسان 
ب��ا 2008-2007 ميلادي كاهش ارزش دلار را به 
همراه داش��ته كه نش��انه هايي از شكل گيري ركود 

مجدد جهاني خواهد بود. 
اي��ن مقام مس��وول ادامه داد: درص��د زيادي از 
كارشناس��ان معتقدن��د كه س��ال 2018 مي تواند 
تك��رار تاريخ افت قيمت كالاهاي اساس��ي باش��د. 
زردوغ��ي گفت: پيش بيني ه��اي بلندمدت تا پايان 
س��ال 2018 مي��لادي حاك��ي از اي��ن اس��ت كه 
قيم��ت كالاهاي اساس��ي تا انتهاي س��ال، كاهش 
10 ال��ي 15درصدي خواهد داش��ت. وي به تاثير 
قيمت كالاها بر بازار س��رمايه ايران بيان داش��ت: 
درس��ت اس��ت ك��ه پيش بيني ه��ا حاك��ي از افت 
قيمت در كالاهاي اساس��ي است، اما عموما فروش 
ش��ركت هاي بورس��ي از 2 عامل نرخ هاي جهاني و 
ن��رخ ارز تبعي��ت مي كنند. به اي��ن ترتيب، باتوجه 
به اينكه نوس��انات نرخ ارز در يك سال گذشته در 
س��طح 15-10درصد بوده است، لذا كاهش قيمت 
كالاهاي اساس��ي و فلزات و نف��ت از محل افزايش 
نرخ ارز در س��ال آتي جبران خواهد ش��د. زردوغي 
افزود: رابطه يي كه بين قيمت نرخ فلزات و كالاهاي 
اساس��ي و افزايش نرخ دلار ايجاد مي ش��ود، باعث 
سودآوري ش��ركت ها در سال آينده نسبت به سال 

جاري خواهد شد. 

در جلس��ه يي ك��ه 7 بهم��ن ماه س��ال جاري 
ب��ا حضور برخي اعض��اي هيات مدي��ره، مديران و 
كارشناسان س��ازمان بورس و اوراق بهادار، مديران 
نهادهاي مالي بازار س��رمايه و دبيركل هاي كانون 
كارگزاران و كانون نهادهاي س��رمايه گذاري برگزار 
ش��د و مقرر گرديد كه در قالب گزارشات تفسيري 
مديريت، فرم ه��ا و جداولي براي دريافت اطلاعات 
موردنياز بازار از ناشران، قرار گيرد كه تكميل كردن 
آن فرم ها و جداول توس��ط ناشرين الزامي باشد. بر 
اين اس��اس، اي��ن فرم ها به هفت دس��ته جداگانه 

ش��امل ش��ركت هاي تولي��دي، خدمات��ي، بانكي، 
بيمه ي��ي، ليزينگ، س��رمايه گذاري و س��اختماني 

تقسيم مي شود. 
اطلاع��ات  از  مهم��ي  بخ��ش  بدين ترتي��ب 
صورت هاي مال��ي و بودجه به صورت تفصيلي و با 
جزئيات كامل در قالب جداول جديد به فعالان بازار 
س��رمايه و تحليلگران عرضه خواهد ش��د و نگراني 
فعالان بازار س��رمايه از بابت كاهش اطلاعات ارائه 
 ش��ده به بازار برطرف خواهد ش��د. در جلسه فوق 
همچنين مقرر شد درخصوص جزئيات اين فرم ها 

و نحوه گزارش دهي ناش��رين در جلسه يي متشكل 
از نماين��دگان كانون كارگ��زاران، كانون نهادهاي 
سرمايه گذاري و سازمان بورس تصميم گيري شود. 
اين جلسه به همين منظور تشكيل شده و اعضاي 
حاضر پس از بحث و بررس��ي درخصوص فرم هاي 
مذك��ور درخص��وص م��وارد ذيل ب��ه جمع بندي 

رسيدند: 
 اطلاع��ات عمليات��ي ش��ركت چ��ه در قالب 
عملكرد چه در قالب بودجه به صورت كامل منتشر 

شود. 

 فرم ه��ا به گونه ي��ي طراحي ش��ود كه قابليت 
بررس��ي و تطبيق با گزارش��ات ماهانه و همچنين 
قابليت مقايسه با گزارشات پيش تر شركت را داشته 

باشند. 
 اطلاعات عملياتي آتي شركت چنانچه شركت 
در بازه زماني گزارش عملكرد پايان سال قرار داشته 
باشد، در قالب بودجه سال بعد؛ چنانچه شركت در 
ب��ازه مرتبط با گزارش��ات 3 و 6 ماهه قرار داش��ته 
باشد، در قالب بودجه تا انتهاي سال مالي و چنانچه 
ش��ركت در وضعيت ارائه عملك��رد گزارش 9 ماهه 
باش��د در قالب بودجه 3 ماهه پايان سال و 3 ماهه 

ابتداي سال بعد ارائه شود. 
 درخصوص س��اير اطلاعات با اهميت شركت 

نظي��ر اطلاعات غيرعمليات��ي و... اين امكان وجود 
داش��ته باش��د ك��ه ش��ركت در قال��ب كادرهايي 

پيش بيني خود را ارائه كند. 
 درخصوص س��رمايه گذاري هاي ش��ركت چه 
در بانك ها چه در شركت هاي وابسته و فرعي تنها 
پيش بيني دريافت سودنقدي )DPS( حذف شده 

و بقيه گزارشات همانند گذشته منتشر مي شوند. 
درنهاي��ت نيز مقرر ش��د فرم هاي فوق توس��ط 
س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار پ��س از اصلاح و 
بهبودهاي ارائه شده منتشر شود و چنانچه نظرات 
ديگ��ري در اي��ن خصوص وجود داش��ت از طريق 
كانون ها جهت اصلاح به س��ازمان ب��ورس و اوراق 

بهادار منعكس شود. 

چگونگي تهيه و تنظيم فرم هاي گزارش تفسيري مديريت

معامله گ��ران بورس تهران روزگذش��ته ش��اهد 
معام��لات كم حج��م در اغلب نماده��اي معاملاتي 
همزم��ان ب��ا اقب��ال معامله گ��ران حقيق��ي براي 
جم��ع آوري س��هام خودرويي ها بودن��د. به گزارش 
ف��ارس، ش��اخص كل قيمت و ب��ازده نقدي بورس 
اوراق بهادار تهران )تدپيكس( در پايان معاملات روز 
دوشنبه با افزايش 225 واحدي روي رقم 98 هزار و 
33 واحد ايستاد. همچنين، شاخص كل هم وزن اما 
با افزايش 102 واحدي عدد 17 هزار و 612واحد را 

به نمايش گذاشت. علاوه بر اين، شاخص سهام آزاد 
ش��ناور نيز با افزايش 229 واحدي به رقم 105هزار 
و 190 واحد دس��ت يافت. بر اين اس��اس، شاخص 
 بازار اول اما در حالي با افزايش 203واحدي به رقم

69 هزار و 453 واحد دست يافت كه شاخص بازار دوم 
ب��ا افزايش 249 واحدي عدد 209هزار و 720واحد 
را به نمايش گذاشت. براساس اين گزارش، معاملات 
س��هام در نماد معاملاتي ش��ركت هاي ملي صنايع 
م��س ايران با 85، گ��روه مديريت س��رمايه گذاري 

اميد با 71 واحد و ايران خودرو با 32 واحد افزايش 
بيش��ترين تاثير مثب��ت را بر برآورد ش��اخص كل 
ب��ورس به نام خود ثبت كردن��د. در مقابل معاملات 
سهام در نماد معاملاتي شركت هاي بانك كارآفرين 
با 159واحد، آس��ان پرداخت پرشين با 29 واحد و 
گروه پتروشيمي سرمايه گذاري ايرانيان با 19 واحد 
كاه��ش بيش��ترين تاثير منفي را در محاس��به اين 
نماگر به دوش كشيدند. در سويي ديگر، ارزش كل 
معاملات بورس تهران درحالي بيش از 174 ميليارد 
تومان نمايش داده ش��د كه ناشي از دست به دست 
ش��دن بيش از 805ميليون سهم و اوراق مالي قابل 
معامله طي 72 هزار و 325نوبت داد و ستد بود. طي 
معاملات ديروز نماد معاملاتي ش��ركت هاي صنايع 
خاك چيني ايران، صنعتي و كش��اورزي ش��يرين 
خراسان، فرآورده هاي غذايي و قند پيرانشهر، بيمه 

كوثر، س��اختمان اصفهان، قطع��ات اتومبيل ايران، 
لوله و ماشين س��ازي ايران،  عمران و توسعه فارس، 
 گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو، توليدي كاشي 
تك سرام، گروه مديريت سرمايه گذاري اميد از سوي 
ناظر بازار سهام بازگشايي و در مقابل نماد معاملاتي 
ش��ركت هاي دارويي لقمان، رينگ س��ازي مش��هد 

متوقف شدند. 

 رشد آيفكس 
در س��ويي ديگر، ش��اخص كل فرابورس در روز 
ميان��ي اين هفته كاري با نزديك به 7 واحد رش��د 
در ارتف��اع 1092 واحدي ق��رار گرفت كه نمادهاي 
»مارون«، »زاگرس« و »شاوان« به ترتيب بيشترين 
تاثي��ر مثبت را بر اين نماگر بر جاي گذاش��تند. بر 
اين اساس، بررس��ي نمادهايي كه بيشترين رشد و 

افت قيمت��ي را در روز جاري به همراه داش��ته اند، 
نش��ان مي دهد كه يك نماد از گروه فلزات اساسي 
يعن��ي »زن��گان« ب��ا ح��دود 5درص��د بيش��ترين 
افزاي��ش قيمتي را تجربه كرد ضمن آنكه س��ومين 
نم��اد پربيننده از س��وي فعالان بازار ب��ود. اين در 
حال��ي اس��ت كه نم��اد »بهپاك« متعل��ق به گروه 
محص��ولات غذايي و آش��اميدني جز قند و ش��كر، 
با بيش��ترين افت قيمتي نس��بت به ساير نمادهاي 
فرابورس��ي روبه رو شده اس��ت. علاوه بر اين، نماد 
»زش��گزا« نيز در حالي كه ب��ا 3درصد افت قيمت 
مواجه ش��ده، در صدر جدول پربيننده ترين نمادها 
قرار گرفت. در مجموع معامله گ��ران با نقل وانتقال 
 اف��زون بر 431ميليون ورقه بهادار به ارزش بيش از 
2018 ميلي��ارد ريال در بازاره��اي فرابورس ايران 

معاملات امروز را به پايان رساندند. 

مروري بر آمار معاملات ديروز

افزايش دماسنج بورس تهران
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افزايش قيمت كالا و خدمات 
ممنوع شد

ف�ارس  رييس اتاق اصناف اي��ران گفت: افزايش 
قيم��ت كالاها و خدم��ات صنفي تا پاي��ان فروردين 
 ماه س��ال 1397 ممنوع ش��ده اس��ت. عل��ي فاضلي 
در اطلاعيه ي��ي به روس��اي اتاق هاي اصن��اف مراكز 
استان ها از آنها خواست به اتحاديه هاي صنفي استان 
متبوع خ��ود ابلاغ كنند كه تا پايان فروردين س��ال 
97 افزاي��ش قيم��ت هرگونه قيم��ت كالا و خدمات 
صنف��ي توس��ط واحده��اي صنفي ممنوع اس��ت. او 
اظهاركرد: همچنين از روساي اتاق هاي اصناف مراكز 
استان ها خواسته ايم در صورت افزايش قيمت بايد به 
قيمت هاي قبلي تغيي��ر كند و نتيجه به اتاق اصناف 
ايران اعلام ش��ود. بر اساس مصوبات كارگروه تنظيم 
بازار كه 13دي ماه گذشته ابلاغ شد، افزايش قيمت 
تمام كالاها و خدم��ات حداقل تا پايان فروردين ماه 
1397 ممنوع و مقرر ش��د نسبت به اعمال قانون در 

مورد متخلفان اقدام شود. 

تامين ميوه شب عيد 
پاي�گاه خب�ري اتاق اصن�اف اي�ران  رييس 
اتحادي��ه مي��وه و س��بزي ته��ران اع��لام ك��رد: در 
تامي��ن ميوه ش��ب عيد مردم مش��كلي وجود دارد و 
ذخيره س��ازي انواع ميوه مورد نياز مردم انجام ش��ده 
يا درحال انجام است. حسين مهاجران درباره آخرين 
وضعيت ذخيره سازي ميوه ش��ب عيد گفت: بخشي 
از ذخيره س��ازي مركبات براي تنظيم بازار ميوه شب 
عيد انجام ش��ده كه به عنوان مثال مي توان گفت كه 
با نظارت س��ازمان تعاون روستايي حدود ۲۵هزار تن 
پرتق��ال از باغداران مازندران براي تامين بخش��ي از 
مركبات خريداري ش��ده كه اين رقم به 37هزار تن 
مي رس��د. او با بي��ان اينكه اين امر ب��راي حمايت از 
توليدكنن��دگان و مصرف كنن��دگان انجام مي ش��ود، 
افزود: همچنين ذخيره سيب سردخانه يي هم صورت 
گرفت��ه و جاي نگراني در اين زمينه نيس��ت. رييس 
اتحاديه ميوه و سبزي همچنين درباره افزايش قيمت 
ميوه گفت: اين موضوع بستگي به قدرت خريد مردم 
دارد و فعلا مش��خص نيس��ت كه افزايش قيمت هم 
خواهيم داش��ت ي��ا خير. همچنين مهاج��ران تعداد 
واحدهاي صنف��ي با پروانه و بدون پروانه كس��ب را 

حدود 3۸۰۰واحد ذكر كرد. 

بي رونقي در واحدهاي صنفي
پايگاه خبري ات�اق اصناف ايران  رييس اتاق 
اصناف بندر ديلم معتقد اس��ت: اي��ن بندر با در نظر 
گرفتن مختصات بوش��هر، يك روس��تاي بزرگ است 
كه به خاطر آب و هواي نامناسب در طول سال تنها 
۲ت��ا 3م��اه مي توان در آن نفس كش��يد و در واقع با 
چنين ش��رايطي اصلا خبري از كس��ب وكار نيست. 
ناصر پهلواني در ادامه گفت: بس��ياري از كسبه ما به 
بندر گناوه رفته اند و با اجاره هاي سرس��ام آور س��عي 
كرده ان��د كاسبي ش��ان را آنجا حفظ كنن��د اما واقعا 
ت��وان مان��دن در اين بازار وجود ن��دارد و آنها هم به 
ناچ��ار يكي پس از ديگ��ري باز مي گردن��د. پهلواني 
اف��زود: يك��ي از بزرگ ترين معضل ه��اي اصناف در 
بندر ديلم وجود دس��تفروش هايي است كه بدون در 
نظ��ر گرفتن ش��رايط و با فراغ بال به كار خودش��ان 
مشغول هستند. دس��ت فروش هايي كه از افغانستان، 
سيس��تان و بلوچس��تان و هر جاي ديگري به اينجا 
آمده اند و تنها دلخوش��ي كاسب هاي ديلم كه فروش 
نوروزي اس��ت را به باد داده اند. بارها در اين مورد با 
ش��هرداري و شوراي شهر رايزني كرده ايم و هر بار به 
ما وعده همكاري داده ان��د اما اين وضعيت همچنان 
پا برجاس��ت. رييس اتاق اصناف بندر ديلم مي گويد: 
امس��ال جنب و جوش مردم در روزهاي پاياني سال، 
بي رمق تر از س��ال هاي گذشته ش��ده و به دنبال آن 

كسب وكار اصناف هم از رونق افتاده است. 

تبعات قيمت مصنوعي ارز
پايگاه خبري اتاق تهران  در هفته هاي گذشته 
بي ثباتي قيمت ارز به خصوص رشد قيمت دلار، يورو 
و... چالش هاي بس��ياري را به دنبال داش��ته است و 
پيش بيني مي ش��ود در ميان م��دت و دراز مدت هم 
مشكلات بسياري ايجاد شود. مسعود شنتيايي عضو 
هيات نمايندگان اتاق تهران مي گويد: اصولا ش��وك 
وارد ك��ردن به ب��ازار و در مدت زم��ان كوتاه تغيير 
ناگهاني و نوس��ان ارز چه به س��مت بالا و چه پايين 
فطعا مي تواند زيان ده باشد و ضررهاي بسياري براي 
بخش هاي مختلف كش��ور به خصوص اقتصاد داشته 
باش��د كه درحال حاضر هم شاهد آن هستيم. او در 
ادامه با اشاره به اينكه بي ثباتي قيمت ارز در روزهاي 
گذش��ته ريسك س��رمايه گذاري در كشور را افزايش 
مي ده��د، مي گويد: ب��ا افزايش و كاه��ش قيمت ارز 
اطمين��ان بازار از بين م��ي رود و در اين بين عده يي 
س��ود بي جهت مي برند و عده ديگر در مقابل آسيب 
بي جهت مي بينند و حاصل همه اينها باعث مي شود 
كه اعتماد و اطمينان نسبت به بازار و آينده كاري از 
بين برود. ش��نتيايي با بيان اينكه بايد بازار مديريت 
ش��ود، مي گويد: بايد اشاره كرد كه اصليت توزيع ارز 
در اختي��ار بان��ك مركزي و دولت اس��ت پس دولت 
باي��د جلوي اي��ن نوس��انات را بگيرد؛ ع��دم توانايي 
كنترل قيمت ارز حالا خواسته يا ناخواسته مشكلات 

بسياري را براي كشور ايجاد مي كند. 
اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران همچنين با 
اشاره به اينكه من مخالف افزايش قيمت ارز نيستم، 
مي گوي��د: ما مخالفتي با افزاي��ش قيمت ارز نداريم، 
مش��كل ما بي ثباتي بازار اس��ت. اما ب��ا اين روش كه 
در م��دت زماني كوت��اه درصد قاب��ل توجهي قيمت 
ارز افزايش پيدا كند اين اصلا به نفع اقتصاد كش��ور 
نيس��ت و اصلا صحيح نيست و وظيفه بانك مركزي 
و دولت اس��ت كه بازار را مديريت و قيمت را كنترل 
كنن��د. او همچنين ب��ا بيان اينك��ه در اقتصاد ايران 
تحول خاصي رخ نداده اس��ت كه ش��اهد اين نوسان 
و رشد يك باره قيمت باشيم، مي گويد: درحال حاضر 
ب��ا توجه به قيمت نفت و درآمدهاي ارزي كش��ور و 
باتوجه به اينكه اتفاق خواستي هم در كشور و اقتصاد 
رخ ن��داده تا يك باره با كمب��ود ارز و افزايش قيمت 
رو به رو ش��ويم به نظ��ر افزايش قيم��ت ارز كنوني 
مصنوع��ي اس��ت و از وظايف دولت اس��ت كه براي 
مديريت بازار كاري انج��ام دهد تا تعادل قيمت ها و 

ثبات را شاهد باشيم. 

اخبار

با حضور نمايندگان بخش خصوصي، خانه تشكل هاي اتاق بازرگاني افتتاح شد

اعتباربخشيبهتشكلها

با حضور مقامات مسوول 

اتاق مشترك بازرگاني ايران و اتريش تاسيس شد
ات��اق مش��ترك اي��ران و اتريش ب��ا برگزاري 
مجم��ع موس��س در ات��اق بازرگان��ي، صناي��ع، 
معادن و كش��اورزي ايران تاس��يس ش��د. معاون 
بين الملل اتاق ايران در اين نشس��ت با اش��اره به 
زمينه ه��اي همكاري ميان اي��ران و اتريش گفت: 
حض��ور فعالان اقتصادي در اين نشس��ت نش��ان 
از علاقه من��دي آنها به تقويت همكاري مش��ترك 
اقتصادي ايران با اتريش اس��ت. به گزارش پايگاه 
خبري اتاق ايران محمدرضا كرباس��ي اظهار كرد: 
ايران فراموش نمي كند كه نخستين و بزرگ ترين 
هيات اقتصادي اروپايي پس از برجام از اتريش به 
اي��ران آمد. در آن س��فر رييس جمهور اتريش در 
راس هيات��ي ۲۰۰ نفره اقتصادي به ايران آمد كه 
نش��ان از نگاه ويژه اروپا ب��ه ايران به خصوص نگاه 
دولت اتريش به توس��عه همكاري هاي اقتصادي با 
ايران اس��ت. البته نگاه ما هم در راس��تاي فعاليت 
اقتص��ادي با اتريش به عنوان يكي از كش��ورهاي 

پيشرو در اروپا بسيار ويژه است.
كرباس��ي گف��ت: در دو ماه گذش��ته به دليل 
هم��كاري خ��وب س��فير اتريش ب��ا ات��اق ايران، 
نخس��تين هيات روس��اي اتاق هاي سراسر كشور 
به دع��وت رييس ات��اق بازرگاني اتري��ش به اين 
كش��ور س��فر كرد. به گفته كرباس��ي در اين سفر 
سه روزه، نتايج ارزشمندي براي اقتصاد دو كشور 
حاصل ش��د. مع��اون بين الملل ات��اق ايران گفت: 
با وجود س��طح خوب همكاري سياس��ي بين دو 
كشور، متاس��فانه روابط تجاري و اقتصادي ايران 
و اتري��ش وضعي��ت مطلوبي ن��دارد. حجم روابط 
اي��ران و اتريش 3۰۰ ميليون تا 3۵۰ ميليون دلار 
تخمين زده مي ش��ود اما اين حجم از روابط اصلًا 
راضي كننده نيست. اميدواريم بعد از تشكيل اتاق 
مش��ترك ايران و اتري��ش با برنامه ري��زي، زمينه 
همكاري گس��ترده تر در بخش تج��ارت، بازرگاني 
و س��رمايه گذاري فراهم ش��ود. به گفته كرباسي؛ 
در بخش بنگاه هاي كوچ و متوس��ط، ظرفيت هاي 
بس��ياري براي همكاري وج��ود دارد كه نيازمند 

ن��گاه ويژه اس��ت. او افزود: اي��ران در منطقه يي با 
جمعيت بيش از 4۰۰ ميليون نفر، داراي موقعيت 
ويژه سياس��ي- اقتصادي است؛ منطقه يي كه بازار 
مستعدي براي صادرات كالا است. به نظر مي رسد 
با مشاركت شركت هاي اتريشي در سرمايه گذاري 
براي پروژه هاي توليدي در ايران مي توان با قيمت 
تمام ش��ده مناس��ب كالا را توليد و به كشورهاي 
آسياي ميانه، روسيه، افغانستان و عراق صادر كرد. 
ايران آماده اس��ت فضا را براي حضور شركت هاي 
سرمايه گذار فراهم كند. از سي ديگر سفير اتريش 
طي سخناني در اين نشست تاسيس اتاق مشترك 
ايران و اتريش را ابتكارعمل اقتصاد ايران دانس��ت 
و گفت: دولت ها موظف هستند چارچوب حقوقي 
و قانون��ي لازم را براي اينچني��ن حركت هايي در 
نظ��ر بگيرند؛ از اين رو هر بازخورد و پيش��نهادي 
از طرف ش��ركت ها در راستاي تس��هيل قوانين را 
پذيرا هس��تيم. ش��ولتز ظرفيت هاي موجود براي 
هم��كاري بين ايران و اتريش را گس��ترده ارزيابي 
و با اش��اره به موفقيت هاي اخي��ر اقتصادي ايران 
گفت: به اعتق��اد ما بهبود رتبه ريس��ك اعتباري 
اي��ران از جمله موفقيت ها و گش��ايش هاي دولت 
جديد است و اتريش از اين بهبود رتبه در مجامع 
بين المللي حماي��ت مي كند. موفقيت ديگر دولت 
اي��ران عضويت در كنوانس��يون مب��ارزه با جرايم 
چندمليتي اس��ت كه به تازگي در مجلس شوراي 

اسلامي ايران تصويب شده است. 
س��فير اتري��ش وضعي��ت بنگاه ه��اي كوچك 
و متوس��ط را در اي��ران و در اتري��ش مورد توجه 
ق��رار داد و تصريح كرد: اين بنگاه ها عامل رش��د 
اقتص��ادي ايران و اتريش هس��تند بنابراين توجه 
ب��ه آنها در رش��د اقتصادي مي تواند موثر باش��د. 
س��فير اتريش خطاب به تج��ار و بازرگانان حاضر 
در نشس��ت گفت: مي توانيد اتريش را يك شريك 
قابل اتكا بدانيد. ما اعلام آمادگي مي كنيم و حاضر 
هستيم در پيش��برد برنامه هاي اقتصادي ايران تا 
زماني كه شرايط براي فعاليت فراهم باشد حضور 

داشته باشيم. 
ش��ولتز همچنين به حجم مبادلات دوجانبه با 
ايران در 1۰ ماه اول س��ال ۲۰17 اش��اره كرد. بر 
اس��اس اظهارات او حجم مبادلات دو كش��ور در 
اي��ن بازه زماني 391 ميليون يورو بوده اس��ت. او 
افزود: ايران 4 دهه پيش دومين ش��ريك تجاري 
اتريش در خارج از مرزهاي اروپا بوده است؛ ما در 
س��فارت اتريش قصد داريم بار ديگر به اين سطح 
از مبادلات تجاري با ايران برس��يم و معتقديم به 

اين هدف خواهيم رسيد. 

 تعامل مستقيم با اتحاديه اروپا
همچنين مدي��ركل اروپا و امريكاي س��ازمان 
توس��عه تجارت نيز طي س��خناني در اين نشست 
ضمن ابراز خرس��ندي از تاس��يس اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و اتريش گفت: تجار اتريشي حضور 
نس��بتا خوبي در ايران دارند؛ ما قبل از اين نگران 
حض��ور اندك تج��ار ايراني در اتري��ش بوديم كه 
اكنون با تشكيل اتاق مشترك، برخي از مشكلات 
حل مي شود. بهروز الفت ادامه داد: وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مس��ووليت كميس��يون مشترك 
اي��ران و اتريش را دارد. روابط دو كش��ور در قالب 
نقش��ه راه تعري��ف ش��ده اس��ت. كارگروه هايي با 
حضور اتريشي ها تش��كيل شده و تلاش مي كنيم 
روابط را در چارچوب مش��خص شده دنبال كنيم. 
به گفته الفت كارگروه هاي كميس��يون مش��ترك 
ايران و اتري��ش در حوزه فن��اوري، معدن، حمل 
و نق��ل، تج��ارت، س��رمايه گذاري و ان��رژي فعال 
هس��تند. مديركل اروپا و امريكاي سازمان توسعه 
تجارت اف��زود: دولت تعاملات با اروپا را دو بخش 
پيگي��ري مي كند؛ براي همكاري ب��ا اتحاديه اروپا 
به س��ند جامع بيانيه مشترك ظريف و موگريني 
در جولاي ۲۰16 اس��تناد مي ش��ود كه اين بيانيه 
بخش هاي مختلف��ي دارد. بخش ه��اي اقتصادي 
توس��ط وزارتخانه ه��اي اقتصادي قاب��ل پيگيري 
اس��ت. او ادامه داد: در بخش دوم با كشورها وارد 

تعامل مس��تقيم مي ش��ويم. اتريش كشوري است 
كه بهترين مناس��بات را با م��ا دارد، اگرچه حجم 
روابط آن با ما در حد قابل قبولي نيست. بر اساس 
آمار، اتريش در ميان آن دس��ته از اعضاي اتحاديه 
اروپا كه داراي روابط تجاري با ايران هس��تند، در 
رتب��ه نهم قرار دارد. اتريش از جمله كش��ورهايي 
اس��ت كه سابقه منفي در تعامل با ايران نداشته و 
اگر مواضع خاصي درب��اره تحريم ها بوده به دليل 
مواضع اتحاديه اروپا بوده است. ما هم، مثل سفير 
اتري��ش آرزو مي كنيم كه در س��طح عملياتي اين 
روابط را پي��ش ببريم. حميد بيات، معاون اروپاي 
وزارت خارجه در سخناني به تشريح سياست هاي 
اين نهاد در زمينه ديپلماس��ي اقتصادي پرداخت. 
او همچني��ن از اهميت گس��ترش رواب��ط ايران و 

اتريش گفت.
به گفته بيات رابطه ايران و اتريش در طول پنج 
س��ال رابطه يي بدون تنش بوده و اين روابط ادامه 
دارد. بي��ات گفت: روابط سياس��ي ايران و اتريش 
تحت تاثير مناسبات خاصي نبوده و روال منطقي 
بر آن حاكم بوده است. پس از برجام، هانس فيشر 
رييس جمه��وري س��ابق اتريش، نخس��تين رهبر 
اروپايي بود كه به همراه هياتي ۲۰۰ نفره به ايران 
سفر كرد. به گفته او، بعد از توافق هسته يي حجم 
روابط ايران و اتري��ش افزايش يافته اما با توجه به 

قدمت و ظرفيت دو كش��ور شايس��ته است روابط 
دوجانبه بيش ازپيش گسترش يابد. او به اقدامات 
مناس��ب اتريش در حوزه بانكي نيز اش��اره كرد و 
گفت: يكي از اين اقدامات، گشايش حساب بانك 
مركزي اي��ران نزد بانك مركزي اتريش در خرداد 
139۵ بود. افتتاح حساب بانك ملي نزد رايفايزن 
بانك اتري��ش در تيرماه 96 و ايجاد خط اعتباري 
يك ميليون يورويي اوبر بانك اتريش براي صادرات 
كالا به ايران از ديگر اقدامات مهم اتريشي ها بوده 
است. اين رفتار براي تش��ويق ديگر بانك ها براي 
انعق��اد قرارداد با اي��ران تاثيرگذار بود و بعد از آن 
ش��اهد انعقاد تفاهم نامه هايي ب��ا ديگر بانك هاي 
اروپايي بوديم. اتريش حس��ن ني��ت خود را ثابت 
ك��رد. در ادام��ه اين نشس��ت، انتخاب��ات اعضاي 
هيات مديره اتاق مشترك ايران و اتريش برگزار و 
اعُضاي اصلي و علي البدل تعيين شدند. بر اساس 
آراي مأخوذه در مجمع كه به رياس��ت علي اصغر 
زبردس��ت برگزار شد، 9 نفر اعضاي اصلي و ۲ نفر 
اعض��اي علي البدل به ترتيب به اين ش��رح پدرام 
س��لطاني، عليرضا ناظم الرعايا، س��يد حميدرضا 
واعظ پور، حسن ش��كوهي، امير احمد گلدوست، 
ناصر رياحي، س��اناز ميرهادي زاده، عليرضا شمس 
فرد، عليرضا خالق، علي دس��ترنج، محمد حس��ن 

كرماني انتخاب شدند. 

گروه تشكل ها 
»قطار اقتصاد از ريل خارج ش�ده است.« 
اي�ن گفت�ه ريي�س اتاق ته�ران در مراس�م 
افتتاح خانه تش�كل هاي ات�اق بازرگاني بود. 
بناب�ه اظه�ارات مس�عود خوانس�اري، براي 
بازگش�ت اين قطار به ري�ل، بخش خصوصي 
باي�د، منس�جم تر و قوي تر حرك�ت كند. از 
ن�گاه بخش خصوص�ي، راهكار اصل�ي براي 
اي�ن اتفاق مهم، همصداي�ي بخش خصوصي 
و ايجاد نهادها هس�تيم كه اي�ن موضوع نيز 
از رهگ�ذر به�ا دادن به تش�كل ها مي گذرد. 
از اي�ن رو، يكي از وظايف اتاق ها، اين اس�ت 
ك�ه تش�كل هاي اقتص�ادي را شناس�ايي و 
نس�بت به هماهنگ س�ازي آنها اقدام كنند. 
در همين راس�تا، ات�اق تهران، در دو س�ال 
گذش�ته درص�دد ايجاد نهادي ب�راي تمركز 
دست كم بخشي از تش�كل ها برآمد. بطوري 
ك�ه اكنون تش�كل هاي عضو ات�اق بازرگاني 
ايران 180 مورد گزارش مي شود، كه براساس 
برنامه ريزي ه�اي صورت گرفته، قرار اس�ت 
كه تعداد اين تش�كل ها به بيش از 200 مورد 
افزاي�ش يابد. علاوه بر شناس�ايي و حمايت 
از تش�كل ها كه از س�ال گذش�ته از س�وي 
ات�اق بازرگان�ي ته�ران آغاز ش�ده، از ديگر 
اقدامات ص�ورت گرفته براي اعتباربخش�ي 
ب�ه تش�كل ها، آغ�از رتبه بندي تش�كل ها و 

جلوگيري از فعاليت هاي موازي است. 

  
روز گذشته خانه تش��كل هاي اتاق بازرگاني با 
حضور اعضاي هيات رييس��ه اتاق ه��اي بازرگاني 
ته��ران و ايران و جمعي از دبيران و اعضاي هيات 
رييسه تشكل هاي بخش خصوصي افتتاح شد. اتاق 
تهران كه از مدت ها قبل در حال تجهيز و تكميل 
ساختماني با عنوان »خانه تشكل ها« براي استقرار 
و بهره برداري تش��كل هاي عضو اتاق بازرگاني بود، 
در نهايت موفق ش��د بهره برداري از اين ساختمان 

را در حضور نمايندگان بخش خصوصي آغاز كند. 
در مراسمي كه با حضور اعضاي هيات رييسه اتاق 
تهران و اي��ران و جمعي از نمايندگان تش��كل ها 
برگزار شد، گزارشي از روند تجهيز خانه تشكل ها 
ارائه و بر لزوم انسجام تشكل هاي بخش خصوصي 
ب��راي بي��ان نظ��رات و پيگيري مطالبات ش��ان با 
ص��داي رس��ا تاكيد ش��د. در اين مراس��م رييس 
اتاق تهران تقارن افتتاح خانه تش��كل ها و سالگرد 
پيروزي انقلاب اس��لامي، چشم انداز مثبتي پيش 
روي فعاليت بخش خصوصي كش��ور براي توسعه 

اقتصاد ارزيابي كرد.
مسعود خوانساري با بيان اينكه اقتصاد كشور با 
مشكلات عميقي مواجه است، افزود: قطار اقتصاد 
از ريل خارج ش��ده و تلاش ما نيز بايد اين باش��د 
ك��ه قطار را روي ريل بازگردانيم. البته دس��تيابي 
ب��ه چني��ن هدفي مس��تلزم آن اس��ت كه بخش 
خصوصي مطالبه گر و منس��جم تر از گذشته باشد. 
او ب��ا تاكيد بر اينكه ص��داي بخش خصوصي بايد 
رساتر شود، گفت: صداي بخش خصوصي هنگا مي 
 رساتر خواهد ش��د كه در درون خود، همفكري و 

هم صدايي پيشه كند.
اين فع��ال بخش خصوصي تنها راه دس��تيابي 
ب��ه اين هم صدايي را ايج��اد نهادهايي مي داند كه 
انسجام بخش خصوصي را تقويت كند. خوانساري 
با اش��اره به مسير فعاليت تش��كل ها براي تقويت 
بخش خصوص��ي اظهارك��رد كه ما به اين مس��اله 
فكر كرديم كه از چه مس��يري  مي توانيم به هدف 
تقوي��ت انس��جام و مطالبه گ��ري بخش خصوصي 
دست پيدا كنيم و به اين نتيجه رسيديم كه يكي 
از موثرترين راه ها اين اس��ت كه بايد به تشكل ها 

بهاي بيشتري بدهيم. 
رييس اتاق تهران در ادامه با اشاره به تكاليفي 
كه قانون بهبود مستمر فضاي كسب وكار بر عهده 
اتاق ها نهاده اس��ت، گفت: طبق اين قانون، اتاق ها 
وظيفه دارند كه تشكل هاي اقتصادي را شناسايي 
و نسبت به هماهنگ سازي آنها اقدام كنند. بر اين 
اس��اس، اتاق تهران، در دو س��ال گذشته درصدد 

ايج��اد نهادي براي تمركز دس��ت كم بخش��ي از 
تش��كل ها برآمد. ساختمان شماره )3( اتاق تهران 
نيز ك��ه از قبل خريداري ش��ده بود، ب��راي ارائه 
خدمات به تشكل ها س��اماندهي شد. او به تدوين 
چن��د آيين نامه ب��راي تعيين چارچ��وب حمايت 
و توانمندس��ازي تش��كل ها اش��اره ك��رد و گفت: 
براي توانمندس��ازي تش��كل ها از طريق آموزش، 
توافقنامه يي را با موسس��ه WIFI اتريش منعقد 
كرده ايم كه آماده ارائه خدمات آموزشي مورد نياز 

تشكل هاست.
خوانساري در بخش ديگري از سخنان خود از 
ثبت ۲4 تشكل طي س��ال گذشته در اتاق تهران 
خب��ر داد و اف��زود: تصميم داريم ظرف دو س��ال 
آينده، تش��كل هاي بيش��تري را شناسايي كرده و 
در ات��اق به ثبت برس��انيم و در عي��ن حال بانك 
اطلاعاتي تشكل ها را نيز تكميل كنيم. قصد داريم 
تعداد تش��كل هاي ثبت ش��ده در اتاق تهران را به 
۲۰۰ تش��كل افزايش دهي��م. همچنين به موجب 
آيين نامه ه��اي موجود، مقرر ش��ده اس��ت كه به 
تشكل هاي تازه تاسيس به مدت يك سال، دفتري 
در خانه تش��كل ها اختصاص داده شود. بطور كل 
اتاق بازرگاني امكانات��ي را براي حمايت و تقويت 
تشكل هاي بخش خصوصي پيش بيني كرده است. 

 اهميت نقش آفريني تشكل ها
از س��وي ديگر، عضو هيات رييسه اتاق تهران 
با اش��اره ب��ه اهمي��ت نقش آفريني تش��كل ها در 
تصميم سازي هاي اقتصادي، از اهتمام اتاق تهران 
نسبت به هويت بخش��ي، حمايت و توانمندسازي 
تش��كل هاي بخش خصوصي س��خن گفت. سيده 
فاطمه مقيمي با ارائه گزارشي به تشريح امكانات 
خانه تش��كل ها پرداخت و گفت: اتاق تهران براي 
ايج��اد ارتباط موث��ر ميان تش��كل ها و همچنين 
تقويت ارتباط تش��كل ها با اتاق ته��ران، اقدام به 
بازس��ازي و تجهيز اين س��اختمان كرده اس��ت. 
ب��ر همين اس��اس، 14 ات��اق در طبق��ه دوم اين 
ساختمان به دفاتر تشكل ها اختصاص يافته است. 

جانماي��ي و نصب ميز و صندل��ي، خريد ملزومات 
اداري و ايجاد 7 س��الن كنفران��س براي برگزاري 
نشس��ت هاي مختلف تش��كل ها از ديگر اقدامات 
اتاق تهران براي تجهيز اين س��اختمان است. اين 
عضو هيات رييس��ه اتاق تهران با اش��اره به ايجاد 
چند سالن اجتماعات براي برگزاري همايش هاي 
عمو م��ي  و تخصصي تش��كل ها، گف��ت: در طبقه 
چهارم اين ساختمان نيز، مركز داوري اتاق تهران 
براي حل وفصل دعاوي و ارائه مش��اوره حقوقي به 
تشكل هاي عضو و فعالان اقتصادي استقرار يافته 

است. 
در ادامه اين گردهمايي، علا ميرمحمدصادقي، 
نايب رييس اتاق تهران پش��ت تريبون قرار گرفت 
و  گفت: امام خميني )ره( در نخس��تين حكم هاي 
خود، اجازه از س��رگيري فعاليت اتاق بازرگاني را 
ص��ادر كردند. چنانكه به مح��ض پيروزي انقلاب، 
ط��ي حكمي  در ۲۵ بهم��ن ماه، هيات��ي را براي 
اس��تقرار در اتاق بازرگاني و رسيدگي به مشكلات 
اقتص��ادي آن دوران تعيين كردن��د. چرا كه امام 
به اقتصاد و اتاق بازرگاني توجه ويژه يي داش��تند. 
حتي مرحوم هاشمي رفس��نجاني و شهيد بهشتي 
چندين بار از اتاق بازديد كردند. ميرمحمدصادقي 
ادام��ه داد: در آن مقطع، چنانچه ات��اق بازرگاني 
پيشنهاداتي داشت، در راس تصميمات دولتمردان 
و شوراي انقلاب قرار  مي گرفت. البته اتاق بازرگاني 
با برخي تصميمات و قوانين تصويب ش��ده در آن 
مقطع نظير قانون حفاظت و توس��عه صنايع ايران 
موافق نبود. ام��ام به دولتي ه��ا توصيه  مي كردند 
كه در اموري كه مردم قادر به انجام آن هس��تند، 

دولت وارد نشود. 
 او ب��ا بيان اينك��ه اتاق بازرگاني ب��ه تدريج و 
طي س��ال هاي بعد تضعيف شد، ادامه داد: امروزه 
اتاق ه��اي بازرگان��ي از آبروي خاص��ي برخوردار 
هس��تند و خوش��بختانه انس و الفت ميان بخش 
خصوص��ي واقع��ي و اتاق ه��اي بازرگان��ي برقرار 
اس��ت. نايب رييس اتاق تهران در بخش ديگري از 
سخنانش اختصاص حدود ۲۰ اتاق به تشكل ها در 
خانه تشكل ها را ناكافي دانست و گفت: بايد تلاش 
كنيم كه تعداد تش��كل هاي مستقر در اين بنا، به 
۲۰۰تشكل برس��د. او با بيان اينكه طي سال هاي 
گذشته توجه به تقويت تشكل ها بسيار اندك بوده 
اس��ت، افزود: طي س��فري كه به اتريش داشتيم، 
هر تقاضايي مبني بر ايجاد س��هولت در مراودات 
تج��اري با وزراي اين كش��ور مط��رح  مي كرديم، 
آنه��ا اعلام  مي كردن��د كه اين تقاضاه��ا را بايد با 
رييس اتاق بازرگاني اتريش در ميان بگذاريد. اين 
نشان دهنده جايگاه اتاق هاي بازرگاني و تشكل ها 

در اقتصادهاي توسعه يافته است. 

 رتبه بندي تشكل ها 
محمدرضا انص��اري، نايب رييس اتاق ايران نيز 
به سخنراني پرداخت، اقدام اتاق تهران در متمركز 
كردن تشكل ها را مورد تجليل قرار داد و در ادامه 
به نقش تعيين كننده تشكل ها در توسعه اقتصادي 
كش��ورها اش��اره كرد. او گفت: نقش تشكل ها در 
اي��ران چنانكه بتوانند خواس��ته هاي خ��ود را به 
رويه هاي اقتصادي تبدي��ل كنند، به ميزان كافي 

تقويت نشده است.
او از تش��كيل هيات راهبردي براي ساماندهي 
ب��ه وضعيت تش��كل ها در اتاق اي��ران خبر داد و 
گفت: اكنون ح��دود 1۸۰ تش��كل در اتاق ايران 
عضويت دارند و البته تش��كل هاي ديگري نيز در 
ش��رف عضويت در اتاق هس��تند. اما جالب است 
ك��ه اطلاعات و آگاهي كافي در مورد وضعيت اين 
تشكل ها وجود نداش��ت. حال آنكه اتاق بازرگاني 
به عنوان »تش��كل تش��كل ها« وظيفه حمايت از 
تش��كل هاي بخش خصوص��ي را برعه��ده دارد و 
در عين ح��ال وظيفه دارد ك��ه از فعاليت موازي 
تش��كل ها جلوگيري كند. نايب ريي��س اتاق ايران 
افزود: هيات راهبردي اتاق ايران حدود يك س��ال 

است كه روي ساماندهي تشكل ها فعاليت  مي كند 
و اكن��ون به مرحله رتبه بندي تش��كل ها رس��يده 

است. 
در ادامه آيين گشايش خانه تشكل هاي بخش 
خصوصي، پانلي با حضور  اعضاي  شوراي  مشورتي 
تش��كل ها براي بررس��ي  اهميت شكل گيري خانه 
تش��كل هاي اتاق تهران برگزار ش��د. رضا  پديدار، 
عضو هيات نمايندگان  و عضو  ش��وراي  مش��ورتي  
تش��كل هاي اتاق تهران به عنوان سخنران نخست  
در اي��ن پانل با اش��اره به اينكه حل بس��ياري از  
مسائل  و مشكلات  بدون  مشاركت  اجتماعي  ميسر 
نيست، ادامه داد: مسلم است  كه مشاركت  واقعي  
حتي با  برخورداري از ايدئولوژي مشاركتي، بدون  
نهادها  و س��ازمان هاي مناس��ب  و مرتب��ط  مانند  
اتاق هاي  بازرگاني به عنوان  سمبل  و تجميع كننده 
تش��كل هاي اجتماعي و اقتص��ادي  امكان تحقق 
نخواه��د يافت. نهادهاي��ي ك��ه درون آنها  مردم، 
مش��اركت را تمري��ن كرده  و از اي��ن راه فرصت و 
امكاني  براي مشاركت موثر و سازنده  پيدا كنند. او  
با اشاره به مزاياي مشاركت  اجتماعي نظير ارتقاي 
س��رمايه اجتماعي و  در نهايت پيشرفت آموزش، 
براب��ري اجتماع��ي، رف��اه و پيش��رفت اقتصادي 
گفت: هدف تش��كل ها تحقق هدف جمعي است؛ 
بدين ترتي��ب، تش��كل هاي صنف��ي، حرفه ي��ي و 
اجتماعي  در كش��ور تاسيس  ش��ده و  مي شود كه 
هدف از تش��كيل آنها مشاركت دادن افراد در حل 
مسائل و مشكلات مربوط به خود خواهد بود. اين  
موضوع خلأ ارتباط ميان جامعه  و  دولت را برطرف 

خواهد كرد. 
به بي��ان ديگر، اف��راد از اين طريق مس��ائل  و 
مش��كلات مربوط به جامعه را مسائل  و مشكلات 
مرب��وط به خود ديده  و نس��بت به رف��ع آن اقدام 
 مي كنند. از سوي ديگر علي  نقيب، به عنوان يكي 
ديگر از  اعضاي  ش��وراي مشورتي تشكل هاي اتاق 
تهران گفت: ايجاد  خانه تش��كل ها، به عنوان يكي 
از نيازه��اي ضروري تش��كل هاي بخش خصوصي 
امروز تحقق پي��دا كرد. در واق��ع، افزايش تعامل 
اتاق بازرگاني و تش��كل ها يك��ي از  اقدامات ويژه 
ات��اق تهران تلقي  مي ش��ود و  در هيمن راس��تان 
شوراي مش��ورتي  تشكل ها نيز تشكيل شد. نقيب  
س��پس كاهش بازه رس��يدگي به دفات��ر بيمه يي 
فعالان اقتصادي به يك س��ال را ني��ز از اقدامات 
موثر اتاق تهران برش��مرد و گفت: تشكل ها بسيار 
مظلوم هس��تند. چرا كه اگرچه بخش عمده يي از 
رونق اقتصادي  و اشتغال كشور را در دست دارند، 
تاكن��ون فاقد خانه تش��كل ها بوده ان��د. اين عضو 
هيات مديره انجمن ارگانيك ايران سپس با اشاره 
به قوانين كه براي بهبود فضاي  كسب وكار تدوين 
ش��ده اس��ت، گفت: با وجود اين قوانين نيز بخش 
خصوصي چندان  شاهد  تغييرات  مثبت در فضاي  
كس��ب وكار نبوده اس��ت. به اين دليل كه نسبت 
به تعامل دولت با بخش خصوصي فرهنگ س��ازي  

صورت نگرفته است. 
دبي��ركل انجمن ش��ركت هاي صنع��ت دليل 
ارتق��اي جايگاه تش��كل ها  در تصميم س��ازي هاي 
اقتصادي را تعدد  بيش از حد  تش��كل ها دانس��ت 
و گف��ت: اكنون  ۸هزار اتحاديه صنفي در كش��ور  
ش��كل گرفته اس��ت. افزون بر اين ۲هزار تش��كل  
در وزارت كار و ۲ه��زار تش��كل نيز در وزارت كار 
به ثبت رس��يده است. س��عيد  جارودي ادامه داد: 
خوش��حاليم كه ما اكنون خانه ي��ي داريم كه بايد 
درون آن بنش��ينيم و افكار اساس��ي تري داش��ته 
باش��يم. ب��ه اين  بينديش��يم كه چگون��ه  مي توان  
فاصله ميان  س��خنان رييس جمهوري و  آنچه بدنه 
دولتي  به اج��را  مي گذارد را كاهش داد. البته بايد  
اش��تباهات خود را نيز بپذيريم. تشكل ها به دليل 
تعدد، قدرت اندكي دارند. جارودي ادامه داد: بدنه 
دولت��ي قصد  واگذاري  امور را ندارد اما تش��كل ها 
بايد با ات��كا به دان��ش روز و توانمندي كه دارند، 

بايد  انجام اين امور را برعهده بگيرند. 
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7  جهان
چرا پنتاگون در پي بودجه 
716 ميليارد دلاري است؟

گروه جهان  دولت دونالد ترامپ قصد دارد از كنگره 
تقاضاي 716ميليارد دلار بودجه دفاعي براي س��ال مالي 
2019 را مطرح كند؛ يك افزايش چشمگير در اين بودجه 
كه به  گفته تحليلگران در راس��تاي اهداف اعلام ش��ده از 
س��وي دولت براي تقويت ارت��ش و افزايش برتري آن در 
رقابت با رقباي بزرگ بعد از چند س��ال تمركز در مبارزه 
با تروريسم صورت مي گيرد. به گزارش هيل، تاد هريسون 
كارش��ناس بودجه دفاعي در مركز مطالعات بين المللي و 
راهب��ردي امريكا گفته مجموع اي��ن بودجه 716ميليارد 
دلاري به اين معني اس��ت كه آنها خود را در مس��ير يك 
تقويت بزرگ قدرت ارتش قرار داده اند. اين اقدام احتياطي 
هدف��ش اجراي واقعي طرح هايي اس��ت كه در گذش��ته 
راج��ع به آنها صحبت ش��ده بود. ترامپ ب��ا اين وعده به 
رياست جمهوري رس��يد كه اقدام به بازسازي يك ارتش 
بسيار ضعيف ش��ده كرد و ازجمله وعده هاي انتخاباتي او 
اين بود كه نيروي دريايي را به حدي تقويت كند كه قواي 
آن از 274كش��تي به 350كشتي رسيده و در عين حال 
60 هزار سرباز جديد به نيروي زميني اضافه شود و نيروي 
هوايي دست كم 100فروند هواپيماي جنگي ديگر دريافت 
كنند. درحالي كه ترامپ براي س��ال مالي 2018 بودجه 
668 ميليارد دلاري درخواست كرده، كنگره همچنان بر 
س��ر بودجه  درگير است به اين معني كه هنوز پولي براي 
سال مالي 2018 براي تقويت ارتش اختصاص نداده است. 
انتظار م��ي رود كه 12فوريه دول��ت ترامپ برنامه بودجه 
2019 را منتش��ر كند. جيمز متيس ، وزي��ر دفاع امريكا 
به قانونگذاران جمهوري خواه گفت��ه، دولت 716ميليارد 
دلار بودجه دفاعي براي س��ال 2019 تقاضا خواهد كرد. 
ب��ه گفته متيس، اين پول قرار اس��ت صرف امور آمادگي 
نظامي همچنين مدرنيزه كردن قواي هسته يي شود. با اين 
حال هنوز مشخص نشده كه رقم 716ميليارد دلار صرف 
خريد چه چيزهايي خواهد شد و چطور ميان بخش هاي 
اساسي پنتاگون تقسيم خواهد شد. بلومبرگ نوشته از اين 
مقدار 597 ميليارد دلار مربوط به بودجه اساسي پنتاگون 
خواهد بود. هريسون معتقد است اين بودجه 716ميليارد 
دلاري براي اجراي راهبرد دفاع ملي كه متيس ماه گذشته 
اعلام كرد، صرف خواهد شد. براساس اين راهبرد، امريكا 
قرار اس��ت دوباره به رقابت ابرقدرتي با رقيبانش ش��امل 
روس��يه و چين بازگردد. هريسون گفته است كه راهبرد 
جديد ايالات متحده مي طلبد ارتش اقداماتي بيش��تر از 
آنچ��ه درحال حاضر انجام مي دهد، اتخ��اذ كند و به اين 

ترتيب مطابق با آن بودجه نيز افزايش مي يابد. 

 نگراني بيل گيتس از
سرنوشت سرمايه اش در امارات 
شماري از سرمايه گذاران صندوق بهداشت و درمان 
شركت اماراتي ابراج از جمله بنياد بيل گيتس مي گويند 
بخشي از سرمايه هاي آنها در رسيدن به اهداف تعيين 
ش��ده براي اين صندوق اس��تفاده نش��ده اس��ت. اين 
سرمايه گذاران مي خواهند بدانند كه چرا يك چهارم از 
پول آنه��ا، آن گونه كه ابراج وع��ده داده بود، در تامين 
اهداف تعريف ش��ده يي چون س��اخت بيمارس��تان و 

كلينيك استفاده نشده است. 

 آغاز خروج
نظاميان امريكايي از عراق

نيروهاي غربي مستقر در پايگاه الاسد امريكا در عراق 
گفتند كه با شكس��ت داعش نيروهاي اين پايگاه روند 
ترك عراق را آغاز كرده اند. به گزارش آسوش��يتدپرس، 
گفته ش��ده سربازان امريكايي با تسليحات و تجهيزات 
از عراق به افغانستان منتقل مي شوند. هفته پيش ده ها 
سرباز امريكايي عراق را با هواپيما ترك كردند. دو مقام 
عراقي نيز گفتند كه ائتلاف تحت رهبري امريكا توافق 
كرده كه براي نخس��تين بار پس از آغاز جنگ با داعش 
در سال 2014، نيروهاي خود را در عراق كاهش دهد. 

برگزاري انتخابات زودهنگام 
در جمهوري آذربايجان

زودهن��گام  انتخاب��ات  آذربايج��ان  جمه��وري 
رياس��ت جمهوري برگ��زار مي كند. به گ��زارش ايلنا، 
اله��ام علي اف رييس جمه��وري آذربايج��ان با صدور 
دستوري زمان برگزاري انتخابات رياست جمهوري اين 
كش��ور را از 17 اكتبر آينده ب��ه 11 آوريل تغيير داد. 
بر اساس اين دس��تور، تصميم به برگزاري زودهنگام 
اين انتخابات بر اساس قانون اساسي اين كشور اتخاذ 
شده است؛ قانون اساسي اي كه در همه پرسي جنجالي 

سپتامبر 2016 اصلاح شد. 

 شليك موشك به
پايگاه ملك فيصل در عربستان

س��امانه موش��كي ارتش و كميته هاي مردمي يمن 
يك موش��ك بالس��تيك كوتاه برد را ب��ه پايگاه نظامي 
ملك فيصل در خميس مش��يط در عسير شليك كرد. 
به گزارش ش��بكه خبري المس��يره وابسته به جنبش 
انصارالله، موشك بالستيك كوتاه برد يمني ها به شكلي 
دقيق به هدف خود اصابت كرده و خس��اراتي را به آن 
وارد آورده اما عربس��تان مدعي است كه اين موشك را 
منهدم كرده است. اين چندين حمله موشكي انصارالله 
به مواضع عربستاني و مزدوران دولت مستعفي يمن از 

ابتداي سال جاري ميلادي است. 

دور جديد اعتراض هاي صنفي 
در كردستان عراق

در ادامه اعتراض هاي معلمان منطقه كردستان عراق 
به تشكيلات اين منطقه، از سه شنبه )امروز( اعتراض ها 
و اعتصاب سراسري معلمان آغاز خواهد شد. به گزارش 
ايرنا، معلمان بر اين باورند كه سه سال قرباني بي تدبيري 
مسوولان اقليم عراق و حالا هم اسير اختلافات اربيل و 
بغداد شده اند، چرا كه تشكيلات منطقه كردستان عراق 
براي اينكه بغداد را به زير تعهد پرداخت حقوق معلمان 

ببرد از پرداخت حقوق به آنها خودداري مي كند. 

كوتاه از منطقه

دريچه

بروكسل به واشنگتن درمورد اعمال تعرفه هاي تجاري هشدار داد

خط و نشان شركاي سابق، رقباي امروز

نخستين شكست انتخاباتي حزب ماكرون رقم خورد

چالش هاي پيش روي اقتصاد فرانسه
گروه جهان 

امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانس��ه  حزب 
در انتخاب��ات مي��ان دوره پارلمان دو كرس��ي را از 
دس��ت داد؛ انتخاباتي كه در عمل نخستين آزمون 
انتخاباتي ماكرون پس از كسب اكثريت در انتخابات 
سراس��ري در ژوئن گذشته محس��وب مي شود. در 
نگاه��ي كلي به اقتصاد فرانس��ه به نظر مي رس��د، 
حض��ور كوتاه ماكرون در كاخ اليزه با عملكرد خوب 
اقتصاد همراه بوده، اما در قياس با ديگر كشورهاي 
اتحاديه اروپا فرانس��ه هنوز از قافله عقب است. اين 
كشور همچنين از مش��كلاتي در ساختار اقتصادي 
رنج مي برد كه دير يا زود به چالش��ي براي ماكرون 

تبديل خواهند شد. 

 عقبگرد »جمهوري به پيش« 
به گزارش رويترز، دو كرس��ي مجلس عوام فرانسه 
در انتخابات يك شنبه از آن حزب جمهوري خواه شد 
و به دستاويزي براي لورن ووكي رهبر اين حزب براي 
تش��ديد انتقادها از ماكرون تبديل شد. ووكي معتقد 
است كه ماكرون از روستايي هاي فرانسه به شدت دور 
اس��ت و در زمينه امنيت ضعيف عمل مي كند. حزب 
»جمه��وري به پيش« ماكرون با ديدگاه هاي حمايت 
از اروپ��ا و حمايت از تجارت همچن��ان كنترل 309 
كرسي از مجموع 577 كرسي مجمع ملي را در دست 
دارد؛ اما از زمان انتخابات سراسري تاكنون ميزاني از 

محبوبيت خود را از دست داده است. 
ووكي در بيانيه ي��ي درباره نتايج انتخابات ميان دوره 
گفت: »اين ضربه يي است براي تنبيه سياست گذاري هاي 
دولت. تاثيرات سياس��ت گذاري ها از سوي شهروندان با 
جديت مورد قضاوت قرار گرفته اس��ت؛ سياس��ت هايي 
همچ��ون افزاي��ش ماليات ها ب��راي طبقه متوس��ط و 

بازنشستگان و افزايش شديد مهاجرت و جرايم.«
يكي از محافظه كاران در حوزه يك انتخاباتي بلفور 
با 58.93درصد مجددا راي آورد؛ نامزد مورد حمايت 
ماك��رون 41.07درصد آرا را به خ��ود اختصاص داد. 
ديگر اح��زاب از جمله حزب راس��ت افراطي »جبهه 
ملي« يك شنبه گذش��ته در دور اول انتخابات حذف 
شده بودند. دومين كرس��ي در منطقه ول دوآز نيز به 
نامزد جمهوري خواه رسيد. نامزد مورد حمايت ماكرون 
پيش از مشخص شدن نتايج نهايي شكست را پذيرفته 
بود. انتخابات ميان دوره به اين دليل برگزار ش��د كه 
دادگاه قانون اساس��ي فرانس��ه نتايج انتخابات س��ال 

گذشته را باطل اعلام كرده بود. 

 فانتزي اقتصادي فرانسه
در كمتر از يك سال گذشته كه ماكرون در سمت 
رييس جمهوري فرانس��ه فعاليت مي كند، اقتصاد اين 
كشور نيز همانند ديگر كشورهاي منطقه يورو رشدي 
بيش��تر از پيش بيني ها را شاهد بوده است. به گزارش 
پوليتيكو، رشد توليد ناخالص داخلي فرانسه در سال 
2017 حدود 1.6درصد برآورد مي ش��ود كه از رش��د 
1.1درصدي سال 2016 بيشتر است. همچنين انتظار 
مي رود كه روند رش��د در سال 2018 نيز ادامه داشته 
باشد. مصمم بودن ماكرون به ايجاد تغيير در فرانسه 
و حت��ي در آلمان كه از مدت ه��ا پيش به برنامه هاي 
اصلاحاتي رييس جمهوري جوان با ديده شك و ترديد 
مي نگريست، اكنون جدي گرفته مي شود. اما همچنان 
اين احتمال وجود دارد كه ش��كنندگي هاي اقتصادي 
به جا مانده از گذش��ته در اواخر سال جاري ميلادي 
چالش هايي ب��راي ماكرون ايجاد كنن��د. اما مقامات 
دولت نگراني چنداني در اين رابطه ندارند و معتقدند 
اجزاي رشد براي خوش بيني به آينده كافي هستند؛ 

تا زماني ك��ه مصرف كنندگان به خريد و ش��ركت ها 
به س��رمايه گذاري توجه نشان مي دهند، فرصت هاي 
ش��غلي جديدي ايجاد مي ش��ود و تجارت هاي جديد 
با س��رعتي تاسيس مي ش��وند كه از آغاز بحران مالي 
تاكنون مشاهده نشده، يعني جاي نگراني نيست. يكي 
از مشاوران دولت در اين  باره گفت: »ما محيط را فراهم 
كرديم. سياست گذاري هاي ماكرون به ويژه اصلاحات 
بازار كار در س��ال گذش��ته نقش اساس��ي در تبديل 
فرانسه به نقل مجلس تجارت هاي جهاني ايفا كردند. «

اما رش��د اقتصادي فرانس��ه تا اندازه زيادي نسبي 
است و به  س��ختي مي توان آن را دس��تاورد ماكرون 
دانس��ت. رش��د توليد ناخالص داخلي س��ال گذشته 
در سراس��ر منطقه يورو فراتر از ح��د انتظار بود و در 
حقيقت رشد توليد ناخالص داخلي فرانسه از ميانگين 
2.5 درص��دي منطقه يورو خيلي پايين تر اس��ت. در 
حقيقت اين رش��د اقتصادي جهاني بوده كه زمينه را 
براي ميزان رشد كنوني در فرانسه فراهم آورده است. 
در اروپا مي توان گفت كه بدون سياست هاي تسهيل 
 ش��ده پولي بانك مركزي اروپا، به ويژه نرخ پايين بهره 
كه ام��كان وام گيري هاي كم  هزينه را فراهم مي آورد، 
چنين رش��دي امكان پذير نبود. در فرانسه نيز بخش 
اعظم بهبود شرايط اقتصادي به اصلاحات اجرايي شده 
از سال 2014 در دولت فرانسوا اولاند و به ويژه كاهش 
قابل توجه هزينه هاي كار )نزديك به س��طح رايج در 

آلمان( مربوط مي شود. 

 ملاقات با مشكلات
ماك��رون مي تواند براي رش��د اقتصادي فرانس��ه 
در س��ال 2017 يادداشت تش��كري به اولاند و ماريو 
دراگي رييس بانك مركزي اروپا بفرستد؛ اما مسووليت 
وضعيت اقتصادي در س��ال 2018 تم��ام و كمال بر 

عهده رييس جمهوري ج��وان خواهد بود. پس از يك 
س��ال ديگر رش��د اقتصادي، اش��تغال زايي و احتمالا 
اصلاحات بيش��تر، ماكرون با يك سري مشكلات حل 

نشده مواجه خواهد شد. 
اول اينكه اگرچه صادرات بار ديگر افزايش يافته، اما 
صادركنندگان به طور فزاينده سهم خود را در بازارهاي 
جهاني از دس��ت مي دهند و اين ش��رايط بس��يار به 
وضعيت آغاز بحران مالي شباهت دارد. امانوئل جسوا 
كارش��ناس اقتصادي در انديشكده مالي »ركسيكد« 
گفت: »مشكل اين است كه صادركنندگان فرانسوي 
س��هم خ��ود از بازاره��ا را به چين يا ديگ��ر بازارهاي 
نوظهور نمي بازند. مس��اله نگران كننده اين اس��ت كه 
ما از ديگر كش��ورهاي منطقه يورو عقب مانده ايم. « 
افزايش هزينه هاي كار در 15 سال گذشته تجارت ها 
را به كاهش هزينه هاي س��رمايه گذاري ترغيب كرده 
و اين مس��اله ظرفيت آنها را براي نوآوري و رقابت در 
بازارهاي جهاني كاهش داده است. نتيجه اين است كه 
اجناس فرانسوي خيلي گران به نظر مي رسند و همين 
مساله آنها را در برابر تغييرات قيمت ناشي از اتفاقاتي 

همچون نوسان ارز آسيب پذير مي كند. 

ي��ك ضعف ديگ��ر در اقتصاد فرانس��ه را مي توان 
بدهي ه��اي گس��ترده بخ��ش خصوصي دانس��ت. از 
آغ��از بحران مالي در س��ال 2007، ميزان بدهي هاي 
ش��ركت هاي فرانس��وي از 141 به 168درصد توليد 
ناخالص داخلي افزايش يافته كه اين بيشترين سطح 
بدهي بخش خصوصي در ميان قدرت هاي اقتصادي 
منطقه يوروس��ت. مشكل اينجاس��ت كه شركت هاي 
فرانس��وي به دليل س��طح بالاي بدهي ها به شدت در 
برابر تغييرات احتمالي در بازارها آسيب پذير هستند. 
مش��كل ديگر اقتصاد فرانسه اين است كه همزمان با 
تسريع رش��د اقتصادي، فاصله ميان مهارت نيروهاي 

كار و نياز تجارت ها بيشتر مي شود.
 بسياري از ش��ركت ها از اين مساله شكايت دارند 
كه قادر به اس��تخدام نيروي كار مناسب نيستند. نرخ 
بيكاري س��اختاري، نرخ بيكاري كه به چرخه اقتصاد 
ربط��ي ندارد، حدود 8درصد اس��ت. دول��ت ماكرون 
اصلاحات گس��ترده يي را در نظام ناكارآمد آموزش��ي 
اين كشور به اجرا گذاشته، اما آنها اقدامات بلندمدت 
هس��تند و در چند ماه آتي نتايج ملموس��ي نخواهند 

داشت. 

گروه جهان 
خطر تشديد تنش ها ميان ايالات متحده و اروپا در 
عرصه اقتصادي جدي اس��ت. چند روز پس از اينكه 
رييس جمهوري امريكا گفت به رويه هاي غيرمنصفانه 
تجاري اتحاديه اروپا پاس��خ خواهد داد، كميسر امور 
بودج��ه اتحاديه اروپا نيز هش��دار داد ك��ه اگر دونالد 
ترام��پ اقدامات تج��اري عليه اين نه��اد اتخاذ كند، 
بروكسل اقدامي تلافي جويانه در پيش خواهد گرفت. 

به گزارش آسوش��يتدپرس، گونت��ر اوتينگر گفته 
اس��ت: »چنانچ��ه صادركنن��دگان اروپاي��ي وادار به 
پرداخت تعرفه شوند، اين امر راهي دوطرفه خواهد بود 
و در آن صورت، صادركنندگان امريكايي نيز در اينجا 
)اروپا( مجبور به پرداخت تعرفه خواهند شد. هر كس 
كه از ابزار تجاري بهره گيرد، بايد بداند كه ما نيز از آن 
برخوردار هستيم و اندازه بازار اروپا دست كم به بزرگي 

بازار امريكاست.«
هش��دار كميسر امور بودجه اتحاديه اروپا به دولت 
امريكا درب��اره اعمال تعرفه هاي جديد تجاري پس از 
آن مطرح شد كه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
در حاشيه مجمع جهاني اقتصاد در داووس سوييس، 
اتحاديه اروپا را به تجارت غيرمنصفانه متهم و اين نهاد 
را به اعمال محدوديت هايي در اين زمينه تهديد كرده 
بود. ترامپ در مصاحبه با ش��بكه  اي تي وي گفته بود: 
»مشكلات زيادي با اتحاديه اروپا از نظر تجارت دارم. 
من در برابر اقدامات و سياس��ت هاي تجاري اتحاديه 
اروپا مي ايس��تم چراكه اين سياست ها در قبال امريكا 
تبعيض آميز بوده است. سياس��ت كاهش ارزش يورو 
از س��وي اتحاديه اروپا موجب تشديد كسري تجاري 

خارجي امريكا طي دو دهه گذشته شده است.«
دولت ترام��پ اقدامات عملي نيز داش��ته و اخيرا 
تعرفه 20درصدي را براي واردات ماش��ين لباسشويي 
و تعرفه 30درصدي را براي واردات قطعات تجهيزات 
خورش��يدي وضع كرد كه نخس��تين محدوديت هاي 
 تجاري يكجانبه تصويب ش��ده از سوي دولت امريكا 
در راس��تاي برنام��ه حمايت گراي��ي اس��ت. چين و 
كره جنوبي اين تعرفه ها را محكوم كردند و سئول قصد 

دارد به سازمان تجارت جهاني شكايت ببرد. كميسيون 
اروپا نيز اعلام كرد از اقدام امريكا متاسف است و ترديد 
دارد كه اين اقدامات مطابق با شرايط سازمان تجارت 
جهاني باش��د و تاثير آنها بر ص��ادرات اتحاديه اروپا را 

مورد بررسي قرار خواهد داد. 
ترامپ همچنين سال گذشته وعده داده بود حدود 
300درص��د تعرفه تنبيه��ي بر هواپيماهاي س��اخت 
ش��ركت كاناداي��ي »بمباردي��ه« اعم��ال مي كند. اين 
مناقشه، روابط بين امريكا و كانادا و در سطحي پايين تر 
روابط واشنگتن با لندن را پرتنش كرده است. شركت 
بمباردي��ه از نيروي كاري بالاي��ي در بريتانيا برخوردار 

اس��ت. ژان كلود يونكر رييس كميسيون اروپا، پيش تر 
هشدار داده بود كه اتحاديه اروپا بايد براي سياست هاي 
حمايت گرايانه اقتصاد داخلي امريكا خود را آماده كند. 
براساس گزارش مركز آمار اتحاديه اروپا، صادرات كالاي 
كشورهاي عضو اتحاديه اروپا به امريكا در سال 2016 
ميلادي 362 ميليارد يورو بوده است. در مقابل، واردات 
كالاي اتحادي��ه اروپا از امريكا به اروپا 246ميليارد دلار 
بوده اس��ت. در بخش خدمات ني��ز اتحاديه اروپا، 225 
ميليارد يورو س��ود از صادرات خدمات به امريكا داشته 
در حالي كه در مقابل، اين اتحاديه، 212 ميليارد يورو 

از امريكا خدمات دريافت كرده است. 

 جنگ تجاري، اين بار اروپا
در حالي كه كارشناس��ان و مفس��ران در پايان 
سال 2017 از احتمال جنگ تجاري ميان چين و 
ايالات متحده به دليل اصرار دولت ترامپ بر اجراي 
سياست هاي حمايت گرايانه خبر مي دادند، اكنون 
گمانه زني ها درباره تقابل تجاري امريكا و اتحاديه 
اروپ��ا، اين متح��دان قديمي و رقب��اي امروز بالا 

گرفته است. 
اس��پوتنيك با اش��اره ب��ه تعرفه ه��اي حاصل از 
سياس��ت »اول امريكا« و س��خنان ترامپ مبني بر 
مشكلاتش با سياست تجاري اروپا نوشته: »اقدامات 

دول��ت امريكا بس��ياري را به اين فكر واداش��ته كه 
متح��دان قديمي به زودي وارد ي��ك جنگ تجاري 
خواهن��د ش��د. همان طور كه اغل��ب ناظران پس از 
انتخابات رياس��ت جمهوري 2016 در ايالات متحده 
پيش بين��ي كرده بودن��د، ترامپ امري��كا و اتحاديه 
اروپا را در مس��ير يك جن��گ تجاري تمام عيار قرار 
داده اس��ت. به نظر مي رسد رهبر امريكا كه نظراتش 
درب��اره اقتص��اد ملي گرايانه كام��لا در تضاد با ايده 
جهاني سازي رهبران اروپاس��ت، برداشتن گام هاي 
عمل��ي اش را براي تحقق وعده هاي انتخاباتي مبني 
ب��ر بازنگ��ري در رويه هاي تجاري و برابرتر ش��دن 
توافقنامه هاي تجاري به نفع امريكا آغاز كرده است، 
راه��ي كه درنهايت به جنگ اقتصادي اتحاديه اروپا 

با اين متحد قديمي ختم خواهد شد.« 
نش��ريه ويرتش��افتز ووخه آلمان نيز نوشته: »در 
بروكسل هيچ كس خواهان جنگ اقتصادي با امريكا 
نيس��ت اما ظاهرا اين جنگ در آستانه شكل گيري 
اس��ت. حالا بروكسل به اظهارات خشن ترامپ پيام 
روش��ني را داده و كارشناس��ان تج��اري اروپا بايد 
ده ه��ا هزار مورد از محص��ولات امريكايي را ارزيابي 
كنند تا ببينن��د كجا مي توانند ضربه يي دردناك به 
ايالات متحده بزنند بدون اينكه اقتصاد اروپا صدمه 

ببيند.«
تنش هاي تجاري اروپا و امريكا در ش��رايطي بالا 
گرفته كه كميس��ر تجاري اتحادي��ه اروپا به همراه 
هيات��ي سه ش��نبه )امروز( ب��ه كش��ورهاي برزيل، 
آرژانتي��ن، پاراگوئ��ه و اوروگوئه س��فر خواهد كرد 
تا ش��رايط عقد قرارداد تج��ارت آزاد را فراهم كند. 
كميس��ر امور تج��اري اتحاديه اروپا ب��ر اين عقيده 
اس��ت كه تمام دنيا نگران اين مس��اله هس��تند كه 
ايالات متحده از عرصه تجارت جهاني خارج ش��ود. 
در بروكسل و همچنين در ژنو و در سازمان تجارت 
جهاني كارشناسان با نگراني به اين مساله مي نگرند 
كه امريكا معماري تجاري سابق را تضعيف مي كند. 
در اين ميان اقتصاد آلمان هم با ديده شك و ترديد 
بيشتري به سياست هاي اقتصادي ترامپ مي نگرد. 

 تلاش ترامپ براي استفاده
از سند محرمانه »اف بي  آي«

 60 تروريست تحت تعقيب عراق
از دختر صدام تا بغدادي

 ارزش پول سودان به شدت
سقوط كرد

گروه جهان 
مقامات عراقي براي نخستين مرتبه فهرستي از نام 60 چهره مهم متهم به ارتباط با داعش، 
القاعده و حزب بعث را منتشر كردند؛ فهرستي كه نام رغد دختر صدام ديكتاتور سابق عراق 
در آن ديده مي شود اما از نام ابوبكر البغدادي سركرده داعش در آن خبري نيست. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، نام 28نفر از سران داعش و 12نفر از سران القاعده و 20نفر از چهره هاي 
حزب بعث در اين فهرست وجود دارد و تصوير بعضي از اين افراد نيز منتشر شده است. همه 
افرادي كه نامش��ان در فهرست آمده عراقي هس��تند جز يك نفر)معن بشور دبيركل سابق 
كنفرانس قومي عربي( كه لبناني و به جذب و سازماندهي تروريست ها براي انجام فعاليت هاي 
تروريستي در عراق متهم است. نام ابوبكر البغدادي، رهبر خلافت داعش در فهرست ذكر نشده 
و اين امر مايه تعجب بس��ياري از ناظران ش��ده است. يك مقام امنيتي ارشد از گفتن دلايل 
اين كار خودداري كرد اما توضيح داد كه اين فهرست شامل برجسته ترين افراد تحت تعقيب 
نهاد قضايي عراق اس��ت. فهرست نام فرماندهان، مسوولان، مقامات، سرمايه داران، حاميان و 
عاملان ترور و نصب و كمين هاي انفجاري را شامل مي شود كه همچنان فراري هستند. فارس 
محمد يونس المولي فرماندار عالي فرات و فرمانده تش��كيلات نظامي منطقه يي در موصل، 
صلاح عبد الرحمن العبوش مسوول كل لجستيك استان كركوك و فرمانده نظامي داعش در 
ولايت الزاب، صدام حسين حمود الجبوري فرمانده ولايت جنوب موصل و شرقاط همچنين 
محمود ابراهيم المشهداني افسر سابق در رژيم صدام ازجمله نام هاي موجود در اين فهرست 
هستند. نام فواز محمد المطلك و 3 نفر از پسرانش از گروه فداييان صدام)گروه شبه نظامي 
در دهه 90ميلادي( نيز در فهرست آمده است. نام احمد خليل حسن و عبد الناصر الجنابي از 
برجسته ترين رهبران القاعده در كركوك و تامين كننده مالي و مفتي در منطقه جرف الصخر 
در جنوب بغداد نيز هست. اين نخستين مرتبه است كه مقامات عراق فهرست محرمانه افراد 
متهم به عمليات تروريستي را فاش مي كنند. با اعلام پايان نظامي داعش در دو ماه گذشته، 
دولت حيدر العبادي نخس��ت وزير عراق مبارزه اطلاعاتي و امنيتي با تروريس��م و نيز فس��اد 

اقتصادي در كشور را جزو اولويت هاي خود در دوره جديد اعلام كرده است. 

گروه جهان 
دونالد ترام��پ، رييس جمه��وري امريكا گفته يادداش��ت جمهوري خواه��ان درباره 
سياس��ي كاري در تحقيق��ات اف ب��ي آي در پرونده روس��يه او را كاملا مب��را مي كند اما 
ش��ماري از قانون گذاران ايالات متحده گفته اند چنين نيست. به گزارش آسوشيتدپرس، 
جمهوري خواه��ان در كميته امور اطلاعاتي مجل��س نمايندگان امريكا با موافقت ترامپ 
يادداش��تي را منتش��ر كردند كه پليس فدرال امري��كا، اف بي آي را به سياس��ي كاري و 
سوءاستفاده از قدرت در پرونده مداخله روسيه در انتخابات متهم مي كند. در اين يادداشت 
4 صفحه يي »اف بي آي« و وزارت دادگس��تري امريكا متهم شده اند به هنگام شنود و زير 
نظ��ر گرفتن كارتر پيج، يكي از اعضاي س��تاد انتخاباتي دونالد ترام��پ مقررات را زير پا 
گذاش��ته اند. ترامپ پس از انتش��ار اين يادداشت در توييتر نوشت حال او كاملا از جريان 
تحقيقات مبرا شده اس��ت. با اين حال شماري از دموكرات ها و جمهوري خواهان كنگره 
تاكيد كرده اند كه يادداشت منتشر شده ترامپ را از پرونده مبرا نمي كند. دموكرات هاي 
مجلس با انتقاد شديد از انتشار اين يادداشت قول داده اند كه ارزيابي خود از نحوه بررسي 
پرونده مداخله روسيه در انتخابات رياست جمهوري امريكا را منتشر كنند. آنها اميدوارند 
رابرت مولر، بازرس پرونده دخالت روسيه در انتخابات امريكا بدون هيچ مداخله يي از بيرون 
تحقيقاتش را ادامه دهد. آدام شيف، عضو ارشد حزب دموكرات در كميته اطلاعاتي سنا، 
يادداشت منتشر شده را سياسي كاري خوانده و از دوين نونز، رييس اين كميته خواسته 
توضيح دهد كه آيا در نوشتن اين گزارش با مقام هاي كاخ سفيد هماهنگي داشته است يا 
خير؟نونز هر گونه هماهنگي خود با دولت ترامپ در نوشتن مفاد يادداشت را رد كرده اما 
درباره پرسشي پيرامون هماهنگي تيمش با كاخ سفيد حاضر به پاسخ گويي نشد و سكوت 
كرد. شيف مي گويد كه يادداشت ياد شده سعي دارد، اعتبار و اهداف اف بي آي همچنين 
تحقيقات مولر را تضعيف كرده و بي ارزش كند. سناتور ديك دوربين از نمايندگان ارشد 
دموكرات نيز گفته اگر جمهوري خواهان تصور كنند كه با انتشار يادداشت مي توانند جلو 

تحقيقات مولر را بگيرند با انتقادات قانوني مواجه خواهند شد. 

گروه جهان 
با وجود رفع تحريم هاي امريكا عليه سودان، مبادله ارز در بازار سياه اين كشور به طور 
گس��ترده افزايش يافته و ارزش پول اين كشور به شدت سقوط كرده است؛ اتفاقي كه با 
افزايش 34درصدي تورم در اين كش��ور همراه بود. خبرگزاري فرانس��ه به نقل از بانك 
مركزي س��ودان اعلام كرد، اين بانك ارزش واحد پول كش��ور را به 30 پوند در برابر هر 
دلار امريكا كاهش مي دهد. بانك مركزي سودان افزوده كه نرخ جديد واحد پول رسمي 
كشور از دوشنبه اجرايي شده است. اين دومين بار در چند هفته اخير است كه نرخ پوند 
س��ودان در برابر دلار امريكا كاهش مي يابد. پيش تر هر دلار امريكا با 18 پوند س��ودان 
معامله مي شد. ارزش پول سودان در بازار سياه اين كشور به 40 تا 43 پوند در برابر هر 
دلار امريكا كاهش يافته بود. مبادله ارز در بازار سياه سودان از اكتبر گذشته و زماني رايج 
شد كه امريكا تحريم هاي اقتصادي 20 ساله عليه اين كشور را لغو كرد. انتظار مي رفت 
كه نرخ پوند سودان پس از برداشته شدن تحريم ها بهتر شود، اما عكس اين امر در بازار 
اين كشور روي داد. مقامات دولتي سودان تاكيد كرده اند كه بانك هاي جهاني با وجود لغو 
تحريم هاي امريكا همچنان ملاحظاتي براي همكاري با بانك هاي سوداني دارند. اگرچه 
واشنگتن تحريم هاي اقتصادي را لغو كرده اما همچنان نام سودان را از فهرست كشورهاي 
حامي تروريس��م خارج نكرده است. حسن القوني كارشناس اقتصادي در سودان در اين 
باره گفت: »افزايش نرخ ارز دلايل زيادي دارد و منوط به دلالان بازار س��ياه نمي ش��ود. 
افزايش واردات كالا از خارج منجر به رجوع واردكنندگان به بازار س��ياه براي تامين ارز 
مورد نياز آنها ش��د.« جدايي سودان جنوبي با 75 درصد نفت توليدي بالغ بر 470 هزار 
بشكه در روز از سودان در سال 2011، اقتصاد اين كشور را دچار آسيب شديد كرد. دولت 
پس از اين جدايي درصدد اقدامات رياضت اقتصادي برآمد كه منجر به برپايي تظاهرات 
عليه عمر البش��ير رييس جمهوري اين كشور و كشته شدن 200 نفر در درگيري ها شد. 
عمر البش��ير روز يك شنبه اعلام كرد علاقه يي به نامزدي در انتخابات رياست جمهوري 

2020 ندارد و از هر كسي كه مردم انتخاب كنند، حمايت مي كند. 
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ايرانشهر8
شفافيت؛ مهم ترين تغيير 

بودجه 97
تقدمي  لايح��ه  كلي��ات 
بودجه س��ال 97 شهرداري 
ته��ران به تصوي��ب اعضاي 
ش��ورا شهر رس��يد و اكنون 
در مرحله بررس��ي تبصره ها 
اعض��اي  نظ��ر  دارد.  ق��رار 
ش��ورا نس��بت ب��ه لايح��ه 
اس��ت،  مثبت  پيش��نهادي 
مثبت  تح��ولات  داراي  زيرا 
و مهمي اس��ت. شايد بتوان 

گفت مهم ترين تغيير بودجه س��ال آينده نسبت به 
س��ال هاي گذشته شفافيت آن باشد كه روي سايت 
ش��هرداري در دس��ترس عموم ق��رار گرفته تا همه 
ش��هروندان امكان بررس��ي آن را داش��ته باشند كه 
يكي از نقاط قوت لايحه بودجه محسوب مي شود. 

مهم ترين رويكرد بودجه سال آينده، جلوگيري از 
تراكم فروشي و فروش شهر محسوب مي شود و براي 
همين منظور رديف هايي كه مربوط به تراكم فروشي 
اس��ت، براي جلوگيري از نف��وذ درآمدهاي ناپايدار 
كاه��ش يافته اس��ت. از س��وي ديگر، مص��ارف نيز 
محدود ش��ده است و سقفي كه برآوردشده با توجه 
به عملكرد س��ال 95 ديده شده است. در واقع نگاه 
محدوديت منابع و محدوديت مصارف باعث شده تا 

بودجه انقباضي نوشته شود. 
در كميس��يون س��امت و خدم��ات ش��هري، 
شركت ها و سازمان هايي را كه از لحاظ نوع فعاليت 
با كميسيون سامت محيط زيست وخدمات شهري 
و مديريت ايمني بحران هس��تند را مورد بررس��ي 
قرار داده و عملكرد آنها را بررس��ي كرده و نس��بت 
به س��ال گذشته مقايسه مي كنيم. در اين بررسي ها 
به اين نتيجه مي رس��يم كه كدام شركت ها با توجه 
به رويكردي كه شوراي پنجم دارد بايد بيشتر مورد 
توج��ه قرار گيرند و در برخ��ي محورها نيز چنانچه 
ضرورتي وجود نداشته باشد تغييراتي ايجاد خواهيم 
كرد. در برخي س��ازمان هاي وابس��ته به شهرداري 
تهران، به ازاي يك ش��غل چهار نيرو وجود دارد كه 
پرداخ��ت حقوق و مزاياي آنها هزين��ه بزرگي را به 
شهرداري تحميل مي كند. ميانگين دريافت حقوق 
در برخي س��ازمان هاي شهرداري براي هر چهار نفر 
هف��ت ميليون تومان اس��ت، اين مبلغ ب��ا توجه به 
وجود چهار نيرو براي هر شغل، مبلغ زيادي نيست. 
مرمت، بازس��ازي و حفظ آثار تاريخي در ش��هر 
تهران، نيز از مواردي اس��ت كه در جريان بررس��ي 
لايح��ه بودج��ه به در م��ورد آن بح��ث و گفت وگو 
كردي��م. هرچن��د وزارت ارش��اد متول��ي حفظ اين 
اماك اس��ت اما ش��هرداري هم تاكن��ون اقدامات 
خوبي در اين زمينه انجام داده و در اين دوره سعي 
دارد تا فعاليت هاي خود را در زمينه مذكور افزايش 
دهد. شهروندان نبايد ش��هرداري را صرفا يك نهاد 
خدماتي بدانند و اين س��ازمان بايد رسالت خود در 
زمينه مسووليت اجتماعي را نيز به خوبي انجام دهد 

و در اين زمينه در بين شهروندان شناخته شود. 
بررس��ي ها تا به امروز نش��ان مي دهد كه بودجه 
پيش��نهادي مطلوب بوده اس��ت البته با ايده آل ها 
فاصله دارد اما نسبت به سال گذشته كاهشي در اين 
حوزه ها نداش��ته ايم و اعتباراتي كه در سال گذشته 
ديده شده براي س��ال آينده نيز منظور شده است. 
مگر موارد خاصي كه خود كميسيون مدنظر داشته 

باشد كه بخواهد اتعبارت آنها را جابه جا كند. 
در زمين��ه س��امت و محيط زيس��ت وخدمات 
ش��هري منابع جديد در لايحه بودجه س��ال آينده 
تعريف نش��ده است اما در مجموع رويكرد بودجه به 
اين س��مت است كه سهم درآمدهاي پايدار افزايش 
يابد و منابع ناپايدار كاهش يابد. در بودجه س��نوات 
گذشته در همه بخش ها بودجه ها و اعتبارات بخشي 
به صورت نقدي و بخشي به شكل غير نقدي است. 
گاهي اوقات موسس��ات و سازمان امكان فعاليت به 
ش��كل بودجه غير نقدي را نداشتند كه اين موارد را 
در بودجه سال 97 كاهش داديم و ميزان بودجه غير 
نقد را در برخي ش��ركت ها و سازمان ها صفر كرديم 
تا بتوانند با استفاده از بودجه نقد فعاليت هاي خود 
را دنبال كنند. رويكرد بودجه 97 نيز اين اس��ت كه 
سهم بودجه غير نقد نس��بت به بودجه نقد كاهش 
يافته اس��ت. در بودجه س��ال آينده بودجه غير نقد 
25 درص��د و 75 درصدبودجه به ش��كل نقد پيش 

بيني شده است. 
در كميس��يون س��امت و محيط زيس��ت شورا 
بودجه مربوط به محيط زيس��ت نيز مورد بررس��ي 
ق��رار دادي��م. در اين ب��اره بايد مد نظر داش��ت كه 
مركز محيط زيست و توسعه پايدار نبايد در اقدامات 
اجراي��ي وارد ش��ود بلكه بايد در نق��ش ناظر انجام 
وظيفه و طرح هاي مطالعاتي و كارشناسي را تدوين 

و طراحي كند. 
بايد مركز محيط زيس��ت از فرصت بسيار خوبي 
ك��ه در اختيار آن   ق��رار دارد و  همچنين نگاه مثبت 
و همراهي ش��هردار و شوراي شهر نسبت به محيط 
زيست استفاده كرده و اقدامات لازم در جهت ارتقاء 
جاي��گاه مركز و نق��ش اثرگ��ذار آن در بخش هاي 
مختلف ش��هرداري انجام بدهد. اين مركز بايد ناظر 
پروژه هاي ش��هرداري باش��د و به جاي اينكه نقش 
اجرايي ايفا كند، با پيگيري مطالعات محيط زيستي، 
نقش قوي تري در راس��تاي اهداف محيط زيست و 

توسعه پايدار داشته باشد. 
 يكي ديگ��ر از بحث هايي ك��ه در لايحه بودجه 
ب��ه آن انتقاد ج��دي دارم مربوط ب��ه افزايش بهاي 
پس��ماند است. بارها گفته ام كه كمپوست هاي تهيه 
ش��ده به علت كيفيت پايين حتي توس��ط سازمان 
بوس��تان ها و فضاي سبز ش��هرداري تهران و وزارت 
جهاد و كش��اورزي كه مش��تري اصلي آن هس��تند، 
خريداري نمي شوند. من بيش از هركسي فرياد زدم 
كه ش��هرداري در زمينه پسماند طرح جامع داشته 
باش��د، اما راه حل اين نيس��ت كه 4 ميليارد تومان 
درآمد پيش��نهادي حاصل از جم��ع آوري و فروش 
زباله را به 10 ميليارد تومان افزايش دهيم. معتقدم 
ت��ا زماني ك��ه طرح جامع پس��ماند تدوين نش��ود، 
مش��كات پابرجا خواهن��د ماند. بايد پيش��نهادات 

دقيق تر و عملياتي تر ارائه شود. 
در مجموع بايد گفت، بر اساس عملكرد سال 95 
شهرداري كه ميزان بودجه براساس آن تدوين شده 
است بطور معمول، بايد 10 درصد در سال 96 و نيز 
97 افزاي��ش پيدا مي كرد اما در بودجه 97 به دليل 
اينكه انقباضي بسته شد اين اتفاق نيفتاد و بنابراين 

به نظر مي رسد بودجه سال 9 قابل تحقق باشد. 

يادداشت

»تعادل« در گفت وگو با برخي اعضاي شوراي شهر تهران ويژگي هاي بودجه سال آينده پايتخت را بررسي كرد

چرخش ملايم در بودجه نويسي براي شهرداري تهران
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري| 

كليات بودجه س��ال 97 ش��هرداري تهران روز 
يك ش��نبه در صحن ش��وراي ش��هر با 19 راي به 
تصويب اعضاي ش��وراي ش��هر رس��يد و بعد از آن 
نوبت رديف هاي بودجه است كه بايد مورد بررسي 
قرار گيرد و جلسه روز سه شنبه نيز در ادامه جلسه 
روز يكشنبه به بررسي رديف هاي بودجه اختصاص 
دارد. ش��هردار و برخي اعضاي ش��ورا ش��فافيت و 
كاهش هزينه ها را از نقاط قوت اين لايحه مي دانند. 
در حالي كه به گفته خود ش��هردار وجود ابهام در 
برخي بخش هاي بودجه اجتناب ناپذير بوده است. 
اما در مجموع به نظر مي رس��د شهرداري تهران با 
كاهش رديف هزينه يي و نيز افزايش درآمدها شيوه 
جديدي از بودجه را در ش��وراي ش��هر پايه گذاري 

كرده است. 
مجيد فراهاني عضو كميس��يون برنامه و بودجه 
ش��وراي ش��هر تهران در گفت وگو ب��ا »تعادل« به 
تش��ريح كليات لايح��ه بودجه پرداخ��ت و گفت: 
بودجه 97 باتوجه به ش��رايط خاصي كه شهرداري 
ته��ران دارد از جمله كاهش س��اخت و س��ازها و 
وضعي��ت درآمدهاي پايدار ش��هرداري يك بودجه 
انقباضي اس��ت. فرض بر اين ب��ود كه رقم 18هزار 
ميليارد تومان سال گذشته بايد به 20هزار ميليارد 
مي رس��يد، اما نه تنها اين اتف��اق نيفتاد بلكه روند 
بودجه كاه��ش يافت. بودجه يي كه ش��هرداري به 
لح��اظ هزينه يي پيش��نهاد كرده 16ه��زار و200 
ميليارد تومان اس��ت كه هزار و 300ميليارد تومان 
آن ب��راي بازپرداخ��ت بدهي پيمان��كاران در نظر 
گرفته شده است. در نهايت رقم بودجه به 17هزار 
و 500 ميليارد تومان رس��يده اس��ت كه نسبت به 

سال هاي گذشته كاهش دارد. 

 كاهش درآمدهاي سرمايه اي
وي ب��ا بيان اينكه بعد از بررس��ي لايحه بودجه 
در كميس��يون برنام��ه و بودجه چند پيش��نهاد به 
آن اضافه كرديم، اظهار كرد: نخس��تين پيش��نهاد 
كاهش درآمدهاي س��رمايه يي يا همان عوارض بر 
پرونده هاي س��اختماني و فروش اموال ش��هرداري 
است كه اين رقم را در بودجه كاهش داديم و سعي 
كرديم روندي را ش��روع كنيم ك��ه به مرور بتوانيم 

شهر فروشي را كاهش دهيم. 
وي ادامه داد: نكته دوم به كاربري ها برمي گردد. 
تغيي��ر كاربري ها در گذش��ته يك��ي از منابع ثابت 
درآمدهاي شهرداري بود كه در بودجه 97 اين رقم 
را حدود هزار ميلي��ارد تومان كاهش داديم. عاوه 
بر اين تاش��مان بر اين است كه ميزان درآمدهاي 
پاي��دار را تا جايي كه امكان دارد، افزايش دهيم. به 
همين دليل، فصل درآمدها را در بودجه 97 نسبت 

به سال96، 31.65 درصد افزايش داديم. 

وي با بيان اينكه يكي از ويژگي هاي بودجه سال 
97 ش��فافيت آن اس��ت، تصريح كرد: فايل اكسل 
لايحه اكنون روي سايت شهرداري قرار دارد و همه 
شهروندان و كارشناسان مي توانند جزئيات بودجه 
را به راحتي مش��اهده كنند. در كميس��يون برنامه 
و بودجه اعام كرديم كارشناس��ان نظرات خود را 
ارس��ال كنند و نظرات مختلفي را دريافت كرديم و 
شايد براي نخستين بار بود كه مشاركت شهروندان 
و صاحب نظ��ران را در تدوي��ن بودجه ش��هرداري 
داش��تيم كه مي توان گف��ت بي نظير بود. همچنين 
جلسات متعدد كارشناسي نه فقط در شورا بلكه در 
بيرون از شورا نيز براي بررسي بودجه تشكيل شد. 

 افزايش 10 برابري تمديد صدور پروانه ساخت 
به گفته فراهاني، تشويق به اتمام ساختمان هاي 
نيم��ه كاره نيز در بودجه ديده ش��ده و يك س��بد 
تش��ويقي و تنبيهي براي آن در نظر گرفته ش��ده 
اس��ت. س��اختمان هاي نيمه كاره هم نم��ا و منظر 
ش��هري را تحت تاثي��ر قرار مي دهن��د و هم مانع 
تحقق بخش��ي از درآمدها شده اند. در بودجه سال 
96 در آمد ش��هرداري از محل تمديد صدور پروانه 
س��اختمان هاي نيمه كاره 8 ميليارد و 700 تومان 
بوده كه در بودجه سال 97 آن را 10 برابر افزايش 
داده و به 70 ميليارد تومان رسانده ايم. براي تحقق 
اي��ن بخش از بودجه بايد صاحبان س��اختمان هاي 
نيمه كاره را تش��ويق كنيم تا س��اختمان هاي خود 

را تكميل كنند. 
وي افزود: در بخش سرمايه گذاري رويكرد اصلي 
اين بوده است كه سرمايه گذاران داخلي و خارجي 
را براي س��رمايه گذاري در شهر تشويق كنيم. هيچ 
راهي نداريم جز اينكه از سرمايه هاي سرمايه گذاران 
داخلي و خارجي براي توسعه زير ساخت هاي شهر 
استفاده كنيم. در اين خصوص شهرداري بسته يي 
در بودجه آماده كرده و پيش بيني ما اين اس��ت كه 

30 درصد افزايش سرمايه گذاري خواهيم داشت. 

 شفاف سازي درآمد زيباسازي
وي با اشاره به بحث زيباسازي شهر و درآمدهاي 
ش��ركت ها و س��ازمان هاي ش��هرداري گفت: يكي 
از حي��ات خلوت هاي دوره گذش��ته ش��هرداري، 
درآمدهاي شركت ها و سازمان هاي شهرداري بود. 
كاري كه كميس��يون برنامه و بودجه و شهرداري 

در اين زمينه انجام داده است. شفاف سازي هزينه 
و درآمده��اي اي��ن شركت هاس��ت. در قدم بعدي 
درآمدهاي اين شركت ها در سايت هاي شهرداري 
انتش��ار خواهد يافت. در مرحله بعد، ضمن بررسي 
جزئيات اين درآمدها، س��قف درآمدها ش��ركت ها 
و س��ازمان ها را بايد افزاي��ش دهيم. در بودجه 97 
هفت ش��ركت و سازمان هس��ت كه نام آنها براي 
درآمدزايي آورده ش��ده است و معتقدم تعداد اين 
شركت ها بايد افزايش پيدا كند. اكنون 21سازمان 
و 23 شركت تحت نظر شهرداري فعاليت مي كنند 
و غالب��ا اينها درآمدزايي نداش��ته يا از ش��هرداري 
كمك مي گيرند و فقط همان 7 ش��ركت هس��تند 

كه درآمدزايي دارند. 

 واريز درآمدها به خزانه مركزي شهرداري 
به گفته وي، براي نخس��تين بار در طول تاريخ 
بلدي��ه تمام درآمدها به خزانه مركزي ش��هر واريز 
مي ش��ود و ديگر امكان اي��ن وجود ندارد كه برخي 
درآمدها در س��ازمان يا ش��ركتي مبهم باقي بماند. 
فراهان��ي با تاكي��د بر اينكه رويكرد ش��ورا افزايش 
درآمده��اي پايدار و كاهش هزينه هاس��ت، تصريح 
ك��رد: بح��ث كاه��ش هزينه ه��ا بطور ج��دي در 
شهرداري و ش��وراي ش��هر پيگيري مي شود و در 
آين��ده خواهيد ديد كه كاه��ش جديد در هزينه ها 

خواهيم داشت. 

وي در پاس��خ به اينكه به گفته ش��هردار بيش 
از اي��ن نمي توان هزينه ه��ا را كاهش داد، گفت: در 
بخش حقوق و دستمزد امكان كاهش وجود ندارد، 
ام��ا در بخش هاي ديگر مي توان اي��ن كار را انجام 
داد. يكي از راه ها كاهش وام هاي ش��هرداري است. 
بنابراين هر جا درتبصره ها افزايش بودجه داش��ته 
باش��يم، مربوط ب��ه بخش حمل و نق��ل عمومي و 
بازپرداخ��ت بدهي هاي بانكي و پيمانكاران - عاوه 
 ب��ر ه��زار و 300 ميلي��اردي ك��ه در بودجه ديده 

شده- است. 

 افزايش سهم از ماليات بر ارزش افزوده 
وي در پاس��خ به اينكه آيا منابع جديد درآمدي 
در لايح��ه بودجه 97 تعريف ش��ده اس��ت يا خير، 
عنوان كرد: براي نخس��تين بار ش��ورا وش��هرداري 
همزمان رايزني جدي براي احياي س��هم درآمداز 
مالي��ات بر ارزش افزوده دارن��د كه در قانون برنامه 
توس��عه شش��م 30 درصد كاهش پيدا ك��رد و به 
اين ترتيب س��هم ش��هرداري از مالي��ات بر ارزش 
افزوده چيزي ح��دود 2هزار ميليارد تومان كاهش 
پي��دا كرد و در تاش��يم تا اين رق��م را احيا كنيم. 
البت��ه بعد از انج��ام رايزني هايي كه با كميس��يون 
تلفي��ق مجلس انجام ش��د اي��ن 70 درصد به 78 
درص��د افزايش پي��دا كرد و توانس��تيم 18 درصد 
به س��هم ش��هرداري از ارزش افزوده اضافه كنيم و 
در صورت اج��را مبلغي حدود هزار و 400 ميليارد 
تومان به خزانه شهرداري بر مي گردد. به گفته اين 
عضو كيس��يون برنامه و بودجه براي نخس��تين بار 
براي درآمدزا كردن س��ازمان زيباس��ازي در لايحه 
بودجه 500 ميليارد تومان درآمد ديده شده است. 
همچنين براي نخس��تين بار براي برخي شركت ها 
و سازمان ها كه درآمد پنهان داشتند نيز در لايحه 

بودجه درآمد ديده شده است. 

 درآمد 950 ميليارد توماني از پارك حاشيه اي 
فراهاني با اش��ار به بودجه در نظر گرفته ش��ده 
از محل پارك هاي حاشيه يي گفت: در بودجه هاي 
گذش��ته اين نوع درآمد ديده نش��ده يا بسيار كم 
بوده اس��ت، اما در لايحه بودجه 97 درآمدزايي از 
پارك هاي حاش��يه يي ديده شده و در اين خصوص 
برنامه ري��زي كرده اي��م. براي نخس��تين ب��ار براي 
پاركين��گ و پاركومتر يك ميلي��ارد تومان درآمد 

تعريف ش��ده ولي به پيش��نهاد كميسيون حمل و 
نقل اين عدد به 950 ميليارد تومان كاهش يافت. 
وي ب��ا اش��اره ب��ه بودجه به��اي پس��ماند نيز 
توضيحاتي ارائه كرد و گفت: در 9 ماه س��ال جاري 
حدود 38ميليارد تومان از بودجه پس��ماند محقق 
شده است و پيشنهاد ما اين است كه در سال آينده 
80 ميليارد تومان از محل بهاي پسماند مسكوني و 
75ميليارد براي پسماند تجاري ديده شود. بايد به 
سمتي برويم كه سازمان پسماند بتواند از وضعيت 
فعلي خارج ش��ده و با تحول��ي كه در اين زمينه به 

وجود مي آيد، افزايش درآمد داشته باشد. 
وي در پاس��خ به اينكه از مح��ل طرح ترافيك 
جديد چه ميزان درآمد در بودجه پيش بيني ش��ده 
اس��ت، گفت: مبلغ درآمد از اين محل چندان زياد 
نيست. پيش��نهاد ش��هرداري براي درآمد از محل 
عوارض تردد در مح��دوده طرح ترافيك در لايحه 
97، 300ميليارد تومان بود كه اين رقم را در شورا 
به 375ميليارد تومان افزايش داديم و فكر مي كنم 
حدود 400ميليارد تومان از اين محل درآمد داشته 

باشيم. 
فراهاني در پاس��خ به اينكه آيا عوارض ساخت و 
ساز نيز در بودجه سال آينده افزايش داشته است يا 
خير، گفت: در اين خصوص دفترچه تقويم اماك 
را دولت تصويب كرده اس��ت و در حال اباغ آن به 
شهرداري هاست. در اين دفترچه عوارض ساخت و 
س��از در سال آينده تغيير كرده است. بر اين اساس 
عوارض س��اخت و ساز در قسمت هاي جنوبي شهر 
تقريبا مش��ابه گذش��ته اس��ت اما هر چه به سمت 
ش��مال ش��هر مي رويم كه جزو مناطق برخوردارتر 
هستند بر ميزان عوارض ساختماني و نيز نوسازي 

اضافه شده است. 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه ش��وراي شهر 
تهران در پاس��خ به اينكه مي��زان تحقق بودجه را 
چگونه ارزيابي مي كنيد، تصريح كرد: همانطور كه 
گفتم ميزان اصل��ي بودجه 16هزار و 200 ميليارد 
تومان اس��ت و ه��زار و 300ميلي��ارد تومان براي 
بازپرداخت بدهي به پيمانكاران در نظر گرفته شده 
تا كاهش بودجه خيلي به چش��م نيامده و منجر به 
كاهش انگيزه بخش هاي مختلف ش��هرداري براي 
كس��ب درآمد نش��ود. به همين دليل فرض بر اين 
اس��ت كه اگر چه هزينه ها و درآمدها كاهش پيدا 
مي كند اما بايد فش��اري بر س��ازمان ها و شركت ها 
بگذاري��م ك��ه درآمدهاي بيش��تري كس��ب كنند 
 و آن را ب��راي ص��اف ك��ردن بدهي هاي گذش��ته 

تخصيص دهيم. 

 بودجه 97 قابل تحقق نيست
محمد س��الاري، رييس كميس��يون معماري و 
شهرس��ازي شوراي ش��هر از منتقدان اصلي لايحه 
بودجه 97 در صحن شورا بود. به گفته وي، بودجه 
17 هزار و 500 ميليون توماني قابليت تحقق ندارد. 
او در اين باره گفت: در لايحه يي كه ش��هرداري 
ته��ران براي س��ال 97 ارائ��ه كرده مبل��غ بودجه 
17500 ميلي��ارد تومان اعام ش��ده ك��ه به گفته 
شهردار 2/2 درصد نسبت به گذشته انقباضي بسته 
شده است. بر اساس گزارش خزانه دار شورا، 9330 
ميليارد تومان از بودجه 96 تا آخر 9ماه سال جاري 
محقق ش��ده كه 52 درصد از كل بودجه 17900 

ميليارد توماني 96 بوده است. 
س��الاري ب��ا تطبي��ق عملك��رد بودج��ه 96 با 
س��ال 95 بي��ان ك��رد: بودج��ه س��ال 95، حدود 
17900ميليارد تومان نوشته شده بود كه تا آخر 8 
ماه 9300ميليارد آن محقق ش��ده بود و تفاوت آن 
با س��ال 96 اين اس��ت كه بودجه 96 تا آخر 9 ماه 
9300 ميليارد محقق ش��ده، از اين رو، احتمالا به 
اشتباه در 4 ماه پاياني سال 95 بيش از 50 درصد 
از بودجه آن س��ال محقق دانس��ته شده، در حالي 
ك��ه 5000 ميليارد تومان آن از محل وام بوده، در 
صورتي كه در بودجه 96، 1000 ميليارد تومان از 

محل وام تامين خواهد شد. 
به گفته س��الاري، بودجه س��ال 95 شهرداري 
ته��ران 17900 ميلي��ارد تومان ب��ود كه 17200 
ميليارد آن محقق شد، از اين رو، 17500 ميليارد 
تومان بودجه 97 محقق نخواهد ش��د و به زعم من 
تنها 16000 ميليارد آن تحقق مي پذيرد، دلايلش 

هم در رديف هاي بودجه آمده است. 
محمد حسين حق ش��ناس، رييس كميسوين 
فرهنگي و اجتماعي ش��ورا نيز از كاهش چشمگير 
بودج��ه فرهنگي گايه داش��ت. به گفت��ه وي، در 
لايحه بودجه س��ال 97 ش��هرداري تهران، س��هم 
ح��وزه ماموريتي فرهنگ��ي و اجتماعي به 6 درصد 
كاه��ش يافته و از 17 ه��زار و 500 ميليارد تومان 

كل بودجه، هزار و 115 ميليارد تومان به اين حوزه 
اختصاص پيدا كرده كه از اين ميزان 558 ميليارد 
تومان به اعتبارات هزينه يي و 557 ميليارد تومان 
به تملك دارايي هاي سرمايه يي اختصاص دارد كه 
در قي��اس ب��ا بودجه مصوب س��ال 96، 37 درصد 
كاهش را نش��ان مي دهد و اين مقايس��ه نسبت به 
بودجه س��ال 95، كاهش چشمگير سهم فرهنگي 
و اجتماعي از كل بودجه ش��هرداري تهران را نشان 
مي دهد. مضاف بر اينكه با حذف تبصره 36 بودجه، 
س��هم 2 درصدي حوزه فرهنگي از اعتبارات نقدي 
دستگاه هاي زيرمجموعه شهرداري تهران حذف و 

به رديف هاي بودجه منتقل شده است. 
الهام فخاري از ديگر منتقدان بودجه نيز معتقد 
است بنيان بودجه 97 مشابه بنيان هاي بودجه هاي 
گذش��ته اس��ت. به همين دليل اس��ت ك��ه همان 
ايرادها، جداول و اختاف هايي كه در مقايس��ه بين 
سال هاي گذشته ديده شده هنوز هم وجود دارد. به 
گفته وي ش��وراي شهر و شهردار تهران تغيير پيدا 
كردند ولي هنوز زيرس��اخت ها و وضعيت سازماني  
شهرداري آنقدر تغيير يافته نيست كه پيش بيني ها 

را به سمت تحقق پيش ببرد. 

 بودجه متعارف اما متفاوت!
زهرا نژادبهرام، عضو هيات رييس��ه شوراي شهر 
ته��ران نيز در گفت وگ��و با تعادل كلي��ات بودجه 
پيش��نهادي ش��هرداري را مثب��ت ارزياب��ي كرد و 
گفت: بودجه پيش��نهادي شهرداري از چند جهت 
متفاوت و در مجموع يك بودجه متعارف اس��ت. ما 
در روز يكشنبه هم كليات و هم بخشي از درآمدها 
را مص��وب كرديم اما به بخ��ش هزينه ها ورود پيدا 

نكرديم. 
به گفته وي، يك��ي از ويژگي هاي مثبت لايحه 
پيش��نهادي اين اس��ت كه براي نخستين بار تمام 
درآمدها به خزانه مركزي ش��هرداري واريز مي شود 
و اين خود گام بلندي در جهت شفاف سازي بودجه 
به ش��مار مي رود و مي توان وقوع هر گونه فساد را 
مديريت كرد. اين خود يكي از نشانه هاي اين است 

كه بودجه 97 يك بودجه موفق خواهد بود. 
نژادبه��رام با بيان اينكه يقينا مواردي در بودجه 
وجود دارد كه ممكن اس��ت باعث بروز مش��كاتي 
شود اما اين موضوع طبيعي است، گفت: ابتداي هر 
كاري ممكن است با مش��كات همراه باشد اما در 

مسير خود راهش را پيدا مي كند. 
وي يكي ديگر از ويژگي هاي ديگر بودجه س��ال 
97 را افزايش درآمدهاي پايدار دانس��ت و تصريح 
كرد: كه ميزان درآمده��اي پايدار از 20 درصد در 
س��ال گذش��ته به 28 درصد در س��ال 97 افزايش 

يافته اس��ت. نكته يي كه در اي��ن خصوص بايد مد 
نظ��ر قرار گيرد اين اس��ت ك��ه در طراحي بودجه 
بايد به اسناد بالادستي نيز توجه كنيم و نمي توان 
اسناد بالادستي را ناديده گرفت. امسال سال پاياني 
برنامه پنجم توس��عه است و بودجه سال آينده نيز 
بايد در مس��ير اين برنامه تدوين شود تا به اهداف 
برنامه پنجم نزديك باش��د. بر اساس همين اسناد 
بالادستي بيش از اين نمي توانيم ميزان درآمدهاي 

پايدار را افزايش دهيم. 
ب��ه گفته وي، يك��ي از بخش هايي كه تغييرات 
ج��دي در آن اعمال ش��د، حوزه پس��ماند اس��ت. 
پس��ماند يكي از جدي ترين حوزه هايي اس��ت كه 
ش��هرداري مي تواند از آن كس��ب درآمد كند و در 
واقع بهاي پس��ماند ب��ه عنوان فرصتي اس��ت كه 
ش��هرداري مي تواندب��راي آن برنامه ري��زي كرده و 

درآمد شهرداري را افزايش دهد. 
وي ادامه داد: هر چند هنگام بررس��ي تبصره 
مربوط به پس��ماند برخي دوس��تان شورا معتقد 
بودن��د ك��ه اكن��ون زيرس��اخت هاي لازم ب��راي 
افزايش بهاي پس��ماند فراهم نيس��ت اما شخصا 

معتق��دم وقت��ي بودج��ه را تعري��ف مي كنيم در 
واق��ع جهت گي��ري آن را مش��خص مي كني��م. 
پسماند عاوه بر اينكه مي تواند منبع خوبي براي 
توليددرآمد باش��د با بهداشت و سامت شهر نيز 
در ارتباط است. هر چند تاكنون ميزان درآمدهاي 
حاصل از بهاي پس��ماند فق��ط 5 درصد از بودجه 
را ش��امل مي ش��ده اما اين به معني اين است كه 
ما نمي توانيم اين كار را ش��روع كنيم بايد تاش 
خ��ود را براي فعاليت هاي جديد انجام دهيم. بايد 
بالاخره در جايي الگو رفتاري تغيير كند و آنجايي 
ك��ه مي تواند تغيير الگو ايج��اد مي كند در همين 
مقوله اس��ت. وقتي م��ردم بدانند براي پس��ماند 
هزينه بدهن��د رعايت هاي لازم در خصوص آن را 

انجام مي دهند. 
ب��ه گفته وي، يكي ديگر از ويژگي هاي بودجه 
س��ال آينده اين است كه قرار است در آن ميزان 

كمك به نهادها و سازمان ها كاهش پيدا كند. 
ب��ه گفت��ه وي، به رغ��م اينك��ه درآمدزايي از 
محل عوارض س��اختماني همواره از رويكردهاي 
شهرداري براي كسب درآمد بوده است اما رويكرد 
ش��هرداري كنوني افزايش عوارض نيست و تاش 
ش��ده تا در اين زمينه متعادل سازي صورت گيرد 
و اگر افزايش��ي هم صورت گرفته بر اساس تقويم 
اماك باش��د و البته عوارض س��اختماني بر اين 

اساس مقداري افزايش خواهد داشت. 
وي تاكيد ك��رد: هر چند هن��وز هم عوارض، 
يكي از اصلي ترين منابع درآمدي شهرداري تهران 
محسوب مي ش��ود اما اين عوارض برمبناي اسناد 
بالادستي نظير برنامه توسعه پنجم و طرح تفضيلي 
خواهد بود نه عوارضي كه منجر به فروش شهر يا 
تغيير كابري ش��ود. در زمينه تغيير كاربري ها نيز 
نوع نگاه ما كاما متفاوت با مديريت قبلي اس��ت. 
اي��ن گونه نيس��ت كه صرفا جهت كس��ب درآمد 
 يك ملك مس��كوني را به تج��اري يا برعكس آن

تبديل كنيم. 
نژادبه��رام با بيان اينكه نرخ جريمه ناش��ي از 
ماده 100 نيز در لايحه بودجه س��ال 97 كاهش 
يافته است، توضيح داد: كاهش جرايم ماده 100 
نكته بس��يار مثبتي در بودجه درآمدي شهرداري 
محس��وب مي شود كه نشان مي دهد شهرداري به 
درآمدزايي ب��ه هر قيمتي فكر نمي كند. در حوزه 
تغيي��ر كاربري ها ما پيش��نهاد كاهش درآمد ها را 
داديم كه به دليل ش��رايط موجود كاهش ممكن 

نشد اما همان نرخ هاي قبلي تثبيت شد. 
عضو كميسيون معماري و شهرسازي شوراي 
ش��هر تهران ب��ا بيان اينكه در بخ��ش معماري و 
شهرسازي، درآمدها يا تخفيف پيدا كرده يا تثبيت 
شده اند، گفت: زيرا همان طور كه مي دانيد ميزان 
بودجه نسبت به سال گذشته كاهش يافته است. 
در لايحه سال 97 بودجه برخي بخش ها از جمله 
شهرسازي و حمل و نقل افزايش داشته است زيرا 
رويكرد شهرداري بر اين است كه تغييرات اساسي 

و جدي در اين بخش ها ايجاد كند. 
وي عنوان كرد: رويكردهاي ما بايد گام به گام 
در ش��هر اجرا شود. قرار نيس��ت در شهر التهاب 
به وجود بياوريم ش��هروندان بايد احساس آرامش 
كنند و در عين ح��ال روند اصاحات گام به گام 

انجام شود. 
روز يكش��نبه علي اعطا س��خنگوي ش��وراي 
شهر تهران اظهار داش��ت كه عوارض ساختماني 
پيشنهادي در بودجه سال 97 تحقق پذير نيست. 
نژادبه��رام در اين ب��اره گفت: من اي��ن گونه فكر 
نمي كنم زيرا رونق ساخت و ساز در شهر احساس 
مي شود و از سوي ديگر سال آينده 300 هزار نفر 
از كس��اني كه براي دريافت وام مس��كن ثبت نام 
كرده اند، وام خ��ود را دريافت مي كنند در نتيجه 
ميزان س��اخت و سازها در ش��هر افزايش خواهد 
يافت. رونق ساخت و ساز منجر به جذب عوارض 
ناش��ي از صدور پروانه هاي ساختماني خواهد شد 
گفته مي ش��ود اكن��ون بين 5 ت��ا 6 درصد رونق 

ساخت و ساز در شهر به وجود آمده است. 

وي در اين ب��اره توضيحات بيش��تري ارائه داد و 
گفت: همان طور كه آقاي هاشمي عنوان كرد سال 
گذشته فضاي شهرداري و شورا تحت تاثير فضاي 
انتخاباتي قرار داشت و شهر دچار سكون شد اما به 
گفته ش��هردار در دي ماه 80 درصد بودجه تحقق 
پيدا كرد و اين مويد اين اس��ت كه ش��هر در مسير 

خودش به سمت رونق حركت مي كند. 
عضو هيات رييس��ه شوراي ش��هر درباره ميزان 
تحقق بودجه س��ال 97 نيز گفت: رونقي كه از آن 
صحبت شد و نيز ورود بسياري از درآمدها به خزانه 
مركزي كه در س��ال هاي گذش��ته وجود نداشت از 
جمله اخذ س��هام هايي كه شهرداري در آن شريك 
اس��ت كه قبا به ش��كل پراكن��ده ومتمركز بوده، 
مي تواند فرصتي را فراهم كند كه اين بودجه تحقق 
پيدا كند. رقم پيشنهادي ش��هرداري براي بودجه 
17ه��زار و 500 ميليارد تومان بود اما در ش��وراي 
شهر مبلغ اندكي را هم براي آن تعريف كردند. هر 
چندممكن اس��ت مانند همه بودجه ها انحراف هم 
داشته باشند اما معتقدم بودجه سال آينده محقق 

خواهد شد.

مجيد فراهاني، عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر:
تشويق به اتمام ساختمان هاي نيمه كاره نيز در بودجه ديده 

شده و يك سبد تشويقي و تنبيهي براي آن در نظر گرفته شده 
است. ساختمان هاي نيمه كاره هم نما و منظر شهري را تحت 

تاثير قرار مي دهند و هم مانع تحقق بخشي از درآمدها شده اند. 
در بودجه سال 96 در آمد شهرداري از محل تمديد صدور 

پروانه ساختمان هاي نيمه كاره 8 ميليارد و 700 تومان بوده كه 
در بودجه سال 97 آن را 10 برابر افزايش داده و به 70 ميليارد 

تومان رسانده ايم. براي تحقق اين بخش از بودجه بايد صاحبان ساختمان هاي نيمه 
كاره را تشويق كنيم تا ساختمان هاي خود را تكميل كنند

                                                                                                      

زهرا نژادبهرام، عضو هيات رييسه شوراي شهر تهران:
يكي از بخش هايي كه تغييرات جدي در آن اعمال شد، حوزه پسماند 

است. پسماند يكي از جدي ترين حوزه هايي است كه شهرداري 
مي تواند از آن كسب درآمد كند و در واقع بهاي پسماند به عنوان 

فرصتي است كه شهرداري مي تواندبراي آن برنامه ريزي كرده و 
درآمد شهرداري را افزايش دهد. هر چند هنگام بررسي تبصره مربوط 

به پسماند برخي دوستان شورا معتقد بودند كه اكنون زيرساخت هاي 
لازم براي افزايش بهاي پسماند فراهم نيست اما شخصا معتقدم وقتي 

بودجه را تعريف مي كنيم در واقع جهت گيري آن را مشخص مي كنيم. پسماند علاوه بر اينكه 
مي تواند منبع خوبي براي توليددرآمد باشد با بهداشت و سلامت شهر نيز در ارتباط است

                                                                                                      

زهرا صدراعظم نوري 
رييس كميسيون سامت 

شوراي شهر تهران 
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»تعادل«وضعيتبازارمسكنشهرهاياطرافتهرانراگزارشميكند

فرمول متفاوت رونق بازار ملك در حومه پايتخت

دولتدوازدهمبابخشمسكنچهكند؟
اميرگلچين|كارشناساقتصادي| 

يكي از ويژگي هاي بارز بازار مس��كن اين است كه 
مي تواند بر س��اير متغيرهاي كلان اقتص��ادي اثرگذار 
باش��د. به طوركلي بازار مس��كن با 80 ن��وع خدمات و 
صنايع مختلفي نظير س��يمان، كاشي، ميلگرد، شيشه، 
خدمات الكترونيكي، خدمات مخابراتي و مهندسي و... 
در ارتباط اس��ت و بنابراين اگر اين ب��ازار رونق بگيرد 
مي تواند روي رش��د اقتصادي، اش��تغال زايي و كاهش 
نرخ بيكاري همچنين ساير متغيرهاي كلان اقتصادي 

تاثير بگذارد. 
از س��وي ديگر با توجه به ازدواج هاي صورت گرفته 
و نيز با درگرفتن ضرورت نوسازي بافت هاي فرسوده به 
نظر مي رسد كه حداقل نياز به توليد سالانه يك ميليون 
واحد مسكوني وجود داشته باشد. از ديگر سو بر اساس 
آنچه مركز آمار ايران در س��ال 95 منتشر كرد، حدود 
2ميليون و 600 هزار واحد مس��كوني خالي در كشور 
وج��ود دارد كه به نظر مي رس��د بخش قابل  توجهي از 
اين واحدها براي نيازهاي مصرفي نباش��د. در سنوات 
آينده بايد براي همه كس��اني كه ازدواج مي كنند و نيز 
براي پاسخگويي به تقاضاهاي انباشت شده بازار مسكن 
و نوس��ازي بافت هاي فرسوده، نسبت به عرضه مسكن 
اقدام ش��ود. به هرحال هرچقدر تاخير در عرضه مسكن 
صورت بگيرد، قيمت مس��كن پتانسيل افزايش خواهد 
داش��ت. از اين رو، يكي از اولويت هاي دولت آينده در 

حوزه مسكن مي بايست رونق بازار مسكن باشد. 
اما بايد خاطرنش��ان كرد، منظور از توليد مس��كن 
مصرفي، س��اخت مسكن لوكس براي دهك هاي بالاي 
درآمدي كه مس��كن را به عنوان يك كالاي سرمايه يي 
ذخي��ره مي كنن��د و به عن��وان دارايي در س��وداگري 
خريدوفروش مي كنند نيست. متاسفانه مسكن مهر در 
روند عادي س��اخت مسكن اخلال ايجاد كرد و افزايش 
قيمت در سال هاي 91 و 92 منجر به عرضه واحدهاي 
لوكس��ي شد كه در حال حاضر بدون متقاضي هستند. 

ح��ال كه از اين اتفاقات فاصل��ه مي گيريم و ركود بازار 
مسكن تش��ديد يافته به نظرمي رسد كه در نيمه دوم 
سال جاري شاهد رونق نسبي در بازار مسكن باشيم. 

شرطرونقمسكن،افزايشتسهيلاتبانكي
طبيعتا ش��رط تحقق اينكه عرضه مسكن متناسب 
با تقاضا توليد شود و تقاضاي بالقوه مسكن به تقاضاي 
بالفعل تبديل شود اين است كه قدرت خريد خانوارها 
افزاي��ش پيدا كند. براي تحقق اين امر لازم اس��ت كه 
س��قف تس��هيلات بانكي حداكثر تا 20درصد افزايش 
ياب��د. اگ��ر بانك ها بتوانن��د قدرت مالي خري��داران را 
تا س��قف 50 درصد افزايش دهند قطعا بازار مس��كن 
رونق خواهد گرفت. س��ال جاري سرمايه بانك مسكن 
از 3 ه��زار ميلي��ارد توم��ان به 8 هزار ميلي��ارد تومان 
افزايش يافته يعني افزايش دوبرابري داش��ته است. در 
اين صورت، اگر دول��ت بخواهد قدرت مالي خريداران 
را تقويت كند مي تواند با اتكا به افزايش سقف سرمايه 
بانك مس��كن اين ه��دف را محقق كن��د. در واقع اگر 
دولت علاقه مند به رونق بخش��ي به بازار مسكن است، 
چاره يي جز افزايش س��طح تسهيلات اين بخش ندارد 

و براي سال 96 اين مهم درواقع اجتناب ناپذيراست. 

رونقمسكنبااتكابهتوسعهپايدار
حال س��وال اينجاس��ت كه دولت آينده براي رونق 
بخشي به بازار مسكن از چه سياست هايي بايد پيروي 
كن��د؟ به نظر مي رس��د پهنه بندي كش��ور ب��ه لحاظ 
جمعيت پذيري مساله مهمي است كه مي بايست مدنظر 
سياس��ت گذاران قرار بگيرد. نبايد ازنظر دور داشت كه 
اساسا بحث قطب بندي كشور مبحث كلان مهمي است 
كه مي تواند تاثير بس��زايي بر س��اير بخش هاي اقتصاد 

كشور ازجمله بخش مسكن داشته باشد. 
ب��ر اين اس��اس، لازم اس��ت ب��ا اتكا ب��ه طرح هاي 
بالادستي ش��رايط توسعه اس��تان هاي توسعه نيافته را 

فراهم كنيم و ش��رايط را به س��متي پي��ش ببريم كه 
قطب هاي اقتصادي، صنعتي و گردشگري، دانشگاهي 
در هر اس��تاني محقق ش��ود. به هرحال، براي رسيدن 
ب��ه نقطه ايدهآل بايد مدام به فكر توليد مس��كن و نيز 
افزايش عرضه مسكن در كلان شهرها باشيم به هيچ وجه 
نمي تواند نس��خه كارآمدي براي حل بحران مسكن در 
كشور باشد چراكه اساساً در برخي از كلان شهرها توليد 
مسكن از رهگذر تقويت مالي خريداران نه تنها فايده يي 
ن��دارد بلكه براي اقتصاد حكم س��م را دارد و با تبعات 
جبران ناپذيري همراه خواهد بود. در چنين ش��رايطي 
به نظرمي رس��د كه لازم اس��ت سياس��ت هايي در نظر 
گرفته ش��ود كه ميزان جمعيت پذيري كلان ش��هرها و 

جاذبه هاي جذب جمعيت كاهش پيدا كند. 
به نظرمي رسد، در شرايط فعلي از جمله سناريوهاي 
كارآمد براي بهبود بازار مسكن ساخت وساز مسكن در 
قالب توس��عه پايدار باشد. با اين نگاه مي توانيم اميدوار 
باشيم كه بازار مسكن در سمت وسوي درستي حركت 
كن��د و اين تحركات با پيامدهاي مثبت همراه باش��د. 
اما اينكه بدون توجه به طرح هاي فرادس��تي نسبت به 
توليد مس��كن اقدام كنيم و سياس��ت هايي نيز بر اين 
مبنا تعريف كنيم عملا هيچ نتيجه يي جز دامن زدن به 

شرايط كنوني بازار مسكن در بر نخواهد داشت. 

راهنجات؛كاهشنرخسودبانكها
 از ديگر س��و، تنها راهكار و نسخه اثربخش براي 
بهبود بازار مس��كن كاهش نرخ س��ود بانكي است. 
كاهش نرخ سود بانكي يكي از سياست هاي اثربخش 
و كارآمد كه مي تواند در بهبود وضعيت بازار مسكن 
نق��ش بي بديل را ايفا كند، بدون ش��ك كاهش نرخ 
س��ود بانكي اس��ت. به هرحال متغي��ر مذكور نقش 
كليدي در رونق بخشي به بازار مسكن ايفا مي كند. 
در حال حاضر، بالا بودن نرخ س��ود بانكي باعث 
شده است كه بسياري از سوداگران منابع خود را نزد 

بانك ها سرمايه گذاري كنند و به جاي اينكه سرمايه 
خ��ود را در توليد متمركز كنند، ترجيح مي دهند با 
سپرده گذاري آن نزد بانك ها، نسبت به عوايد حاصله 
از س��ود س��پرده خود اقدام كنند. هرچند، اين نرخ 
به صورت رس��مي در بازار كاهش 2 درصدي داشته 
اما در بازار غيررسمي اين مورد مشهود نيست. وقتي 
نرخ سود بانكي كاهش پيدا كند، سرمايه گذار ناچار 
مي ش��ود، س��رمايه خود را در بازارهاي��ي نظير بازار 
مس��كن س��رمايه گذاري كند و همين مساله باعث 

ورود اين بازار به فاز رونق مي شود. 
دراين بي��ن ب��ا توج��ه به اينكه س��ال گذش��ته 
بانك ه��ا در وضعيت بحراني به لح��اظ تامين منابع 
قرارگرفته بودند، بنابراين بانك ها براي اينكه مشكل 
تامين منابع مالي خود را حل كنند ناگزير ش��ده اند 
بهره هاي بالايي به س��پرده گذاران تخصيص دهند. 
نرخ سود س��پرده گذاري كه سال گذشته بانك ها به 
س��رمايه گذاران داده اند در هيچ كجاي دنيا تاكنون 
مس��بوق به س��ابقه نبوده اس��ت. بانك ها به منظور 
جبران معضلات مربوط ب��ه تامين منابع مالي خود 

حتي تا 23 درصد به سپرده گذاري ها، سود دادند و 
همين مس��اله باعث شد كه سپرده گذاران براي اخذ 
اين سودهاي كلان، نزد بانك ها سپرده گذاري كنند. 
در چنين ش��رايطي به نظرمي رسد كه اگر دولت 
دوازدهم قصد خروج بازار مس��كن از ركود را داشته 
باشد لازم است كه حتماً سياست گذاري هاي خود را 

به سمت كاهش نرخ سود بانكي ببرد. 
در حال حاضر بسياري از سرمايه گذاران ترجيح 
مي دهن��د به جاي اينكه س��رمايه خود را در مس��ير 
توليد مسكن كه با ريسك هاي حبس سرمايه و نيز 
مشكلات مربوط به بيمه نيروي انساني و بوروكراسي 
پيچي��ده همراه اس��ت، نزد بانك ها س��رمايه گذاري 
كنند دولت دوازدهم حتماً بايد تدابيري بينديش��د 
كه نرخ س��ود بانكي را كاهش دهد تا سرمايه گذاران 
ملزم شوند كه سرمايه خود را در مسير توليد مسكن 
هدايت كنند. در چنين شرايطي بدون شك، افزايش 
توليد مس��كن باعث خواهد ش��د كه بازار مسكن به 
س��مت رونق برود و از اين مسير بين تقاضا و عرضه 

مسكن تعادل ايجاد شود.  

گروهراهوشهرسازي| شهلاروشني|
در حال حاضر بازار مس��كن شهر تهران به علت 
عواملي مانند گراني بيش  از حد، عدم پاس��خگويي 
تس��هيلات براي خريد مسكن، شلوغي بيش از حد 
محله ها و... پاس��خگوي نياز متقاضيان خريد ملك 
نيس��ت. در س��ال هاي اخير تهران با رشد جمعيت 
روبه رو بوده و اين رشد افزايش تقاضا براي مسكن 
را به همراه داشته اس��ت. باوجود ساخت وسازهاي 
متع��دد، به دليل قيمت بالاي مس��كن توازن ميان 
عرضه و تقاضا ازميان رفته و خريد مسكن در تهران 
را با مش��كلات و محدوديت روبه رو كرده اس��ت. از 
دلاي��ل افزايش قيمت ملك در ته��ران مي توان به 
بالا رفتن قيمت مصالح، تمركز سازندگان برساخت 
مس��كن با متراژ بالا و تورم اشاره كرد. قيمت بالاي 
ملك باعث ش��ده اف��راد خواهان خري��د خانه هاي 
كوچك با قيمت مناس��ب تر باش��ند. افزايش تقاضا 
ب��راي آپارتمان هاي كوچك، باعث بالا رفتن قيمت 
آنه��ا به نس��بت قيمت متري محله ش��ده اس��ت. 
اي��ن عوامل همگي در كاهش توان خريد مس��كن 
س��اكنان تهران موثر هس��تند. به هر حال، جميع 
عوامل ذكر ش��ده باعث ش��ده بازار املاك مصرفي 
ش��هر كرج و ساير ش��هرهاي جديد حومه تهران با 
رونق نسبي روبه رو شده و به گفته مشاوران املاك، 
واحد هاي مس��كوني اين مناطق با رشد قيمتي 10 

تا 25درصدي روبه رو شود. 

چراييجذابيتكرجبرايمهاجران
در همي��ن زمينه، كمال معتض��دي مدير يك 
بن��گاه معاملاتي كرج با بيان اينكه به علت نزديكي 
ب��ه پايتخت و دارا بودن زمينه هاي اش��تغال باعث 
ش��ده بازار مسكن اين ش��هر دچار التهاب و گراني 
ش��ود، گفت: كرج به واسطه ش��هرك هاي صنعتي 
توانسته مكان مناس��بي براي مهاجران تلقي شود، 
اما اي��ن حجم از مهاجرت باعث ش��ده قيمت اين 

شهر نيز همگام با كلان شهر تهران افزايش يابد. 
اي��ن مدير بن��گاه معاملاتي گف��ت: اگرچه بازار 
مس��كن ك��رج همانند ش��هرهاي ديگ��ر در ركود 
نس��بي قرار دارد، اما برخي مناطق اين شهر بزرگ 
هر روزه پذيراي مهاجراني اس��ت كه از ش��هرهاي 
دور و نزديك براي زندگي بهتر به اين ش��هر هجوم 
مي آورن��د. بازاره��اي كار جدي��د و قيمت املاك 
ارزان تر باعث ش��ده مهاجران نگاه متفاوتي به شهر 

كرج داشته باشند. 
وي ادام��ه داد: وضعي��ت نامناس��ب اقتصادي، 
نوس��ان ش��ديد مصالح، تحريم ها و... باعث ش��ده 
خريدوفروش مس��كن در مناطق مرفه نش��ين اين 
كلان ش��هر به مي��زان قابل توجهي كاه��ش يابد و 
مردم بيشتر به سمت اجاره نشيني بروند. معتضدي 
اضافه كرد: در حال حاضر هر مترمربع از بلوار اصلي 
مارليك حدود يك ميليون و 200هزار تومان است 
كه در س��ال 94 هر متر مربع واحد مس��كوني در 
اين منطقه حدود يك ميليون تومان معامله مي شد. 

خريداملاكقولنامهايكرجبااستعلام
مباش��ر اين واح��د معاملاتي نيز ب��ا بيان اينكه 
بيش��تر متقاضياني كه تسهيلات كافي براي خريد 
مسكن س��نددار ندارند، به سراغ املاك قولنامه يي 
مي روند گفت: در حال حاضر حاش��يه ش��هر كرج 
مملو از املاكي اس��ت كه به ص��ورت قولنامه يي يا 

سند دستي معامله مي شود. 
وي اف��زود: در ح��ال حاض��ر هر مت��ر مربع از 
ام��لاك بدون س��ند در كرج و اط��راف كرج كمتر 
از يك ميليون تومان اس��ت كه با توجه نبود س��ند 
رقم بسيار بالايي است. در همين زمينه كارشناس 
اين بن��گاه معاملاتي درخص��وص معاملات املاك 
قولنامه ي��ي ب��ه مردم هش��دار داد: هن��گام خريد 
واحدهاي مسكوني قولنامه يي،  استعلام از شهرداري 
درباره ميزان خلاف ساختماني اين واحدها ضروري 

اس��ت. ضمن اينكه با اس��تعلام از شهرداري ميزان 
استحكام ساختمان نيز مشخص مي شود. 

وي گف��ت: خريدوفروش مس��كن در س��ه ماهه 
پاييز س��ال جاري نسبت به س��ال 95، شاهد رشد 
10درصدي اس��ت و آمار دقيق خريدوفروش ها در 

سامانه املاك كشور ثبت مي شود. 
اين كارشناس همچنين ادامه داد: ميزان اجاره 
واحدهاي مسكوني نس��بت به سال قبل 10درصد 
افزايش يافته و براي خارج ش��دن وضعيت مس��كن 
از ركود بايد مس��ائل سياس��ي، قيمت هاي مصالح 
س��اختماني، ميزان وام و نرخ س��ود تسهيلات كه 
تاثيرگذار هس��تند را مدنظر قرار داد. وي متوسط 
قيمت املاك مس��كوني در ك��رج را يك ميليون و 
500هزار تومان دانس��ت و گف��ت: در حال حاضر 
قيم��ت ه��ر مترمربع گوهردش��ت ك��رج حدود 3 
ميلي��ون تومان مهر ويلا ح��دود 2 ميليون و 250 
هزارتا 2ميلي��ون 500هزار تومان، رجايي حدود 2 
ميليون  تا 2ميليون 200ه��زار تومان، فلكه پنجم 
فرديس حدود يك ميليون و 400 هزار تومان است 
كه هم��ه اين مناطق از ابتداي س��ال 96 با 10 تا 

15درصد افزايش قيمت روبه رو شده اند. 
وي همچني��ن اظهار ك��رد: در ح��ال حاضر 
سقف قيمت مس��كن نيز در بهترين خيابان هاي 
گوهردش��ت ب��ه 4 ت��ا 4ميلي��ون و 500 تومان 
و قيم��ت هر واح��د مس��كوني در بهترين مكان 
مهرش��هر كرج ت��ا 9 ميليون توم��ان نيز معامله 
مي ش��ود. كه با توجه امكانات زيربنايي مناسب، 
امكان تجاري، بهداش��تي و خدماتي اين مناطق 

موردعلاقه متقاضيان مرفه است. 

زمينهايحومهتهرانمناسبانبوهسازان
درخصوص قيمت املاك حومه تهران، مس��عود 
جعف��ري مدير يك بن��گاه معاملات��ي بابيان اينكه 
حومه ته��ران يكي از گزينه ها ورود انبوه س��ازان و 
سازندگان مجتمع هاي ساختماني گفت: شهرهاي 
اطراف تهران به دليل داش��تن زمين هاي فراوان و 
مناسب براي ساخت گزينه هاي مناسبي براي آغاز 

پروژه هاي مسكوني هستند. 
وي گف��ت: از آنجا  كه بخ��ش اعظمي از قيمت 
واحدهاي مسكوني در تهران مربوط به قيمت زمين 
است، انبوه سازان با انتخاب زمين هاي حومه بخش 
بزرگي از هزينه هاي مسكن را حذف مي كنند. البته 
در راستاي حمايت از ساخت وساز در حومه تهران 
و كمك به س��ازندگان، بانك ها وام  با سود مناسب 

و پايي��ن را در اختيار س��ازندگان ق��رار مي دهند. 
بنابراي��ن هن��گام خريد آپارتم��ان در حومه تهران 
بيشتر آپارتمان ها داراي وام هستند. جعفري گفت: 
اين املاك به علت قيمت مناس��ب براي بسياري از 
متقاضيان مناس��ب است. البته بيشتر مجتمع هاي 
مس��كوني در حومه تهران فاقد امكانات زيرساختي 
اس��ت اما ازآنجا  كه قيم��ت كل آپارتمان هاي اين 
مناط��ق معادل ره��ن خانه يي كوچ��ك در تهران 
است، اين مساله باعث شده متقاضيان با حساسيت 
بيشتري اين املاك بر اجاره هاي سرسام آور تهران 

ترجيح بدهند. 

پرندمكانيبرايجمعيتسرريزپايتخت
مباش��ر اي��ن واح��د معاملاتي ني��ز در تكميل 
سخنان مدير خود گفت: در حال حاضر شهرهاي 
حومه يي غ��رب تهران به علت قيم��ت و نزديكي 
به متروهاي مختلف و ف��رودگاه امام خميني)ره( 

پرطرفدار از مناطق ديگر است. 
وي گف��ت: در ح��ال حاض��ر بخ��ش بزرگي از 
كاركنان فرودگاه ام��ام خميني)ره( و كارگران دو 
ش��ركت بزرگ ماشين سازي در محدوده هاي پرند 

زندگي مي كنند. 
اين مباش��ر املاك اظهار ك��رد: در حال حاضر 
پرند به علت داش��تن واحد مس��كن مه��ر يكي از 
جذاب ترين مناطق براي سكونت است. واحدهاي 
موجود در فازهاي صفر تا سه شهر پرند واحدهاي 
شخصي ساز هس��تند كه قيمت آنها در فاز يك از 
يك ميليون تومان آغاز ش��ده و ب��ه يك ميليون و 
۷00 هزار تومان در فاز صفر مي رس��د. كارشناس 
اين واحد معاملاتي نيز گفت: در كنار ش��هر پرند، 
دو ش��هرك انديش��ه و هش��تگرد نيز پاسخگوي 
بخش��ي از جميعت س��رريز تهران است. در چند 
س��ال اخير اين ش��هرك ها به علت تفاوت قيمتي 
باكلان ش��هر تهران و حتي كرج توانس��ته اس��ت، 

بخش بزرگي از جمعيت را در خود جا بدهد. 
اين كارش��ناس گفت: شهر جديد هشتگرد در 
اس��تان البرز واقع  ش��ده و داراي موقعيت مكاني 
بس��يار مناسبي اس��ت. ش��هر جديد هشتگرد در 
مس��ير اتوبان تهران- قزوين قرار دارد. اين ش��هر 
داراي ۷ فاز با تراكم هاي ساختماني متفاوت است. 
قيم��ت هر مترمرب��ع از ام��لاك ارزان اين منطقه 
600 هزار تومان و هر مترمربع از املاك متوسط و 
لوكس به بالا اين منطقه بالاي يك ميليون و 800 
تومان اس��ت. در همين حال، احمد ربيعي مشاور 

ام��لاك با بيان اينكه يكي از مناطق پرجمعيت در 
حومه تهران منطقه ش��هريار اس��ت، گفت: اگرچه 
بخشي از اين منطقه در سيطره واحدهاي تجاري 
اس��ت اما طي س��ال هاي اخير ب��ا افزايش املاك 
مناس��ب و ويلايي س��اكنان محلي اين منطقه با 

رشد فزاينده يي روبه رو شده است. 
ربيعي گفت: در حال حاضر ش��هرك انديش��ه 
ش��هريار داراي 6 فاز ب��وده و حداكثر جمعيت را 
در خود جاي داده اس��ت. فاز يك داراي بيشترين 
جمعيت و شهرس��ازي سنتي اس��ت. فاز 2 داراي 
خانه هاي ويلايي و آپارتمان اس��ت كه در ابتدا به 
فرهنگيان اختصاص داده ش��ده ب��ود. فاز 3 داراي 
س��اختارهاي ش��هري مناسب تري نس��بت به فاز 
ي��ك و داراي مجتمع ه��اي تجاري بس��يار مدرن 
اس��ت. فاز 4 متصل به فاز 3 است و در كنار جاده 
كرج-ش��هريار ق��رار دارد. فاز 5 ني��ز به 2 صورت 
آپارتمان��ي و ويلايي با متراژهاي بالا ساخته ش��ده 
است و محيط آرام تري نسبت به فاز يك و 2 دارد. 
زمين هاي فاز 6 ني��ز در مالكيت بخش خصوصي 
ق��رار دارد. وي گف��ت: در حال حاض��ر قيمت هر 
مترمرب��ع خانه در س��عيدآباد يك ميليون و 490 
ه��زار تومان، انديش��ه فاز 4 ح��دود يك ميليون و 
400 هزار تومان، ش��هريار خيابان وليعصر حدود 

2 ميليون 480 هزار تومان است. 

دليلجذابيترودهنوبومهن
به گ��زارش »تعادل«، داريوش س��نجابي مدير 
يك بنگاه معاملات��ي در رودهن نيز گفت: مناطق 
جنوبي و شرقي تهران كمي گران تر از غرب تهران 
اس��ت. شهر رودهن در 30 كيلومتري شرق تهران 
به دلي��ل وجود دانش��گاه آزاد رودهن به ش��هري 
دانش��جويي تبديل ش��ده است. تاس��يس دانشگاه 
آزاد اس��لامي در فرهنگ و توسعه اين شهر نقش 

بسزايي داشته است. 
س��نجابي با بيان اينكه در كنار رودهن بومهن 
ني��ز جذابيت بالايي براي متقاضي��ان دارد، گفت: 
قيمت هر مترمربع از واحد مس��كوني در دو حومه 
رودهن و بومهن كمتر از كلان ش��هر تهران اس��ت 
و به  واس��طه داش��تن جمعيت پايي��ن و امكانات 
بيش��تر از پرند و پرديس توانسته بخش اعظمي از 

متقاضيان را به سمت خود جذب كند. 
اين مدير بنگاه معاملاتي گفت: شهرهاي شرق 
تهران نس��بت به ساير ش��هرك هاي ذكرشده در 
غرب تهران داراي ميانگين قيمت بالاتري هستند. 

قيم��ت آپارتمان در ش��هرك پردي��س، بومهن از 
 حدود ي��ك ميليون تومان شروع ش��ده و تا بالاي

2 ميليون تومان نيز افزايش مي يابد. 
س��نجابي همچنين با اشاره به شهرك پرديس 
 در شرق تهران گفت: اين منطقه به واسطه مسافت 
1۷ كيلومت��ري پردي��س ت��ا تهران باعث ش��ده 
بس��ياري از كارمندان متوسط شهر تهران زندگي 
در اين شهر را به املاك استيجاري تهران ترجيح 

دهند. 
وي گف��ت: اي��ن منطقه ب��ا داش��تن امكانات 
تفريحي- گردشگري، موقعيت خاص و جاذبه هاي 
طبيعي در اس��كان جمعيت ته��ران نقش مهمي 
دارد. اين ش��هر داراي 9 فاز اس��ت ك��ه 6 فاز آن 
مس��كوني و س��ه فاز ديگر صنعت��ي، تحقيقاتي و 

توريستي است. 
س��نجابي درخصوص قيمت اين مناطق اظهار 
ك��رد: اين منطق��ه گران تر از پرند اس��ت و بخش 
اعظمي از س��اكنان آن كارمندان كلان شهر تهران 
هستند. وي گفت: قيمت خانه هاي شخصي ساز در 
فاز يك و 2 ش��هرك پرديس از متري يك ميليون 
و 600 هزار تومان ش��روع  ش��ده و به 3 ميليون و 
500 هزار تومان مي رسد. اغلب واحدهاي موجود 
در فاز ي��ك و 2 بالاي 100مترمربع اس��ت. لازم 
به ذكر اس��ت واحدهاي فاز ي��ك  كمي قديمي تر 

و ارزان تر است. 

افزايشتقاضادرحومهكلانشهرها
آمارها و ش��واهد حاك��ي از افزاي��ش تقاضاي 
مصرفي در حومه كلان شهرها است. در اين رابطه، 
يك كارش��ناس مش��اور املاك با اش��اره به روند 
تقاضاي مصرفي در حومه هاي ش��هر تهران گفت: 
اكثر حومه هاي تهران بازار مس��كن مصرفي دارند 
و كمتر به منظور س��رمايه گذاري لحاظ مي ش��وند. 
البته خانه هاي ويلايي در اين مناطق هس��تند كه 
به عنوان املاك تفريحي يا براي مجالس استفاده 
مي شود. اما تعداد اين واحدها در قياس با مسكوني 

مصرفي رقم قابل توجهي نيست. 
شايان افزود: اگرچه دوري از مركز شهر تهران، 
طولاني بودن مس��ير رفت وآمد ب��راي افرادي كه 
محل كارشان در تهران است و ترافيك بزرگراه هاي 
منتهي به تهران در ساعات آغازين و پاياني روز از 
مشكلات ساكنين حومه تهران به شمار مي رود، اما 
به علت تفاوت قيمت مسكن در كلان شهر تهران و 
كرج باعث شده اين عده با وجود مشكلات، مناطق 

حومه را براي زندگي انتخاب كنند. 
وي گفت: قيمت پايين مس��كن و فراهم بودن 
امكان خريد آپارتمان در حومه تهران باعث ش��ده 
با وجود تمام كاستي ها افراد زيادي به اين مناطق 
مهاج��رت كنند. مهاجرت به اي��ن نقاط نيز نقش 
بسزايي در رشد و توسعه اين مناطق خواهد داشت. 
با رش��د روزافزون وسعت ش��هر تهران پيش بيني 
مي ش��ود بزودي ش��هرهاي حومه وارد حريم شهر 
تهران ش��ده و به محله هاي آن تبديل شوند. قرار 
گرفتن در مح��دوده تهران افزاي��ش قيمت ملك 
در مناطقي كه س��ابقا حومه محسوب مي شده اند 
را در پ��ي خواه��د داش��ت. به اين ترتي��ب خريد و 
فروش املاك در حومه تهران نوعي سرمايه گذاري 

طولاني مدت محسوب مي شود. 
ش��ايان اظهار كرد: به اين ترتيب شما با داشتن 
حتي 20 ميليون تومان مي توانيد در حومه تهران 
مثلا ش��هرك پرند يك آپارتمان خريداري كنيد و 
مابقي پ��ول خانه را در قال��ب وام پرداخت كنيد. 
اگ��ر بودجه  بيش��تري داش��ته باش��يد، مي توانيد 
انتخاب هاي بيشتري داشته باشيد و مناطق ديگر 
را ه��م در نظر بگيريد. نكته قابل توجه اين اس��ت 
كه اين آپارتمان ها با بهترين مصالح ساخته شده اند 
و داراي تمامي امكان��ات رفاهي خانه يي مدرن در 

پايتخت هستند. 

فرصتسرمايهگذاريدر
شركتهايساختماني

بازار مس��كن در كش��ور 
حبابي  ب��ازاري  هم��واره  ما 
بوده  پيش بيني  غيرقاب��ل  و 
اس��ت. هم��واره جهش هاي 
يك باره در رشد بازار مسكن 
و همچنين ركود غيرمنتظره 
در بازه ه��اي زمان��ي ديگ��ر 
ريس��ك  افزاي��ش  س��بب 
س��رمايه گذاري در اين بازار 

شده است. 
افزاي��ش بيش از 60 برابري قيمت هاي مس��كن 
در 25س��ال گذشته، ميدان وسوس��ه انگيز و جذابي 
را از بازار مس��كن در پيش روي سرمايه گذاران قرار 
مي دهد. ام��ا عدم ثب��ات لازم و تاثير گيري بيش از 
ح��د از اهرم هاي ريس��ك پذير در اين بازار همچنان 
علامت اس��تفهام را در پي��ش روي ورود به اين بازار 

قرار داده است. 
فض��اي بي��م و امي��د س��رمايه گذاري در ب��ازار 
مس��كن هم��واره ب��ا بررس��ي ش��رايط محيط��ي و 
سياس��ت گذاري هاي انجام شده دچار نوسان متعدد 
بوده اس��ت و در س��ال هاي گذش��ته نيز ب��ه دليل 
وج��ود بازار رقابتي س��پرده گذاري موسس��ات مالي 
ميل به ريس��ك و ورود به بازار پر نوس��ان مس��كن 
كاهش محسوس��ي به خود ديده اس��ت. نرخ س��ود 
س��پرده گذاري بانك ها و موسس��ات مالي در شرايط 
اطمين��ان و حصول س��ود 100درص��دي عاملي در 
جهت كاه��ش انگي��زه س��رمايه گذاران در ورود به 
بازارهاي مختلفي چون مس��كن شده است اما نگاه 
به سود بيش��تر نيز همواره دليلي براي ايجاد انگيزه 
در ورود به مسكن س��ازي بوده است. پس از برجام و 
با حصول فضاي اميد در كسب وكار و رشد اقتصادي 
ثبات نس��بي در بازار مس��كن حاصل شد و درحال 
حاضر نيز و پس از طي كردن ركودي چند ساله اين 

بازار دچار رونقي جزيي شده است. 
ب��ا نگاهي ب��ه عملكرد دولت تدبي��ر و اميد و در 
ب��ازه زماني 5 س��اله مي توان مش��اهده ك��رد كه به 
ص��ورت كلي و پس از پيم��ودن دوره ركود طولاني 
در دولت هاي قبل، ثبات و استقرار بيشتري در بازار 

مسكن حكم فرماست. 
به وض��وح مي توان گفت با وجود ش��رايط فعلي 
و تح��ت تاثير عوامل دروني بازار مس��كن، نمي توان 
جهش قابل ملاحظه يا ركود محسوس��ي را تا پايان 
بهار س��ال 9۷ براي اين بازار متصور ش��د. س��كون 
موجود در خانه س��ازي باعث ركود در عرضه مسكن 
ش��ده، از س��وي ديگر نيز خالي از سكنه بودن بيش 
از 15درصد از منازل فعلي باعث ثبات عرضه مسكن 
ش��ده اس��ت. همچنين كاهش نرخ رش��د جمعيت 
و ثبات جمعيتي كش��ور ميزان تقاضا را نس��بت به 
س��ال هاي گذش��ته كاهش و تع��ادل را در عرضه و 
تقاضاي بازار مس��كن سبب ش��ده كه اين امر نيز به 

ثبات فعلي كمك شاياني كرده است. 
همچني��ن در بررس��ي عوامل بيرون��ي اين بازار 
مي توان گفت كه تحول بازار مس��كن در كوتاه مدت 
خارج از تصور اس��ت. با توجه به برابر بودن نرخ تورم 
با سود س��رمايه گذاري حصول رونق بيشتر در بازار 
مس��كن به هيچ وجه قابل توجيه نيست. تا زماني كه 
نرخ تورم در كش��ور از سود س��رمايه گذاري در يك 
ب��ازار فراتر نرود نيز خ��روج از بازاره��اي اقتصادي 
مرتب��ط قاب��ل پيش بيني نب��وده و چن��دان توجيه 
اقتصادي نخواهد داشت. از اين رو با پيشگيري روند 
ثابت صعود نرخ تورم حداقل در چند ماه آينده تغيير 
قابل ملاحظه يي نيز در بازار مسكن رخ نخواهد داد. 
نوس��ان بازار ارز از ديگر عوامل بيروني اس��ت كه 
تاثيرات آني و لحظه يي آن را در دوران انتهايي پاييز 
سال جاري و با افزايش سريع ارز مي شد، لمس كرد. 
تاثي��رات ارز اما در كوتاه مدت و به تنهايي نمي تواند 
عام��ل ركود ي��ا رونق بازار مس��كن ش��ود. تاثيرات 
افزايش ارز در ص��ورت تداوم در بلندمدت و به طور 
قطع عاملي در جهت ركود بازار مس��كن خواهد بود 
اما با شرايط فعلي بازار حتي جهش نرخ ارز بيش از 
مقطع فعل��ي فاقد توجيه اقتصادي بوده و اين عامل 
نيز تاثير بسزايي در رشد يا افت بازار مسكن نخواهد 
داشت. خروج احتمالي از برجام و ايجاد فضاي عدم 
اطمينان ناشي از آن در آينده مي تواند باعث خروج 
سپرده ها از بانك ها و در نتيجه آن هدايت بخشي از 
اين نقدينگي ها به بازار مس��كن باشد. افزايش ميزان 
نقدينگي در جامعه به خودي خود باعث گس��ترش 
ميزان سرمايه گذاري ها در بازارهاي اقتصادي شده تا 
ركود س��رمايه را مانع و ايجاد سوددهي لازم را براي 

سرمايه داران تضمين كند. 
از اين رو با توجه به عواملي كه هر كدام به تنهايي 
بررس��ي ش��دند، مي توان ثبات بازار مسكن در سال 
آينده را امري نزديك تر به واقعيت برشمرد، ثباتي كه 
احتمالا با رشدي ملايم همراه خواهد بود. رشدي كه 
احتمالا در پايان بهار، ش��روع جابه جايي ها و افزايش 
تقاضاي مسكن آغاز خواهد شد. با قراردادن مجموعه 
اين واقعيت ها و همچنين نظر كارشناس��ي برخي از 
فعالان بازار مس��كن پيش بيني كرد، افزايش قيمت 
مسكن در بازار مس��كن به صورت كلي تا عيد سال 
139۷ فراتر از تورم نخواهد بود اما با وجود تقاضاي 
نامتقارن در بازار مسكن)وجود تقاضاي بيشتر براي 
واحدهاي كم متراژ به ويژه واحدهاي با متراژ 50 الي 
80 متر( مي ت��وان پيش بيني كرد، قيمت واحدهاي 
كم متراژ با افزايش بيش از تورم تا حداكثر 15درصد 
مواج��ه ش��وند)كه البته هنوز كمتر از س��ود بانكي( 
اس��ت درخصوص بازار مسكن در س��ال 9۷ باز هم 
مي توان پيش بيني كرد كه افزايش قيمت هيجاني و 
شوكه آور نخواهد بود. در سال 139۷ سير صعودي 
افزايش تعداد معاملات و متوسط قيمت ادامه خواهد 
داش��ت اما اين افزايش با شيب ملايمي خواهد بود. 
با اين تفاسير بايد اظهار كرد: پيشنهاد اين است كه 
در وضعيت كنوني اقتصاد ايران و پتانس��يل تورمي 
موجود در اقتصاد به بخش مس��كن بهتر است، نگاه 
مصرفي داشته باشيد و نه سرمايه گذاري! اما چنانچه 
اصرار به ورود س��رمايه به اي��ن بخش را داريد، بهتر 
است سهام ش��ركت هاي فعال در گروه انبوه سازي و 
ساختماني را در بورس اوراق بهادار خريداري كنيد. 
س��هام بسياري از اين شركت ها بين ۷0تا 80 درصد 
در دوران ركود 4سال گذشته نزول داشته اند.)نظير 
نمادهايي از قبيل ثتران، ثنوس��ا، ثشاهد، وساخت و 
…( و محل بس��يار كم ريس��ك و پرپتانسيلي براي 
س��رمايه گذاري اهرم��ي در ميان م��دت و بلندمدت 

بخش مسكن است. 

يادداشت

كمالهلاليمطلق
كارشناساتاقبازرگاني

خرمشهر
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دانشوفن10
افشاي اطلاعات ناقضان 

قانون كپي رايت در سوئد
 ميل آنلاين  دادگاه اداري سوئد به يكي از شركت هاي 
تهيه كننده اينترنت در اين كش��ور دستور داده اطلاعات 
كاربران��ي كه قانون كپي رايت را زير پا مي گذارند، فاش 
كند. دادگاهي در س��وئد به بانهوف )Bahnhof( يكي 
از شركت هاي تهيه كننده اينترنت در اين كشور دستور 
داده ت��ا نام مش��ترياني را علني كند ك��ه از خدمات آن 
ب��راي دانلود غيرقانوني محتوا اس��تفاده مي كنند.   تا به 
امروز بانهوف ادعا مي كرد اطلاعات مشتريان خود را فاش 
نكرده، اما برحسب راي دادگاه اداري اين كشور بايد تمام 
اطلاعات ش��خصي افرادي را كه قوانين كپي رايت را زير 
پا مي گذارند، اعلام شود. البته اين شركت اعلام كرده به 
راي دادگاه اعتراض خواهد كرد و تصميم ندارد اطلاعات 
كارب��ران خود را فاش كند.  دادگاه اداري اس��تكهلم در 
بيانيه يي در وب س��ايت خود نوشته است: اين دادگاه به 
تازگي متوجه ش��ده فاش كردن اطلاعات اشتراك افراد 
براي سازمان هاي انتظامي سوئد برخلاف قانون اتحاديه 
اروپا نيست.  اين درحالي است كه تهيه كنندگان خدمات 
اينترنتي در انگليس بايد به كاربراني كه غيرقانوني محتوا 

دانلود مي كنند، هشدار دهند. 

جواهرات امنيتي كه از 
مالك خود محافظت مي كند

ديجيتال ترندز  بخش اعظ��م جواهراتي كه در بازار 
يافت مي ش��وند تنها داراي زيبايي ظاهري هستند، اما 
يك ش��ركت تجاري جواهراتي توليد كرده كه كاركرد 
امنيتي هم دارن��د. جواهرات توليدي متنوع ش��ركت 
اينويزاوي��ر، براي برقراري تماس با دوس��تان و اعضاي 
خانواده و همين طور تم��اس اضطراري با پليس براي 
نج��ات از خط��ر قابل اس��تفاده هس��تند. در واقع اين 
جواهرات در شرايط پرخطر كه به هر علت نمي توانيد از 
گوشي هوشمند خود استفاده كنيد، مي توانند به عنوان 
يك ابزار كمكي و نج��ات بخش به كار روند. جواهرات 
اينويزاوير كه در قالب گردنبند، دستبند يا آويز طراحي 
مي ش��وند، مجهز به دكمه يي هستند كه در صورت دو 
ب��ار لمس آن مي توانيد با فرد از پيش تعريف ش��ده يا 
ش��ماره پلي��س در امريكا )۹۱۱( تم��اس برقرار كنيد. 
فناوري افزوده شده به اين جواهرات كه توسط شركت 
RapidSOS ابداع شده به گونه يي است كه موقعيت 
جغرافيايي دقيق كاربر را هم براي پليس يا فرد مخاطب 
تماس ارس��ال مي كند.  جواهرات يادشده همراه با يك 
برنامه تلفن همراه عرضه مي شوند كه انتخاب طرف هاي 
تماس اضطراري را تسهيل مي كند. خريد اين محصول 

از جولاي سال ۲۰۱۸ ممكن خواهد بود. 

شناسايي آسيب پذيري جديد 
در »آيفون ايكس«

مك روم�ورز   برخ��ي كاربران گوش��ي آيفون ايكس 
مي گويند تعدادي از اين گوشي ها در زمان دريافت تماس 
تاخي��ر دارند و محتواي صوت��ي را با تاخير به افراد منتقل 
مي كنن��د.  ب��ا بالاگرفتن اعتراض ها به اپ��ل در اين زمينه 
اين ش��ركت پذيرفته كه در اين زمينه تحقيقات بيشتري 
به عم��ل آورد.  برخي كاربران آيف��ون ايكس با حضور در 
شبكه هاي اجتماعي تصريح كرده اند كه تماس هاي دريافتي 
با اين گوش��ي با حدود ۱۰ ثاني��ه تاخير صورت مي پذيرد 
و همين مس��اله برقراري ارتباط با تماس گيرنده را مختل 
مي كند.  ظاهرا اين مشكل بيشتر در مدل هاي اوليه عرضه 
شده آيفون ايكس وجود دارد كه در ماه نوامبر به بازار آمدند 
و در ماه ه��ا و هفته  هاي اخير كمتر مواردي از اين دس��ت 
وجود داشته است.  اپل به تازگي سيستم عامل آيفون را هم 
به روز كرده و نسخه iOS ۱۱.۲.5 آن را عرضه نموده است. 
اما ظاهرا اين مش��كل در نسخه يادشده هم برطرف نشده 
اس��ت. اپل هيچ توضيح فني در اين زمينه منتشر نكرده و 

صرفا اعلام كرده موضوع را مورد بررسي قرار مي دهد. 

كره شمالي به سرقت ارزهاي 
مجازي متهم شد

رويترز   كره جنوبي اعلام كرد كره شمالي سال گذشته 
ارزهاي مجازي به ارزش ميلياردها وون را به س��رقت برده 
است و هنوز هم به تلاش براي هك بازارها ادامه مي دهد.  
كيم بيانگ كي، يكي از اعضاي كميته اطلاعاتي پارلمان كره 
جنوبي روز جاري گفت: كره شمالي ايميل هايي را ارسال 
مي كند كه مي توانند به مراكز مبادلات ارزهاي مجازي كره 
جنوبي نفوذ كرده و اطلاعات شخصي مشتريان آنها را هك 
كنند و ارزهاي مجازي به ارزش ميلياردها وون را به سرقت 
برند.  كيم حاضر به افشاي اينكه كدام مراكز مبادلاتي هك 
شده اند، نشد اما گفت: سازمان اطلاعات كره جنوبي گمان 
مي كند كره شمالي اخيرا تلاش كرده است بازارها را هك 
كند تا ارزهاي مجازي را به س��رقت برد. اين س��ازمان هر 
آنچه در توان دارد انجام خواهد داد تا از هك شدن بازارها 

در آينده جلوگيري كند. 

عرضه نشدن سيستم عامل 
جديد »آيفون« تا ۲۰۱۹ 

اس�ين ايج   اپل عرضه سيستم عامل جديد آيفون 
يعن��ي iOS۱۲ را تا س��ال آينده مي��لادي به تاخير 
انداخته تا برخي مشكلات كليدي را در گوشي آيفون 
برطرف كند.  در حالي كه پيش از اين گفته مي شود 
نس��خه به روز شده iOS در سال ۲۰۱۸ در دسترس 
علاقه مندان قرار مي گيرد، منابع مطلع مي گويند اپل 
ب��ا هدف ارتق��اي امنيت و عملك��رد مدل هاي فعلي 

آيفون اين كار را به تاخير انداخته است. 
همچنين احتمال مي رود به روزرس��اني سيس��تم 
عامل مك ب��راي نصب روي رايانه ه��ا و لپ تاپ هاي 

توليدي اپل هم به تعويق بيفتد. 
كارشناس��ان مي گوين��د عل��ت اي��ن تغيي��ر در 
سياس��ت هاي اپل انتقادات ش��ديد از اين شركت به 
علت حفره هاي امنيتي و آسيب پذيري هاي شناسايي 
ش��ده در آيفون اس��ت. اين احتمال وج��ود دارد كه 
اپ��ل براي افزاي��ش جذابيت آيفون در س��ال ۲۰۱۸ 
امكاناتي همچ��ون امكان اج��راي بازي هاي واقعيت 
افزوده، برنامه هاي تركيبي، افزايش كيفيت نمايشگر، 
سازگاري با برنامه هاي جديد و غيره را به اين گوشي 
بيفزاي��د. ارتق��اي امكان��ات موجود در آيف��ون براي 
مديريت تمرينات ورزشي و بررسي وضعيت سلامت، 
كنترل گوش��ي توس��ط والدين و غيره نيز در دستور 

كار اين شركت قرار دارد. 

اخبار

در جديد ترين تحقيقات موسسه ملي سلامت امريكا مشخص شد

بي خطر بودن تشعشعات تلفن همراه
گروه دانش و فن    مرجان محمدي 

تاكن��ون خبرهاي زيادي در مورد تاثير مخرب 
تشعش��عات موبايل بر سلامتي انسان مطرح شده 
اما تحقيقات جديد نش��ان مي دهد نياز به نگراني 
خاص��ي در اين زمين��ه وجود ندارد. تشعش��عات 
تلفن همراه س��رطان زا نيست، اما اين بدان معنا 
نيس��ت كه اين امواج كاملا بي خطر هستند، چرا 
كه دانش��مندان معتقدند اس��تفاده از تلفن همراه 
در محيط هاي بس��ته به مدت طولان��ي مي تواند 
باعث آس��يب ش��ود. همانطور كه مي دانيد امواج 
الكترومغناطيس��ي توس��ط دكل ه��اي BTS ي��ا 
Base Tranceiver Station، تشش��عات راديو 
فركانس��ي هس��تند و اش��عه ساطع ش��ده از اين 
دكل ها، غير يون ساز و سرطان زا نيستند؛ اما عدم 
رعايت استانداردها به خصوص در مورد تشعشعات 
گوشي و نيز نبود نظارت و پايش مستمر بر ميزان 
تشعش��عات، مي تواند خطرآفرين باش��د. از سويي 
ديگ��ر آنت��ن موبايل يا هم��ان BTS اس��ت كه 
مخفف Base Tranceiver Station هس��تند 
دومين بخش در س��اختار سيستم كلي ارتباطات 
س��يار مبن��ي ب��ر ج��ي اس ام )GSM( )س��امانه 
جهان��ي ارتباطات هم��راه يك��ي از متداول ترين 
استانداردهاي تلفن هاي همراه در جهان( هستند 
 )Air interface( ك��ه از طريق اينترفيس ه��وا
تبادل اطلاعات بين موبايل و آنتن انجام مي گيرد. 
پس ما خواه ناخواه با اين امواج در تماس هستيم. 
هر تجهي��زي در طيف فركانس��ي خاصي كار 
مي كند؛ براي مثال در ايران ش��بكه نس��ل دو در 
GSM ۹۰۰ MHZ و GSM۱۸۰۰MHZ - نسل 
س��وم در UMTS ۲۱۰۰ و ش��بكه نسل چهارم 
براي ايرانسل در LTE ۱۸۰۰ مگاهرتز كار خواهد 
كرد. تشعش��عات ناش��ي از آنتن بر حسب وات بر 
مترمربع بيان ش��ده و اين ميزان به شدت وابسته 
به فركانس و فاصله از آنتن اس��ت و با افزايش هر 
دو مورد توان به شدت كاهش مي يابد. براي نمونه، 
هر چقدر ب��ه امواجي كه از آنتن هاي BTS تلفن 
همراه ساطع مي شود، نزديك تر باشيم، اين امواج 
 خطرناك تر خواهد بود.  براساس مقاله يي در مجله

 ،Electromagnetic Biology and Medicine
رعاي��ت فاصل��ه حداقل ۳۰۰ مت��ر از بي تي اس ها 

توصيه مي شود. 
سه سازمان كميته بين المللي حفاظت در برابر 
اش��عه هاي غير يون س��از )ICNIRP(، س��ازمان 
بهداش��ت جهاني )WHO( و اتحاديه بين المللي 

مخاب��رات )ITU( اس��تانداردهايي ب��راي اي��ن 
تشعشعات بيان كرده اند

شعشعات از دو جهت قابل بررسي است؛ يكي از 
جهت تشعشعات آنتن و ديگري از جهت تشعشعات 

ناشي از خود دستگاه موبايل. 
از آنج��ا ك��ه موبايل فاصله بس��يار كمتري با ما 
دارد، نگراني در اين مورد براي شخصي كه به مدت 
طولان��ي با تلفن همراه صحبت مي كند نس��بت به 
ش��خصي كه آنتن در نزديكي منزلش است، بيشتر 

است؛ اما چرا؟ 
تشعشعات ناش��ي از موبايل وابسته به عملكرد 
اپراتورها و مكان يابي بهينه  جهت گسترش بي تي 
اس ها اس��ت. در جهت بهبود اين امر اس��تفاده از 
بي تي اس هاي توزيع ش��ده در بسياري از كشورها 
مد نظر قرار گرفته اس��ت. مس��لما با زياد ش��دن 
تعداد بي تي اس هاي با توان كمتر، فاصله دستگاه 
موبايل از آنتن كمتر ش��ده و دستگاه براي حفظ 

ارتباط نياز به مصرف توان بالا ندارد. 
هم��ه تلفن هاي همراه از خ��ود امواج راديويي 
)RF( س��اتع مي كنند و انرژي اين امواج براساس 

مدل هاي مختلف گوشي هاي تلفن همراه متفاوت 
 sumsung sm-p6۰۱ اس��ت. براي مثال براي

اين مقدار ۰.6۳5 وات بر كيلو گرم است. 
تلفن هاي همراه در شرايط مختلف با توان هاي 

مختلف راديويي كار مي كنند. 
اي��ن موض��وع جهت بهب��ود مص��رف باتري و 
همچنين كاهش توان تشعش��ع سيگنال راديويي 

صورت مي پذيرد. 
بدترين ش��رايط كاري تلفن هاي همراه زماني 
اتف��اق مي افت��د كه كاربر بيش��ترين فاصل��ه را با 
دكل ه��اي مخابرات��ي س��رويس دهنده دارد. زيرا 
گوش��ي  براي پيدا كردن آنتن مجبور اس��ت توان 

بيشتري ارسال كند. 
اين توان تشعش��عي موجب ايج��اد ولتاژِ در حد 
ميكرو ولت در مغز مي ش��ود كه اث��رات جانبي آن 
سردرد، خس��تگي و مش��كلات خواب خواهد بود. 
زمان برخورد امواج بس��يار اهميت دارد و در هنگام 

خواب احتمال ايجاد خطر بيشتر است. 
پرهيز از اس��تفاده موبايل در فضاهاي بس��ته از 
جمله داخل ماش��ين، واگن قطار مت��رو و جاهايي 

كه آنتن دهي خوبي ندارد، به شدت توصيه مي شود. 
استفاده از هندز فري در اينگونه شرايط بسيار مفيد 
خواهد بود. دستگاه هاي LTE، مصرف باتري بسيار 
بالاي��ي دارند و دليل آن اين اس��ت كه در ش��رايط 
فعلي، س��رويس دهي اپراتورهاي شبكه به گونه يي 
اس��ت كه كاربر براي برقراري ارتباطاتش به هر دو 
حالت عمليات��ي CDMA۲۰۰۰ و LTE احتياج 
دارد. اين به اين معناست كه براي هر دقيقه اتصال، 
نسبت به زماني كه شما تنها از CDMA۲۰۰۰ يا 
LTE اس��تفاده مي كنيد، ميزان مصرف باتري و به 
عبارتي توان دس��تگاه، دو برابر شده است. بنابراين 
در صورتي كه كاربر اين مورد هستيد، رعايت اينكه 
موبايل در اتاق خواب نباش��د يا مودم ۲۴ س��اعته 

روشن نباشد الزامي است. 
ب��ا اينكه هنوز مداركي دال بر س��رطان زا بودن 
اين امواج در دسترس نيس��ت، اما با توجه به نياز 
به گس��ترش شبكه ها و نيز افزايش حجم اطلاعات 
تبادلي متناسب با روند پيش��رفت تكنولوژي هاي 
انتق��ال داده و نگراني هاي موجود مبني بر تاثير بر 
سلامت افراد، مس��لما ايجاد يك سيستم پايش و 

مانيتورينگ تشعش��ع در اكثر نقاط ش��هر لازم و 
ضروري است. تشعشات راديويي قوي مانند اشعه 
ايكس يا تشعش��عات هس��ته يي براي انسان بسيار 
مخربند اما امواج راديويي موبايل بس��يار ضعيف تر 
از آن هس��تند كه س��لامتي انس��ان را به صورتي 

جدي به خطر اندازند. 
بر اس��اس تحقيقات »موسس��ه ملي س��لامت 
امري��كا« نرخ ابت��لا به توموره��اي قلبي در برخي 
موش هاي نر پ��س از قرار گرفتن در معرض امواج 
موباي��ل افزايش پيدا كرده، البت��ه اين موش ها در 
حمامي از تشعش��عات راديويي غوطه ور ش��ده و 
مي��زان امواج دريافتي آنها نس��بت به كاربراني كه 
به استفاده مكرر و دايمي از موبايل عادت دارند به 

مراتب بيشتر بوده است. 
محققان اين جوندگان را به مدت دو سال براي 
۹ ساعت در روز در معرض امواج شبكه هاي ۲G و 
۳G قرار داده اند )كهولت يك موش ۲ س��اله برابر 

يك انسان 7۰ ساله است(. 
در اي��ن تحقيق ك��ه به ص��ورت دو مرحله يي 
اجرا ش��ده در موش هاي ماده اثري از اين تومورها 
مش��اهده نشده و حتي موش هاي نر نيز در مرحله 
دوم ش��واهدي از مش��كلات س��لامتي جدي بروز 

نداده اند. 
در اي��ن بيانيه تاكيد ش��ده كه تع��داد اندكي 
از اين موش ها به س��رطان قلب مبتلا ش��ده اند و 
نمي توان با قاطعيت اين مس��اله را به قرار گرفتن 
 آنه��ا در معرض ام��واج راديويي مرتبط دانس��ت.
Otis Brawley از مديران ارشد انجمن سرطان 

امريكا در مصاحبه با آسوشيتدپرس گفته است: 
مدارك��ي كه حاك��ي از ارتباط بي��ن موبايل و 
سرطان باشد ضعيف است و تاكنون شاهد افزايش 

نرخ اين بيماري بين مردم نبوده ايم. 
بيانيه اين موسس��ه تاكي��د مي كند كه با وجود 
ق��رار گرفتن اين جوندگان در معرض تشعش��عات 
موبايل ش��ديد ش��واهدي ك��ه حاك��ي از ابتلا به 
سرطان در آنها باشد بسيار مبهم بوده است. علاوه 
بر اي��ن موش هاي در معرض ام��واج موبايل طول 
عمري بي��ش از همنوعان خود داش��ته اند، اگرچه 
اي��ن نتيجه ممكن اس��ت به ص��ورت تصادفي رخ 

داده باشد. 
در هر ص��ورت به نظر مي رس��د رعايت برخي 
نكات از جمله اس��تفاده غيرضروري از تلفن همراه 
و خاموش يا دور نگه داش��تن از اتاق خواب برخي 

تهديد هاي احتمالي را براي انسان كاهش دهد. 

انگجت   كره جنوبي براي تامين امنيت مسابقات المپيك زمستاني قصد دارد از پيشرفته ترين 
فناوري ها استفاده كند و از اين طريق با هرگونه تهديد تروريستي مقابله كند.  مقامات كره يي 
مي گويند در همين راستا قصد دارند از پهپادهاي شكارچي و هواپيماهاي تاكتيكي استفاده 
كنند كه به فناوري تش��خيص هويت و شناسايي چهره مجهز هستند. پهپادهاي گشت زن 
كره ي��ي مي توانند با انجام ماموريت برفراز محل برگزاري رقابت هاي المپيك هرگونه تحرك 
امنيتي مشكوك را شناسايي و با آن مقابله كنند. كره اي ها نگران آن هستند كه تروريست ها از 
پهپاد براي پرتاب بمب استفاده كنند و لذا پهپادهاي خود را به قابليت شليك تير و سرنگوني 
پهپادهاي ديگر مجهز كرده اند. اما تمهيداتي براي شليك به اين پهپادها از روي زمين نيز در 

نظر گرفته شده است. 
كره جنوبي در حين برگزاري اين رقابت ها از تعدادي هواپيما براي كنترل آنچه روي زمين 
در حال رخ دادن است نيز استفاده مي كند. اين هواپيماها به دوربين هاي مداربسته قدرتمند 
با قابليت شناسايي چهره مردم مجهز هستند كه كنترل جمعيت از ارتفاع ۱5۰ تا ۲۰۰ متري 
را ممكن مي كند.  در صورتي كه اين هواپيماها يك تهديد امنيتي را شناسايي كنند، نيروهاي 
امنيتي بلافاصله به محل واقعه اعزام مي ش��وند و اقدامات لازم را انجام مي دهند. نصب ده ها 
دوربين مداربسته با قابليت ردگيري حركات مشكوك، وسايل نقليه مجهز به اشعه ايكس از 

جمله ديگر تمهيدات انديشيده شده در اين زمينه است. 

ديجيتال ترندز   در فصل زمس��تان نگراني در مورد احتم��ال ابتلا به بيماري هاي مختلف 
بيشتر مي شود اما حالا با عرضه يك برنامه تلفن همراه مي توان از مشكلات مربوط به سلامت و 
 Doctors Report بهداشت هر منطقه كسب اطلاع كرد.  برنامه دكترها گزارش مي دهند يا
به كاربران امكان مي دهد تا به س��ادگي از بيماري هاي شايع در منطقه نزديك به خود مطلع 
ش��وند.  اين برنامه كه هم با آيفون و هم با گوش��ي هاي اندرويدي س��ازگاري دارد، براس��اس 
موقعيت جغرافيايي كاربر اطلاعاتي در مورد شايع ترين بيماري هاي محيط اطراف به وي ارائه 
مي دهد.  در حال حاضر اطلاعات مربوط به ۱5 بيماري شايع در فصل زمستان مانند آنفلوآنزا، 
برونش��يت، گلودرد، س��رماخوردگي و همين طور برخي خطرات متداول ب��راي افراد به اين 
اپليكيشن اضافه شده و قرار است اين اطلاعات در آينده گسترش يابند.  اطلاعات اين برنامه با 
همكاري موسسات درماني و بيمارستان ها و همين طور پزشكان داوطلب افزايش يافته و به روز 
مي شود. پس از بارگذاري اين برنامه و اجراي آن فهرستي از متداول ترين بيماري هاي منطقه 
زندگي فرد براي وي نمايش داده مي ش��ود و داده هاي يادشده روي يك نقشه جغرافيايي نيز 
در دسترس هستند.  همچنين شدت و ضعف خطر ابتلا به يك بيماري با استفاده از رنگ هاي 
مختلف نمايش داده مي شود كه رنگ بنفش به معناي شيوع بالا ورنگ زرد به معناي شيوع 
پايين است.  همچنين روند تاريخي افزايش و كاهش شيوع بيماري هاي مختلف نيز از طريق 

نمودارهاي متفاوتي در بازه هاي زماني چند ماهه قابل مشاهده خواهد بود.

ديجيتال ترندز   وزارت دادگستري امريكا يك مرد ۴۳ ساله چيني به نام جيانوآ لي كه 
در اين كش��ور س��كونت دارد را به جرم فروش محصولات تقلبي با برچس��ب شركت اپل 

محكوم كرده است. 
اين فرد كه با ويزاي دانش��جويي در امريكا زندگي مي كند يكي از اعضاي باندي است 
كه انبوهي از كالاهاي بي كيفيت تقلبي را با برچسب اپل به فروش رسانده و از اين طريق 

پول كلاني به جيب زده اند. 
شناسايي اين فرد حاصل تحقيقات مشترك وزارت امنيت داخلي و وزارت دادگستري 
امريكاست. بررسي هاي يادشده از سال ۲۰۱5 آغاز شده و در آن زمان لي براي نخستين 
بار شناس��ايي و دس��تگير شد.  لي و سه همدس��تش كه مليت هاي ديگري دارند از سال 
۲۰۰۹ بيش از ۴۰هزار محصول تقلبي با برچس��ب اپل مانند آيفون و  آي پد را به داخل 
خاك امريكا قاچاق كرده اند. آنها حجم زيادي از اس��ناد تجاري و لوگوهاي اپل را نيز به 

داخل امريكا منتقل كرده اند. 
بررسي ها نشان مي دهد لي از همين طريق ۱.۱ميليون دلار درآمد نامشروع به جيب 
زده و آنها در حس��اب هاي بانكي در نيوجرس��ي و فلوريدا نگهداري مي كرده اس��ت. اين 
پول ها به تدريج به حس��ابي در كشور ايتاليا منتقل مي ش��د. بررسي ها براي كشف ابعاد 

ديگر اين ماجرا در جريان است. 

تامين امنيت المپيك زمستاني با پهپاد  محكوميت به علت توزيع محصول تقلبي »اپل«اطلاع از خطرات بهداشتي با يك اپليكيشن

رويداد بازاربرنامه

هكرني�وز  به تازگ��ي در نرم اف��زار ادوب فل��ش پلي��ر ي��ك 
آس��يب پذيري و ضعف امنيتي خطرناك كشف شده كه موجب 
شده اس��ت ش��ركت توس��عه دهنده آن يك وصله امنيتي براي 

جلوگيري از نفوذ هكرها به رايانه كاربران ارائه دهد. 
مدت هاست كه بحث بر سر آسيب پذيري و حفره هاي امنيتي 
اس��پكتر و ملت داون موجود در پردازنده هاي اينتل بس��يار داغ 
ش��ده اس��ت. از آن پس اخبار و گزارش ه��اي متعددي مبني بر 
اينكه اين ضعف هاي امنيتي روي ساير اپليكيشن ها، نرم افزارها و 
س��خت افزارها هم يافت مي شوند، در فضاي مجازي منتشر شده 
است.  پس از انتش��ار گزارش هايي مبني بر اينكه نرم افزار فلش 
پلير ادوب همچنين حفره هاي امنيتي خطرناكي را داراس��ت، از 
آنجايي كه ش��ركت توس��عه دهنده ادوب نتوانسته بود به سرعت 
مش��كل مربوط��ه را حل كرده و وصله امنيت��ي جديدي را براي 
جلوگي��ري از نفوذ و حمل��ه هكرها به رايانه كاربران و س��رقت 
اطلاعات آنها ارائه دهد، تنها به انتشار بيانيه و اطلاعيه اكتفا كرده 
بود اما حالا به نظر مي رس��د كه متخصصان امنيت سايبري اين 
شركت به تازگي توانسته اند وصله امنيتي جديدي را به كاربران 
اين نرم افزار ارائه داده و از آنها بخواهند كه هرچه س��ريع تر اين 
نرم افزار را به روزرس��اني كنند. بسياري از گزارش ها حاكي است 
كه هكرها و مجرمان س��ايبري از س��وي كش��ور كره شمالي از 
طريق همين ضعف هاي امنيت��ي اطلاعات محرمانه و خصوصي 
بسياري از كاربران در سراسر جهان را به سرقت برده اند. هرچند 

كه كره ش��مالي تمامي اين اتهامات را رد كرده است اما همسايه 
جنوبي آن يعني كره جنوبي مدعي شده و تاكيد كرده است كه 
اطلاعات بس��ياري از رايانه هاي اين كشور از طريق آسيب پذيري 
موجود در نرم افزار فلش پلير توس��ط هكرهاي كره شمالي ربوده 
و جاسوس��ي شده اس��ت. مش��كل امنيتي مذكور به هكرها اين 
ام��كان را مي دهد تا كدهاي مخرب و آلوده را در فايل هاي فلش 
پلير گنجانده و آنها را در قالب اس��ناد مايكروسافت آفيس ورد و 
اكسل براي افراد و كاربران قرباني ارسال كنند. سواستفاده از اين 
آس��يب پذيري از نوامبر سال گذشته ۲۰۱7 ميلادي آغاز شده و 
تاكنون هم ادامه دارد. اما هنوز اطلاعات و جزييات دقيق تري از 
ميزان جاسوس��ي و حملات سايبري از طريق اين آسيب پذيري 

در ساير كشورهاي جهان در دسترس نيست. 

وي تري   برنامه مايكروسافت آفيس ۲۰۱۹ تنها براي كاربران 
رايانه هاي��ي با سيس��تم عامل وين��دوز۱۰ عرضه ش��ده و قابل 

استفاده خواهد بود. 
ش��ركت مايكروس��افت در بيانيه يي اعلام كرده است كه تنها 
كاربران رايانه هاي ويندوز۱۰ قادر خواهند بود از نس��خه جديد 
و به روزرساني برنامه هاي آفيس ۲۰۱۹ بهره مند شده و استفاده 
كنند. به نظر مي رسد شركت مايكروسافت قصد دارد از اين روش 
تعداد زيادي از كاربران رايانه را به سمت و سوي دانلود و نصب 
نس��خه هاي جديدتر سيس��تم عامل ويندوز همچون ويندوز۱۰ 
س��وق دهد و به همين دليل هم كاربران نس��خه هاي قديمي تر 
همچ��ون ويندوز۸ و 7 نمي توانن��د از قابليت ها و امكانات جديد 

موجود در نرم افزار آفيس ۲۰۱۹ استفاده كنند. 
اين طور كه به نظر مي رس��د اين غول تكنولوژي از س��رعت 
مهاجرت به سمت ويندوز۱۰ تاكنون رضايت كافي نداشته است 
و ح��الا تصميم گرفته با اين ترفند كاربران را به نصب سيس��تم 

عامل ويندوز۱۰ وادار و ترغيب كند. 
البت��ه راهكار ديگ��ري هم ب��راي آن دس��ته از كاربراني كه 
همچنان از نسخه هاي قديمي تر ويندوز استفاده مي كنند، وجود 
دارد و آن ه��م بهره مندي از خدمات كلود آفيس يا آفيس ۳6۰ 
خواهد ب��ود. البته تحليلگران بس��ياري براي��ن باورند كه حجم 
زي��ادي از كاربران رايانه به دليل آنكه كارفرمايانش��ان علاقه يي 
به نص��ب ويندوز۱۰ نش��ان نداده اند و در اين م��ورد كارمندان 

تصميم گيرنده نيستند، همچنان از ويندوزهاي قديمي استفاده 
مي كنن��د، در غير اين صورت ش��مار زي��ادي از كاربران خانگي 
از نسخه جديد سيس��تم عامل ويندوز يعني ويندوز۱۰ استفاده 

مي كنند. 
البت��ه ب��ه تازگي گزارش هاي منتش��ر ش��ده حاك��ي از آن 
اس��ت كه تعداد كاربران ويندوز۱۰ ش��اهد يك رش��د و افزايش 
۱.۰۹ درص��دي بوده اس��ت، ب��ه گونه يي ك��ه از ۴۱.6۹ درصد 
در ماه دس��امبر س��ال ۲۰۱7 به ۴۲.7۸ درصد در ژانويه س��ال 
۲۰۱۸رسيده است. اين بدان معناست كه كاربران ويندوز۱۰ از 
ويندوز7 سبقت و پيشي گرفته اند. برنامه كاربردي مايكروسافت 
آفيس ۲۰۱۹ قرار است در نيمه دوم سال جاري ميلادي ۲۰۱۸ 

عرضه و روانه بازار شود.

آفيس ۲۰۱۹ به »ويندوز۱۰« نيز رسيدضعف امنيتي دامان »ادوب فلش پلير« را هم گرفت

كاربردريچه
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11 بنگاه ها

چهره هاي استاني

واحد صنفي- از  يك  وافور  واحد صنفي- حقه  از  يك  وافور   كشف  كشف 270270 حقه 
از كشف  فارسان  انتظامي شهرستان  فرمانده  شهركردشهركرد| | 
اين  در  واحد صنفي  از يك  بازرسي  در  وافور  270 حقه 
شهرستان، خبر داد. سرهنگ سيروس ميرزايي اظهار كرد: 
در پي كسب خبري مبني بر فروش وافور به صورت گسترده 
در يكي از واحدهاي صنفي سطح شهرستان، موضوع در 
دستور كار قرار گرفت. وي افزود: ماموران پس از انجام كار 
از صحت و سقم خبر ضمن  اطلاعاتي دقيق و اطمينان 
كسب مجوز قضايي مالك اين واحد صنفي را دستگير و 
در بازرسي از محل كسب وي270 حقه وافور و 200 عدد 
لوازم و متعلقات مربوطه را كشف كردند. ميرزايي با اشاره 
به معرفي متهم به مرجع قضايي، خاطرنشان كرد: سيستم 
فوريت هاي پليس فارسان آماده دريافت گزارشات شهروندان 

در خصوص فعاليت هاي مرتبط با مواد مخدر است. 
 انتخاب پنج روسـتاي پايلوت گردشـگري در 
استان فارس- شيراز| مديركل امور روستايي و شوراهاي 
ــتان فارس از انتخاب و معرفي 5 روستا در اين استان به  اس
عنوان روستاهاي پايلوت گردشگري در آينده  نزديك خبر 
ــتاها از شهرستان هاي مختلف فارس  داد و گفت: اين روس
انتخاب و معرفي خواهند شد. سيدكمال پاك فطرت با تاكيد 
براينكه تلاش براي اجرايي شدن اين طرح پايلوت با كمك 
تسهيلات در دستور كار است، گفت: هدف از انجام اين طرح 
جلوگيري از مهاجرت روستاييان، كمك به اقتصاد روستاها 
با توسعه و رونق صنعت گردشگري روستايي است. مديركل 
ــتايي و شوراهاي فارس با بيان اينكه هم اينك 46  امور روس
ــگري در استان شناسايي شده  روستا با قابليت هاي گردش
است، گفت: تاكنون براي 14 روستا توانسته ايم اعتباراتي را 

به شكل تخصيصي جهت ساماندهي اخذ كنيم. 
 سـپاه بـراي روسـتاييان محـروم در مناطق 
صعب العبور و مرزي مسكن مي سازد- رشت| فرمانده 
قرارگاه محروميت زدايي قرب كوثر سپاه گفت: سپاه به دنبال 
ــاخت مسكن محرومان روستايي در مناطق صعب العبور  س

و مرزي است. 
ــيدضياءالدين حزني ديروز در مراسم خانه دار  سردار س
ــدن هزار و 700 خانوار مددجوي كميته امداد در سالن  ش
شهداي ناجا رشت اظهار داشت: تا امروز هزار و 543 پروژه 
از رديف محروميت زدايي سپاه در استان گيلان انجام شده 
ــت. فرمانده قرارگاه محروميت زدايي قرب كوثر قرارگاه  اس
ــار پروژه هاي  ــان اينكه اعتب ــپاه با بي خاتم الانبياء(ص) س
ــده است  محروميت زدايي گيلان به طور كامل پرداخت ش

گفت: اين مبلغ 38 ميليارد و 951 ميليون تومان است. 
ــاخت  ــتاي س ــپاه در راس ــاره به اقدامات س ــا اش وي ب
محرومان در استان گيلان ابراز داشت: سپاه به دنبال ساخت 
مسكن محرومان روستايي در مناطق صعب العبور و مرزي 
است كه در استان گيلان تا كنون 1000 واحد ساخته شده 

و 2000 واحد ديگر لازم است. 
 افتتـاح 96 فضـاي آموزشـي در سيسـتان و 
ــاي  ــه فضا ه بلوچسـتان-زاهدان| 260 كلاس درس ب

آموزشي استان سيستان و بلوچستان اضافه شد. 
ــتان  ــتان و بلوچس ــوزش و پرورش سيس ــركل آم مدي
ــي كه امروز در استان افتتاح شد،  گفت: 96 فضاي آموزش
ــاخت آنها  ــوع 260 كلاس درس دارد كه براي س در مجم
ــت. نخعي افزود: از اين  ــده اس 144 ميليارد ريال هزينه ش
ــه با 48 كلاس درس و اعتبار 29 ميليارد  تعداد، 19 مدرس
ــه با 157 كلاس  ــال از محل اعتبارات دولتي، 56 مدرس ري
درس و اعتبار 62 ميليارد ريال از محل كمك هاي مردمي 
ــه با 55 كلاس درس و اعتبار 53 ميليارد ريال  و 21 مدرس
ــاخته شده است. او افزود: همچنين  به صورت مشاركتي س
ــاخت 37  با حضور وزير آموزش و پرورش، فردا عمليات س
فضاي آموزشي مربوط به بنياد خيريه بركت، در مجموع با 
ــداد 226 كلاس درس و اعتباري بيش از 386 ميليارد  تع

ريال در سراسر استان آغاز خواهد شد. 
 بهره برداري از 400 طرح ارتباطاتي در خراسان 
ــا حضور وزير  ــش از 400 طرح ب جنوبـي- بيرجند| بي
ــان جنوبي مورد  ــاوري اطلاعات در خراس ــات و فن ارتباط
بهره برداري قرار گرفت. محمدجواد آذري جهرمي در جلسه 
ــوراي اداري استان گفت: براي اين طرح ها بيش از 140  ش
ــت. وزير ارتباطات و فناوري  ميليارد تومان هزينه شده اس
ــتا از  اطلاعات افزود: با بهره برداري از اين طرح ها 310 روس
ــبكه اپراتور مخابراتي ايرانسل بهره مند خواهند شد. وي  ش
ــي آسان مردم و كاربران  با بيان اينكه طرح ها براي دسترس
ــت گفت: با بهره برداري  ــل سوم و چهارم موبايل اس به نس
ــتاي ديگر همزمان به شبكه هاي  از اين طرح ها، 182 روس
اپراتور هاي همراه اول و ايرانسل دسترسي پيدا خواهند كرد. 
 افتتاح ده ها طرح توليدي و خدماتي در استان 
كرمان- كرمان| در پنجمين روز از دهه مبارك فجر افتتاح 
ــه دارد. طرح پرورش ماهي  ــتان كرمان ادام طرح ها در اس
گرمابي با ظرفيت20 هزار قطعه و باهزينه يك ونيم ميليارد 
ريال اعتبار افتتاح ده ها طرح در استان كرمان به بهره برداري 
ــلامت رمشك از توابع قلعه  ــيد. مركز جامع خدمات س رس
گنج با اعتباري بالغ بر 8ميليارد ريال و برخورداري 12هزار 
ــتايي به بهره برداري رسيد. در منوجان و  نفر جمعيت روس
ــاني، رفع افت ولتاژ و اصلاح شبكه  كهنوج 50 طرح برقرس
با 40ميليارد ريال اعتبار افتتاح شد. طرح كشاورزي شامل 
ــتم آبياري نوين با بيش  ــاني و توسعه گلخانه و سيس آبرس

از30ميليارد ريال در منوجان به بهره برداري رسيد. 
 چـوگان بـه رشـته هاي دانشـگاهي اضافـه 
مي شود-اصفهان| رييس هيات چوگان استان اصفهان 
ــگاه عكس چوگان در شبستان  ــيه افتتاح نمايش در حاش
ــيخ  لطف االله، اصفهان و ميدان نقش جهان را  ــجد ش مس
ــعه اين  ــوگان عنوان كرد و گفت: درصدد توس زادگاه چ
ميراث ملي و فرهنگي در اصفهان هستيم. حسين جعفري 
ــه در 16 آذر ماه، چوگان به نام ايران به ثبت  ــا بيان اينك ب
ــيد، افزود: فعال كردن هيات هاي شهرستاني  جهاني رس
ــته در  ــرار داده ايم و تاكنون اين رش ــتور كار ق را در دس
ــهر، برخوار  ــتان هاي داراي ظرفيت مانند زرين ش شهرس
ــت. او با بيان اينكه هيات  ــده اس ــهر فعال ش و شاهين ش
ــميرم نيز راه اندازي  ــتان هاي كاشان، فريدن و س شهرس
مي شوند، گفت: در تلاش براي راه اندازي رشته چوگان در 
دانشگاه هاي اصفهان هستيم و مذاكراتي را با دانشگاه هايي 
ــته تربيت بدني دارند انجام داده ايم تا چوگان را در  كه رش

رشته هاي درسي دانشگاه قرار دهند. 
 برنامـه اي بـراي ميزبانـي از 40 ميليـون زائر 
مشـهد تهيه نشده است- مشـهد| عضو هيات علمي 
ــكده گردشگري جهاد  گروه مديريت و برنامه ريزي پژوهش
ــاره به سفر 40 ميليون  ــان رضوي با اش ــگاهي خراس دانش
ــهد بدون آنكه اين شهر داراي  ــال 1404 به مش زائر در س
ــند جامعي در حوزه گردشگري باشد، گفت: در صورتي  س
ــهر خود، با هرج و مرج و  ــهدي در ش ــهروندان مش كه ش
آشفته بازار مواجه شوند، ممكن است از اين شهر مهاجرت 
ــهري توريستي و بدون ضابطه قلمداد  كنند و مشهد را ش
ــده  كنند. مژگان ثابت تيموري اظهار كرد: هدف گذاري ش
است كه در سال 1404 تعداد زائران ورودي به مشهد بايد 
ــد، اما برنامه يي براي ميزباني از اين  به 40ميليون زائر برس
تعداد زائر، چگونگي رسيدن به اين هدف و زيرساخت هاي 

سفر، براي اين حجم از مسافر تهيه نشده است. 

اخبار شهرستان ها

رييس  جمهور در بازديد از نمايشگاه خودروهاي داخلي:

سازندگان خودرو 
با تمام ظرفيت كار كنند

دولت تمام تلاش خود را براي نوسازي ناوگان
حمل  و نقل به  كار مي گيرد

مقام مالياتي توضيح داد 
معافيت چاي وارداتي و داخلي از ماليات بر ارزش افزوده به استناد مصوبات مجلس

گروه بنگاه ها|
ــركت و  ــس از ش ــروز پ ــوري دي رييس جمه
ــخنراني در همايش طرح هاي نوسازي ناوگان  س
حمل و نقل جاده يي، درون شهري و اشتغال زايي 
ــد داخل و  ــه خودروهاي تولي ــگاه نمون از نمايش
دستاوردهاي نوسازي حمل و نقل جاده يي بازديد 
ــم اندازي از  ــرد. بازديدي كه در جريان آن چش ك
ــد و  ــه ش ــور ارائ ــودرو در كش ــد خ ــده تولي آين
ــازي  ــنهادهاي جالب توجهي هم براي نوس پيش

ناوگان حمل و نقل كشورمان ارائه شد. 
 رييس جمهوري در بازيد از غرفه ايران خودرو 
ديزل گفت: در طرح نوسازي ناوگان حمل و نقل 
ــازندگان بايد با تمام ظرفيت كار  جاده يي همه س
ــركت هاي خارجي  كنند و قراردادهاي جديد با ش
ــاخت خودرو در داخل كشور  ــهم س ببندند تا س

افزايش يابد. 
ــيه بازديد از اين  ــن در حاش ــي همچني روحان
ــار كرد: پايه  ــگاه در جمع خبرنگاران اظه نمايش
ــازي خودروها به صنعت داخلي  اصلي طرح نوس

بازمي گردد. 
ــه داد: نمونه هاي  ــت دوازدهم ادام رييس دول
ــده در اين  ــي از كاميون و كاميونت توليد ش خوب
ــابه مدل هاي مورد  ــگاه وجود دارد كه مش نمايش
ــي به صورت  ــت، گرچه بخش ــتفاده در دنياس اس
ــده  ــوار ش ــي كي دي(قطعات وارداتي نيمه س س
ــده اند) وارد مي شود  يا قطعاتي كه مونتاژ اوليه ش
ــود و اين  ــي بخش ديگر در داخل توليد مي ش ول
ــه دارد موجب راحتي و  خودروها با تجهيزاتي ك

اطمينان رانندگان در جاده ها خواهد شد. 
ــد: با افزايش ميزان  رييس جمهوري يادآور ش
ــازي ناوگان  ــد كاميون و كاميونت براي نوس تولي

ــا در كاهش قيمت  ــي قطع ــل و نقل جاده ي حم
ــت تا بتوانيم  ــد بود و تضميني اس اثرگذار خواه
بخشي كه خريد خارجي دارند، بانك مركزي آن 

را محقق كند. 
ــن طرح 50  ــن گفت: در اي ــي همچني روحان
ــط خريداران پرداخت مي شود  درصد قيمت توس
ــدي و 30درصد  ــد آن به صورت نق ــه 20درص ك
ــت كه در مدت 3 الي 4سال  تسهيلات بانكي اس

بايد خودروهاي فرسوده خارج شوند. 
ــادآوري اينكه برخي از كاميون هايي كه  او با ي
ــال  ــردد مي كنند عمر بالاي 70س ــا ت در جاده ه
ــي از رانندگان  ــه گفته يك ــد: ب ــد، يادآور ش دارن
ــد، برخي از  ــهري رانندگي مي كن كه در برون ش
ــر 65 ليتر  ــوده در 100كيلومت خودروهاي فرس
گازوييل مصرف مي كنند كه در صورت جايگزيني 
ــزان به 25 ليتر  ــا خودروهاي جديد اين مي آن ب

كاهش مي يابد. 
ــه كمك دولت  ــا بيان اينك ــوري ب رييس جمه
ــت، گفت:  ــرح از محل صرفه جويي اس در اين ط
ــازي ناوگان حمل و نقل جاده يي طرح  طرح نوس
ــت و امن تر شدن جاده ها  خوبي براي محيط زيس
و براي مردم، رانندگان و شركت هاي حمل و نقل 
مبارك است. روحاني اضافه كرد: اجراي اين طرح 
باعث ارتقاي جايگاه كشور در بخش حمل و نقل 
ــود و با افزايش توليد اميدواريم  بين المللي مي ش
بسياري از محصولات كه در داخل كشور مصرف 

مي شود، صادرات هم داشته باشيم. 
او ادامه داد: اين طرح همچنين موجب اشتغال 
ــدن محيط زيست و نجات جان مردم از  و بهتر ش
آلودگي هوا مي شود و دولت دوازدهم تمام تلاش 

خود را براي اجراي آن مي كند. 

 معاون ماليات بر ارزش افزوده سازمان امور مالياتي كشور از 
معافيت چاي وارداتي و توليد داخل از پرداخت ماليات بر ارزش 
ــاس قوانين تصويب شده مجلس شوراي اسلامي»  افزوده «براس

خبر داد. 
ــور، محمد  ــور مالياتي كش ــازمان ام ــه گزارش تارنماي س ب
ــي، هيچ نوع  ــب اصل 51 قانون اساس ــيحي گفت: به موج مس
ــون. همچنين موارد  ــود مگر به موجب قان ماليات وضع نمي ش
ــز به موجب قانون  ــودگي و تخفيف مالياتي ني معافيت و بخش

مشخص مي شود. 

وي تصريح كرد: طبق ماده 12 قانون ماليات بر ارزش افزوده 
ــاورزي فرآوري  مصوب 1387، عرضه و واردات محصولات كش
ــامل توليد داخل يا وارداتي، هنگام واردات و عرضه، از  نشده ش

پرداخت ماليات و عوارض معاف شده است. 
ــتناد مفاد بند (ر) ماده 33 قانون  ــيحي ادامه داد: به اس مس
ــعه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي  ــاله ششم توس برنامه پنج س
جمهوري اسلامي، چاي از جمله محصولات كشاورزي فرآوري 

نشده محسوب مي شود. 
ــال به استناد قوانين ياد شده،  وي افزود: بنابراين از آغاز امس

ــمول پرداخت ماليات بر ارزش  چاي توليد داخل و وارداتي مش
افزوده نمي شود. 

ــور  ــازمان امور مالياتي كش معاون ماليات بر ارزش افزوده س
ــاورزي مانند برنج و  ــاير محصولات كش يادآوري كرد: درباره س

آرد نيز اين معافيت، توليد داخل و واردات را شامل مي شود. 
وي تاكيد كرد چنانچه نظر مجلس شوراي اسلامي، حمايت 
ــد، اين امر مستلزم اصلاح  از توليد داخل و مقابله با واردات باش
قانون بوده و سازمان امور مالياتي نيز مجري قانون خواهد بود. 
معاون اول رييس جمهوري دهم بهمن ماه در سفر به گيلان 

ــا در عرصه تجارت نظير قاچاق چاي  درباره برخي ناهنجاري ه
ــاورزي  ــت: دولت به ويژه وزارت جهاد كش ــور گف و برنج به كش
ــاورزان استان گيلان از بابت واردات اين  تلاش خواهد كرد كش
ــك نمايندگان گيلان  ــيب نبينند و حتما با كم محصولات آس

درباره تعرفه ها و محدوديت واردات به تفاهم مي رسد. 
رييس موسسه تحقيقات علوم باغباني كشور چهاردهم بهمن 
ــن محصولات باغباني  ــت: چاي يكي از مهم تري ــاه به ايرنا گف م
ــور است كه از مجموع 2ميليون و 600 هزار هكتار باغ هاي  كش

كشور حدود 30هزار هكتار آن را تشكيل مي دهد. 

يكه زارع در بازديد رييس جمهوري از محصولات ايران خودرو ديزل: 
ايران خودرو براي نوسازي ناوگان حمل ونقل عمومي آمادگي دارد 

مديرعامل گروه صنعتي ايران خودرو در جريان ارائه گزارش به روحاني رياست 
محترم جمهوري در حاشيه همايش «طرح هاي نوسازي ناوگان حمل ونقل جاده يي 
و درون شهري و طرح هاي اشتغال زايي» بر آمادگي ايران خودرو براي نوسازي ناوگان 

حمل ونقل عمومي تاكيد كرد. 
ــگاه محصولات  ــرم جمهوري در نمايش ــت محت ــه گزارش ايكوپرس، رياس ب
ــازي  ــيه همايش طرح هاي نوس ــي ايران خودرو كه در حاش ــاري گروه صنعت تج
ــده، حضور يافت و از آخرين  ــهري برگزار ش ناوگان حمل ونقل جاده يي و درون ش
ــاز بزرگ بازديد كرد. برمبناي اين گزارش، مديرعامل  دستاوردهاي اين خودروس
ــازي ناوگان  ــروه صنعتي ايران خودرو طي اين گزارش، ضمن ارائه عملكرد نوس گ
ــرعت در نوسازي  ــاز را براي افزايش س حمل ونقل عمومي، آمادگي اين خودروس
تمام خودروهاي عمومي اعم از درون شهري و برون شهري را با هدف نوسازي كامل 
ــي را از طرح هاي  ــازي 90 هزار تاكس ناوگان اعلام كرد. يكه زارع اجراي طرح نوس
ــال گذشته تاكنون 61 هزار تاكسي  ــابقه و موفق دولت خواند و گفت: از س بي س
نوسازي شده كه با تامين اعتبار و تزريق منابع مالي از سوي دولت نوسازي مابقي 
ــودرو در طرح كليد به كليد،  ــد. او تاكيد كرد: ايران خ ــا انجام خواهد ش خودروه
فراتر از وظايف خود به عنوان عرضه كننده خودرو عمل كرده و پرداخت بخشي از 
تسهيلات نوسازي تاكسي ها را برعهده گرفته تا موجب كاهش فشار اقتصادي به 
قشر زحمتكش رانندگان شود. يكه زارع درباره پروژه هاي بهبود محصول و كاهش 
ــتاي  ــوخت و آلايندگي ها در ايران خودرو گفت: در حال حاضر در راس مصرف س

ــوخت خودروها تلاش هاي زيادي صورت  بهبود قواي محركه و كاهش مصرف س
مي گيرد و بخشي از طرح هاي توسعه يي نيز به نتيجه رسيده است. او همچنين در 
زمينه نخستين محصولات تجاري پسابرجامي گروه صنعتي ايران خودرو، به اتوبوس 
گازسوز درون شهري ايران خودرو ديزل اشاره كرد كه از استاندارد يورو 6 برخوردار 
بوده و به موتور مرسدس بنز و گيربكس اتوماتيكZF مجهز است. يادآور مي شود 
ــازي ناوگان حمل ونقل جاده يي و درون شهري و طرح هاي  همايش طرح هاي نوس
اشتغال زايي صبح روزگذشته در محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي برگزار شد. 

مركزي|
ــراي بازديد  ــان كه ب ــا اردكاني رض
ــرا و افتتاح  ــت اج از طرح هاي در دس
ــتان مركزي  ــاي آب و برق اس پروژه ه
ــفر كرد، در بدو ورود  به اين منطقه س
ــاني به شهر  ــتان طرح آبرس به اين اس
ــاني به 10 روستاي اين  خمين و آبرس

شهرستان را افتتاح كرد. 
طرح آبرساني به شهر خمين از سد كوچري به روش BOT با 
ــط بخش خصوصي انجام  اعتباري بالغ بر 500ميليارد ريال و توس
ــده است. مديرعامل شركت آب منطقه يي مركزي گفت: انتقال  ش
ــهر خمين به طول 20كيلومتر با لوله هايي  ــد كوچري به ش آب س
ــر در ثانيه،  ــر 600 ميلي متر با حجم آب 182ليت ــولادي به قط ف
تعداد يك ايستگاه پمپاژ، يك واحد تصفيه خانه و يك مخزن 5هزار 
ــيم بار اجرا شده  ــط شركت خصوصي ش مترمكعبي آب پاك توس
است. آمره اي ادامه داد: در اين طرح كه براي نخستين بار در كشور 
ــود، سرمايه گذار متعهد  به روش خريد تضميني BOT اجرا مي ش
ــت، اين طرح را در قبال خريد تضميني آب طي 20سال  شده اس
ــپس آن را بلاعوض به اين وزارتخانه  ــط وزارت نيرو اجرا و س توس

منتقل كند. 
ــامل 42  ــتاهاي خمين ش ــاني به روس ــزود: طرح آبرس وي اف
روستاست كه در فاز اول، آبرساني به 10 روستا اجرايي شده است 
ــد. براي  ــتان مركزي افتتاح ش ــفر وزير نيرو به اس و در جريان س
ــاني به روستاهاي شهرستان خمين 35كيلومتر  فاز اول طرح آبرس
ــه اقطار 400 تا 900 ميلي متر به جنس  لوله گذاري با لوله هايي ب
ــداث يك باب مخزن 1000مترمكعبي و احداث  PE و PVC، اح

80 عدد حوضچه هاي شيرآلات مسير در نظر گرفته شده است. 

2 طرح بزرگ آبرساني
استان مركزي افتتاح شد 

ايلام|
ــاورزي  ــازمان جهاد كش رييس س
ــاح و كلنگ زني  ــلام از افتت ــتان اي اس
ــاورزي  53 طرح در زيربخش هاي كش

استان در دهه فجر خبر داد. 
ــازمان  به گزارش روابط عمومي س
ــا بر اين  ــتان، بن ــاورزي اس جهاد كش
ــت خبري با  ــزارش ميري در نشس گ
ــانه هاي جمعي استان ايلام اظهار كرد: از اين تعداد پروژه 38  رس
طرح توليدي و خدماتي هستند كه با 950 ميليارد و 622ميليون 

ريال اعتبار به بهره برداري خواهند رسيد. 
ــتان ايلام افزود: با افتتاح  ــازمان جهاد كشاورزي اس رييس س
ــتقيم يك هزار و 294 نفر و  ــتغال زايي مس اين طرح ها زمينه اش
بهره مندي يك  هزار و 212 خانوار در سطح استان فراهم مي شود. 
ــاره به اينكه در صورت اجرا و تكميل اين طرح ها  ميري با اش
ــتقيم و بهره مندي  ــتغال زايي به صورت مس ــراي 759 نفر اش ب
ــود، تصريح كرد: اين پروژه ها  يك هزار و 899 خانوار فراهم مي ش
شامل شبكه هاي آبياري و زهكشي، ايستگاه پمپاژ و خط انتقال 
ــي در قفس،  ــترمرغ، ماه ــار، پرورش ش ــاري تحت فش آب، آبي
ــردخانه محصولات كشاورزي،  ــك كني، س ــتگاه ذرت خش ايس
ــت.  ــتان اس ــته بندي ذرت علوفه يي و... در نقاط مختلف اس بس
ــرمايه گذار در زيربخش هاي كشاورزي يكي از  وي افزود: نبود س
ــعه  ــتان در تكميل زنجيره توليد و توس مهم ترين كمبودهاي اس
ــك پذير بودن  ــت و با توجه به ريس صنايع تبديلي و تكميلي اس
فعاليت هاي كشاورزي و عوامل متعدد ديگر بيشتر سرمايه گذاران 
ــف انگيزه لازم براي  ــوق هاي مختل بخش خصوصي با وجود مش

سرمايه گذاري در استان را ندارند. 

افتتاح و كلنگ زني 53طرح در زيربخش هاي 
كشاورزي ايلام

اصفهان|
ــو هيات مديره  ــي عض ــادر فناي ن
انجمن سازه هاي فولاد گفت: پس از 
ــدادي از گزارش هاي زلزله  مطالعه تع
ــاه و خرابي هاي آنها دريافتم،  كرمانش
بيشتر مشكلات ساختمان هاي بتوني 
ــب و  ــوط به آرماتوربندي نامناس مرب
ــت ها بوده است.  عدم اجراي وال پس
ــهرهاي ايران از ميلگردهاي  ــياري از ش ــتم در بس مطلع هس
ــتفاده مي شود. به  بي كيفيت چيني به دليل ارزان بودن آن اس
ــال پيش آرماتوري استفاده  ــهر كرج چند س عنوان مثال در ش
ــش خيلي خوب جواب مي داد  ــت هاي كش ــد كه در تس مي ش
ولي هنگام خم كردن به راحتي مي شكست. با وقوع يك زلزله 
ــاختمان هاي بتوني كه از اين ميلگردهاي بي كيفيت  بزرگ، س
ــتند. او در خصوص  ــد، محكوم به ويراني هس ــتفاده كرده ان اس
ــازه هاي فولادي افزود: به شرط تهيه فولاد از  كنترل كيفيت س
كارخانه هاي معتبر، فولاد مصالح مناسب و شكل پذيري است كه 
كنترل كيفيت آن كارخانه يي و بسيار عالي است. همه مشكلات 
سازه هاي فولادي كه مي تواند در زلزله به خرابي آنها منجر شود، 
ــت. بخشي از كنترل كيفي سازه هاي  مربوط به اتصالات آنهاس
ــكلت بر مي گردد كه عملا در پروژه هاي  فولادي به ساخت اس
بزرگ، كارفرما معمولا يك ناظر مقيم در محل كارخانه اسكلت 
ــازي،  ــاخت اعم از تسمه س ــه بر كليه مراحل س ــزي دارد ك فل
ــارت دارد. مرحله  ــكاري و رنگ آميزي نظ ــاژكاري، جوش مونت
ــكلت است كه مراقبت هاي خاص خود را  بعد، حمل و نصب اس
مي طلبد. فنايي گفت: فولاد ذاتا مصالح بسيار بهتري نسبت به 

بتون است و مشكلات بتون مانند افت و خزش را ندارد.

بالاترين كيفيت توليدات فولادي 
در كشور

سيستان و بلوچستان|
ــهرك هاي  ــركت ش مديرعامل ش
ــيلاتي وزارت جهاد  ــاورزي و ش كش
ــاورزي در چابهار گفت: مطالعات  كش
ــهرك هاي  ش ــاد  ايج ــراي  ب ــه  اولي
كشاورزي در نواحي پايين دست سد 

زيردان در حال انجام است. 
ــوري در  ــنا،  منص  به گزارش ايس
ــتان چابهار افزود: در بازديد  بازديد از اراضي كشاورزي شهرس
از اراضي پايين دست سد زيردان و كهير به اين نتيجه رسيديم 

كه عرصه هاي ياد شده بسيار مستعد كشت گلخانه يي است. 
ــاي انتقال آب  ــا توجه به طرح ه ــح كرد: ب ــوري تصري منص
ــن مناطق به دنبال  ــيرين كن ها در اي ــتقرار آب ش از دريا و اس
ــاحل چابهار و  ــتيم كه در عرصه هاي منابع طبيعي س آن هس
ــت سدهاي كهير و زيردان شرايط كشت گلخانه يي و  پايين دس
ــت گلخانه يي به عنوان  ــرورش ميگو را فراهم كنيم. او از كش پ
ــت  ــره وري آن مي تواند به 10برابر كش ــي ياد كرد كه به روش
ــد و همچنين اشتغال زايي بالاتري نسبت به  غيرگلخانه يي برس
ــنتي داشته باشد. منصوري گفت: شرايط جوي از  روش هاي س
ــاورزي  مهم ترين متغيرهاي تاثير گذار در توليد محصولات كش
ــت و با آگاهي يافتن از شرايط جوي و پتانسيل هاي اقليمي  اس
ــاورزي مناطق مي توان از منابع با راندمان بالاتري استفاده  كش
كرد. او خاطرنشان كرد: اجراي طرح هاي مختلف در كنار آب و 
هواي ويژه سبب شده است در تمام فصول سرسبزي و طراوت 
ــود. به گفته رضا  ــتان مشاهده ش ويژه يي در بخش هايي از اس
نجفي، توليد محصول ارگانيك عاري از هرگونه سموم شيميايي 

يكي از اولويت هاي جهاد كشاورزي است. 

 شهرك هاي كشاورزي در بندر چابهار 
احداث مي شود

ــمي با حضور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات  در مراس
ــري نسل 3 و 4  ــش سراس ــهد مقدس، تكميل پوش در مش

اينترنت همراه اول، به صورت رسمي اعلام شد. 
ــيار  ــركت ارتباطات س به گزارش اداره كل ارتباطات ش
ــا حضور وزير  ــه مبارك فجر ب ــا ايام ده ــران، همزمان ب اي
ــراه اول،  ــل هم ــات، مديرعام ــاوري اطلاع ــات و فن ارتباط
ــد وزارت  ــرات ايران، مديران ارش ــركت مخاب مديرعامل ش
ــهد  ــور در مش ارتباطات و جمعي از مديران ارتباطات كش
ــد كه  ــماً اعلام ش ــال 96، رس مقدس، روز 16 بهمن ماه س
ــهرهاي كشور به اينترنت همراه نسل سوم و چهارم  تمام ش

همراه اول متصل شدند. 

محمدجواد آذري جهرمي در اين مراسم گفت: جا دارد از 
سرمايه گذاران بخش عمومي و خصوصي، شركت هاي فعال 
ــركت ها به خصوص  در عرصه ارائه خدمات، مديران عامل ش
ــركت همراه اول كه خبر پوشش سراسري خود را اعلام  ش
ــه زودي خبر  ــل هم ب ــاءاالله ايرانس ــكر كنيم، ان ش كرد، تش
ــري خود را اعلام كند تا همه بتوانند از اين  ــش سراس پوش

خدمات استفاده كنند. 
ــراه اول در اين  ــد فرهنگ مديرعامل هم مهندس حمي
ــلاش متخصصان خود و  ــرد: همراه اول بات ــم اعلام ك مراس
ــت دوازدهم و وزير محترم ارتباطات و فناوري  به ياري دول
ــتين اپراتور تلفن همراه در كشور،  اطلاعات، به عنوان نخس

ــل 3، 4 و 4,5 در تمام  ــبكه اينترنت همراه نس ــش  ش پوش
ــون همراه اول  ــور را كامل كرد و هم اكن ــهر كش 1246 ش

گسترده ترين پوشش اينترنت همراه در كشور را داراست. 
ــتين  ــور، به عنوان نخس ــن همراه كش ــور اول تلف اپرات
ارائه دهنده فناوري نسل 4,5 تلفن همراه، در كمتر از 3سال 
و پس از دريافت پروانه ارتقاي شبكه خود به نسل هاي 3، 4 
ــفندماه سال 1394، توانست در برنامه يي  و بالاتر در 27 اس
ــش اينترنت  ــور را تحت پوش ــهرهاي كش ــرده تمام ش فش
پرسرعت قرار دهد. پيش از اين نيز در آذر ماه سال جاري، 
ــته بود ركورد ترافيك اينترنت همراه را در  همراه اول توانس

كشور از آن خود كند. 

با حضور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
پوشش سراسري نسل 3 و 4 اينترنت همراه اول اعلام شد
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اقتصاد اجتماعي12
قانون »امنيت اجتماعي زنان« 

درحال بازنگري
معاون رييس جمهور در امور زنان و خانواده با بيان اينكه 
نرخ بيكاري دختران و زنان تحصيل كرده 2 تا 3 برابر مردان 
اس��ت، گفت: تعاملات لازم براي پرداخت تسهيلات و رفع 
موانع بانكي و حل وثيقه هاي سنگين براي دريافت وام ويژه 
زنان توانمن��د در عرصه هاي فنآوري هاي نو و دانش بنيان 

و هنرها، صنايع دستي و كشاورزي در دست اقدام است. 
معصومه ابتكار اظهار كرد: يكي از مهم ترين اين برنامه ها 
آن است كه برخي قوانين و سياست هايي كه در حوزه زنان 
و خانواده وضع ش��ده در چارچوب شرع مقدس بازنگري و 
اصلاح شود در اين راستا بسياري از قوانين در اين چارچوب 

اصلاح شد. 
او افزود: خوشبختانه شوراي حقوقي در اين زمينه وجود 
دارد كه اهتم��ام ويژه يي به اصلاح��ات و بازنگري قوانين 
دارد؛ قانون امنيت اجتماعي زنان و مقابله با خشونت عليه 
زنان يكي از اين قوانيني اس��ت كه در ح��وزه بازدارندگي 
و ارتقاي س��طح زندگي بانوان در دس��ت بازنگري اس��ت. 
مع��اون رييس جمهور تاكيد كرد: خش��ونت عليه زنان كه 
هيچ سنخيتي با فرهنگ ديني و جايگاه ديني زنان ندارد، 

متاسفانه در برخي از موارد در كشور وجود دارد. 
او اظهار ك��رد: همچنين برخي از مس��ائلي كه آرامش 
خانواده ه��ا را بر هم مي زند و مش��كلات اجتماعي زيادي را 
به وجود مي آورد به ويژه در حوزه جوانان بايد بيش��تر مورد 
توجه قرار گيرد. ابتكار افزود: گفت وگوي بين نس��لي بايد از 
درون خانواده ه��ا آغاز ش��ود و خانواده ها فرصت كافي براي 
ش��نيدن صداي جوانان در داخل خانواده داشته باشند چرا 
كه نش��اطي كه بايد در جامعه ش��كل بگيرد از خانواده آغاز 
مي شود و دولت نيز تلاش خود را در اين زمينه خواهد كرد. 
وي گف��ت: از رويكرهاي ج��دي در موفقيت هاي اجتماعي، 
فعاليت س��ازمان هاي مردم نهاد اس��ت كه در ح��وزه زنان 
مي تواند كارآمدي خوبي داشته باشند تلاش مي كنيم سطح 
فعاليت هاي اين سمن ها را ارتقاء دهيم و برخي از فعاليت هاي 
دولت برون سپاري شود به س��ازمان هاي مردم نهاد واگذار 
ش��ود. معاون رييس جمهور عنوان كرد: مشاركت اجتماعي 
بان��وان يكي ديگ��ر از رويكردهاي دولت اس��ت ت��ا بتوانيم 
فعاليت هاي خوبي در اش��تغال پايدار و مواجه با آس��يب ها 
داش��ته باشيم. وي اظهار كرد: مساله اشتغال يكي از مسائل 
جدي است، متاسفانه نرخ بيكاري در زنان و دختران تحصيل 
كرده 2 تا 3 برابر جامعه مردان است. ابتكار متذكر شد: زنان 
سرپرس��ت خانوار نياز به اشتغال دارند اينها گروه هاي هدف 
هس��تند و بايد براي آنها برنامه ريزي لازم اتخاذ شود، البته 

مساعدت هايي از سوي دولت انجام مي گيرد. 

پليس برنامه اي براي برخورد 
با دراويش ندارد

رييس پليس ته��ران بزرگ تاكيد كرد كه پليس هيچ 
برنامه يي براي برخورد با دراويش در تهران نداشته و ندارد. 
سردار رحيمي در حاشيه بازديد رييس پليس مسكو از 
پليس پايتخت در پاسخ به سوالي درباره وقايع پيش آمده 
براي دراويش گنابادي اظهار كرد: پليس هيچ برنامه يي براي 
دستگيري دراويش در تهران ندارد و صراحتا اعلام مي كنم 
كه نه تنها پليس؛ بلكه دادستاني و ديگر دستگاه ها نيز در 
اين زمينه برنامه يي نداشته و نخواهند داشت؛ اما متاسفانه 
اخبار و اطلاعات كذبي منتش��ر شد كه عمدتا رسانه هاي 

معاند نيز در دامن زدن به آن نقش داشتند. 
رحيمي با بيان اينكه متاسفانه در كنار اين اخبار كذب، 
اقدام��ات ديگري نيز انجام ش��د، گف��ت: در بين دراويش 
متاس��فانه افرادي نفوذ كردند كه اقدام به سوءاس��تفاده از 
رأفت و رحمت پليس كرده و آن وقايع را به وجود آوردند. 
رييس پليس پايتخت تصري��ح كرد: البته همه ما بايد 
تابع قوانين و مقررات جمهوري اسلامي بوده و در چارچوب 
آن رفتار كرده و به اين قوانين احترام بگذاريم. رحيمي در 
پاسخ به سوالي درباره حضور پليس ايران در تامين امنيت 
جام جهاني روس��يه اظهار كرد: گروهي از كارشناس��ان از 
پليس ايران به روس��يه رفته و مذاكراتي نيز در اين زمينه 
داش��ته ايم و احتمال اينكه از پليس ايران در تامين امنيت 
جام جهاني اس��تفاده شود متصور است؛ اما در حال حاضر 
اين موضوع قطعي نيس��ت و در حال مذاكره در اين زمينه 
هس��تيم. فرمانده انتظامي تهران بزرگ در بخش ديگري 
از سخنانش با اش��اره به حضور ژنرال سرگئي پلاخيخ در 
تهران اظهار كرد: اين بازديد در راستاي افزايش ارتباط ميان 
پليس تهران و مس��كو انجام ش��ده و البته پيش از اين نيز 
پليس ايران به مس��كو رفته ب��ود و همكاري هاي دو طرف 
نق��ش زيادي در تبادل اطلاع��ات و ارتقاي توانمندي هاي 

پليس خواهد داشت. 

اقدامات وزارت بهداشت 
براي معضلات اجتماعي

مع��اون اجتماع��ي وزارت بهداش��ت، از آم��اده كردن 
گزارش��ي درباره وضعيت دوجنسيتي هاي ايران خبر داد. 
هادي ايازي در نشس��ت خبري وزارت بهداش��ت گفت: “ 
وزارت بهداش��ت در حال آماده كردن گزارشي از وضعيت 
دو جنس��يتي ها در ايران اس��ت. همچنين در اين گزارش 
خدمات درماني مورد نياز آنها براي تغيير جنس��يت و... را 
بررسي مي كنيم. البته در اين حوزه يك NGO هم وجود 
دارد و قرار اس��ت با آنها جلس��اتي برگزار كنيم. متاسفانه 
جامعه ما نگاه خوبي به اين افراد ندارد در حالي كه بايد آنها 
را بيمار تلقي كنيم. از طرفي اين افراد تحت پوشش بيمه 
نيستند. بنابراين بايد خيرين كمك كنند تا بتوانيم به آنها 

هم خدمات ارائه دهيم.«
او درباره برنامه وزارت بهداشت براي پايش و پيشگيري 
از خودكشي گفت: در تقسيم كار شوراي اجتماعي بحث 
پايش خودكش��ي به وزارت بهداشت محول شده و ما در 
س��تاد كنترل و كاهش آس��يب هاي اجتماعي اقداماتي را 
براي اين موضوع انجام داديم. بر اين اساس در چهار استان 
غربي كشور شامل ايلام، كرمانشاه، كردستان و... در حال 
انجام مطالعه يي هستيم و انجمن پيشگيري از خودكشي 

عهده دار اين كار شده است. 
وي تاكيد كرد: اينكه برخي مي گويند آمار خودكشي 
در كش��ور بطور فزاينده يي زياد شده درست نيست و آمار 
ما چنين چيزي را نشان نمي دهد. رسانه ها هم بايد به اين 
موضوع توجه داشته باشند و كاري نكنند تا در اين بخش 
به سلامت روان مردم آسيب وارد شود. اعداد و ارقامي كه 
در اين زمينه وجود دارد نش��اني از افزايش فزاينده ميزان 
خودكشي نمي دهد. ايازي درباره اقدامات وزارت بهداشت 
در زمينه پيش��گيري از خش��ونت و ك��ودك آزاري گفت: 
اقدامات فرهنگ سازانه براي كاهش خشونت و كودك آزاري 
متوجه ساير دستگاه هاي اجرايي است اما اگر كودكي مورد 
آزار و اذيت قرار گيرد و به بيمارستان منتقل شود يا فردي 
به دليل خشونت نياز به خدمات درماني داشته باشد ما اين 

خدمات را در بيمارستان هايمان به آنها ارائه مي كنيم. 

اخبار

خبر خوش وزارت آموزش و پرورش براي دانش آموزان ابتدايي

تست زني و كتاب كمك آموزشي؛ ممنوع

سخنگوي وزارت بهداشت مطرح كرد

بررسي مجدد تعرفه هاي پزشكي ۹۷ در مجلس
تعرفه ه��اي پزش��كي در س��ال آين��ده، يكي از 
موضوع��ات بحث برانگي��ز در چن��د روز اخير بوده 
است. موضوعي كه همچنان بررسي آن ميان دولت 
و مجلس ادامه دارد. س��خنگوي وزارت بهداش��ت، 
در نشس��ت خب��ري روز گذش��ته خود درب��اره اين 
موض��وع و همچنين آخرين اخب��ار و اتفاقات حوزه 
س��لامت و بهداشت كش��ور توضيحاتي را ارائه كرد. 
ايرج حريرچي درباره تعرفه هاي پزش��كي در س��ال 
97 بي��ان كرد: »در اين زمين��ه بحث هاي متعددي 
مطرح ش��ده است. طبق قانون بايد قبل از آغاز سال 
جديد تعرفه ها در ش��وراي عالي بيمه بررسي شوند 
و قبل از تصويب بودجه، تكليف تعرفه هاي پزشكي 
مشخص ش��ود. بر اين اساس وزارت بهداشت، نظام 
پزشكي و شوراي عالي بيمه اين اقدام را در آبان ماه 
انجام دادند و پيشنهادات ش��ان را ارس��ال كردند اما 
قبل از تعيين تكليف بودجه تكليف تعرفه ها از سوي 
شوراي عالي بيمه مشخص نشد و مصوبه يي در اين 
باره در كميس��يون تلفيق مجلس ش��وراي اسلامي 
ارائه ش��د و مجل��س قصد دارد راس��ا در اين زمينه 

تصميم گيري كند. 
حريرچي درب��اره وضعيت آنفلوآن��زاي فصلي در 
كش��ور افزود: امسال آنفلوآنزاي پرندگان كه منجر به 
ابتلاي مرغ هاي تخمگذار ش��د مورد حاد و غيرعادي 
نداش��تيم. گرچه امس��ال نوعي از آنفلوآنزا شايع شد 
ك��ه با گذش��ته متفاوت ب��ود. بر اين اس��اس وزارت 
بهداش��ت توصيه ه��اي دقيقي را ارائه كرده اس��ت و 
همچن��ان توصيه مي كنيم كه افرادي كه بيش��تر در 
معرض خطرند مانند س��المندان، كودكان، مبتلايان 
به بيماري هاي صعب العلاج، افراد داراي نقص ايمني 
و... واكس��ن آنفلوآنزا را تزريق كنند. تزريق واكس��ن 

در س��اير افراد اختياري است. حريرچي در پاسخ به 
سوالي درباره پرداخت هزينه هاي مربوط به خانه هاي 
بهداشت گفت: تمام هزينه هاي اسكان و مبله كردن 
مراكز وزارت بهداش��ت برعهده اين وزارتخانه اس��ت. 
هزينه هاي پزشكان در دوران خدمت شان )جز برخي 

هزينه هاي غيرمتعارف( نيز برعهده ما است. 

 اجراي برنامه پزشك خانواده، نيازمند
تامين بودجه

قائم مقام وزير بهداش��ت در پاس��خ به س��والي 
درباره بودجه پزش��ك خانواده گف��ت: اجراي برنامه 
پزشك خانواده منجر به بهره مندي بيشتري مردم از 
خدمات مي ش��ود و گسترش آن به بودجه بيشتري 
ني��از دارد. ه��ر چند ك��ه در بلندمدت ب��ه كاهش 
هزينه ها نيز منجر مي ش��ود، ام��ا در حال حاضر در 
اين حوزه نيازمند س��رمايه گذاري و نهادينه س��ازي 
هس��تيم. البته ما متوجه محدوديت هاي بودجه يي 
كش��ور هس��تيم، اما درباره پزش��ك خانواده امسال 
۱۰۰۰ ميليارد تومان برايش در نظر گرفته ش��ده و 
انتظ��ار داريم كه مانند قبل ميزان آن افزايش يافته 
و به 2۰27 ميليارد تومان برس��د تا بتوانيم مناطق 

بيشتري را تحت پوشش خود قرار دهيم. 

 يارانه شير مدارس حذف نشده است
وي در پاسخ به سوال ديگري درباره حذف يارانه 
ش��ير مدارس گفت: اصلا يارانه شير مدارس حذف 
نشده است و ما در اين زمينه موضوعات را پيگيري 
مي كنيم. البته ممكن اس��ت در تخصيص اين يارانه 

تاخيري وجود داشته باشد، اما حذف نشده است. 
حريرچ��ي در ادام��ه اين نشس��ت با اش��اره به 

شاخص توسعه انس��اني كشورها گفت: اين شاخص 
از س��وي س��ازمان ملل انجام مي ش��ود و شامل سه 
عنصر س��لامت، آموزش و س��طح اقتصادي زندگي 
مردم اس��ت كه هر يك از اين عناص��ر به ترتيب با 
ميزان اميد به زندگي، ميانگين س��ال هاي تحصيل 
بالغين و ميانگين س��ال هاي تحصي��ل قابل انتظار 
ب��راي كودكان و س��رانه درآمد ناخالص هر كش��ور 
اندازه گيري مي ش��وند. بايد توجه كرد كه ش��اخص 
توسعه انس��اني ايران طي 2۵ سال گذشته از ۵72 
در ۱۰۰۰ به 72۴ در ۱۰۰۰ افزايش يافته اس��ت و 
اين موضوع نشان مي دهد كه ايران جزو كشورهاي 

با سطح توسعه بالا قرار مي گيرد. 

 عوامل ارتقاي شاخص توسعه انساني
وي اف��زود: طي 2۵ س��ال قبل مجم��وع اميد به 
زندگي ايرانيان ۱۱.7درص��د، ميزان تحصيل بالغين 
۴.6درص��د، ميزان تحصيل م��ورد انتظار در كودكان 
۵.6 درص��د و س��رانه درآمد ناخالص مل��ي ايرانيان 
6۰.6درص��د افزايش يافته اس��ت و اكن��ون اميد به 
زندگ��ي مجموع مردان و زن��ان ايراني از 63.8درصد 
ب��ه 7۵.6 درصد، ميزان مجموع س��ال هاي تحصيل 
بالغي��ن از ۴.2 به 8.8 درصد، س��ال هاي مورد انتظار 
تحصي��ل ك��ودكان از 9.2 به ۱۴.8 درصد و س��رانه 
ناخال��ص ملي ايرانيان از ۱۰ هزار و 2۰6 به ۱6 هزار 
و 39۵ دلار بين المللي افزايش يافته اس��ت. مجموع 
اين س��ه عامل ارتقاي شاخص توس��عه انساني را در 
كشور نش��ان مي دهد. وي با بيان اينكه در سال ۵7 
در ايران كمتر از ۱۰ هزار پزشك عمومي، متخصص 
و دندانپزش��ك وجود داش��ت، گفت: در حال حاضر 
۱۱7 هزار و 9 نفر پزش��ك عمومي، متخصص، فوق 

تخصص و دندانپزشك شاغل در كشور داريم و ميزان 
پزش��كان موجود در كش��ور ۱2 برابر ش��ده است. بر 
اين اس��اس تعداد پزشكان عمومي شاغل ۴2 هزار و 
822 نفر، تعداد رزيدنت ها ۱۴هزار و 3۱۴ نفر، تعداد 
دندانپزش��كان 2۰هزار و ۵۱ نفر و تعداد متخصصين 
39ه��زار و 892 نفر اس��ت و از اين تعداد متخصص، 
۱3هزار و 997 نفر در بيمارس��تان ها و مراكز دولتي 
2۴8۰ نفر در نهادهاي عمومي غيردولتي و 839 نفر 
بطور مش��ترك در بخش دولتي و عمومي غيردولتي 
فعالي��ت مي كنن��د. بنابراي��ن ۱7ه��زار و 37۱ نف��ر 
متخص��ص كه ۴3.6 درصد از متخصصين را ش��امل 
مي ش��ود، هيچ فعاليت خصوص��ي ندارند و بار اصلي 
خدمت رساني با تعرفه هاي دولتي بر دوش آنهاست. 
وي همچنين گفت: بنابراين مصوباتي از قبيل عدم 
افزايش دريافتي پزشكان، افزايش ماليات اين پزشكان 
كه منجر به كاهش درآمدشان مي شود يا فريز كردن 
تعرفه هاي پزش��كي مي تواند منجر به بروز مشكلات 

قابل توجهي در ارائه خدمت به مردم ش��ود. بنابراين 
بايد استثنائاتي براي پزشكاني كه فقط در بخش هاي 

دولتي و عمومي فعاليت مي كنند، قائل شويم. 

 قيمت پايين سيگار در ايران
حريرچي در ادام��ه صحبت هايش به بحث در 
نظر گرفتن ماليات بر كالاهاي آسيب رسان و مواد 
دخاني اش��اره و اظهار كرد: كش��ور ما پايين ترين 
مالي��ات و قيمت را در حوزه دخاني��ات دارد. اين 
در حالي اس��ت كه سالانه 2۰ الي 3۰هزار ميليارد 
تومان خس��ارت مس��تقيم به دليل مصرف سيگار 
به سلامت مردم وارد مي شود و روزانه 2۰ميليارد 
تومان در بيمارس��تان ها براي عوارض ناشي از آن 
هزينه مي كنيم. بنابراين درخواست مان اين است 
كه مجلس براي س��لامت مردم درب��اره دخانيات 
و ماليات بر خرده فروش��ي س��يگار تصميم گيري 

سخت گيرانه كند. 

سيس��تم آموزش��ي اي��ران در س��ال هاي اخير 
دستخوش تغييرات بس��ياري شده است،  تغييراتي 
ك��ه هر بار ب��ا هدف كاهش اس��ترس دانش آموزان 
انجام شد اما در نهايت فشار رواني همچنان بر ذهن 
و فكر آنها باقي مان��د. كاهش امتحان هاي مدارس 
از س��ه ثلث به دو ترم، تغيير در نحوه ارزش��يابي از 
كمي به كيفي و تلاش براي حذف كنكور بخشي از 
اقداماتي اس��ت كه تاكنون براي رسيدن به آرامش 
رواني دانش آموزان انجام ش��ده اما در نهايت بعد از 
گذش��ت مدتي از اجراي هر ك��دام از اين طرح ها، 
همه چيز به روال عادي مبتني بر كميت بازگش��ت. 
آزمون ه��اي ورودي م��دارس خ��اص همچنان به 
ق��وت خود باقي ماند و با مي��خ محكمي كه كنكور 
بر سيس��تم آموزش��ي ايران كوبيده است، روزهاي 
خوش كودكي از دانش آموز ايراني دزديده مي شود 
و تست زني و كنكورهاي آزمايشي،  مدارس ابتدايي 
را هم فتح كرده بود اما حالا به نظر مي رس��د فاصله 
حرف تا عمل در ميان مس��وولان كم ش��ده و قرار 
است دنيا كمي هم به كام دانش آموزان بچرخد. چرا 
ك��ه انتقادهاي وزير آموزش و پرورش س��رانجام به 
تغييراتي در سيستم آموزشي انجاميد. دانش آموزان 
ابتدايي ديگر مجبور نيستند زمان تفريح خود را به 
تست زدن بگذرانند و تيزهوشاني ها هم ديگر پشت 

سد آزمون ورودي اين مدارس نمي مانند. 

 تاكيد موكد وزير 
در مقط��ع ابتدايي با آنكه ارزش��يابي توصيفي، 
جايگزين آزمون شده است اما بررسي هاي حكايت 
از آن دارد ك��ه در بس��ياري از م��دارس همچن��ان 
آزم��ون گرفت��ه مي ش��ود و نتيج��ه آن ب��ه عنوان 
ارزش تحصيلي ارائه مي ش��ود، بس��ياري از معلمان 
با سيستم جديد آموزش��ي به روز نشده اند، اين در 
حالي است كه از س��وي ديگر معضل تست زني به 
مقطع ابتدايي كشيده شده است. در دوره متوسطه 
دوم نيز عملا س��مت و س��وي هدايت تحصيلي از 
س��وي مدارس، آمادگ��ي دانش آموزان ب��راي ورود 
به دانش��گاه و گذش��تن از س��د كنكور و قبولي در 
امتحانات نهايي است. به اين فهرست بلند بالا بايد 
آزمون ه��اي ديگري كه در اي��ن ميان براي ورود به 
مدارس غيرانتفاعي، مدارس س��مپاد، نمونه دولتي 
و... در تمام مقاطع تحصيلي گرفته مي ش��ود را هم 
اضافه كرد. ادامه چنين روندي و معيوب بودن نظام 
آموزش��ي كه اگرچه در ظاه��ر اولويت را به افزايش 
كيفيت آم��وزش مي داد و در باط��ن همچنان نگاه 
س��نتي نمره محور بر بدنه آن حاكم بود، موضوعي 

اس��ت كه از زم��ان آغاز به كار محم��د بطحايي در 
كس��وت وزير آموزش و پ��رورش، بارها مورد انتقاد 
قرار گرفت. او در نشست هاي خبري و همچنين در 
صفح��ه توئيتر خود بر كميت محور بودن آموزش و 
پرورش اشاره كرده و خواهان تغيير در اين وضعيت 
شده اس��ت. بطحايي نظام آمورشي ايران را آزمون 
محور دانسته و ش��هريور امسال درباره اين موضوع 
اع��لام كرد: » امروزه ش��اهد گس��ترش آزمون هاي 
كنكوري و تس��ت زني در دوره ابتدايي هستيم كه 
اين امر باعث كس��الت آور شدن محيط مدرسه و از 
بي��ن رفتن ش��ادابي كودكان خواهد ش��د« اما اين 
تنها انتقاد بطحايي نس��بت به گسترش آزمون هاي 
بي ثم��ر در مدارس نبود، بلكه يك م��اه بعد از اين 
اظهارنظ��ر،  در آيين معارفه سرپرس��ت مركز ملي 
پرورش اس��تعدادهاي درخش��ان باز هم بر مواضع 
پيش��ين خود تاكيد كرده و گفت: »برگزاري آزمون 
باعث مي شود تا دانش آموزان به دنبال مهارت تست 
زن��ي بروند. جامعه، صداوس��يما و خانواده ها نيز در 
اي��ن زمينه آنها را همراهي كنن��د و اين امر تربيت 
دانش آموزان را در مدرسه با مشكل مواجه مي كند. 
اين در حالي اس��ت كه ورود مهارت هاي تست زني 

به مدارس به ويژه م��دارس ابتدايي، يعني تعطيلي 
مهارت ه��اي زندگ��ي، تعطيلي پ��رورش، تعطيلي 

عاطفه و تعطيلي مبارزه با خشونت است.«

 انتقادها نتيجه داد
تاكيده��ا و انتق��ادات وزير آم��وزش و پرورش، 
سرانجام روز گذشته نتيجه داد. بنابر اعلام بطحايي، 
مصوبه يي تصويب ش��د كه برگزاري هرگونه آزمون 
در م��دارس ابتدايي را ممن��وع مي كند و آنطور كه 
او مي گويد، اي��ن مصوبه از فرداي تصويب،  يعني از 
ديروز اجرايي ش��د. بطحايي بيان كرد: »در ش��ش 
س��ال اخير حدود 3۰ درصد از سند تحول بنيادين 
اجرايي شده ولي بخش اعظم آن هنوز مانده است. 
تمركز ش��ديد تصميم گي��ري در آموزش و پرورش 
كش��ور، مي توان��د باعث ايجاد اش��كالات فراوان در 
سيستم آموزشي باشد. پيشرفت آموزش و پرورش 
كش��ور بع��د از انق��لاب ۵7 در جنبه ه��اي كم��ي 
بس��يار قابل توجه بوده اس��ت. براي مثال پوش��ش 

دانش آموزان ابتدايي در حدود 98 درصد است.«
وي با اش��اره به اينكه دانش آموزان دوره ابتدايي 
نياز به كتاب هاي كمك آموزش��ي و تست و آزمون 

ندارند و خانواده ها بايد به اين موضوع دقت داش��ته 
باشند تاكيد كرد: بچه ها را نبايد مجبور به تحصيل 

در سيستم رقابتي كرد. 

 آزمون ورودي مدارس تيزهوشان حذف شد
اما خب��ر خ��وش ب��راي دانش آم��وزان تنها به 
ممنوعيت تس��ت زني و كتاب هاي كمك آموزشي 
در مقط��ع ابتداي��ي خت��م نمي ش��ود،  بلك��ه پايه 
هفتمي هايي كه قصد ورود به مدارس تيزهوشان را 
داش��تند هم بايد بدانند آزمون ورودي اين مدارس 
حذف ش��د. معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش 
و پرورش با بيان اينكه بر اس��اس تصميم ش��وراي 
عالي آموزش و پرورش برگزاري آزمون هاي تس��تي 
در دوره ابتدايي، استفاده از كتب كمك آموزشي و 
ورود موسساتي كه به اين بهانه وارد مدارس ابتدايي 
مي ش��دند همگي ممنوع شد گفت: همچنين ديگر 
آزم��ون ورودي مدارس نمونه دولتي و تيزهوش��ان 

برگزار نمي شود. 
رضوان حكيم زاده درب��اره اين تصميم مي گويد: 
»ب��ا توجه به مفاد س��ند تحول بنيادي��ن و اهدافي 
كه ب��راي دوره ابتدايي مبني بر محور بودن جريان 

تربي��ت در كلي��ه فعاليت ه��اي آم��وزش و پرورش 
مشخص شده، در ش��وراي عالي آموزش و پرورش 
تصميم گرفته شد در دوره ابتدايي مجالي را فراهم 
كني��م كه اين جري��ان مهم تحت الش��عاع هيچ امر 

ديگري قرار نگيرد.«
وي اف��زود: از اي��ن جه��ت قرار ش��د كليه 
عوامل��ي كه باعث مي ش��وند تعليم و تربيت در 
دوره ابتداي��ي تغيير جهت دهد و به يكس��ري 
آزمون ه��اي تس��تي تقلي��ل ياب��د و محورهاي 
اساسي ياد شده از جمله مهارت آموزي، شاداب 
بودن و نش��اط داش��تن دانش آموزان به دست 
فراموش��ي سپرده شود را مورد توجه جدي قرار 

داده و بر آنها تمركز كنيم. 
حكي��م زاده ادام��ه داد: آزم��ون تيزهوش��ان و 
نمون��ه دولتي در پاي��ه هفتم اث��رات مخربي روي 
دوره ابتداي��ي داش��ت و يك��ي از مطالب��ات جدي 
خانواده ه��ا اين بود زيرا با توجه به رقابت ناس��المي 
كه ش��كل گرفته بود، پروسه بس��يار استرس زايي 
بود و هزينه هاي بس��ياري نيز در برداش��ت. در اين 
ميان خانواده هايي كه متمكن بودند مي توانس��تند 
وارد كلاس هاي خاص ش��وند كه زمينه سودجويي 
برخي موسس��ات را فراهم كرده بود. از سوي ديگر 
خانواده هايي كه شرايط مالي نداشتند برچسب عدم 
توانمندي و باهوش نبودن به فرزندش��ان مي خورد 

كه به لحاظ تربيتي آسيب رسان بود. 
وي ب��ا تاكي��د بر اينك��ه بازگرداندن نش��اط به 
دوران كودكي و محور قرار دادن تربيت 7.۵ميليون 
دانش آموز ابتدايي از مزاياي خوب اين مصوبه است 
و اگ��ر بگوييم فرزندان ما از اين غول اس��ترس زاي 
آزمون ورودي رها شدند، سخني به گزاف نگفته ايم 
ادامه داد: امروز مي توانيم خوش��حال باشيم يكي از 
مهم ترين و ارزش��مندترين تصميمات گرفته ش��ده 
ك��ه مي تواند مقدمات اجرايي ش��دن س��ند تحول 
را به ش��كل ۱۰۰درص��دي در دوره ابتدايي فراهم 
كند و ج��ا دارد به معلمان ابتداي��ي، دانش آموزان 
و خانواده ها براي ايجاد چنين فرصت ارزش��مندي 

تبريك بگوييم. 
معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش 
درب��اره نحوه ورود به مدارس س��مپاد پس از اتخاذ 
اي��ن تصميم گفت: با توجه ب��ه اينكه ديگر آزموني 
برگزار نمي كنيم، ديگر ورودي به پايه هفتم در اين 
مدارس نخواهيم داش��ت و دانش آموزان در آزمون 
دوره دوم شركت مي كنند لذا تمركز براي شناسايي 
و ج��ذب و دادن فرصت به اين دانش آموزان منوط 

به زماني مي شود كه سنشان بيشتر شده باشد.

رييس س��ازمان جمعيت هلال احمر از كاهش۴۰درصدي 
ذخاير انبارهاي اين س��ازمان خبر داد و گفت: قرار است تا 7۵ 
دس��تگاه آمبولانس به پايگاه هاي امداد و نجات كشور تا پايان 

سال تزريق شود. 
علي اصغر پيوندي اظهاركرد: طبق استانداردهاي جهاني بايد 
ذخاير، 2 درصد جمعيت مركز استان و يك درصد شهرستان ها 
را پوش��ش بدهد كه هم اكنون دپوي ۱6 قلم ذخاير ضروري به 

۴۰ درصد كاهش يافته است. 
او ب��ا بيان اينكه در ذخاير انبارها وضعيت خيلي مناس��بي 
نداري��م، ادامه داد: اقدامات خيل��ي خوبي در اين حوزه صورت 

نگرفته و كمبود ذخاير مشكل جدي است. 
پيوندي با اش��اره ب��ه زلزله كرمانش��اه، اف��زود: اين حادثه 
وضعيت انبارها را بيشتر تهديد كرده، بنابراين تلاش مي كنيم 
ت��ا در وضعيت انبارها با يك حركت س��ريع ب��ه وضعيت قابل 
قبولي برس��يم. وي با اش��اره به كمك هاي هي��ات دولت براي 
افزايش اعتبارات اين س��ازمان در سال آينده، افزود: با توجه به 
اينكه از ۴3 حادثه موجود در كشور 33 مورد آن اتفاق مي افتد، 
در اي��ن راس��تا بايد ت��اب آوري در حوادث افزاي��ش يابد و در 
كنار آن با اعتبارات لازم بتوانيم آمادگي بيش��تري براي مقابله 
با حوادث پيدا كنيم. وي خاطرنش��ان ك��رد: بايد مديران اين 

س��ازمان در استان ها از ظرفيت املاك و مستغلات در راستاي 
افزايش ذخيره سازي استفاده كنند. 

پيوندي با اشاره به اينكه با وزارت بهداشت و درمان ارتباط 
خوبي داشته و همپاي يكديگر كارها را انجام مي دهيم، عنوان 
كرد: دخال��ت در درمان مس��تقيم بيماران وظيف��ه ذاتي اين 
سازمان نيست، بلكه در توانبخشي و افزايش تاب آوري جامعه 

ورود مي يابيم. 
او با بيان اينكه تا پايان سال جاري تعدادي آمبولانس وارد 
چرخ��ه مي كنيم، گفت: با توجه به وجود برخي از مش��كلات 
اداري و گمرك��ي تلاش مي كنيم تا قبل از آغاز س��ال جديد 
تع��دادي از پايگاه هاي امداد و نجات كش��ور را به آمبولانس 
تجهيز كنيم. پيوندي با بيان اينكه 7۵ دستگاه خريداري شده 
و ب��ه ناوگان هلال احمر تزريق خواهد ش��د، افزود: اميدواريم 
س��ال آينده خريداري آمبولانس ها نسبت به رقم سال جاري 
افزاي��ش ياب��د. او با تاكي��د بر ل��زوم ارائه آموزش ب��ه افراد، 
خاطرنش��ان كرد: باي��د در مقوله آموزش ج��دي ورود يابيم، 
زيرا اين هزينه نيس��ت بلكه يك سرمايه گذاري است. رييس 
جمعي��ت هلال احمر عنوان ك��رد: در آموزش، هلال احمر به 
تنهايي نمي تواند وارد شود بلكه بايد ديگر دستگاه هاي اجرايي 

نيز به اين حوزه ورود كنند. 

كاهش 40 درصدي ذخاير انبارهاي هلال احمر
معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور 3.۵ درصد از 
۴۴هزار تماس  تلفني برقرار ش��ده با سامانه اورژانس اجتماعي 

در نيمه نخست امسال را مربوط به »كودك آزاري« دانست. 
حبيب الله مسعودي فريد،  با اشاره به آخرين وضعيت »لايحه 
حمايت از حقوق كودكان« گفت: فرآيند رسيدگي به اين لايحه 
با سرعت خوبي پيش رفته بطوري كه لايحه از مرحله رسيدگي 
در كميس��يون حقوقي قضايي مجلس خ��ارج و در حال حاضر 

براي ورود به صحن علني مجلس آماده شده است. 
وي اف��زود: لايحه حماي��ت از حقوق ك��ودكان مي تواند در 
حوزه رس��يدگي قضايي به كودك آزاري ها به ما كمك شاياني 
كند. خوشبختانه قوه قضاييه در اين زمينه با سازمان بهزيستي 
همراه��ي زيادي كرده اس��ت به همين منظ��ور بايد از معاونت 
پيش��گيري از جرم و آس��يب هاي اجتماعي قوه قضاييه تش��كر 
كرد چرا كه دكتر الفت معاون پيش��گيري از جرم قوه قضاييه، 
خودش��ان هم با مجلس شوراي اس��لامي نامه نگاري كرده اند تا 

اين لايحه پس از فرآيند بررسي، تصويب شود. 
معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيستي كشور با بيان اينكه 
در س��ال 8۱ هم قوانيني كه درباره كودك آزاري وجود داشت، 
كودك آزاري را جرمي عمومي مي دانس��ت كه نيازي به شاكي 
خصوصي نداشت، به ايسنا گفت: با اين وجود فكر مي كنم علاوه 

ب��ر ظرفيت ه��اي قانوني و قضايي، همچن��ان بايد روي مباحث 
پيش��گيرانه كار كنيم. آموزش مهارت هاي زندگي، س��بك هاي 
فرزندپ��روري، كمك ب��ه نهادهاي حمايتي مثل بهزيس��تي از 
جمله اين اقدامات هستند. همچنين اگر كودكي در خانواده يي 
زندگ��ي مي كند كه خانواده به دليل فقر ي��ا... از كودك غفلت 

مي كند نهاد هاي مربوطه بايد حمايت هاي لازم را انجام دهد. 
مس��عودي فريد در ادامه تصريح كرد: حمايت از كودكان در 
مباحث كودك آزاري فقط اقدام حقوقي و قضايي صرف نيست 
بلكه يك »بس��ته مداخلاتي« اس��ت كه اين بس��ته از اقدامات 
پيشگيرانه، حمايتي و ارتقايي شروع مي شود و به مرحله يي كه 

لازم است مداخله يي صورت بگيرد، منجر مي شود. 
وي با اشاره به اينكه آخرين آمار مربوط به كودك آزاري در 
ميان ۴۴هزار تماس برقرار شده با سامانه اورژانس اجتماعي در 
6 ماه نخست امسال 3.۵ درصد بوده است، ادامه داد: اين درصد 
نش��ان مي دهد به لح��اظ آماري، كودك آزاري كاهش داش��ته 
اس��ت اما اين تماس ها نمي تواند تع��داد واقعي كودك آزاري را 
نش��ان دهد. به همين دلي��ل بايد ك��ودكان را آگاه كنيم و در 
مدارس يا هرجايي كه ك��ودكان حضور دارند به آنها ياد دهيم 
كه علائم كودك آزاري چه هستند. مراقبين و مربيان نيز علاوه 

بر كودكان بايد بدانند كودك آزاري چه علائمي دارد. 

كاهش آمار كودك آزاري در تماس هاي اورژانس اجتماعي
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در همايش طرح هاي نوسازي ناوگان حمل و نقل و اشتغال زايي مطرح شد

فرمان روحاني براي ايجاد تحول زيربنايي
گروه راه و شهرسازي  

همايش طرح هاي نوس��ازي ن��اوگان حمل و نقل 
و اش��تغال زايي دي��روز در حال��ي برگزار ش��د كه 
رييس جمهور در آخرين گفت وگوي تلويزيوني خود 
به م��ردم قول داده بود، براي ح��ل معضل آلودگي 
هوا سالانه ۷۰هزار كاميون نو جايگزين كاميون هاي 
فرس��وده ش��وند كه با توج��ه به وج��ود ۲۴۰هزار 
كاميون فرس��وده در كشور  اجراي اين طرح ۳سال 
زمان مي برد. ديروز اما حس��ن روحاني ضمن اعلام 
جزئيات طرح نوس��ازي ناوگان فرسوده جاده يي از 
وزيران نفت، راه و شهرس��ازي، صنعت و همچنين 
رئيس بانك مركزي خواس��ت هري��ك به نوبه خود 
در شتاب بخش��ي به اين طرح كه اهداف چهارگانه 
كاه��ش آلودگي هوا، اش��تغال زايي، صرفه جويي در 
مصرف فرآورده هاي نفت��ي و صرفه جويي در منابع 

مالي را دنبال مي كند، نقش مثبت ايفا كنند. 
در اين همايش رييس جمهور توسعه حمل ونقل 
عموم��ي و كنت��رل تردد ان��واع خودروه��ا را عامل 
مهمي در بهبود محيط زيست دانست و گفت: طرح 
نوس��ازي ناوگان حمل و نقل گام بزرگ دولت براي 
بهبود محيط زيست است، رفاه و آلودگي هوا همراه 
با صنعتي شدن اس��ت اما محيط زيست و سلامت 

مردم بايد اولويت اصلي باشد. 
حسن روحاني با بيان اينكه خودروهاي فرسوده 
باي��د به طور كامل از رده خارج ش��وند، اظهار كرد: 
براي نوس��ازي خودروهاي فرسوده، علاوه بر محيط 

زيست به صرفه جويي انرژي هم توجه داريم. 
بر اس��اس گ��زارش پاي��گاه اطلاع رس��اني دفتر 
رياس��ت جمهوري،  او با بيان اينكه محيط زيس��ت 
موضوع بس��يار حايز اهميت به شمار مي رود، گفت: 
مردم در ش��رايط آلودگي با س��ختي هاي بس��ياري 
مواجه مي ش��وند و نمي توانند زندگي عادي خود را 
دنبال كنند و ما نمي توانيم در برابر اين مش��كلات 

بي تفاوت باشيم. 
رييس جمهور با اش��اره به اينكه ام��روز در دنيا 
كش��ورهايي هس��تند كه در ش��رايط آلودگي چند 
روز اجازه ت��ردد خودرو نمي دهن��د، ادامه داد: اگر 
در كش��ور ناوگان حمل و نقل عمومي شرايط لازم و 
امكانات مناس��ب را براي ارائه س��رويس قابل قبول 
داش��ته باش��د، مي توانيم به جاي آنك��ه مدارس را 

تعطيل كرده، تردد خودروها را محدود كنيم. 
روحاني با اش��اره به آلودگي ه��وا در تهران كه 
توس��ط ت��ردد كاميون ه��ا در ش��ب و اتوبوس ها و 
س��رويس ادارات ايجاد مي ش��ود، گفت: متاس��فانه 
س��رويس حمل و نق��ل عمومي هم دچار مش��كلات 
فراواني اس��ت و همه دس��تگاه ها بايد در راس��تاي 
حل اين مشكلات كمك كنند و نبايد تنها سازمان 
محيط زيس��ت را در اين راستا مسوول بدانيم بلكه 
همه دستگاه ها و وزارتخانه ها بايد وارد ميدان شده 

و كمك كنند. 

 نوسازي ناوگان طرحي فرابخشي
رييس جمهور با بيان اينكه طرح نوسازي ناوگان 
يك طرح ميان بخش��ي و فرابخش��ي بود،  ادامه داد: 
همه وزارتخانه ها، دستگاه ها و فعالان اقتصادي بايد 
وارد عمل شوند تا به نتيجه مطلوب برسيم، اقدامات 
در راستاي نوسازي ناوگان فرسوده با كندي همراه 
اس��ت و اين نمي تواند م��ا را به مقصود و هدفي كه 
در نظر داريم، برس��اند و مانند شناگري هستيم كه 
در شدت جريان آب در جهت مخالف شنا مي كند. 
روحاني تاكيد كرد: بايد راه پرش��تابي براي غلبه 

بر روند سريع آلودگي محيط زيست پيدا كنيم. 
رييس جمهور با اش��اره به اينكه دولت دوازدهم 
موض��وع اص��لاح ن��اوگان حمل و نق��ل عموم��ي و 
خودروهاي فرس��وده را ت��ا پايان فعاليت��ش ادامه 
مي دهد، گفت: امروز در كلان شهرها بخش اعظمي 
از آلودگي هوا به خاطر س��وختي اس��ت كه مصرف 
مي ش��ود و دول��ت با ت��لاش مردم در ح��ال انجام 
اقداماتي اس��ت تا بتواند قدم به ق��دم آلودگي ها را 

به طور سالانه كاهش دهد. 
او با بيان اينكه بايد نقص هاي اصلي را پيدا كرده 
و در راستاي رفع آنها تلاش كنيم، اظهار كرد: بايد 

خودروهاي فرس��وده را از صنعت حمل و نقل كشور 
خ��ارج كنيم، چرا ك��ه امروز بر اس��اس گزارش ها 
خودروهايي حتي با عمر ۷۰س��ال در كشور وجود 
دارن��د و تردد اين خودروها، آرامش و زندگي مردم 

را دچار آسيب خواهد كرد. 
روحان��ي خارج ك��ردن خودروهاي فرس��وده و 
آلوده كنن��ده را نخس��تين گام در راس��تاي حف��ظ 
محيط زيست عنوان كرد و گفت: مي خواهيم اصل 
صرفه جوي��ي در انرژي را در كن��ار اصل حفاظت از 

محيط زيست ضميمه كنيم. 
رييس جمهور با اش��اره به اينكه براس��اس آمار 
اعلام شده، روزانه 5.5ميليون بشكه نفت يا معادل 
آن در كش��ور مصرف مي ش��ود، اف��زود: اگر در اين 
ميزان صرفه جويي شود، به همان نسبت صادرات و 

درآمد ارزي كشور بيشتر خواهد شد. 

 4 پيش نياز ايجاد تحول بزرگ
روحان��ي افزود: در اين راس��تا وزي��ر نفت بايد به 
گونه ي��ي برنامه ري��زي كن��د كه نتيج��ه آن كاهش 
مصرف باش��د، وزير صنعت، معدن و تجارت بايد در 
راستاي توليد خودروهاي كم مصرف تلاش كند. وزير 
راه و شهرس��ازي بايد در زمينه اصلاح جاده ها تلاش 
كرده و بانك مركزي هم كمك هاي لازم را ارائه كند، 
چ��را كه تلفيق اين اقدامات باعث كاهش آلودگي ها، 
افزايش درآمده��ا و ايجاد تحول ب��زرگ در صنعت 

خواهد شد. 
رييس جمهور ب��ا بيان اينكه با ايج��اد تحول در 
صنعت خودروس��ازي ب��ه ويژه تولي��د كاميون هاي 
به روز، اش��تغال هم افزايش مي يابد، اظهار كرد: بايد 
خود را براي صادرات كاميون به كش��ورهاي منطقه 
آماده كنيم و اين در حالي اس��ت كه امروز در زمينه 
تولي��د و صادرات اتوبوس به كش��ورهاي همس��ايه 
قدم هاي خوبي برداشته ايم و در زمينه خودروسازي، 
متخصصان كش��ور مهارت هايي دارند كه مي تواند به 

صادرات خودرو منجر شود. 
او تاكيد كرد: بايد اين ظرفيتي را كه در راس��تاي 
طرح هاي نوسازي ناوگان حمل و نقل جاده يي كشور 
ايجاد مي شود، حفظ كنيم تا بتوانيم تحول بزرگي در 

صادرات و اشتغال ايجاد كنيم. 

 ايجاد اشتغال و صادرات مزاياي نوسازي 
رييس جمهور ايجاد اش��تغال و ش��رايط مناسب 
براي ص��ادرات در كن��ار اين طرح را بس��يار حايز 
اهميت دانس��ت و گفت: به واسطه اين طرح امكاني 
فراه��م مي ش��ود تا اف��رادي كه تواناي��ي ندارند در 
راستاي نوسازي خودرو خود اقدام كنند، خودرويي 
را به آنها تحويل دهيم كه حدود نصف قيمت آن را 

وزارت نفت بر مبناي صرفه جويي انرژي و درآمدي 
كه از آن حاصل مي شود، تقبل كند. 

روحان��ي تاكيد ك��رد: آنچه امروز ب��ه مردم قول 
مي دهيم، آن اس��ت كه دول��ت دوازدهم مصمم تر از 
دولت يازدهم اهتمام دارد كه خودروهاي فرس��وده 
را در اس��رع وق��ت از ن��اوگان حمل و نق��ل جاده يي 
برون ش��هري و درون ش��هري خ��ارج كن��د و تلاش 
مي ش��ود كه بتوانيم در س��ال هاي پيش رو آن را به 

انجام برسانيم. 
رييس جمهور افزود: بايد تلاش��ي را انجام دهيم 
كه با همكاري وزارت »راه و شهرس��ازي«، »نفت«، 
»صنعت، معدن و تجارت« اين كار انجام ش��ود و از 

فرسوده ترين ها خودروها شروع به نوسازي كنيم. 
روحاني ادامه داد: به واس��طه اين طرح آلودگي ها 
از بي��ن رفته و س��رعت حمل و نق��ل افزايش يافته و 
ترافي��ك جاده يي كش��ور كه برخي اوق��ات به دليل 
حض��ور خودروهاي س��نگين ايجاد مي ش��ود، روان 
خواهد ش��د و اين به مردم در انجام كارهاي خود و 

تسهيل شرايط زندگي كمك خواهد كرد. 
رييس جمهور با اش��اره به اينكه در دولت يازدهم 
زمينه هاي اقتص��اد كلان را براي رش��د اقتصادي و 
تح��ول به انجام رس��انده ايم و امروز فضايي به وجود 
آمده كه بايد از آن استفاده كنيم، گفت: اشتغال يكي 
از اساس��ي ترين اهداف دولت اس��ت و با اجراي اين 
طرح، اشتغال افزايش يافته و صنعت خودروسازي با 

تحرك خوبي مواجه خواهد بود. 
او با بيان اينكه دولت در سال گذشته حدود ۷۰۰ 
هزار شغل ايجاد كرده كه اين روند از ميزان اشتغالي 
كه در 8س��ال دولت نهم و دهم به وجود آمد، بيشتر 
است، گفت: تلاش داريم كه در سال 96 ميزان رشد 
اش��تغال در كشور اوضاع بهتري نسبت به سال قبل 
داش��ته باشد و براس��اس آمار تاكنون ۴هزار و 6۰۰ 
شغل و بنگاه اقتصادي ايجاد شده كه اين رقم تا آخر 

سال به 6 هزار افزايش خواهد يافت. 
رييس جمه��ور با بيان اينكه بايد در تصميم خود 
قاطع باش��يم و به س��رعت حركت كنيم، گفت: در 
راستاي اجراي اين طرح نخستين گام را بايد وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در ورود قطعات و لوازم مورد 
نياز بردارد و استانداران و فرمانداران هم مي توانند در 
اين راستا كمك كننده و تسريع كننده باشند. ضمن 
اينكه اولويت بايد به نوسازي خودروهاي درون شهري 
باشد، چرا كه هدف اول حفظ محيط زيست و بعد از 
آن ايجاد اش��تغال كاهش مصرف انرژي، روان كردن 

حمل ونقل و نوسازي ناوگان است. 
روحاني اف��زود: در اجراي اين ط��رح افرادي كه 
خودرو فرسوده خود را براي نوسازي مي دهند حدود 
5۰ درصد قيمت خودرو را مي دهند كه از اين ميزان 

۲۰درصد توس��ط مالك خودرو و مابقي نيز از طريق 
تسهيلات با بازپرداخت 6۰ ماهه انجام مي شود. 

رييس جمهور گف��ت: پايه اصلي طرح نوس��ازي 
ناوگان حمل و نقل جاده يي و درون ش��هري مربوط 
به ارتقاي ت��وان و كيفيت صنعت ترانزيت و حمل و 

نقل جاده يي ماست. 
روحاني با اش��اره ب��ه اينكه خودروه��اي در نظر 
گرفته شده براي اجراي طرح نوسازي ناوگان حمل و 
نقل از تنوع و كيفيت خوبي برخوردارند و خودروهاي 
تولي��دي روز جهان براي اي��ن منظور در نظر گرفته 
ش��ده اند، افزود: مدل هايي كه براي اجراي طرح ارائه 
شده اند، خودروهايي هستند كه به طور همزمان در 
كشورهاي ديگر دنيا هم مورد استفاده قرار مي گيرند 
و خودروهاي مجهز، راحت و با ايمني و اطمينان بالا 

براي تردد در جاده هاي كشور هستند. 
رييس جمهور اظهار كرد: اجراي اين طرح به اين 
معناست كه همه س��ازندگان خودروهاي سنگين و 
نيمه سنگين در كشور بايد همه ظرفيت و توان خود 
را به ميدان بياورند، قراردادهاي جديد را با سازندگان 
خارج��ي و بين المللي منعقد كنند و از س��وي ديگر 
تلاش كنند ش��روط پايه يعني افزايش سهم ساخت 
در داخ��ل و كاهش قيمت با افزايش ش��مار توليد را 

نيز محقق كنند. 
روحاني ادامه داد: در مقابل دولت به عامليت بانك 
مركزي بخش خريد خارجي قطعات و ارائه تسهيلات 
به خريداران خودروهاي جايگزين را ضمانت مي كند. 
رييس جمه��ور تصريح كرد: با اج��راي اين طرح 
براس��اس پيش بيني ها مي توان در مدت ۳تا ۴س��ال 
ن��اوگان حم��ل و نق��ل كش��ور را نوس��ازي كرد و 
خودروهاي س��نگيني كه بعضا بالاي 5۰ س��ال عمر 
دارن��د را از ناوگان حمل و نق��ل جاده يي خارج كرد 
كه در نتيجه آن صرفه جويي بسيار خوبي در مصرف 
سوخت انجام خواهد ش��د و اساسا منابعي كه براي 
اجراي اين طرح در نظر گرفته ش��ده از محل همين 

صرفه جويي ها تامين خواهد شد. 

 مزاياي نوسازي ناوگان جاده اي از ۵ منظر 
 وزي��ر راه و شهرس��ازي ه��م ك��ه در هماي��ش 
طرح هاي نوسازي ناوگان حمل و نقل و اشتغال زايي 
حضور داشت با اشاره به مزاياي نوسازي ناوگان حمل 
و نق��ل جاده يي گفت: كاهش آلودگي هوا، توس��عه 
حمل و نقل عمومي و رواني ترافيك، صرفه جويي در 
مصرف انرژي، افزايش توان رقابتي بين المللي ايران و 
ترانزيت و رفاه رانندگان و كمك كاران آنان از مزاياي 

اجراي اين طرح است. 
به گفته عباس آخوندي براساس پيمايشي كه در 
ش��هر تهران انجام شد، معلوم شد ۷۷درصد از منابع 

آلوده كننده  هواي تهران به وسايل متحرك كه از اين 
مي��ان ۲5درصد آن به كاميون هاي درون ش��هري و 
۳۰درصد آن نيز به اتوبوس هاي واحد و سرويس هاي 
اداري تعل��ق دارد. بنابراي��ن ورود ب��ه اي��ن موضوع 
هم  چنانكه در جلس��ه  هيات وزيران عرض شد، نقش 
بس��يار تعيين كننده يي در ارتباط با كاهش آلودگي 

هوا خواهد داشت. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، او 
ادامه داد: سهم حمل و نقل عمومي در مسافرت هاي 
درون ش��هري براس��اس اع��لام ش��هرداري تهران 
۴5درص��د اس��ت. اين نس��بت براي حم��ل و نقل 
حومه يي كمتر از 5 درصد اس��ت. اين درصدها براي 
كلان شهري چون تهران رقم پاييني است كه موجب 
تردد خودروه��اي خصوصي در ارقام بس��يار بزرگ 

است. 
ب��ه گفته آخوندي فقط در پايتخت ش��اهد تردد 
روزان��ه بيش از 55۰ هزار خودرو ش��خصي از حومه 
به تهران و بالعكس هستيم كه هم مخاطرات ايمني 
دارد و ه��م آث��ار آلوده كننده و هم كاهش س��رعت 
ترافيك و توقف هاي طولاني مي شود. بنابراين توجه 
ب��ه نوس��ازي ناوگان و افزايش س��هم حم��ل و نقل 
عموم��ي مي تواند نقش بس��يار مهم��ي در همه  اين 
موارد به ويژه رواني ترافيك داش��ته باشد به خصوص 
اگر با نوس��ازي و توس��عه حمل و نق��ل ريلي اعم از 

حومه، مترو و تراموا همراه باشد. 
او با اشاره به اينكه صرفه جويي در مصرف انرژي 
موضوع سومي است كه بسيار با اهميت است،  اظهار 
كرد: براس��اس محاس��به صورت گرفت��ه اجراي اين 
طرح بس��تگي به ميزان تحقق آن مي تواند تا روزانه 
۱۳ميليون ليتر در كاهش مصرف س��وخت فسيلي 

موثر باشد. 
آخوندي بيان كرد: در دولت يازدهم با هماهنگي 
وزارت نفت و در راس��تاي اجراي بند ق و بعدها ماده 
۱۲ قانون رفع موانع توليد و با تصويب شوراي اقتصاد 

سنگ بناي نوسازي ناوگان گذاشته شد. 
به گفته وزير راه و شهرسازي براي نوسازي بيش 
از ۱8۰۰۰كاميون با كارخانجات توليدكننده كاميون 
با اس��تانداردهاي اروپايي قرارداد منعقد شده است و 
تاكنون بي��ش از ۱65۰واحد آن تحويل ش��ده و به 

تدريج درحال سرعت گرفتن بود. 
او اف��زود: اين طرح در كنار ط��رح پيمايش كه 
ب��از با هماهنگ��ي وزارت نفت اجرا ش��ده و درحال 
اجراس��ت، مي تواند موجب افزايش كارايي در حوزه 
حمل و نقل ش��ود. در آغاز اج��راي طرح پيمايش 
مصرف روزانه گازويي��ل در حوزه حمل و نقل بين 
5۲ ت��ا 5۴ ميلي��ون ليتر بود كه درح��ال حاضر به 
۴۴تا۴6ميلي��ون ليت��ر كاهش يافته اس��ت. اين به 
مفه��وم كاه��ش 8 ميلي��ون ليتر گازويي��ل در روز 
اس��ت. ميزان پيماي��ش كاميون ه��اي جديد بيش 
از يك صد هزار كيلومتر در س��ال ب��وده حال آنكه 
متوس��ط پيمايش كاميون هاي قبل��ي كمتر از 6۰ 

 هزار كيلومتر در سال است. 

 جايگزيني 202 هزار خودرو فرسوده در 3 سال
وزي��ر صنع�ت، معدن و تج��ارت هم در همايش 
طرح هاي نوسازي ناوگان حمل و نقل جاده يي با بيان 
اينكه ايجاد اشتغال با س��رمايه گذاري و رونق توليد 
حاصل مي ش��ود، افزود: براساس آمار پليس راهور و 
س��تاد مديريت حمل و نقل سوخت بيش از ۲۱هزار 
اتوب��وس درون ش��هري، بي��ش از ۱۳ه��زار اتوبوس 
برون ش��هري، ۱9هزار كاميونت، 5۷ هزار ميني بوس 
و ون و ۲۴۰هزار كاميون و كشنده فرسوده در كشور 

وجود دارد. 
به گزارش شاتا، محمد ش��ريعتمداري با تشريح 
ط��رح نوس��ازي ن��اوگان حم��ل و نق��ل جاده يي و 
درون شهري گفت: تعداد خودروهاي جايگزين شده 
در ۳س��ال اجراي ط��رح ۲۰۲هزار و 5۰۰ دس��تگاه 
است كه منابع اختصاص يافته از سوي دولت معادل 
قطع��ات منفصل��ه خودرو)بيش از ۷ميلي��ارد دلار( 
برآورد ش��ده است. سهم تس��هيلات بانكي ۲۱هزار 
و ۲6۰ميلي��ارد توم��ان و آورده متقاض��ي ۱8هزار و 

۳۰۰ميليارد تومان خواهد بود. 

صدور پايان كار ساختمان 
مشروط شد 

به س��اختمان هايي ك��ه جهت محص��ولات نماي 
خارجي س��اختمان گواهينامه واكن��ش در برابر آتش 
نداش��ته باش��ند پايان كار داده نمي ش��ود. به گزارش 
ايسنا، باتوجه به بخشنامه مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي و سازمان برنامه و بودجه كشور، دستگاه هاي 
اجرايي، مهندسان مشاور و پيمانكاران مصالحي كه در 
پروژه هاي س��اختماني مورداستفاده قرار مي دهند بايد 
با رعايت ضوابط و مقررات كنت��رل آتش بوده و داراي 
تاييديه از سازمان ملي استاندارد ايران يا گواهينامه هاي 
فن��ي طبقه بن��دي واكن��ش در برابر آت��ش از مراجع 
ذي صلاح باش��ند. براساس اين بخشنامه از ابتداي دي 
ماه سال ۱۳96 ارائه پايان كار ساختمان منوط به ارائه 
گواهينامه واكنش در برابر آتش براي نماي س��اختمان 
است. هم اكنون شركت هايي بدون اخذ گواهينامه هاي 
مربوط اقدام به اس��تفاده از محص��ولات خود در نماي 
ساختمان مي كنند كه در صورت بروز حادثه خسارات 

جبران ناپذيري را مي توانند رقم بزنند. 

گام اول براي حل تعارض 
منافع مهندسان برداشته شد

وزير راه و شهرس��ازي و معاون مسكن و ساختمان 
او پروان��ه اش��تغال ب��ه كار خ��ود را به س��ازمان نظام 
مهندس��ي بازگرداندن��د. ب��ه گ��زارش ايس��نا، عباس 
آخوندي و حامد مظاهريان پيرو ابلاغ بخش��نامه وزير 
راه و شهرس��ازي مبني بر منع اش��تغال دوشغله هاي 
9 دس��تگاه در س��ازمان نظام مهندس��ي س��اختمان، 
ام��روز پروانه ه��اي اش��تغال ب��ه كار خ��ود را تحويل 
 دادند. در روزهاي گذش��ته عب��اس آخوندي كاركنان 
9 دس��تگاه ازجمله وزارت راه و شهرسازي را از اشتغال 
در سازمان نظام مهندسي ساختمان منع كرده بود كه 
البت��ه باوجود بعضي مخالفت ها رييس س��ازمان نظام 
مهندس��ي از آن اس��تقبال كرد. به دنبال اين بخشنامه 
 وزي��ر راه و شهرس��ازي ضمن كناره گيري از اش��تغال 
ب��ه كار مهندس��ي در زم��ان اش��تغال در وزارت راه و 
شهرسازي در دو نامه جداگانه به روساي سازمان نظام 
مهندسي، ساختمان استان تهران و كانون كارشناسان 
رسمي دادگس��تري، پروانه اش��تغال به كار مهندسي 
خود را به آن دو دس��تگاه باز گرداند. در بخشي از نامه 
عباس آخوندي به حس��ن قربان خواني رييس سازمان 
نظام مهندس��ي استان تهران آمده است: »براي رعايت 
ش��فافيت و اجتناب از تكفل همزمان اموري كه زمينه 
و موجبات نمايندگي يا قبول منافع متعارض مي شود و 
در اجراي دس��تورالعمل شماره ۰۲ / ۱۰۰ / 5۷5۷۳ به 
پيوست پروانه اشتغال به كار مهندسي خود را هر چند 
تاكنون از آن هيچ استفاده يي نكرده ام، تقديم مي كنم تا 
در آن سازمان نگهداري شود و پس از فراغت از منصب 

فعلي به اينجانب مسترد گردد.«

اختصاص 2۵0 هكتار زمين 
براي طرح مسكن اجتماعي

مديرعامل سازمان ملي زمين و مسكن گفت: امسال 
۲5۰ هكتار زمين براي احداث مسكن اجتماعي اقشار 
كم درآمد جامعه در سطح كشور اختصاص يافته است. 
به گزارش ايرن��ا، حميدرضا عظيميان با بيان اينكه در 
مرحله نخس��ت، زمين موردنياز ساخت ۲۰ هزار واحد 
مس��كن اجتماعي زمين تامين شده اس��ت، گفت: در 
سال آينده نيز به همين مقدار زمين براي اجراي طرح 
مس��كن اجتماعي اختصاص خواه��د يافت. مديرعامل 
س��ازمان ملي زمين و مس��كن با بيان اينكه در تامين 
زمين موردنياز مسكن اجتماعي هيچ مشكلي در كشور 
نداريم، گفت: به تمام ادارات كل سازمان زمين و مسكن 
در استان ها ابلاغ شده اس��ت تا زمين موردنياز اجراي 
طرح مس��كن اجتماعي براي س��اخت مس��كن اقشار 
كم درآم��د را تامين كنند. عظيميان گف��ت: با اجرايي 
شدن دس��تورالعمل ساماندهي و تعيين تكليف اراضي 
تصرفي در كشور در مجموع سه ميليون خانوار در كشور 
مي توانند مشكلات خود را در زمينه سنددار شدن اين 
اراضي برطرف كنند. معاون وزير و راه و شهرس��ازي از 
تصويب دستورالعمل ساماندهي و تعيين تكليف اراضي 
تصرفي در كشور خبر داد و گفت: اين دستورالعمل كه 
ش��هريورماه سال جاري در مجمع عمومي اين سازمان 
تصويب شد، دو هفته پيش براي اجرا به استان ها ابلاغ 
ش��د. او افزود: كسي حق تجاوز به اراضي ملي و دولتي 
را ندارد، اما از آنجا كه در سال هاي گذشته برخي افراد 
تصرفاتي در اين اراضي داش��تند و امروز اين مساله به 
يكي از معضلات اصلي حوزه مسكن و شهرسازي تبديل 
ش��ده است، اين دس��تورالعمل تهيه و تصويب شده تا 
براساس آن مشكل سند دار شدن ساختمان هاي موجود 
در اين اراضي برطرف شود. عظيميان ادامه داد: براساس 
اين دستورالعمل مردم بي بضاعتي كه در حاشيه شهرها 
در اراضي دولتي مسكن احداث كرده و جز آن سرپناهي 
براي اسكان ندارند، با دارا بودن سه شرط زمين مطابق 
با بندهاي اين دستورالعمل و براساس شرايط و ضوابط 
مندرج در آن، به اين افراد واگذار مي شود تا بتوانند سند 
خود را دريافت كنند. معاون وزير راه و شهرسازي بيان 
كرد: براس��اس اين دستورالعمل، هزينه زمين هاي فوق 
به قيمت تمام شده دولتي از مردم اخذ مي شود و مازاد 

زمين ها به قيمت روز از ساكنان اخذ خواهد شد. 

ايرانشهر

مع��اون حمل و نق��ل و ترافيك ش��هرداري تهران 
درب��اره نحوه توزيع س��هميه هاي ط��رح ترافيك بين 
رسانه ها گفت: فرصتي باقي نمانده و فقط يك ماه وقت 
داري��م و خودم هم نمي دانم چگونه اين س��هميه ها را 
توزيع كنم. محسن پورسيدآقايي در گفت وگو با فارس 
در رابط��ه با برنامه توزيع س��هميه طرح ترافيك براي 
رس��انه ها گفت: قرار شده ۳درصد از ۱۰۳هزار سهميه 
طرح ترافيك به رسانه ها داده شود. وي ادامه داد: براي 
توزيع اين سهميه بايد يك آيين نامه بنويسيم و به تاييد 
كميس��يون حمل و نقل شوراي شهر برسد. به عنوان 
مث��ال مجمعي از اصحاب رس��انه را دعوت كنيم و در 
رابطه با اين آيين نامه به يك نقطه مش��ترك برسيم. 
وي گفت:  اما متاسفانه وحدت رويه در اين زمينه بين 
رس��انه ها وجود ندارد كه اين موضوع را به دستش��ان 
بس��پاريم و ب��راي كل صنف خبرن��گاران آيين نامه را 
بنويس��ند. انجمن صنفي خبرن��گاران،  روزنامه نگاران 
مس��لمان، روزنامه ها،  خبرنگاران، س��ايت ها و وزارت 

ارش��اد وجود دارد اما رسانه ها از نظر هيچ كدام از اين 
گروه ها تبعيت نمي كنند كه با هم بنشينند و آيين نامه 
بنويس��ند. مع��اون حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري 
تهران گفت: اين صورت مساله اگر براي من حل شود، 
مي توانيم به يك نتيجه برسيم بگوييد چند نماينده از 
اين رس��انه ها بايد دعوت شوند و اگر با حضور نماينده 
ش��ورا و وزارت ارشاد حساب كنيم شايد حدود ۱۲نفر 
ش��وند اما آيا اين تعداد مورد وث��وق همه خبرنگاران 
هس��تند؟ از طرف��ي نمي ت��وان هم از تمام رس��انه ها 
دع��وت كنيم و باي��د از نظر اين نماين��دگان تبعيت 
ش��ود. پورسيدآقايي گفت: فرصتي باقي نمانده و فقط 
يك ماه وق��ت داريم و خودم هم نمي دانم چگونه اين 
سهميه ها را توزيع كنم. مشكل مربوط به طرح نيست 
به تصميم��ي برمي گردد كه به زور در لايحه گنجانده 

شد و براي رسانه ها سهميه قائل شدند. 
وي در پاسخ به اينكه آيا هنوز به سهميه ۳درصدي 
رسانه ها معترض هستيد، گفت:  من از هر آنچه كه در 

لايحه ش��هرداري بوده، دفاع مي كن��م چون در طرح 
شهرداري به خبرنگاران س��هميه يي داده نشده بود و 
شورا اين تسهيلات را به خبرنگاران داد و لايحه شورا 
را شورا بايد دفاع كند من از لايحه خودم حرف مي زنم. 
پورسيدآقايي در پاسخ به اينكه شما نظر موافق به 
لايحه ش��ورا داده ايد،  گفت: بله، داده ام اين سهميه را 
هم اجرا مي كنم اما تركيبي لازم است و بايد از رسانه ها 
دعوت كنيم و ساير رسانه ها هم معترض نشوند. معاون 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران ادامه داد:  اين 
افراد بايد مورد اطمينان همه باشند شايد نمايندگاني 
از وزارت ارش��اد، از دو انجمن صنفي و يك نفر هم از 
جامعه خبري كه ربطي به يك رس��انه خاص نداشته 
باشد، دعوت كنيم در اينجا اصلا نمي خواهم موضوع را 
سياسي ببينم و بگويم از هر دو جناح سياسي نماينده 
خبري دع��وت مي كنيم چراكه اكن��ون اصلاح طلبان 
نسبت به اين موضوع حذف سهميه ها تندي بيشتري 

مي كنند و مي گويند رانت ما قطع شده است. 
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نوبت اول

روابط عمومی شركت فولاد خوزستان

در شهر

 آتش  سوزي در ساختمان 8 طبقه اداري در ميدان وليعصر
سخنگوي سازمان آتش نشاني شهر تهران از آتش سوزي در يك 
ساختمان 8 طبقه اداري واقع در ميدان وليعصر خبر داد و گفت: در 
اين حادثه بيش از 5۰ نفر از ساختمان خارج و نجات يافتند. جلال 
ملك��ي در گفت وگو ب��ا فارس اظهار كرد: در س��اعت ۱۰ و 6 دقيقه 
دوشنبه حادثه آتش سوزي در خيابان وليعصر بالاتر از ميدان وليعصر 
به سامانه آتش نشاني شهر تهران اعلام و ماموران ۳ ايستگاه به محل 
حادثه اعزام ش��دند. وي افزود: با حضور آتش نشانان مشاهده شد در 
منفي ۴ يك س��اختمان 8 طبقه اداري حريقي اتفاق افتاده بود كه 
سيستم هاي اعلام اطفاي حريق به صورت اتوماتيك فعال شده بودند 

و مقدار زيادي پودرهاي اطفاي حريق در ساختمان پخش شده بود. 
وي افزود: آتش نشانان همزمان با اطفاي حريق نسبت به تخليه افراد 
از اين س��اختمان اقدام كردند و نهايتا بيش از 5۰ نفر از س��اختمان 
خارج شدند و ۲ نفر نيز دچار مشكلات تنفسي شده بودند. وي گفت: 

علت اين حادثه در دست بررسي است. 

 نامه به معاون اول رييس جمهور براي تامين واگن هاي مترو
محسن هاش��مي، رييس شوراي ش��هر تهران گفت: نامه يي كه 
براي ديدار با معاون اول رييس جمهور نوش��ته ايم درخصوص تامين 
واگن هاي مترو است. هاشمي در گفت وگو با مهر درخصوص نامه يي 

ك��ه به تازگي به معاون اول رييس جمهور با موضوع اعتبارات دولتي 
در لايحه بودجه 9۷ نوش��ته اس��ت، گفت: اين نامه مربوط به لايحه 
بودج��ه و حمايت هاي دولتي از حمل و نق��ل عمومي نبود بلكه در 
حوزه تامين واگن هاي مترو اس��ت. وي در پاس��خ به اين پرسش كه 
شنيده شده، اعتبارات پيش بيني شده در لايحه بودجه و حمايت هاي 
دولت��ي از مديريت ش��هري در لايحه بودجه 9۷ كش��ور قلع و قمع 
ش��ده است، گفت: ش��هرداري از طريق مجلس درحال تلاش است 
كه اعتبارات لازم را به لايحه بازگرداند. هاشمي در پاسخ به پرسش 
ديگري درخصوص اينكه برخي از طرح هاي ش��هرداري مانند طرح 
جديد ترافيك و بس��ته كاهش آلودگي هوا با پيش فرض هاي انتشار 

اوراق مشاركت و حمايت دولت از ناوگان حمل و نقل عمومي تدوين 
ش��ده بود، آيا پس از اين كاهش اعتبارات در اين طرح ها تجديدنظر 
مي شود، تصريح كرد: راه حل هاي ديگري نيز براي انجام اين طرح ها 
وج��ود دارد اما كاش دولت اين حمايت ها را انجام مي داد اما راه هاي 
ديگر بس��ته نيس��ت و ما نيز تحقق حمايت هاي دولتي را پيگيري 
مي كنيم. محمد عليخاني، رييس كميس��يون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران يك شنبه خبر داده بود كه شورا پس از قلع و قمع 
اعتبارات حمايتي از مترو تهران نامه يي به معاون اول رييس جمهور 
زده و درخواست ديدار فوري كرده بود. به گفته عليخاني در صورتي 
كه از مترو حمايت نشود، ممكن است مشكلات امنيتي ايجاد شود. 
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صنعت، معدن و تجارت14
 وعده حمايت از صنايع

با ارزش افزوده بالا 
ايرن�ا  مع��اون طرح و برنام��ه وزير صنع��ت، معدن و 
تجارت گفت: سياست هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بر اين اس��ت كه با شناس��ايي صنايع با ارزش افزوده بالا، 
بستر مناس��ب براي رش��د توليد اين بخش ها مهيا شود.  
رضا رحمان��ي با بيان اينكه شناس��ايي صناي��ع با ارزش 
اف��زوده بالا و تمركز بر توليد اي��ن كالاها مي تواند آهنگ 
رش��د توليد ناخالص داخلي را س��رعت بخشد، افزود: اين 
موضوع به ويژه براي كش��ورهاي در حال توسعه كه اهداف 
آنها رس��يدن به مرحله توسعه يافتگي و بازنماندن از قطار 
پرش��تاب اقتصاد جهاني است، حياتي بوده و بايد به دنبال 
گذار از اين مرحله و دس��تيابي به توس��عه اقتصادي بود.  
وي با اش��اره به برنامه ريزي و سياس��ت گذاري مناس��ب 
كش��ورهاي در حال توس��عه يي كه در حال گ��ذر از اين 
مرحله ان��د، تصريح كرد: كش��ورهايي مانند مالزي، تركيه 
و مكزي��ك تمركز برنامه هاي خ��ود را بر توليد كالاهاي با 
ارزش افزوده بالا قرار داده اند و ش��اخص مش��ترك اغلب 
اين كش��ورها، سرمايه گذاري هاي گسترده در صنايع برق، 
الكترونيك، خودرو، نس��اجي و پوش��اك و بازيافت است. 
رحماني گفت: صنايع توليد مواد و محصولات شيميايي، 
صنايع مواد غذايي، فلزات اساس��ي، توليد وس��ايل نقليه 
موت��وري و تريلر و محصولات كان��ي غيرفلزي نزديك به 
66درص��د ارزش افزوده بخش صنعت كش��ور را به خود 
اختص��اص داده اند و براي نيل به اهداف رش��د اقتصادي 
در كش��ور، بايد با مديريت صحيح و بستر س��ازي مناسب 
براي ارتقاي بنگاه ها و دس��تيابي به صنايع با ارزش افزوده 
بالا تلاش كرد. رحماني بيان كرد: سياست وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بر اين است كه با تسهيل در سرمايه گذاري 
 و حماي��ت از صناي��ع توليدي كش��ور بتوان��د گام مهمي 
در راستاي ارتقا و حركت به سمت توسعه يافتگي اقتصاد 
كش��ور بردارد و در اين خصوص اقدام هاي قابل توجهي در 
چند سال گذشته انجام شده كه مي توان با استمرار بر آن 

قدم هاي محكم و تاثيرگذاري در اين حوزه برداشت. 

امضاي تفاهمنامه توسعه 
معادن كوچك و متوسط 

ايميدرو  س��ازمان توسعه و نوس��ازي معادن و صنايع 
معدني ايران )ايميدرو(، خانه معدن، معاونت معدني وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت و ش��ركت هاي معدني ميدكو و 
گل گهر براي احياي حدود 500 معدن كوچك و متوسط 
دو يادداشت تفاهم امروز امضا مي كنند. اين دو تفاهمنامه 
با هدف احياي معادن متروكه و اش��تغال زايي مستقيم و 
غيرمس��تقيم 425 هزار نفر به امضا مي رسد. طبق اعلام 
مس��وولان ذي ربط يكي از تفاهمنامه ها بين خانه معدن، 
ايمي��درو، ميدكو و معاونت معدني وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به امضا خواهد رس��يد كه نوع مشاركت ميدكو 
در آن ورود در ح��وزه معادن غيرآهني اس��ت. همچنين 
خان��ه معدن، ايميدرو، گل گه��ر و معاونت معدني وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت تفاهمنامه ديگ��ري را منعقد 
خواهن��د ك��رد كه ش��ركت گل گهر نيز با ه��دف تامين 
م��واد اوليه فولادي خود به اين ط��رح ورود خواهد كرد.  
فعال س��ازي معادن كوچك و توسعه اشتغال و بهره وري، 
تجميع دپوهاي موجود و برندسازي محصولات با لحاظ 
نمودن استانداردهاي كنترل كيفي با هدف تامين منابع 
مالي پايدار معادن، ارتقاي سطح دانش معدنكاري كشور 
با افزايش آموزش و توس��عه مي��زان توليد در معادن نيم  
فعال با تامين بازار مطمئن محصول ازجمله اهداف كلان 
طرح احياي معادن كوچك و متوسط اعلام شده است. 

جريمه آژانس هاي هواپيمايي 
متخلف و گرانفروش 

ش�اتا  دو آژانس هواپيمايي كه ط��ي روزهاي اخير و 
بارش برف و س��رما اقدام به گرانفروشي بليت به مسافران 
كرده بودند، جريمه ش��ده و تذكرات لازم به آنها داده شد. 
اي��ن اقدام متعاقب اخبار روزه��اي اخير مبني بر افزايش 
200 تا 300درصدي نرخ بليت هواپيما در مسير پروازهاي 
داخلي به واسطه تغييرات آب و هوايي و بارش برف توسط 
برخي آژانس هاي هواپيمايي س��طح ش��هر تهران صورت 
گرفت.  بر اين اساس سازمان حمايت با دردستور كار قرار 
دادن اين موضوع و ضمن هماهنگي با س��ازمان تعزيرات 
حكومتي در قالب گشت مشترك نسبت به انجام بازرسي 
از تع��دادي آژانس هاي اصلي و چارتر كننده بليت هواپيما 
و واحدهاي صنفي مس��تقر در ترمينال يك و 2 فرودگاه 
مهرآب��اد مبادرت كردند.  به دنبال اين اقدام و گزارش هاي 
واصله مبني بر گرانفروش��ي بليت هواپيما توس��ط آژانس 
هواپيمايي خسروان س��ير ايرانيان، از آژانس فوق بازرسي 
و باتوجه به خريد اينترنتي صورت گرفته مشخص گرديد 
آژانس مذكور اقدام به گرانفروشي و فروش بليت يك طرفه 
از اهواز به تهران به مبلغ 6 ميليون و 200هزار ريال، مشهد 
به تهران به مبلغ 7 ميليون ريال و كيش به تهران به مبلغ 
5 ميليون ريال مي نمايد. لذا ضمن تنظيم صورت جلس��ه 
باتوجه به احراز تخلف گرانفروش��ي نسبت به تنظيم برگ 
گزارش بازرس��ي به مبلغ 2 ميلي��ارد و 500 ميليون ريال 
براي واحد فوق اقدام گرديد. ضمن اينكه كليه قيمت هاي 
فروش پروازهاي چارتري شركت مذكور تحت بررسي است 
و مبالغ اضافه دريافتي به ذي نفعان مس��ترد خواهد ش��د. 
همچنين با بازرس��ي هاي انجام گرفته و براساس دريافت 
ش��كايت عليه آژانس هواپيمايي بيكران گش��ت مبني بر 
گرانفروشي بليت هواپيما به مبلغ 16ميليون ريال، گشت 
مش��ترك ضمن حضور در محل آژانس مبل��غ فوق را به 

حساب شاكي اقدام و رضايت شاكي را جلب كردند. 

 افزايش رضايتمندي
از كيفيت خودروهاي سواري

شاتا  رضايتمندي مشتريان از كيفيت خودروهاي 
س��واري در 6 ماهه اول س��ال 96 در مقايسه با مدت 
مشابه پارس��ال از افزايش 15 امتيازي برخوردار بوده 
و 2.2درص��د افزايش داش��ته اس��ت. نتاي��ج تحقيق 
اندازه گيري رضايت مش��تريان از كيفيت خودروهاي 
س��واري براي نوزدهمين دوره متوالي از سوي شركت 
بازرس��ي كيفيت و استاندارد ايران در 7 دسته قيمتي 
كمت��ر از 25 ميلي��ون، 25 ت��ا 50 ميلي��ون، 50 ت��ا 
75ميليون، 75 تا 100 ميليون، 100 تا 125ميليون، 
125 ت��ا 200 ميليون و بالات��ر از 200 ميليون تومان 
انتش��ار يافت كه در آن به ترتيب دس��ته هاي قيمتي 
 MT خودروهاي س��ايپا 131، پارس تن��در،  ام وي ام
X22، كي��ا پيكانتو، رنو كپچ��ر، تويوتا پريوس و بي ام 
و 530 بالاتري��ن ميزان رضايت مش��تريان از كيفيت 

محصول را كسب كرده اند. 

اخبار

»تعادل« بالا و پايين شدن تعرفه خودروهاي هيبريدي را بررسي مي كند

»رانتبازي«دربازارهيبريديها
سهم خودروهاي هيبريدي از ميزان خودروهاي وارداتي در سال جاري تنها 10 درصد بوده است

 پيشنهاد كاهش تعرفه به دولت رفت
وزارت صنعت، معدن و تجارت در اطلاعيه يي 
كه روز يك ش��نبه همين هفته منتشر شد، اعلام 
كرد: بنا به دستور رييس جمهور پيشنهاد كاهش 
تعرفه خودروهاي هيبريدي متناس��ب با كاهش 
مصرف س��وخت فسيلي به دولت رفته است. اين 
نش��ان از اين دارد كه فشارها براي كاهش مجدد 
تعرفه واردات خودروهاي هيبريدي تا اين لحظه 

جواب داده است. 
در اي��ن اطلاعيه آم��ده اس��ت:»نظر به طرح 
برخي نظرات از سوي اشخاص حقيقي و حقوقي 
درخصوص تعرفه خودروهاي هيبريدي به اطلاع 
مي رس��د، وزارت صنعت، مع��دن و تجارت قبلا 
و بنا به دس��تور رييس جمهور، پيش��نهاد كاهش 
تعرف��ه خودروهاي هيبريدي متناس��ب با ميزان 
كاهش مصرف س��وخت فسيلي در نتيجه كاهش 
آلايندگي هوا را تهيه و تقديم دولت كرده است«.

 از بنزين سوپر تا توافق پاريس
انگليس��ي »اكونوميس��ت« در پاييز  نش��ريه 
امس��ال بود كه طرح روي جلد خود را به موضوع 
از رده خارج شدن خودروهاي بنزيني اختصاص 
داد و از اين تيتر اس��تفاده كرد:»مرگ موتورهاي 
درون س��وز«. ج��ان كلام اصلي تري��ن گ��زارش 
اكونوميس��ت ه��م اين بود كه بي��ش از يك قرن 
پس از اختراع نخس��تين موتور از اين دست-كه 
حالا تقريبا در تمامي خودروهاي ايراني هم مورد 
اس��تفاده ق��رار مي گيرد- بايد آنها را بازنشس��ته 
كرد. نويس��نده اي��ن هفته نامه اش��اره كرده بود 
كه كش��ورهايي مانند انگلس��تان، فرانسه و حتي 
چين)به عن��وان بزرگ ترين دارن��ده خودروهاي 
بنزيني در جهان( بنا دارند تا دو دهه آينده تمام 
خودروه��اي خ��ود را از حالت بنزين��ي به حالت 

الكتريكي بدل كنند. 
»انگلس��تان و فرانس��ه« ف��روش خودروهاي 
بنزيني و گازوييلي را از س��ال 2040ميلادي به 
بعد ممنوع كرده ان��د و حتي هند هم وعده داده 
اي��ن كار را تا س��ال 2030ميلادي عملي خواهد 
كرد. »نروژ« اما همين حالا هم پيشقدم و پيشتاز 
ش��ده اس��ت. به طوري كه س��ال گذشته حدود 
40درصد از كل خودروهاي فروخته شده در اين 
كشور، خودروهاي الكتريكي يا هيبريدي بوده اند.  
اينه��ا همه درحالي اس��ت كه غي��ر از ايجاد 

محدوده ه��اي خاص در ش��هرها، بنزين س��وپر 
يا بنزين��ي كه عدد اوكتان بالاي��ي دارد احتمالا 
نخستين راه حل مسوولان ايراني براي كاستن از 
مضرات آلودگي هوا در شهرهاي ايران بوده است. 
با اين همه حتي قيمت هاي يارانه يي بنزين سوپر 
در قياس با بنزين معمولي)1100تومان در مقابل 
1000تومان( هم نتوانس��ت تقاضا براي استفاده 
از اين اه��رم كنترلي در مصرف بنزين را افزايش 
دهد. مديريت آلودگي هوا در شهرها به طرح هاي 

تازه تري نياز داشت. 
از ديگر س��و »توافق پاري��س« كه در روزهاي 
پاياني س��ال 2015ميلادي به امضاي نمايندگان 
195كش��ور جهان و ازجمله ايران رس��يد، تاكيد 
دارد كه تولي��د گازهاي گلخانه يي در جهان بايد 
ب��ه س��رعت كاهش ياب��د. ايران ب��ا توليد حدود 
3.1درص��د از تمام گازه��اي گلخانه يي توليدي 
جه��ان در زم��ره بزرگ تري��ن توليدكنن��دگان 
آلوده كننده ه��اي دنيا قرار مي گي��رد و به همين 
دليل تعهد ك��رده ك��ه در ازاي دريافت وام هاي 
مش��وق، تولي��د گازه��اي گلخانه يي خ��ود را به 

سرعت كاهش دهد. 
از خودروه��اي هيبري��دي  ط��رح اس��تفاده 
يك��ي از راه حل هاي اي��ران براي كاه��ش توليد 
گازه��اي گلخانه يي بود. البته بن��ا بر اين بود كه 
حمايت ه��اي قيمتي به افزايش اس��تفاده از اين 

خودروها منجر شود. 
در ابتدا برخي شركت هاي تاكسي فرودگاهي 
ب��راي واردات اين خودروها به كش��ور پيش��قدم 
شدند و تبليغات گسترده يي در اين زمينه شروع 
كردند. همي��ن موضوع هم بود ك��ه براي برخي 
اين ش��ائبه را ايجاد كرد ك��ه واردات خودروهاي 
هيبريدي به كشور احتمالا به شيوه يي انحصاري 

انجام مي پذيرد. 
تا همين چند هفته پيش اما تعرفه 5 درصدي 
واردات خودروه��اي هيبري��دي در مقابل تعرفه 
واردات خودروهاي ديگر كه گاهي به 120درصد 
هم مي رس��يد يك��ي از مش��وق هاي دولت براي 
ترويج اس��تفاده از اين خودروها ب��ود. اكنون اما 
تعرفه واردات خودروهاي هيبريدي هم دست كم 
به 45درصد و در مواردي به 120درصد رس��يده 
و به اين ترتيب اس��تفاده از اين خودروها گران تر 

خواهد شد. 
ش��هرداري تهران هم دس��ت كم ت��ا پيش از 

فروردين 1396 بابت تردد خودروهاي هيبريدي 
در مح��دوده ط��رح ترافيك تهران پول��ي از آنها 
دريافت نمي ك��رد. با اين همه  از آن زمان به بعد 
اين خودروها نيز موظف به پرداخت 50 درصد از 

هزينه خريد طرح ترافيك شدند. 

  درآمدزايي يا مبارزه با رانت؟
ماجرا اما از جايي ش��روع ش��د ك��ه با توقف 
س��امانه ثبت س��فارش واردات)ثبتارش( واردات 
خودروه��اي خارج��ي و ازجمل��ه خودروه��اي 
هيبري��دي ب��ه كش��ور هم ب��راي م��دت حدود 
7م��اه متوقف مان��ده بود. با بازگش��ايي ثبتارش 
واردات  رون��د  در  گس��ترده يي  تغيي��رات  ام��ا 
خ��ودرو اعمال ش��د، واردات خودروهاي بالاتر از 
2500سي س��ي و گران تر از 40هزار دلار ممنوع 
اعلام ش��د و تعرفه واردات خودروهاي هيبريدي 
هم از 5 درصد به حداقل 45درصد افزايش يافت. 
به اي��ن ترتيب خودروهاي هيبريدي دس��ت كم 

900درصد گران تر شدند. 
چند روز پيش بود كه عضو كميسيون صنايع 
و معادن مجلس ش��وراي اسلامي از قول ضمني 
وزير صنع��ت براي بازنگري در تعرفه خودرو هاي 

هيبريدي در نخستين فرصت خبر داد. 
محمدرض��ا منصوري ضمن انتق��اد از افزايش 
تعرف��ه واردات خودرو ه��اي هيبري��دي گف��ت: 
تعرفه ها معم��ولا 10يا 20 يا حت��ي 100درصد 
افزايش مي يابد اما تعرف��ه 900درصدي واردات 
خودرو ه��اي هيبري��دي غيرطبيع��ي اس��ت. او 
همچني��ن اظه��ار كرده ب��ود كه هم��ه اعضاي 
كميس��يون صنايع با اين افزاي��ش تعرفه مخالف 

هس��تند و وزير صنعت قول ضمن��ي داده تا اين 
موضوع را بررسي و اصلاح كند. به گفته او دولت 
بايد راه ه��اي افزايش درآمد خ��ود را در جا هاي 
ديگر جس��ت وجو كند و افزاي��ش تعرفه واردات 
خودرو ه��اي هيبريدي براي ايج��اد درآمد هيچ 

توجيه منطقي ندارد. 
از آن س��و يك��ي ديگر از اعضاي كميس��يون 
صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي از ارسال 
نام��ه 104نماينده مجلس به وزير صنعت، معدن 
و تج��ارت براي كاهش تعرفه واردات خودروهاي 

هيبريدي خبر داد. 
سيدمهدي مقدسي با بيان اينكه تعرفه واردات 
خودروهاي هيبريدي تا س��قف 2000سي س��ي 
بايد به ميزان گذش��ته خود برگردد، گفته است 
كه اكثر كشورهاي دنيا در اين زمينه با پرداخت 
ياران��ه و ع��دم دريافت ماليات ب��ه واردكنندگان 
كم��ك و حماي��ت مي كنن��د تا كاه��ش مصرف 

سوخت هاي فسيلي را در بر داشته باشد. 

اين اما درحالي است كه رييس سازمان برنامه 
و بودجه در سخناني كه حدود يك ماه پيش ايراد 
شده بود، دليل افزايش تعرفه واردات خودروهاي 
هيبري��دي را »جلوگي��ري از رانت خواري« اعلام 

كرده بود. 
محمدباق��ر نوبخت گفته ب��ود: آنچه در عمل 
مي توان��د موج��ب كاه��ش آلودگي هوا ش��ود، 
خودروه��اي برقي هس��تند كه تعرف��ه آنها صفر 
اس��ت. اما خودروهاي هيبريدي س��وخت بنزين 
هم دارند و از يك س��رعتي به بالا از برق استفاده 
مي كنند كه اين سرعت عموما براي خارج از شهر 
اس��ت بنابراين كمك چنداني به كاهش آلودگي 

هوا در شهرها نمي كنند. 
در اين حالت پايين ماندن تعرفه آنها نس��بت 
به س��اير خودروها مي تواند موج��ب ايجاد رانت 
ش��ود و ما به همي��ن دليل تصميم ب��ه افزايش 
تعرفه واردات آنها مانند بقيه خودروها گرفتيم. 

 هياهو بر سر سهم 0.54 درصدي
ام��ا فره��اد احتش��ام زاده، ريي��س انجم��ن 
واردكنن��دگان خودرو در گفت وگ��و با »تعادل« 
به فس��ادآميز بودن ايجاد مانع بر سر راه واردات 
خودروهاي هيبريدي اش��اره مي كند و مي گويد: 
ايجاد مانع در ه��ر زمينه اقتصادي موجب ايجاد 
رانت در آن حوزه مي شود و به همين دليل نبايد 
ب��ا افزايش تعرف��ه جلو راه واردات اين دس��ته از 

خودروها به كشور را گرفت. 
اما آيا تعداد خودروهاي هيبريدي وارداتي در 
كش��ور آن قدر زياد هس��ت كه دولت بخواهد از 
رهگذر افزايش تعرفه هاي وارداتي آنها بخش��ي از 
كس��ري بودجه خود را جبران كند؟ احتشام زاده 
مي گوي��د: در 9ماهه ابتدايي امس��ال حدود 55 
هزار دس��تگاه خودرو خارجي به كشور وارد شده 
كه حدود 10درصد از اي��ن تعداد را خودروهاي 
هيبريدي تش��كيل مي دهند يعني در اين مدت 
حدود 5500 دستگاه خودرو هيبريدي به كشور 
وارد شده است.  از آن سو مطابق آمارها مجموع 
»خودروهاي سواري، ون و كاميونت« توليد شده 
در كش��ور تا پاي��ان آبان ماه س��ال جاري حدود 

957هزار واحد بوده است. 
ب��ه گفته احتش��ام زاده در همين مدت حدود 
55 هزار دس��تگاه خودرو نيز به كشور وارد شده 

است. 
بنابراين س��هم خودروهاي هيبريدي وارداتي 
از ب��ازار خودروهايي كه همين امس��ال)در مدت 
8 ماه( در كش��ور توليد ش��ده يا به كش��ور وارد 
شده اند تنها 0.54درصد است.  به عبارت ساده تر 
تم��ام هياهويي كه بر س��ر افزاي��ش تعرفه هاي 
وارداتي خودروه��اي هيبريدي به وجود آمده بر 
س��ر س��همي 0.54درصدي در مدت 9ماه است. 
بنابراين هدف دول��ت از افزايش تعرفه ها در اين 
بخ��ش كه از زبان محمدباقر نوبخت اعلام ش��ده 
ب��ود كام��لا پذيرفتني ب��ه نظر مي رس��د: دولت 
مي خواس��ت از رانتي احتمال��ي در بحث واردات 

خودروهاي هيبريدي جلوگيري كند. 

در حاشيه همايش طرح هاي نوسازي ناوگان حمل و نقل و اشتغال زايي صورت گرفت

بازديدازمحصولاتتجاريگروهسايپا
رييس جمه��ور در »هماي��ش طرح هاي 
نوسازي ناوگان حمل و نقل و اشتغال زايي« 
و  تولي��دي  محص��ولات  نمايش��گاه  از 
محص��ولات تج��اري گروه خودروس��ازي 

سايپا بازديد كرد. 
به گ��زارش »تعادل« به نقل از س��ايپا 
نيوز؛ در جريان بازديد حس��ن روحاني از 
نمايشگاه خودروهاي تجاري كشور و گروه 
س��ايپا كه در حاش��يه اين همايش برگزار 

شد.
مديرعامل گروه خودروس��ازي سايپا با 
ارائه گزارش��ي از مجموع��ه اقدامات انجام 
ش��ده در اين حوزه گفت: در س��ايپا براي 
نوس��ازي ن��اوگان حمل و نقل كش��ور به 
لحاظ زيرس��اخت هاي تولي��دي، آمادگي 

كامل وجود دارد.  
جه��رودي با اش��اره ب��ه ظرفيت بالاي 

تولي��د خودروه��اي تجاري ش��ركت هاي 
زامياد و سايپا ديزل از گروه خودروسازي 
س��ايپا گفت: خوش��بختانه پس از برجام 
گروه س��ايپا توانست با حضور شركت هاي 
مط��رح در ح��وزه تج��اري، همكاري هاي 
مشتركي را شروع كند و توليد خودروهاي 
روز دنيا در اين دو ش��ركت از س��ر گرفته 

شده است.  
وي اف��زود: قطعا با توانمن��دي موجود 
در اي��ن دو ش��ركت و حض��ور نيروه��اي 
متخص��ص در قالب همكاري با ش��ركاي 
توانمند خارجي خواهيم توانس��ت با توليد 
و ارائه محصولات به روز و مدرن نقشي در 
نوسازي ناوگان فرسوده تجاري كشور ارائه 

كنيم.
ب��ه  گ��زارش  ارائ��ه  در  جه��رودي   
رييس جمهور تصريح كرد: با توجه به اراده 

دولت دوازدهم بر تس��ريع در جايگزيني و 
نوسازي خودروهاي تجاري فرسوده، سايپا 
هم برنامه هاي خود را تدوين كرده است و 
با دس��توراتي كه جنابعالي صادر كرده ايد 

به س��رعت اجراي طرح آغاز خواهد ش��د. 
براساس آمار پليس راهور و ستاد مديريت 
حمل و نقل و س��وخت بي��ش از 21هزار 
اتوب��وس درون ش��هري، 13ه��زار اتوبوس 

برون ش��هري، 19هزار كاميونت، 57 هزار 
ميني ب��وس و ون و 240ه��زار كاميون و 
كشنده فرس��وده در كش��ور درحال تردد 

هستند.

گروه صنعت   محمدمهدي حاتمي   
در هفته هاي گذش�ته، افزايش تعرف�ه واردات خودروهاي هيبريدي 
از 5 درصد به دس�ت كم 45درصد)رشدي 900درصدي( صداي بسياري 
از فع�الان ب�ازار خ�ودرو را درآورد. مخالف�ان اس�تدلال مي كردند كه 
استفاده از اين خودروهاي پاك نبايد با ابزارهاي تعرفه يي محدود شود 

و اينك�ه دولت احتمالا  ب�ه دنبال درآمدزايي از اين ماجراس�ت. دولت 
ه�م اما موضع خود را اعلام كرد و گفت ك�ه هدفي جز مبارزه با فضاي 
رانت�ي در زمينه واردات اين دس�ته از خودروها ن�دارد.  رييس انجمن 
واردكنن�دگان خودرو در گفت وگ�و با »تعادل« مي گويد، امس�ال تنها 
5500 دستگاه خودرو هيبريدي به كشور وارد شده و اين درحالي است 

كه براس�اس آمارها از ابتداي سال جاري مجموع خودروهاي وارداتي و 
توليدي در كشور بيش از يك ميليون دستگاه بوده است. به اين ترتيب 
خودروهاي هيبريدي تنها سهم 0.54 درصدي از خودروهاي توليدي و 
وارداتي س�ال جاري را به خود اختصاص مي دهند و اين بدان معناست 
كه واردات خودروهاي هيبريدي به كشور دستخوش رانت شده است. 

فرهاد احتشام زاده: آيا تعداد خودروهاي هيبريدي وارداتي در كشور آن 
قدر زياد هست كه دولت بخواهد از رهگذر افزايش تعرفه هاي وارداتي 

آنها بخشي از كسري بودجه خود را جبران كند؟ در 9ماهه ابتدايي 
امسال حدود 55 هزار دستگاه خودرو خارجي به كشور وارد شده كه 

حدود 10درصد از اين تعداد را خودروهاي هيبريدي تشكيل مي دهند 
يعني در اين مدت حدود 5500 دستگاه خودرو هيبريدي به كشور وارد 

شده است
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15 نفت و انرژي
  نبرد تن  به  تن بهاي نفت

با توليدات امريكا 
گروه انرژي   واهمه از افزايش توليد نفت در ايالات متحده 
و كاهش قيمت دارايي ها نفس قيمت هاي رو به افزايش نفت 
را گرفت. قيمت هر بشكه نفت برنت بعد از كاهش 36سنتي 
دي��روز در س��اعت 13:40 به وقت تهران ب��ه رقم 68 دلار و 
22س��نت رس��يد. اين رقم پايين ترين سطح قيمت برنت از 
تاريخ 18دي به اين سو محسوب مي شود. همچنين قيمت 
هر بش��كه نفت وس��ت تگزاس اينترمديت نيز با 13س��نت 
كاهش به قيمت 65 دلار و 32س��نت رسيد.  در چند هفته 
اخي��ر، بازار نفت خام با تلاطم مواج��ه بوده چنانكه با وجود 
رسيدن به س��طوح بالاي 70دلاري كه از 2سال و نيم اخير 
بي سابقه به حساب مي آمد در مقطعي، نفت درياي شمال به 
پايين ترين قيمت خود در 8 ماه گذش��ته رسيد و نفت خام 
اورال روسيه در هفته گذشته پايين ترين قيمت خود در سال 
گذشته را تجربه كرد.   انتشار آمار اشتغال در ايالات متحده 
در روز جمعه كه حاكي از بالاترين ميزان رش��د دستمزد ها 
در 9س��ال اخير بود در كنار كم رونق بودن اين روزهاي وال 
اس��تريت و ضعف بازار كالا به خاطر بالا  رفتن ارزش دلار به 
نگراني ها در بازار دامن زده است. سير نزولي قيمت دارايي ها 
نيز اميد به ثبات بازار نفت را كم رنگ تر مي كند.  اين درحالي 
است كه توافق كش��ورهاي عضو اوپك و متحدانشان بر سر 
توليد، بهاي نفت برنت را به 70دلار در س��ال جديد ميلادي 
رس��اند و اميد آن بود كه اين روند افزايش��ي تا انتهاي سال 
ميلادي ادامه يابد. توجيه فرضيه افزايش مداوم قيمت نفت 
خام، كاهش موجودي انب��ار در ايالات متحده، افزايش قابل 
توج��ه قيمت كالا ها و عدم افزاي��ش ارزش دلار بود. اما يك 
يا تعدادي از موارد فوق در هفته هاي اخير نقض ش��ده است.  
البته بايد به اين نكت��ه توجه كرد كه اگرچه توليد كنندگان 
نف��ت در پي قيمت هاي بالا براي طلاي س��ياه هس��تند اما 
شتاب نداشتن روند افزايش قيمت كه توليد كنندگان شيل 
بيش��تري را وارد ميدان كند چندان مورد پسند آنها نيست.  
هر دورنماي افزايش قيمت، لاجرم به افزايش استخراج نفت 
شيل مي انجامد. چنانكه در هفته يي كه گذشت با اضافه شدن 
6 دكل حفاري، شمار ماشين آلات حفاري نفت خام در ايالات 
متحده به بيش��رين تعداد از مرداد ماه و به عدد 765 رسيد. 
اين افزايش در دكل هاي حفاري مطمئنا مي تواند افزايش در 
استخراج نفت خام را به همراه داشته باشد؛ چنانكه استخراج 
نف��ت خام در امريكا در ماه نوامبر مرز 10ميليون بش��كه در 
روز را در نورديد. از اينجا به بعد همه  چيز به قيمت نفت در 

بازارهاي جهاني وابسته است. 

 برنامه گسترش انتقال برق 
به ارمنستان 

پ�اون  مع��اون برق و ان��رژي وزي��ر نيرو گف��ت: با 
انج��ام توافق بين دو كش��ور خط س��وم 400كيلوولتي 
انتق��ال برق ارمنس��تان به ايران تا س��پتامبر 2019 به 
بهره برداري مي رس��د. »هماي��ون حائري« معاون برق و 
انرژي در نشس��ت با »هاي��ك هاراطونيان« معاون وزير 
زيرس��اخت هاي انرژي و منابع طبيعي ارمنستان اظهار 
كرد: خوشحالم كه طرف ارمنستان بالاخره براي ساخت 
خط س��وم 400كيلوولتي انتقال برق از ارمنس��تان به 
ايران با ش��ركت ايراني به توافق رس��يدند و ان شالله در 
صورت نهايي ش��دن توافق بتوان شاهد به بهره برداري 
رسيدن اين پروژه در زمان تعيين شده بود.  وي افزود: 
پي��ش از اين قرار بود، خط س��وم 400كيلوولتي انتقال 
برق ارمنستان به ايران تا سپتامبر 2018 به بهره برداري 
برس��د اما بنا به دلايل��ي اجراي آن به تاخي��ر افتاد. با 
اين حال با انجام توافقاتي قرار ش��د تا سپتامبر 2019 
اي��ن خط به بهره برداري برس��د.  معاون ب��رق و انرژي 
وزير نيرو همچنين درخصوص پيش��نهاد معاون وزارت 
زيرس��اخت و انرژي ارمنستان مبني بر افزايش صادرات 
برق ارمنس��تان ب��ه اي��ران از 350م��گاوات كنوني به 
400مگاوات گفت: ما از اين پيشنهاد استقبال مي كنيم 
و اميدواريم مبناي ما در تابس��تان س��ال آينده همين 

400مگاوات باشد. 
حائري تاكيد كرد: درگير كردن دو كشور گرجستان 
و تركمنس��تان نيز در مبادلات انرژي ميان ارمنس��تان و 
ايران نيز مي تواند نقش بسزايي در گسترش همكاري هاي 
چن��د جانبه ميان اين كش��ورها و توس��عه روابط آنها با 

يكديگر داشته باشد. 

 كلنگ زنى 3 تصفيه خانه 
فاضلاب پايتخت 

ايسنا  معاون مهندسي و توس��عه آبفاي استان تهران با 
اشاره به اينكه 3 تصفيه خانه فاضلاب در استان تهران آماده 
كلنگ زني اس��ت، گف��ت: فرآيند تصفيه فاض��لاب در همه 
اي��ن تصفيه خانه ها از نوع لجن فعال و A2O  اس��ت كه از 
پيش��رفته ترين روش هاي تصفيه فاضلاب در جهان به شمار 
مي آيد.  افشين رحيم زاده در اين باره توضيح داد: با توجه به 
اينكه در شهر تهران بيش از 6500 كيلومتر از 9000كيلومتر 
كل ش��بكه جمع آوري و خطوط انتقال فاضلاب اجرا ش��ده 
اس��ت، سياس��ت ش��ركت تمركز بر افزايش ظرفيت تصفيه  
فاضلاب و احداث و تكميل تصفيه خانه هاي پيش بيني ش��ده 
اس��ت.  به گفت��ه وي، احداث ف��از دوم تصفيه خانه فاضلاب 
پرديس با ظرفيت 24هزار مترمكعب در شبانه روز، احداث فاز 
دوم تصفيه خانه فاضلاب پرند با ظرفيت 29هزار و 154متر 
مكعب در شبانه روز و ساخت نيم مدول از تصفيه خانه فاضلاب 
اسلام ش��هر با ظرفيت 22هزار مترمكعب در شبانه روز آماده 
كلنگ زني اس��ت. رحيم زاده اضافه كرد: در 10ماه گذشته از 
امس��ال در بخش آب بيش از 350كيلومتر لوله گذاري براي 
بازسازي و توسعه شبكه توزيع و خطوط انتقال آب در سطح 
اس��تان تهران انجام شده اس��ت و با تجهيز 58 حلقه چاه و 
بهره برداري از 2800مترمكعب بر ساعت ايستگاه پمپاژ آب 
و 124هزار مترمكعب مخزن جديد آب، ظرفيت آب رس��اني 
در س��طح اس��تان افزايش يافته اس��ت.  معاون مهندس��ي 
و توس��عه آبفاي اس��تان تهران ادامه داد: در بخش فاضلاب 
نيز 468كيلومتر لوله گذاري براي توس��عه شبكه جمع آوري 
و خط��وط انتقال فاضلاب انجام و بيش از 53 هزار انش��عاب 
جديد فاضلاب نصب شده است.  رحيم زاده در بخش ديگري 
از سخنانش گفت: با تلاش هاي صورت  گرفته در شركت هاي 
زيرمجموعه آبفاي استان تهران علاوه بر طرح ها و پرژه هاي 
ب��زرگ و مهم افتتاح  ش��ده در نيمه نخس��ت امس��ال كه با 
اعتباري افزون بر 19هزار و 970ميليارد ريال به بهره برداري 
رس��يد، پروژه هاي مختلف ديگ��ري در بخش آب و فاضلاب 
ب��ا اعتباري نزديك به 2200ميليارد ريال آماده كلنگ زني و 

بهره برداري در دهه فجر امسال است. 

طلاي سياه

كوتاه از دنياي انرژي

مديرعامل شركت ملي گاز ايران در نشست با خبرنگاران به انتقاد از اقدامات نابخردانه پرداخت

از دست رفتن بازار گاز كويت بهاي حمله به سفارت
گروه انرژي  مهدي نيكوئي 

»آبونمان گاز«، »متوقف ش��دن برنامه هاي صادرات 
گاز در پي تجاوز عده يي به س��فارت عربستان سعودي« 
و »ت��لاش براي اصلاح س��اختار ش��ركت مل��ي گاز و 
خصوصي س��ازي آن« از مهم ترين محورهاي نشس��ت 
روز گذش��ته حميدرضا عراقي مديرعامل ش��ركت ملي 
گاز اي��ران و معاون وزير نفت ب��ا خبرنگاران بود. فضاي 
اين جلس��ه كه به مناس��بت دهه فجر انقلاب اسلامي 
برگزار ش��ده بود، تفاوت بس��ياري با نشست هاي قبلي 
عراقي داشت. حضور دست كم 60 نفر خبرنگار و عكاس 
خبري در اين نشس��ت موضوعي كم سابقه بود. بسياري 
از اين خبرنگاران در پي جنجال هاي اخير درباره »واريز 
نش��دن درآمدهاي 11هزار ميليارد توماني شركت ملي 
گاز ب��ه خزانه« در اين برنامه حضور يافته بودند؛ آن هم 
در ش��رايطي كه در همان ساعات نشست، وزير نيرو هم 
ب��ا خبرنگاران حوزه انرژي ديدار داش��ت و بس��ياري از 
خبرنگاران مجب��ور بودند بين دو برنامه يكي را انتخاب 
كنند. معاون وزير هم البته ديروز با روزهاي ديگر تفاوت 
داشت. او سرشار از ذوق ادبي بود و علاوه بر آنكه برنامه را 
با »نه هر چه چهره برافروخت، دلبري داند« حافظ شروع 
كرد، به چند سوال ديگر خبرنگاران نيز با شعر و شاعري 
جواب داد. البته عراقي تلاش كرد درباره ابهام »تخلف« 
ملي گاز با قاطعي��ت جواب خبرنگاران را داده و يك بار 
براي هميش��ه آنها را مطمئن كند كه تمام گردش هاي 
مالي اين شركت به شكل اصولي انجام شده و در صورت 
ني��از آمادگي دارد تا ابهامات موجود در حس��اب ها را با 

ديوان محاسبات اداري هم بررسي كنند. 
 قرار بود كه نشس��ت مديرعامل ش��ركت ملي گاز 
با خبرنگاران، راس س��اعت 10صبح در ساختمان اين 
شركت برگزار شود، اما عراقي حدودا با 45دقيقه تاخير 
در محل حاضر شد. با اين حال او دست كم صحبت هاي 
مقدمات��ي خ��ود را مختص��ر كرد و ظ��رف 10 دقيقه 
خلاصه ي��ي از عملكرد ش��ركت ملي گاز در 40 س��ال 
اخير و با تاكيد بر عملكرد يك س��ال گذشته ارائه داد. 
مهم ترين بخش هاي اين گزارش عملكرد را در كادري 

كه در صفحه منتشر شده است، مشاهده مي كنيد. 
اما اين گزارش عملكرد كه به رسم معمول دهه هاي 
فجر ارائه ش��د، تنها بخش مقدماتي صحبت هاي عراقي 
بود و او قصد داش��ت به موضوعي بپ��ردازد كه در 6 ماه 
گذش��ته، انرژي و منابع مالي فراواني از شركت ملي گاز 
را به خود اختصاص داده است: »آبونمان قبض هاي گاز«

جنجال آبونمان از آخرين روز مردادماه سال جاري 
شروع شد؛ زماني كه روابط عمومي ديوان عدالت اداري 
اعلام ك��رد كه هي��ات عمومي اين ديوان بخش��نامه 
شهريورماه س��ال 1391 س��تاد هدفمندي يارانه ها و 
شركت ملي گاز در خصوص اخذ آبونمان از مشتركان 
را بر خلاف قانون دانس��ته اس��ت. موضوع آن است كه 
ب��ر مبن��اي بن��د »ب« و تبصره يك م��اده يك  قانون 
هدفمندكردن يارانه ها، اختيار قيمت گذاري حامل هاي 

انرژي )از جمله گاز( به دولت واگذار شده است.
با اين ح��ال به دليل آنكه آبونم��ان قبض هاي گاز، 
نس��بتي از گاز مصرفي مش��تركان نبود، ديوان عدالت 
اداري راي ب��ه آن داد كه 2 ش��هروند ش��اكي دريافت 
آبونمان محق هس��تند و درياف��ت اين رقم بايد حذف 
شود. با ابلاغ رسمي اين حكم )كه البته چند ماه طول 
كش��يد(، ش��ركت ملي گاز ايران آبونمان را از قبض ها 
حذف كرد، اما اين بار كوش��يد تا از طريق قانون، مجوز 
لازم براي تامين درآمدهاي از دست رفته خود را فراهم 
كند. 4 دي ماه بود كه ش��وراي عالي اقتصاد به رياست 
اسحاق جهانگيري با پيشنهاد وزير نفت براي دريافت 
»هزينه خدمات مس��تمر« از مش��تركان گاز طبيعي 
موافقت كرد و اين بار آبونمان با نامي جديد و به صورت 

مج��وزدار در قبض هاي گاز ظاهر ش��د. اما اين انتهاي 
ماج��را نبود و حدود 2هفته پيش ديوان عدالت اداري، 
مصوبه شوراي عالي اقتصاد را هم غيرقانوني دانست و 

آن را ابطال كرد. 
اكن��ون مديرعام��ل ش��ركت مل��ي گاز در جمع 
رس��انه هاي مختلف با انتقاد از حذف هزينه خدمات 
مستمر از قبض هاي گاز آن را مانعي بر ادامه خدمات 
منحصربه فرد و توس��عه ش��بكه هاي گازرساني كشور 
دانست. عراقي بيان كرد: »دريافت يك مبلغ ثابت در 
قبض ها موضوعي نيست كه تنها به ايران يا قبض هاي 
گاز اختصاص داش��ته باش��د. آيا در قبض هاي برق يا 
مخاب��رات، مبالغي را تحت عناوين عوارض يا آبونمان 

مشاهده نمي كنيم؟« 
وي توضيح داد: اين مبالغ ب��راي اداره هزينه هاي 
ثابت، توس��عه ش��بكه ها و قابليت اتكاي ش��بكه گاز 
مورد نياز اس��ت و بدون آنه��ا ارائه خدماتي كه حتي 
در س��رماي اخير، بي وقفه و بدون مشكل ادامه يافت، 
با مشكل مواجه مي شود. ضمن آنكه برنامه هايي مانند 
توس��عه و ترويج كنتورهاي هوش��مند هم در دستور 
كار شركت ملي گاز است كه بدون منابع مالي كافي، 

امكان پيشبرد آنها وجود ندارد. 
عراق��ي درباره ميزان ضرري كه ح��ذف آبونمان از 
قبض هاي گاز داشته، عنوان كرد: با حكم ديوان عدالت 
اداري »هزار ميليارد تومان« از درآمدهاي مالي شركت 
ملي گاز كم شده است. در چنين شرايطي نمي توان به 
طرح ها و برنامه هاي در دس��ت ادامه داد و درآمدهاي 

كاسته شده، قابل چشم پوشي نيستند. معاون وزير نفت 
اين بار توپ را به زمين مجلس شوراي اسلامي انداخت 
ك��ه با افزايش قيمت حامل هاي ان��رژي در بودجه 97 
مخالفت كرده است. وي عنوان كرد: »مجلس بايد راهي 

براي تامين بودجه مورد نياز ما پيدا كند.«

 طنز بنگاهداري
ديگ��ر بخش مه��م صحبت هاي عراق��ي موضوع 
خصوصي سازي شركت ملي گاز و تغيير ساختارهاي 
مورد نياز براي انجام آن بود. خصوصي سازي موضوعي 
اس��ت كه از بدو انقلاب اس��لامي، موضوع بحث هاي 
كارشناسان و مسوولان مختلف كشور بوده است. با اين 
حال، همواره شركت ملي گاز يكي از شركت هايي بوده 
كه به دليل ماهيت ويژه خدمت رساني و حساسيت كار 
در فهرس��ت خصوصي سازي قرار نداشته است. با اين 
حال چند سالي است كه اين موضوع به طور جدي تر 
پيگيري مي شود و هدف اين است كه به تدريج شرايط 

واگذاري اين شركت به بخش خصوصي فراهم شود. 
ش��ايد نخس��تين باري كه به طور جدي مشكلات 
خصوصي سازي گاز و لزوم حل آنها مطرح شد، 18ماه 
پيش بود. مس��عود نيلي مش��اور اقتص��ادي آن زمان 
رييس جمهور در مراسم 50سالگي شركت ملي گاز بر 
لزوم »تغييرات ساختاري« در اين شركت تاكيد كرد. 
نيلي با اش��اره به اينكه ش��ركت ملي گاز ايران به 
واس��طه ماهيت فعلي خود كه ش��ركتي انحصاري و 
وظيفه محور بوده و چندان به س��ود توجه نداش��ته 

از لح��اظ منطقي قابل واگ��ذاري به بخش خصوصي 
نيست، از لزوم تغييرات پله يي براي ايجاد اين آمادگي 

در صنعت گاز سخن گفت. 
او در اين زمينه به چند تغيير اشاره كرده و عنوان 
كرد كه بايد در ابتدا فرآيند ش��ركتي  و تجاري سازي 
در شركت ملي گاز ايران طي شود، پس از آن فرآيند 
تنظيم مقررات و رگولاتوري و در مرحله بعدي معرفي 
و توس��عه رقابت در اين صنعت تعريف شوند. مرحله 
آخر قبل از خصوصي سازي شركت ملي گاز از ديدگاه 
مشاور وقت رييس جمهور آزاد سازي قيمت ها بود كه 
در نهاي��ت پس از طي اي��ن مراحل، صنعت گاز ايران 

مي تواند طبق اصل 44 واگذار شود. 
مديرعامل شركت ملي گاز در نشست روز گذشته 
و در پاسخ به س��وال خبرنگار تعادل درباره گام هايي 
كه در راس��تاي تغيير ساختار ش��ركت گاز برداشته 
ش��ده، بيان ك��رد: براي خصوصي س��ازي، يك برنامه 
به وس��يله وزارت نفت در حال بررس��ي اس��ت كه به 
دنبال امكان سنجي خصوصي س��ازي در زنجيره هاي 
تامي��ن عمودي و افق��ي نف��ت و گاز و البته اقدامات 
پيش نياز آنهاس��ت. در اين ميان منحل شدن شركت 
مل��ي ص��ادرات گاز را مي توان بخش��ي از اين برنامه 
خصوصي سازي دانست؛ چرا كه باعث مي شود هزينه و 
درآمدهاي هر سازمان و نهاد مشخص شود و بتوان به 
سمت خصوصي سازي حركت كرد. عراقي ادامه داد: با 
اين حال شركت ملي گاز ايران، منتظر نتايج مطالعات 
و اقدامات وزارت نفت باقي نمانده و از پايين شروع به 

برون س��پاري بخش ها و حوزه هاي ممكن كرده است. 
وي عنوان كرد: برون س��پاري ها و استفاده تدريجي از 
تخصص ها و توان بخش خصوصي، شركت ملي گاز را 
به سمت خصوصي سازي پيش مي برد اما هنوز هم راه 

زيادي تا پايان باقي مانده است. 
وي رم��ز موفقي��ت در اين مس��ير را تلاش در 
جهت »بنگاهداري« دانست و گفت: بايد فعاليت ها 
روش��ن ش��ده و مبتني بر منافع اقتصادي شوند. با 
اين حال، نمي توان يك شبه همه مسير را طي كرد 
و هم اكن��ون نمي توان مثلا ش��بكه گاز تهران را به 
بخش خصوص��ي واگذار كرد. عراقي تش��ريح كرد: 
واگذاري ش��بكه گاز تهران نه تنه��ا جذابيتي براي 
بخش خصوصي ندارد، بلكه نيازمند تدوين مقررات، 
قيمت گذاري ها و ايجاد سازوكارهايي براي تضمين 

عرضه قابل اتكاي گاز است. 
عراق��ي در پايان اين بخش از س��خنان خود و در 
پاس��خ به خبرنگاري ك��ه صحبت از بنگاه��داري را 
يك »طنز« دانس��ته بود، بيان ك��رد: بله، صحبت از 
بنگاهداري به دليل آنكه صحبت از هدفي بسيار بزرگ 
و دشوار اس��ت، صحبتي طنزآميز به نظر مي رسد اما 
بايد با تمام مش��كلات و سختي ها آن را انجام دهيم و 
در اين مس��ير به كمك دولت و وزارت نفت و مجلس 

شوراي اسلامي و مردم نيازمنديم. 

 بر زمينت مي زند نادان دوست
جنجالي ترين بخش صحبت هاي ديروز مديرعامل 
شركت ملي گاز ايران اما مربوط به گروه هايي از داخل 
و خارج كش��ور بود كه مانع پيشبرد برنامه ها و اهداف 

اين شركت به ويژه در زمينه صادرات مي شوند. 
عراقي در پاس��خ خبرنگاري درباره نحوه صادرات گاز 
به ع��راق و دريافت پول آن بيان كرد: با لوله كش��ي گاز 
به بصره، صادرات به عراق در وضعيت خوبي قرار گرفته 
اس��ت و حتي بيش از ميزان گاز مازاد خود هم ظرفيت 
صادرات به اين كش��ور داري��م. وي ادامه داد: درباره پول 
گاز صادرات��ي به عراق هم باي��د بگويم كه آن را دريافت 
مي كنيم.  عراق��ي كه با اصرار خبرن��گاران درباره نحوه 
دريافت اين مبالغ از دولت عراق مواجه ش��د، اين ش��عر 
را به زبان آورد: »چه مي گوييد؟ كجا شهد است اين آبي 
كه در هر دانه شيرين انگور است؟ كجا شهد است؟ اين 
اش��ك، اشك باغبان پير رنجور است. « او گفت: ما خون 
جگر مي خوريم و سختي هاي بسياري مي كشيم تا پول 
صادرات گاز به عراق را دريافت كنيم، با اين حال به دليل 
منافع كشور و وجود برخي دشمنان داخلي و خارجي از 

افشاي راه دريافت آن معذورم. 
مديرعامل شركت ملي گاز درباره اين دشمنان بيان 
كرد: »همان هايي كه در صورت افشاي مسير مبادلاتي ما 
و عراق مش��كل آفرين مي شوند، ما را تحريم  كردند و در 

مسير هر طرح و پيشرفت ما، مشكلي ساختند.«
عراقي كه س��خنان ناگفته و ناگفتني فراواني دارد، 
در پاس��خ ب��ه دليل توجه نكردن ش��ركت ملي گاز به 
بازاره��اي صادراتي كويت بيان كرد: ما از كويت غافل 
نيستيم. ما از هيچ يك از بازارهاي حاشيه خليج فارس 
غافل نيس��تم. اما آن زماني كه م��ا در حال مذاكره با 
كويت براي ص��ادرات گاز خود بوديم، عده يي از ديوار 
س��فارت عربس��تان بالا رفتند و پل هاي ارتباطي ما را 
خراب كردن��د. هر زمان كه روابط سياس��ي به حالت 
ع��ادي برگردد، ما آمادگي داريم تا گاز خود را به تمام 

كشورهاي حاشيه خليج فارس صادر كنيم.
وي در انتها از اين موضوع خبر داد كه دوره صادرات 
رايگان گاز ايران كه درپي حكم ديوان بين المللي داوري 
صورت مي گرفت، پايان يافته است. از اين رو، صادرات گاز 

ايران به اين كشور با دريافت پول همراه است.

درخواست وزير نيرو از مردم:

همكاري كنيد تا آب جيره بندي نشود
گروه انرژي  نادي صبوري 

 مي خواه��د هم��ه  چي��ز را تغيي��ر ده��د، نظام 
مص��رف آب، رويك��رد وزارت نيرو در قبال تش��ويق 
مصرف كنندگان به صرفه جويى يا به قول خودش عدم 
اسراف در برق، طرح تعادل بخشي آب هاي زيرزميني 
و چندي��ن مس��اله ديگر كه هر ك��دام مثتوي هفتاد 
مني به حس��اب مي آيند و مش��خص نيست كه آيا او 
با فرض بر درس��ت بودن تمام اف��كار و نياتش قدرت 
به ثمر نش��اندن آن را خواهد داشت يا نه. اين شالوده 
نخستين نشس��ت خبري رضا اردكانيان، وزير نيروي 
دولت دوازدهم است. نشستي كه نيمي از پرسش هاي 
مطرح ش��ده در آن از سوي رسانه هاي مرتبط با صدا 
و س��يما بوده و به همين واس��طه فرصتي براي طرح 
پرس��ش بسياري از رسانه ها ازجمله روزنامه »تعادل« 
در آن فراهم نش��د. اما نتيجه آن روشن شدن بخشي 
از مواضع وزير از فرنگ  برگش��ته ساختمان شيشه يى 
بود. مشروح گزارش»تعادل« از اين نشست خبري را 

در ادامه مى خوانيد. 
 نخس��تين نشس��ت خبري وزيري كه شايد اين 
روزها افكار عمومي و جامعه س��والات بسيار زيادي 
را از او دارند با پاسخگويي به تعداد بسيار اندكي از 
پرس��ش ها ديروز برگزار شد. رضا اردكانيان حداقل 
در شروع اين نشست خبري تفاوتي با ديگر مديران 
دولتي در ايران از خود نش��ان نداده و مدت زيادي 
را به تش��ريح اقدامات وزارت نيرو در 40س��ال پس 
از انقلاب اختصاص داد. كارنامه يي كه دسترسي به 
ش��بكه آب و برق نقطه قابل دفاع و س��رعت بسيار 
پايين رشد دسترسي به شبكه فاضلاب نقطه تاريك 
آن محس��وب مي ش��ود. به ترتيبي كه درصد تحت 
پوشش فاضلاب ايران از 8.5 درصد در سال 1357 
به 48درصد در سال جاري رسيده و تنها 40درصد 

رشد داشته است. 
ام��ا پس از بيان اين نكات نوبت به طرح پرس��ش 
خبرنگاران رس��يد. نخس��تين پرس��ش از اردكانيان 
مربوط به برنامه او درخصوص افزايش همكاري بخش 
خصوصي در پروژه هاي وزارت نيرو بود. پرسش��ي كه 
نشان داد، وزارت نيرو تمايل دارد بخش خصوصي وارد 

پروژ ه هاي تصفيه پساب و بازچرخاني آب شود. 
در ادامه وزير نيرو به موضوعي پرداخت كه ش��ايد 
يك��ي از مهم ترين عوامل ب��ه وجود آمدن وضع فعلي 
منابع آب در ايران باش��د. عدم درك مش��ترك ميان 
2وزارتخان��ه نيرو و جهاد كش��اورزي تاكنون موجب 
قرباني ش��دن دشت ها و منابع آب شده است و ظاهرا 
وزي��ر نيرو تمايل دارد كه در اين وضعيت تغيير ايجاد 
كند. او در اين زمينه به برگزاري جلس��ه مش��ترك با 
وزير جهاد و كش��اورزي و تدوين پروژه هايي مشترك 

به صورت نمونه خبر داد. 
در ادامه مشخص ش��د كه اين پروژه هاي مشترك 
به حوزه »تعادل بخش��ي آب ه��اي زيرزميني« مربوط 
مي شوند. پروژه يي كه در طول چند سال اخير با مشكل 
بزرگ كمبود منابع مالي دست و پنجه نرم مى كرد اما 
وزير نيروي فعلي اعتقاد دارد، مشكل اساسي كند بودن 

پيشرفت آن كمبود منابع مالي نبوده است. 
البت��ه اين موضوع نيز تاكن��ون از نظر پنهان به 
ش��مار نمي رفت. »تعادل« در سلسله گزارش هايي 
ك��ه درباره اين پ��روژه و موانع پيش��رفت آن تهيه 
كرده است، بارها به موانع سياسي پيش روي طرح 
تعادل بخشي اشاره كرده بود. براي مثال در يكي از 
اين گزارش ها از قول عبدالله فاضلي، دبير ستاد احيا 
و تعادل  بخش��ى آب هاي زيرزميني نوشته شده بود 
كه استانداري بوشهر يكي از مهم ترين موانع بستن 
چاه هاي غيرمجاز در اين اس��تان به ش��مار مي رود. 
مس��اله اساسي اما تاكنون اين نكته بوده كه اراده ى 
كاف��ي براي مجاب ك��ردن تمام نهاده��ا در زمينه 

همكاري با اين پروژه وجود نداشته است. 
اردكاني��ان اما ش��ايد به اين دليل ك��ه به تازگي 
وارد فضاي اجرايي ايران ش��ده و انرژي خوبي دارد، 
معتقد اس��ت كه امكان تغيير در نگاه »تك زاويه يي« 
نهاده��اي مختلف به اين موضوع وج��ود دارد. او در 
اين زمينه عنوان كرد:»با تعريف مصلحت مش��ترك 
مي��ان اين نهادها وضعيت تغيير خواهد كرد. در اين 
حال��ت ديگر نيازي به حضور قوه قضاييه و مس��ائل 

اينچنيني نيست«.
او در ادام��ه عنوان كرد كه به همين دليل با تغيير 

در برنامه پيش��ين طرح تعادل بخش��ي چند دشت به 
صورت پايلوت انتخاب ش��ده و با همكاري مش��ترك 
وزارت نيرو و وزارت جهاد كشاورزي به صورت متمركز 

به تعادل بخشي آنها پرداخته خواهد شد. 
اما طبيعي اس��ت كه يكي از مهم ترين پرسش ها 
از وزي��ري ك��ه عبارت »مديريت تقاض��ا« تكيه كلام 
اوست، پرسش درباره اتكاي برنامه هاي كنترل تقاضاي 
وزارت نيرو به ابزار قيمتي باشد. اردكانيان در توضيح 
مواضعش در اين زمينه ش��فاف ك��رد كه عملا فصل 
مديريت عرضه در وزارت نيرو به پايان رسيده و حداقل 
تا مدت ها ش��اهد برنامه يي ويژه براي افزايش مبادي 

عرضه چه برق و چه آب نخواهيم بود. 
او در اي��ن زمينه عن��وان كرد:»هر چند بررس��ي 
مطالعات��ي طرح هايي چون شيرين س��ازي آب دريا و 
آب ه��اي ژرف را در نظر خواهيم داش��ت اما تاكيد بر 

استفاده صحيح از منابع آبي خواهد بود.« 
وزير نيرو همچنين در تشريح مواضعش در زمينه 
تامين برق همگام با افزايش تقاضا عنوان كرد: »همين 
امروز در كميسيون اقتصادي هيات وزيران اين موضوع 
را مطرح كردم كه نبايد سالانه هزاران ميليارد تومان 
از جيب مردم را براي س��اخت ني��روگاه هزينه كنيم 
درحالي كه اين نيروگاه ها فقط در ساعات پيك به كار 
ما مي آين��د«. او در ادامه گفت:»ما نمى توانيم انطباق 
با رش��د مصرف را ادامه دهي��م و در نتيجه اين خود 
مصرف اس��ت كه بايد يك درص��د كاهش پيدا كند. 
منابع مالي كه از اين روند آزاد مي ش��ود، مى تواند در 
مبادي بهتري همچون كاهش فرس��ودگي تجهيزات 
صنعت برق حركت كن��د.« اردكانيان عنوان كرد كه 
حتي قيمت برق 100تومان در هر كيلووات س��اعت 
كه سازمان برنامه آن را قيمت تمام شده توليد برق در 
ايران محاسبه كرده است از نظر وزارت نيرو با قيمت 
تمام ش��ده واقعي فاصله دارد اما باز هم قيمتي كه از 
مصرف كننده دريافت مي شود با اين رقم فاصله جدي 
داشته و اين مي تواند در آينده مشكلات جدي را براي 

صنعت برق ايجاد كند. 
وزي��ر نيرو معتقد بود در وض��ع فعلي تنها درصد 
كمي از مصرف كنندگان كه سطح مصرف بالايي دارند 

درحال استفاده از كمك  هزينه هستند. او گفت:»روا 
نيست پرمصرف ها از اين تعرفه ها بهره مند شوند«. 

 تنش نيست كم  آبي است 
وزير نيرو كه س��ابقه فعاليت هاي بين المللي حوزه 
آب را در كارنام��ه خ��ود دارد ب��ر خلاف بس��ياري از 
مس��وولان كه بي پروا و غيردقي��ق از الفاظي همچون 
»بح��ران آب« و »تنش آب��ي« براي توصيف وضعيت 
فعلي استفاده مي كنند در پاسخ به خبرنگاري در مورد 
وضعيت واقعي آب درحال حاضر عنوان كرد:»به دليل 
كاهش بارش ها نس��بت به سال گذش��ته در شرايط 
فوق العاده كم آبي قرار گرفته ايم. البته اين فاصله نسبت 
به آمار سال گذشته تا پايان زمستان كاهش مي يابد اما 
در بهترين حالت 20درصد كمتر از سال گذشته بارش 
خواهيم داش��ت«. او در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود نيز عنوان كرد كه برخي از مناطق ايران در چند 
ماه اخير خشك ترين سال در 50 سال اخير را تجربه  
كرده اند. اما از تمام اين آمارها پرسش مهم براي مردم 

يك چيز است:»آيا آب جيره بندي خواهد شد؟«
اردكاني��ان معتقد اس��ت ك��ه اگر م��ردم حالا 
همكاري لازم را به خرج دهند، تابستان راحت تري 
را خواهند داش��ت و در واق��ع پيغام او به مردم اين 

بود: همكاري كنيد تا آب جيره بندي نشود! 

 از نتيجه جلسه وزارت خارجه با افغانستان بي خبرم 
ام��ا يكي از مهم ترين پرس��ش هاي ديگر مطرح 

ش��ده از اردكانيان در نشس��ت خبري روز گذشته، 
پرس��ش از او درب��اره برنام��ه و مواض��ش درب��اره 
حوضه هاي آبريز مشترك ايران بود. ايران در شرق 
و غرب حوضه هاي مش��ترك آبريزي دارد كه همه 
نيز با مس��ائلي مواجه هستند. اردكانيان در تشريح 
وضعي��ت ايران درحال حاضر عن��وان كرد:»درحال 
حاض��ر در دنيا ح��دود 286حوضه آبريز مش��ترك 
وج��ود دارد و تقريب��ا مي توان گف��ت 40درصد از 
آب ه��اي دني��ا در حوضه هاي مش��ترك آبريز قرار 
دارد با اين حال ش��رايط اي��ران از نظر قرار گرفتن 
در بالادست و پايين دست بودن رودخانه هاي مرزي 
بس��يار خاص اس��ت«. او اقدامات صورت گرفته در 
اواي��ل دهه 80 در اين زمينه را اقداماتي قابل توجه 
خوان��ده و گف��ت كه ما در اين س��ال ها توانس��تيم 
روي رودخانه هاي مرزي س��دهاي بزرگ بس��ازيم 
همچنين پس از گذر 30س��ال از معاهده مسكوت 
با افغانستان آن را فعال كنيم. وي اضافه كرد:»بايد 
توجه داش��ت كه در حوضه هاي آبريز مشترك همه 
»هم سرنوش��ت« هس��تند بنابراين وج��ود مفاهمه 
و گفت وگ��و بي��ن طرف ها و البته اس��تفاده از همه 
ابزاره��اي موث��ر در اين خصوص مي تواند بس��يبار 
راهگش��ا باش��د«. با اين حال اردكانيان عنوان كرد 
كه از نتيجه جلس��ه يي كه پنج شنبه هفته گذشته 
ميان كميته ي��ي از وزارت خارجه ايران و كميته يي 
از افغانستان در مش��هد برگزار شده به دليل تراكم 

برنامه ها در دهه فجر بي خبر است. 

 ايران به واسطه تلاش هاي 40سال اخير، اكنون يكي از 
بزرگ ترين شبكه هاي توزيع گاز در جهان را دارد.  

 توليد گاز كش��ور با ورود موج س��رماي اخير به 
رك��ورد 800 ميلي��ون مترمكعب در روز رس��يد.  
 هم اكن��ون 92 درصد ش��هروندان اي��ران از گاز 
طبيع��ي برخوردارن��د. اين رق��م در بين جمعيت 

روستايي 76 درصد است. 

 هم اكنون 270 ايستگاه تقويت فشار و 30هزار كيلومتر 
شبكه توزيع گاز به طور شبانه روز در حال فعاليتند. 

 با تمهيدات انجام ش��ده در زمس��تان امس��ال، 
نه 270 ايس��تگاه تقويت فش��ار و نه هيچكدام از 
پالايشگاه ها حتي يك ساعت از مدار خارج نشدند. 
 با راه اندازي خط  لوله گازي دامغان-كياسر-نكا در 
سال جاري، مردم مازندران هم امسال از امنيت گاز و 

فشار گازي مشابه با فشار موجود در عسلويه بهره مند 
ش��دند. اين سطح از فش��ار گاز، در آذربايجان و در 

سردترين شرايط هم تامين شده است. 
 خط شش��م گاز سراس��ري نيز با هزار كيلومتر 
طول، امس��ال ب��ه بهره برداري رس��يد ت��ا تامين 
مطمئ��ن گاز غرب كش��ور و همچنين صادرات به 

عراق و تركيه، محقق شود. 

گزارش عراقي از عملكرد شركت ملي گاز
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عكسروز

عكس:ايرنا كاهشچشمگيرذخيرهآبسدخاكی»عبدلآباد«بجنورد

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

آخرينوضعيتداريوششايگاندربيمارستان
تغییري در وضعیت داريوش  شايگان اتفاق نیفتاده و همچنان تحت نظر پزشكان است.  بابك زماني ريیس بخش نورولوژي 
بیمارس��تان فیروزگر درباره وضعیت داريوش ش��ايگان، نويس��نده و مترجم كه پنجم بهمن ماه دچار س��كته مغزي ش��د و در 
بخش مراقبت هاي ويژه بس��تري اس��ت به ايسنا گفت: دكتر شايگان همان گونه هس��تند. ديروز كه ايشان را ديدم تغییري در 
وضعیت شان حاصل نشده بود. سكته مغزي كرده است و در محل سكته خونريزي شده و مدت ها طول  مي كشد تا تكلیف شان 

مشخص شود. اتفاق خاصي در اين روزها نمي افتد و اين موضوع زمان زيادي مي خواهد. 
داريوش ش��ايگان متولد س��ال ۱۳۱۴ در تهران اس��ت. او در تهران به مدرسه كاتولیك »سن لويي« كه درس هايش به زبان 
فرانس��ه تدريس مي ش��د، رفت. بعد از آن براي تحصیل به خارج از كش��ور رفت و با اخذ درجه دكترا در رشته هندشناسي در 
سال ۱۳۴۷ به ايران بازگشت و به تحقیقات خود درباره اديان به ويژه اديان هندي ادامه داد كه حاصل آن كتاب دوجلدي بود 

به نام »اديان و مكتب هاي فلسفي هند« كه از سوي انتشارات امیركبیر منتشر شد. 

چهرهروز

بررسيمهمترينمقاصدگردشگريدرسال2017

بازارداغگردشگريدرجهان
گروهگوناگونطبق آماري كه سازمان 
گردش��گري جهاني در پايان سال 20۱۷ 
ارائ��ه داد، بین ماه هاي ژانويه و آگوس��ت 
بس��یاري از مقاصد مهم گردش��گري، رش��د ۷درصدي 
نسبت به سال 20۱6 را در پذيرش گردشگر ثبت كردند. 
آن طور كه گفته ش��ده، در اين میان بیشترين سفرهاي 
خارجي در فصل تابس��تان به كشورهاي نیمكره شمالي 
ص��ورت گرفته اس��ت. طبق اين گزارش س��ال 20۱۷، 
ركورد گردشگري جهان شكسته شد. بر اساس تازه ترين 
اطلاع��ات منتش��ر ش��ده از يورومانیت��ور، هنگ كنگ 
بیشترين ش��مار گردشگران را در سال گذشته میلادي 
به خود اختصاص داده اس��ت. هرچند كه اين منطقه از 
خیلي جهات به چین وابسته است، اما همواره به عنوان 
قطب مهم گردش��گري در جهان مورد توجه بوده و در 
حال پیشرفت است. بر اساس آمار منتشر شده بیش از 
26 میلیون گردشگر در سال 20۱۷ از هنگ كنگ بازديد 
كردند. اين در حالي است كه در سال 20۱6 بسیاري از 
مقامات در اين منطقه نگران كاهش گردشگران به دلیل 
بحران ه��اي داخلي بودند؛ در س��ال 20۱6 خیابان هاي 
هنگ كنگ بارها ش��اهد صحنه اعتراض��ات بود و اخبار 
مربوط به درگیري و ش��ورش ه��ر روز در ارتباط با اين 
منطقه در رس��انه هاي دنیا منتشر مي ش��د. با اين حال 
هنگ كنگ توانست رتبه اول جذب گردشگر در جهان را 
حفظ كند. طبق اين گزارش، بانكوك نیز دومین مقصد 
مهم گردشگري در س��ال 20۱۷ معرفي شد. بر اساس 
شاخص جهاني مقاصد گردشگري، منطقه اقیانوسیه در 
سال هاي اخیر در میان پربازديدترين مقاصد گردشگري 
جهان قرار داش��ته است. طبق آمار منتشر شده در سال 
20۱۷، بانكوك میزبان بیش از 2۱ میلیون گردشگر بود. 
اين رشد گردشگري دستاوردهاي اقتصادي قابل  توجهي 
در تايلند به همراه داشته است. در اين گزارش لندن رتبه 
سوم را در میان مقاصد مهم گردشگري در سال 20۱۷ 
ب��ه خود اختصاص داده اس��ت. آن طور كه در گزارش ها 
گفت��ه ش��ده، لندن مقص��د حداقل نیم��ي از جمعیت 
گردشگراني است كه به بريتانیا وارد مي شوند. طبق آمار 
منتشر شده در سال 20۱۷، بیش از ۱9میلیون گردشگر 
را به خود جذب كرده است. هر چند كه اين شهر همواره 
مقصد محبوب گردش��گران خارجي ب��وده، اما به گفته 

بسیاري از كارشناسان بعد از تصمیم بريتانیا براي خروج 
از اتحاديه اروپا، ارزش پوند در اين كش��ور كاهش قابل 
 توجهي داشته و به  نظر مي رسد كه اين موضوع يكي از 

دلايل مهم هجوم گردشگران خارجي به بريتانیا باشد. 
آن ط��ور ك��ه در اي��ن گزارش گفته ش��ده، ش��مار 
گردشگراني كه در سال 20۱۷ به سنگاپور سفر كردند، 
حدود ۱6.6میلیون نفر اعلام ش��د. اين در حالي اس��ت 
كه در ۳سال گذش��ته بخش گردشگري در سنگاپور با 
افتي تقريب��ا ۷درصدي مواجه بود و ب��ه اهداف تعیین 
ش��ده از سوي دولت آن كشور نرسید. با اين  حال گفته 
مي ش��ود يكي از موارد ديگري ك��ه منجر به حفظ نرخ 
رشد گردش��گران ورودي شده، امنیت بالاي اين كشور 
است؛ اين موضوع باعث شده گردشگران با خیال آسوده 
بتوانند به اين كشور سفر كنند. از طرفي زبان انگلیسي 
در اين كشور يكي از چهار زبان رسمي محسوب شده و 
باعث مي شود گردشگران در ارتباطات و تعاملات خود با 

سهولت بیشتري روبه رو باشند. 
طبق آمار منتشر ش��ده از سوي يورو مانیتور، شمار 
گردشگران ماكائو در سال 20۱۷ حدود ۱5.۴نفر اعلام 
شد. همچنین گفته شده كه ش��هر دوبي نیز به ركورد 

جديدي در جذب سالانه گردشگر دست يافت. دوبي در 
س��ال 20۱۷ پذيراي حدود ۱۴.9میلیون گردشگر بوده 
كه ركوردي بي سابقه در صنعت گردشگري اين منطقه 
اس��ت. در اين گزارش پاريس نیز در میان مقاصد مهم 
گردشگري در سال 20۱۷ قرار گرفته است. آن طور كه 
آمار نش��ان مي دهد اين شهر در س��ال 20۱۷، میزبان 
حدود ۱۴.۴میلیون گردشگر خارجي بود. اين در حالي 
است كه در بسیاري از گزارش ها گفته شده كه در ۳سال 
اخیر به دنبال حملات تروريستي سال گذشته تظاهرات 
خش��ونت آمیز در اعت��راض به حق��وق كار و همچنین 
سیل هاي بي سابقه در پاريس شمار گردشگران پاريس 

كاهش يافته است. 
آمار منتش��ر ش��ده يورومانیتور، ش��مار گردشگران 
نیويورك، ش��ینزن و كوالالامپور را نیز در س��ال 20۱۷ 
ح��دود ۱2میلیون نف��ر اعلام كرد. پی��ش از اين گفته 
شده بود كه شمار گردش��گران بین المللي وارد شده به 
نیويورك در س��ايه انتخاب »دونال��د ترامپ« به عنوان 
ريیس جمهور امريكا و فرمان هاي مهاجرتي جنجالي او 
امس��ال ۱00هزار نفر در مقايسه با آمارهاي سال 20۱6 

كاهش خواهد يافت. 

آمارنامه

بازارهنر

تهرانگردي»آناكارنينا«
كارگردان »آناكارنین��ا« اعلام كرد كه قصد دارد از 
ابتداي سال 9۷ اين اثر نمايشي را در سالن هاي مناطق 

مختلف شهر تهران به صحنه ببرد. 
آرش عباس��ي، نويس��نده و كارگ��ردان نمايش 
»آناكارنینا« كه در بخش مس��ابقه تئاتر ايران)الف( 
سي و ششمین جش��نواره تئاتر فجر در چند بخش 
كانديداي دريافت جايزه ب��ود و جايزه بازيگري زن 
را درياف��ت كرد درباره برنامه ريزي خود براي اجراي 
مج��دد اين اثر نمايش��ي گفت: برنامه ي��ي كه براي 
اج��راي نماي��ش »آناكارنینا« دارم خیلي گس��ترده 
است و قصد دارم از ابتداي سال 9۷ تور تهرانگردي 
نمايش »آناكارنینا« را به صورت اجراهاي محدود در 

سالن هاي مناطق مختلف پايتخت آغاز كنم. 
او اظهار ك��رد: نمايش»آناكارنینا« داراي دكوري 
پرتاب��ل اس��ت و امكان اج��راي آن در س��الن هاي 
مختل��ف ش��هر تهران ازجمل��ه فرهنگس��راها و هر 
س��الني كه در مناطق دوردست ش��هر تهران وجود 
دارد، هس��ت. برنامه ام اين اس��ت كه در سالن هاي 
وزارت ارشاد، شهرداري و سالن هاي خصوصي تئاتر 
به تعداد محدود 2 اجرا در هر س��الن، نمايش را به 
صحنه ببريم تا مخاطبان بیش��تري در ش��هر تهران 

اين كار را ببینند.
اين نويس��نده و كارگردان عرصه تئاتر به ايس��نا 
گفت: اين تور تهرانگردي نیازمند تبلیغات گسترده 
اس��ت ولي ب��ه خاطر جن��س اج��را و جذابیتي كه 

موض��وع و داس��تان »آناكارنین��ا« دارد، مخاطب��ان 
ارتب��اط خوبي با آن مي گیرند. عباس��ي تاكید كرد: 
دوست ندارم نمايش »آناكارنینا« به اين زودي بسته 
و فراموش ش��ود زيرا حضور و موفقیت هايي كه اين 
نمايش در جش��نواره تئاتر فجر داشت همه ما را به 
عن��وان عوامل تولید و اج��راي نمايش ترغیب كرد 
ك��ه اجراهاي »آناكارنینا« را ادام��ه دهیم. او درباره 
احتمال اجراي اين اثر نمايش��ي در شهرهاي ديگر 
اي��ران نیز يادآور ش��د: چند پیش��نهاد اجرا ازجمله 
اجرا در شهر تبريز را داريم كه گفت وگوهايي انجام 
داده ايم و ب��ه توافق هايي هم رس��یده ام اما اجرا در 
ش��هرهاي ديگر كار ساده يي نیس��ت و برنامه ريزي 
دقیق��ي مي خواهد. ت��ا جايي كه ام��كان دارد براي 
اين چند پیش��نهادي كه داش��ته ايم، اقدام مي كنیم 
زيرا فكر مي كنم مخاطبان شهرهاي ديگر هم با اين 

نمايش ارتباط برقرار خواهند كرد. 

پخشزندهاختتاميهفجرباراهكارنمايشفوتبالها
بیژن بیرنگ معتقد اس��ت: اگر صداوس��یما بخواهد 
س��خت گیري كند افرادي ك��ه روي صحنه مي آيند چه 
بايد بكنند، نمي تواند مراسم اختتامیه جشنواره فیلم فجر 
را پخ��ش كند؛ البته با راهكارهاي��ي كه فوتبال را پخش 
مي كنند، مي توانند مراسم اختتامیه جشنواره فیلم فجر را 
هم به روي آنتن ببرند. اين كارگردان س��ینما و تلويزيون 
درباره پخش اختتامیه جش��نوار فیلم فج��ر از تلويزيون 
اظهار كرد: صداوس��یما به راحتي مي تواند واحد سیارش 
را بفرس��تد تا مراس��م اختتامیه را پخش كند. بیرنگ به 
چالش صداوسیما براي پخش مراسم اختتامیه جشنواره 
فیلم فجر اشاره كرد و به ايسنا گفت: اين چالش ها همیشه 
بوده و میان چیزي كه به عنوان واقعیت در جامعه وجود 
دارد با آن چیزي كه نشان مي دهند، تفاوت دارد. پوشش 
جامعه بخشي از واقعیت هاي اجتماعي است و آن چیزي 
كه صداوسیما از پوشش تعريف مي كند، واقعیت نیست. 

او ادام��ه داد: من اگ��ر جاي بچه هاي س��ینما بودم، 
مي گفتم كه مراسم اختتامیه را از تلويزيون پخش نكنند 
به دلیل اينكه در س��ال هاي گذشته اين مراسم از طريق 
اينستاگرام و چندين ش��بكه مجازي پخش شد و مردم 

ديدن��د. كما اينكه آن س��ال  هم كه تلويزيون نخواس��ت 
مراسم جش��نواره را پخش كند ما برنامه را ضبط كرديم 
و تلويزي��ون خروجي م��ا را پخش كرد. بیرنگ همچنین 
گفت: چالش پوش��ش در صداوسیما، تعريفي از حقیقت 
براي خودش��ان اس��ت كه با جامعه ام��روز تطابق ندارد. 
اگر صداوس��یما بخواهد س��خت گیري كن��د افرادي كه 
روي صحنه مي آيند چه بايد بكنند، نمي تواند مراس��م را 
پخش كند؛ البته همان گونه كه فوتبال را پخش مي كنند، 
مي توانند با همین راهكارها مراس��م اختتامیه را به روي 

آنتن ببرند. 

كارگردانايرانيدرزندانهايشهررم
علي شمس قصد دارد با زنداني هاي زندان شهر رم 
نمايش »آنتیگونه« اثر س��وفوكل را در خرداد سال 9۷ 
در محل زندان اجرا كند.  علي شمس، نمايشنامه نويس 
و كارگردان جوان تئاتر ايران درباره جديدترين فعالیت 
تئاتري خود در زمین��ه كارگرداني به مهر گفت: قصد 
دارم با زنداني هاي زندان شهر رم در كشور ايتالیا نمايش 
»آنتیگونه« اثر س��وفوكل را در همان زندان اجرا كنیم. 
زمان اج��راي اين نمايش در ماه جولاي 20۱۸)خرداد 
9۷( اس��ت.  او درباره تصمیم گیري تولید و اجراي اين 
اثر نمايشي توضیح داد: جان كارلو كاپوتزي از دوستان 
من در كشور ايتالیاست كه به كارگردان تئاتر زندان در 
اروپا معروف است و همیشه با زنداني ها آثاري را تولید و 
اجرا مي كند و او به من پیشنهاد داد كه چنین تجربه يي 
را داش��ته باشم. شمس ادامه داد: حدود ۳0زنداني مرد 
در اي��ن نمايش حض��ور دارند و همه آنه��ا مجرم و با 
جرايمي نظیر نژادپرس��تي و قاچاق هستند. او با اشاره 
به اينكه نمايش »آنتیگونه« 2 يا ۳ اجرا در زندان شهر 
رم خواهد داش��ت، اظهار كرد: تئاتر زندان در اروپا جا 
افتاده و براي من نیز اين كار تجربه جالبي است كه با 
۳0مجرم زنداني تئاتر كار كنم. كارگردان نمايش»دال 
خوتاي نامك« كه پیش تر در ايتالیا به صحنه رفته بود 
درباره دلايل انتخاب نمايشنامه »آنتیگونه« براي اجرا با 

زنداني هاي شهر رم يادآور شد: نكته جالب اين است كه 
زنداني ها پیشنهاد اجراي اين نمايشنامه را دادند. حتي 
جالب تر اين اس��ت كه بین »آنتیگونه« اثر سوفوكل و 
»آنتیگونه« اثر آنوي، زنداني ها اثر س��وفوكل را انتخاب 
كردند.  به گفته او، كتابخانه زندان ش��هر رم بیشتر از 
كتابخانه تئاتر شهر ايران نمايش��نامه دارد و زنداني ها 
اكثر اين نمايشنامه ها را مطالعه كرده اند. شمس درباره 
نحوه حمايت از تولید و اجراي اين اثر نمايشي در ايتالیا 
گفت: زندان ش��هر رم دس��تمزد ما را پرداخت مي كند 
و عوايد ف��روش نمايش »آنتیگونه« ه��م به زنداني ها 
تعلق مي گیرد. او اظهار كرد: از اوايل اسفند تمرين هاي 
نمايش »آنتیگونه« را با حض��ور زنداني هاي زندان رم 

آغاز خواهیم كرد. 

پروازايگلز
واشنگتنپست: 

اول  صفح��ه  دي��روز، 
بس��یاري از روزنامه ه��اي 
امريكايي، به قهرماني تیم 
اختصاص  امري��كا  راگبي 
يافته بود. واشنگتن پست 
نیز با انتش��ار عكس��ي از 
گزارش��ي  پی��روزي،  اين 
از مس��ابقه فینال فوتبال 
–س��وپربال-  امريكاي��ي 

منتش��ر كرد. طب��ق اين گزارش، عصر يك ش��نبه 
پنجاه ودومی��ن مس��ابقه فینال فوتب��ال امريكايي 
يا »س��وپربال« در ش��هر »مینیاپولیس« در ايالت 
مینه سوتا برگزار شد. گفته مي شود كه اين مسابقه، 
مهم ترين رويداد ورزش��ي امريكاست كه میلیون ها 
بیننده در سراس��ر كش��ور دارد. بازي امسال میان 
»نیواينگلند پاتريوتس« و »فیلادلفیا ايگلز« برگزار 
ش��د و با توجه به فصل درخش��اني كه هر دو تیم 
داش��تند، از حساس��یت و هیجان زيادي برخوردار 
است. فیلادلفیا ايگلز از بهترين تیم هاي دفاعي فصل 
اس��ت و با كس��ب ۱۳ پیروزي و تنها ۳ شكست به 
فینال رسیده، عقاب ها آخرين بار در سال 2006 در 
سوپربال حضور داشتند و مغلوب همین پاتريوت ها 
شدند. عقاب ها، ديروز، پس از 5۸ سال، دوباره عنوان 

قهرماني را براي خود ثبت كردند. 

نيويوركتايمز:
اي��ن روزنام��ه نیز در 
صفحه اول خود با انتشار 
از ب��ازي فینال  عكس��ي 
فوتبال امريكايي، گزارشي 
از ف��رار داع��ش از خاك 
منتشر كرد.  نیز  س��وريه 
طبق اين گزارش، پس از 
شكست  داعش در عراق، 
اكنون نوبت مناطق تحت 

تصرف داعش در س��وريه به وي��ژه ديرالزور و الرقه 
فرارسیده است و چیزي نمانده تا داعش به پايان راه 
خود در س��وريه و كل منطقه برسد؛ به ويژه كه اين 
گروه بس��یاري از پايگاه ها، شهرها و مراكز نفت خیز 
را در بس��یاري از مناطق سوريه از دست داده است. 
آنطور كه نیويورك تايمز گزارش مي دهد، بس��یاري 
از نیروه��اي تح��ت كنترل داع��ش، در حال ترك 
خاك سوريه هستند. پیش��روي هاي ارتش سوريه 
و متحدانش در مناطق كويري ش��رق اين كش��ور 
)موسوم به باديه( همچنان ادامه دارد. اين عملیات ها 
كه عمدتا در مناطق مختلف الرقه، ديرالزور و شرق 
حماه علیه گروه تكفیري � تروريستي داعش انجام 
مي شود، شمارش معكوس فروپاشي و شكست كامل 

داعش در اين كشور را كلید زده است. 

يواسايتودي: 
در صفح��ه اول اي��ن 
گ��زارش، عكس و خبري 
از تصادف قطار مسافربري 
جنوب��ي  كارولین��اي  در 
منتش��ر ش��د. طبق اين 
گ��زارش، اي��ن س��ومین 
حادثه تص��ادف قطارهاي 
شركت آمترك در دو ماه 
گذشته اس��ت. گزارش ها 

حاكي اس��ت كه تصادف دو قطار مسافربري و باري 
در كارولیناي جنوبي امريكا تعدادي كشته و زخمي 
بر جاي گذاشته اس��ت. همچنین مرگ حداقل دو 
نفر در اين حادثه تايید شده است. مديريت حوادث 
غیرمترقبه كارولیناي جنوبي نیز ش��مار زخمي ها 
را ۷0 نف��ر و خبرگزاري بلومب��رگ 90 نفر گزارش 
كرده اند. قطار مسافربري شركت »آمترك« با ۱۳9 
سرنش��ین و ۸ خدمه روز يك ش��نبه ساعت 2و۴5 
دقیق��ه بامداد به وقت محلي در مس��یر نیويورك-

میامي با يك قطار باري تصادف كرد. هفته گذشته 
نیز يك قطار مس��افربري اين شركت كه چند عضو 
جمهوري خ��واه كنگره امريكا مس��افر آن بودند، در 
غرب ويرجینیا دچار سانحه شد و يكي از سرنشینان 

قطار كشته شد. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

آخرينپاسبانمردگانزرتشتيدرايران
»آق��ا ش��هريار« جل��و در ورودي دخمه 
نشس��ته اس��ت. زياد حرف نمي زند و فقط 
ب��ا نگاهش از كس��اني ك��ه مش��تاقند با او 
عكس يادگاري بگیرند،  پذيرايي مي كند. او 
باارزش ترين میراث زنده اين دخمه قديمي 
اس��ت.  سال ها زرتشتیان مرده هايشان را به 

دس��ت اين مرد داده و او مرده ها را بر دوش خود بالاي كوه برده اس��ت. بر اس��اس 
آداب زرتشتیان، دخمه ها محل قرار دادن مرده ها بوده تا خوراك لاشخورها شوند. 
دخمه ها س��ازه هاي مدوري هس��تند كه با ديوارهاي نس��بتا بلند بر سر تپه ها بنا 
ش��ده  و چند سالي است كه به مكان توريس��تي در يزد تبديل شده اند. به گزارش 
ايس��نا، آقا شهريار، »نساس��الار« اين دخمه تاريخي در يزد است. نساسالار كسي 
اس��ت كه مرده ها را بعد از انجام دادن آداب مربوطه، بالاي تپه و به داخل دخمه ها 
مي برد. او آخرين نساسالار زنده زرتشتیان است. به گفته اهالي منطقه صفايیه در 
۱5كیلومتري جنوب شرقي يزد، او از ۴5سالگي با همكارش مشغول به كار مي شود؛ 
همكاري كه خودش هم بعد از فوت به دست آقا شهريار به بالاي تپه برده شده تا 
در دخمه قرار گیرد.  نگاه آقا شهريار، گنگ است. معلوم نیست به چه چیزي فكر 
مي كند. خدا مي داند كه در اين سال ها با مردگان از نگاهش چه ها گذشته و حالا از 
فكرش چه ها مي گذرد. او س��ال ها باري را از جنس خودش به دوش كشیده است؛ 

باري از جنس خانواده، دوست، آشنا و غريبه. 
حدود 5۱سال است كه قرار دادن اجساد در اين دخمه ها ممنوع شده است 
اما با اين حال او هر صبح نخس��تین نفر بر در اين دخمه ها حاضر مي ش��ود و 

آخرين نفر از آنجا مي رود؛ مثل صاحبخانه ها. 

»تارانتينو«محكومشد
جسیكا چس��تین، جاد اپتاو و شماري 
از بازيگ��ران از اوما تورم��ن در برابر رفتار 
پرخطر و خشن كوئنتین تارانتینو حمايت 

كردند. 
به گ��زارش هالیوود ريپورتر، ش��ماري 
از بازيگ��ران پ��س از انتش��ار مطلب��ي در 

نیويورك تايمز از س��وي اوما تورمن مبني بر اينكه كوئنتین تارانتینو كارگردان 
»بی��ل را بك��ش« او را مجبور كرد تا نقش بدلكاري فیل��م را هم خودش انجام 
بدهد و به اين دلیل وي دچار جراحت ش��د، كارگردان نامدار را محكوم كردند. 
در مقاله يي كه شنبه در نیويورك تايمز در اين باره منتشر شد اوما تورمن گفته 
است نه تنها از رفتارهاي مبني بر آزار جنسي از سوي هاروي واينستین ناراحت 
اس��ت، بلكه كارگردان فیلم »كیل بیل« نی��ز او را مجبور كرد تا صحنه پرخطر 
رانندگي فیلم را خودش انجام دهد و اين منجر به تصادف و مصدومیت وي شد. 
اكنون س��تارگاني چون جسیكا چس��تین، جاد اپتاو، آزيا آرجنتو و شماري 

ديگر به دفاع از تورمن برخاسته اند. 
در مطلبي كه در نیويورك تايمز منتش��ر ش��ده اين بازيگر گفته اس��ت اين 
تص��ادف در اواخر تولی��د فیلم و پس از آن رخ داد ك��ه وي به كارگردان گفت 
واينس��تین تهیه كننده فیلم كه تهیه كننده فیلم »داستان عامه پسند« در سال 
۱99۴ ه��م بود در لندن براي وي مزاحمت ايجاد كرده اس��ت. تورمن گفت از 
انجام اين صحنه رانندگي ناراحت بود و خواست بدلكار اين صحنه را اجرا كند، 
اما تارانتینو اصرار كرد او بايد ماشین را براند و در نتیجه آن تصادفي رخ داد كه 

او دچار جراحت شديد در زانو شد. 

تاريخنگاري

شكست ماموريت ژنرال هايزر
هفدهم بهمن ۱۳5۷، ژنرال هايزر مستش��ار امريكايي از ايران گريخت. ژنرال 
هايزر فرستاده ويژه امريكا در چهاردهم دي ماه ۱۳5۷ با يك هواپیماي نظامي از 

بروكسل به تهران آمده بود. 
ماموري��ت ژنرال هايزر در ايران و نقش واقعي او در آخرين روزهاي عمر رژيم 
گذش��ته، يكي از معماهاي تاريخ انقلاب اس��لامي ايران است كه با وجود انتشار 
خاطرات خود او و س��اير دست اندركاران اين ماجرا هنوز به درستي روشن نشده 
است. برخي گفتند كه او براي كمك به تداوم رژيم پهلوي و اعلام حمايت امريكا 
از فرماندهان ارتش ش��اه و زمینه سازي كودتا علیه انقلاب اسلامي وارد ايران شد 
اما او ابتدا فرماندهان ارتش را تشويق به خودداري از اقدام نظامي براي جلوگیري 
از خروج ش��اه كرد و بعد به ديدار محمدرضا رفت. ش��اه در خاطراتش نوشته كه 
در اين ملاقات، هايزر جز تاكید در مورد تس��ريع خروج وي از ايران مطلبي براي 

گفتن نداشته است. 
ماموريت هايزر آن طور كه از نوش��ته هاي خود او و ساير مقامات رسمي امريكا 
بر مي آيد، جلوگیري از فروپاشي ارتش ايران پس از خروج شاه و تضمین حمايت 
ارتش از حكومت بختیار بود، ولي هايزر در عین حال  بايد از هرگونه اقدام نظامي 
براي جلوگیري از خروج شاه پیشگیري كند و بعد از خروج شاه نیز نظامیان را از 

دست زدن به يك اقدام حاد و ناپخته علیه حكومت بختیار باز دارد. 
آخري��ن مرحله ماموريت هايزر در صورت شكس��ت بختی��ار و ناامیدي امريكا 
از كن��ار آمدن ب��ا انقلابیون ايران ترتیب يك كودتاي نظام��ي براي منافع امريكا 
در اي��ران بود اما وقتي به فكر آن افتادند كه كار از كار گذش��ته و ارتش ديگر از 

فرماندهان خود اطاعت نمي كرد. 
او تمام تلاش خود را براي جلوگیري از كودتاي ارتش علیه دولت بختیار كرد، 
اما در گزارش هاي خود به مقامات امريكايي اعلام كرد كه در صورت سقوط دولت 
بختی��ار، نبايد جلو ارتش براي كودت��ا علیه دولت انقلابي را گرفت. اما تلاش هاي 
او بي نتیج��ه مان��د. ورود امام خمیني)ره( به ايران و بلندتر ش��دن موج انقلاب و 
همچنی��ن اعلام بي طرف��ي ارتش و همراهي بدنه نظامي ب��ا انقلابیون، راهي جز 

خروج از ايران پیش پاي ژنرال هايزر نگذاشت. 
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